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Forord

Da det i 1993 blev besluttet at videreføre 
Jens A. Petersens Vallensbæk - Fra oldtid til 
nutid i kulturhistoriske skildringer, som Val
lensbæk Kommune udgav i 1977, kunne 
opgaven synes temmelig ligetil; en del af 
forarbejdet var jo allerede sat på prent, og 
den periode, man fra Vallensbæk Kommu
nes side ønskede, at der skulle lægges sær
lig vægt på, var temmelig begrænset: nem
lig tiden efter 1977.1 1977 var der allerede 
knap 11.000 indbyggere i Vallensbæk. Og 
de boede her jo. Altså måtte de være i be
siddelse af en bolig. Boliger kræver veje, 
vand, kloakker og parkeringspladser. Bør
neinstitutioner og skoler. I 1993 var der 
godt 12.000 indbyggere, - ikke nogen hy
sterisk stigning. Jamen, så må de jo have 
haft det meste i 1977?

Bogen er en bestillingsopgave, men in
den for de aftalte rammer har jeg fået ret 
frie hænder. Bogen har fået titlen »VAL
LENSBÆK - Fra bondeland til planlagt 
by« og handler, foruden et historisk tilba
geblik, mest om forhold i nyere tid; en tid 
som alle kan have en mening om, og tror at 
kunne huske. Menneskets erindring er 
imidlertid utroligt upræcis, hvad mange 
nære ting angår; nærværende bog kan for
håbentlig støtte hukommelsen i det, som 
angår Vallensbæk Kommune. Der er sket 
fantastisk meget i Vallensbæk på bare én 
generation, - og denne bog kan naturligvis 
ikke have det hele med.

Der er grund til at takke fhv. borgmester 
i Vallensbæk, Poul Hansen, ikke mindst for 

at have taget initiativ til denne bog, men 
også for hans hjælp og udstrakte beredvil
lighed til at bidrage med svar på mange 
spørgsmål. Den samme tak rettes til Val
lensbæks nuværende borgmester, Kurt 
Hockerup, som har fulgt bogen under til
blivelsen og bidraget med kommentarer, 
svar på spørgsmål og intens korrekturlæs
ning. Også medlemmerne af Vallensbæk 
kommunalbestyrelse, nuværende som for
henværende eller deres familie, har andel i 
bogens tilblivelse.

En tak rettes til alle, som i kommunens 
forvaltninger og institutioner har bidraget 
med hjælp, ikke mindst i borgmesterkon
torets sekretariat, og her i særdeleshed til 
sekretariatschef Bente Nyvang, der har væ
ret yderst hjælpsom og tilsyneladende 
utrættelig.

Mine kolleger i Københavns Amtsmu
seumsråd og på Søllerød Museum har ydet 
væsentlig faglig hjælp og støtte: arkitekt 
Jens Johansen, cand.mag. Peter M.M. 
Christensen, arkæolog Jens Jønsson m.fl., 
og skal nogen fremhæves for andre, er det 
museumsinspektør Niels Peter Stilling, 
som i særlig grad har bidraget med frugt
bar kritik og inspirerende synspunkter. 
Skulle bogen, på trods af al hjælp, lide af 
fejl, kan læseren kun klandre forfatteren, 
de midler og den tid, der var til rådighed.

Peter Sorenius — den 12. marts 1996 
antropolog, mag.scient.



Introduktion

I 1976, kunne man i Lademanns Rejselek
sikon Danmark — et stort anlagt 5-binds- 
værk om udflugtsmål i Danmark - læse om 
Vallensbæk:

»Vallensbæk er den i areal mindste af Køben
havns omegnskommuner. I vest følger kommu
negrænsen mod Torslunde-Ishøj og Høje Ta
strup kommuner Store Vejleå, i øst er Brønd
byerne nabokommune og i nord Albertslund. I 
syd har Vallensbæk et par kilometer kystland.

Selve Vallensbæk kirkeby ligger midt i kom
munen og mellem to nye motorveje, og vest for 
byen Vallensbæk Mose - i gamle dage et aldeles 
ufremkommeligt terræn. I norddelen af denne 
mose - op imod Albertslundområdet - findes 
der på hver side af motorvejen en kunstigt an
lagt sø, og herfra løber en sejlbar kanal, som det 
er tanken at føre videre ud i et strandanlæg.

Kommunens ældste bebyggelse er Vallens
bæk by. Ude ved stranden opstod før sidste ver
denskrig et sommerhusområde, som efterhån
den er omdannet til helårsbeboelse i forbin
delse med »fingerplanen« med Vestmotorvejen 
og Køge Bugt S-banen. I løbet af 1960erne er 
der opført større etageboliger i kommunens 
nordlige del.«1

Så mange var ordene. Og dog. Et symbol 
for seværdigheder i omegnen fandtes med 
henvisningen Se Albertslund. Der var ikke 
meget overladt til Vallensbæk selv. Ikke et 
beskrivende ord om kirken eller den 
smukke landsby, intet om Store Vejleåda- 
lens skønhed eller om Den grønne Kile; og 
»større etageboliger« havde været rigti
gere, hvis der havde stået »sydlige del« i 
stedet for »i kommunens nordlige del«. 
Kommunegrænsen mod Ishøj følger i øv
rigt kun Store Vejleå i den sydlige del.2

Det har været en del af skæbnen for tre
kantområdet mellem København, Roskilde 

og Køge at være stedmoderligt beskrevet, 
her i uddrag af Turistforeningen Dan
marks årbog 1954, Københavns Omegn:

»... Et kapitel for sig er bebyggelsen langs Ko
gebugt; den udmærker sig ved mangfoldighed 
omend ikke ved nogen større skønsomhed ...«3

I samme årbog beskrev grosserer E. Herløv 
Jørgensen ferielandet mellem København 
og Køge:

1751 begyndelsen af dette århundrede ... var 
der, navnlig langs den smukke gamle Køgelan- 
desvej, også en smuk og uforfalsket naturidyl, 
men vejen sydpå var i en så elendig forfatning, 
at den afskrækkede de fleste ...

Efter Brøndby, der næsten er helårsbeboet 
overalt, byen er kloakeret, og Køge bugt har 
desværre fået sit første kloakudløb, når vi til 
Vallensbæk lejrklub, ca. 2-3 tdr. land mod 
stranden, forbi Kottageparken, Vallensbæk 
Strandpark kaldes den. Arealet her er langtfra 
godt, eng med strand, men med mudder og siv 
og den føromtalte revle ligger ca. 2-300 meter 
fra land. Hertil må de badesøgende vade, hvis 
de vil have friskt vand.

Umiddelbart efter Vallensbæk kommer et 
stort stykke åben eng, som Vejle å løber igen
nem, og hvor forøvrigt det er tanken, at ringvej 
3 skal have sit udløb ad åre ...«''

Forfatteren Flemming Bergsøe beskrev i 
årbogen særskilt Københavns forstæder:

»Der findes mennesker, hvem det næsten piner 
at færdes i Københavns periferi - al den uorden, 
som hersker her ude, kan de simpelthen ikke 
bære. Disse æstetikere kan næsten skamme sig, 
når de skal føre en udlænding gennem bæltet 
mellem by og land. Hvis denne skam så endda 
opstod ved tanken om, at mange af de små elen
dige hytter, som ses herude, ofte må tjene til 
menneskeboliger, men det er mærkeligt nok al
drig tilfældet; næ, disse skønånders græmmelse 
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opstår alene, fordi de savner orden og skønhed 
omkring sig ...

Kysten syd for København er ikke så ind
smigrende, den har ikke nordkystens kultur og 
skønhed ... Længere mod syd, langs Køge Bugt, 
er kysten i de senere år blevet omdannet til et 
nyt sommerland. Husene er her mindre end 
mod nord, men til gengæld er der flere af dem. 
Ingen skønhed eller ædelhed præger dette land 
og dets bebyggelse, her er ingen gamle parker, 
ingen fornemme palæer. Kilometer efter kilo
meter myldrer det med små, kulørte huse ud 
over markerne og ind i plantagerne. Kroer, is
barer, købmandsbutikker, cykleværksteder og 
utallige papskilte og reklamer får det hele til at 
minde om en milelang guldgravergade i Klon- 
dyke ... På mange måder er forstæderne en stor
bys interessanteste del. Her er alt midlertidigt, 
ustabilt, og for beboerne lurer ekspropriatio
nen, som et uvejr lurer på et nomadefolk. Hvor 
kirsebærhaven lå igår, ligger idag en hujende 
autostrada, hvor kolonihavefolket hyggede sig 
ifjor, rejser sig iår en mægtig kaserne. I for
stæderne kan man lære om bystyrets kløgt og 
dygtighed, man kan bedømme byens trivsel, by
ens hygiejne og indbyggernes mentalitet - fra 
forstæderne kan man se bag byens kulisser.«’

Flemming Bergsøe udtrykte her i det 
mindste en smule kærlighed til området og 
dets omskiftelige karakter. Også højt esti
merede planlæggere, bl.a. Steen Eiler Ras
mussen, har beskrevet Vestegnen ved dets 
mangler, såsom manglen på skovfi.

Måske skyldtes de udtrykte bedrøvelig
heder en manglende (an)erkendelse af He- 
deboegnens historiske særkende som flad, 
træløs og overmåde frugtbar med mange 
landsbyer. Vallensbæk har været en af disse 
landsbyer, som tilsyneladende ikke har 
gjort noget stort væsen af sig.

Historien om Københavnsegnens lands
byer eller landsbyernes historie i Køben
havnsområdet kan ikke skrives isoleret. 
Landsbyernes helt særlige beliggenhed, 
næsten som kloder i et halvcirkulært firma
ment omkring en stjerne, har fra et tidligt 
tidspunkt i det historiske forløb afsted
kommet en udvikling baseret på et samspil 

med metropolen - en vekselvirkning, der i 
det mindste i perioder har haft et symbio
tisk præg, dvs. at såvel landsbyer som me
tropol har haft gensidig gavn af hinanden. 
Men Københavns vækst er også historien 
om den grådige indlemmelse af landsbyer i 
selve bystrukturen. Det er historien om 
vækst på alle leder og kanter, befolknings
mæssigt, økonomisk, politisk-administra- 
tivt og militært, at sprænge rammer og ud
vikle nyt. Det er historien om at inddrage 
agerland til bymæssig bebyggelse - om ur
banisering. Det er tillige historien om for- 
slumning, sanering og byfornyelse. Og det 
er frem for alt historien om planlægning og 
nogle steder mangel på samme.

Man kan ikke diskutere en rose, men 
planlægning går det an med, fordi det er en 
menneskeskabt proces, et udtryk for bevid
ste handlinger med bestemte mål. Disse 
mål, såvel som midlerne, der tages i an
vendelse for at nå målene, vil der naturlig
vis være forskellige meninger om.

Man kunne have frygtet, at Københavns 
voldsomme ekspansion, som en indbygget 
logik, fuldstændig havde raseret de omgi
vende landsbyer, slettet dem fra landkortet 
og inkorporeret dem i et bebyggelsesmæs
sigt massiv uden nåde. At Københavnseg
nen i dag stadig kan bryste sig af et meget 
stort antal gamle landsbyer, med en relativt 
let genkendelig historisk struktur, må i lige 
høj grad krediteres planlægningen og dens 
fædre, som de historiske betingelser, der 
har været at arbejde under. Nationale og 
internationale, såvel som regionale og lo
kale forhold er at henregne til de historiske 
betingelser, der har befordret og begrænset 
udviklingen af Københavnsområdet som 
helhed, og selvfølgelig også af Vallensbæk.

I nærværende bog er udviklingen i Val
lensbæk beskrevet omkring 3 akser: forhi
storien - i bred forstand, fra de første spæde 
vidnesbyrd om landsbyen til vor tids Val-
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Maleri afL. A. Ring (1854-1933): »Solskin, forårsdag ved Kallerup, Baldersbrønde, 1906«. En af 
Vestegnens fa landskabsmalere, har her skildret det karakteristiske flade og næsten træløse miljø, 
som i mange år var Hedeboegnens dominerende landskabstræk. Maleriet i privateje; foto: Kunst
akademiets Bibliotek, Billedkunstnerisk Arkiv.

lensbæk; planhistorien - et historisk rids af 
de faktiske planbetingelser for at opbygge 
og udvikle en helt ny samfundsstruktur i 
Vallensbæk; den politiske virkeliggørelse - 
rummer mindst to væsentlige aspekter for 
det moderne Vallensbæk: en beskrivelse af 
hvordan Vallensbæk har fået det nuvæ
rende udseende og en beskrivelse af de po
litiske midler, der blev taget i anvendelse 
for at nå det mål. Den politiske styring 
spiller en betydelig rolle især for udvik
lingskommuner, idet væsentlige og hastigt 

på hinanden følgende beslutninger skal 
træffes. Så skønt Vallensbæk i en menne
skealder har været præget af politisk stabi
litet med nu fhv. borgmester Poul Hansen 
ved styrepinden, er der dog god grund til 
også at nævne de andre politikeres indsats i 
udviklingsprocessen. Et særligt afsnit, kal
det Kommunalbestyrelsens Blå Bog i Vallens
bæk, tegner en kort beskrivelse af de perso
ner, der 1958-95 har deltaget i sognets/ 
kommunens politiske ledelse.



KAPITEL 1

Vallensbæk på »landkortet«

For blot nogle årtier siden ville Gud og 
hvermand kende udtrykket »Den gælder 
til Vallensbæk«, men færre ville nok vide, 
at der var tale om en sproglig forvanskning 
af »Den gælder til Wandsbeck«, og det har 
overhovedet intet med Vallensbæk at 
gøre.7 »Den gælder til Vallensbæk« blev 
undertiden i bramfri slang til »det går ad 
Vallensbæk til« og betød noget i retning af 
»det går ad Helvede til«. Vallensbæk er na
turligvis fuldstændig uden skyld i sprogfor
bistringerne. Kendskabet til Vallensbæk 
som begreb er hermed slået fast. Men om 
Vallensbæk også måtte være alment kendt 
af en storkøbenhavnsk offentlighed, reg
nede jeg mindre med. Nogle tilfældigt ud
valgte personer fik uden forvarsel i januar 
og februar 1995 stillet spørgsmålet: »Hvad 
svarer du, med 3 ord, hvis jeg siger Vallens
bæk til dig?«

Frank Gersby, bestyrer, 29 år, København N: 
»Min mormor stammer fra Vallensbæk, el
lers kender jeg det ikke.«

Lone Tangø, tandlæge, Søllerød-, »Vallensbæk 
kender jeg. Jeg har arbejdet i Brøndby 
Kommune som tandlæge, og kender derfor 
Vallensbæk. Jeg troede, der var kedeligt, 
men der er langt smukkere, end jeg havde 
regnet med.«

Jens Rygaard, civ.ing., 29 år, Roskilde-, »Ikke 
noget! - Jo, som barn var jeg med til S- 
baneindvielse. Den gik vist til Vallensbæk.« 

Anders Rodin, lærerstuderende, 29 år, Køben
havn 0-, »Børne-TV? En by i Rusland eller 
i Nordsjælland. Hvad mener du egentlig? 
Nå, haha. Det ligger i Nordsjælland, 
ikke?«

René Jørgensen, typotekniker, 29 år, Køben
havn K: »Vandski. Ellers kører jeg kun 
igennem.«

Janni Ørvad, klinikassistent, 33 år, Glostrup: 
»Strand og højhuse.«

Søren Saugpnann, læge, 46 år, Holte: »Syd 
for København. Fremmedarbejdere. GI. 
Køge Landevej.«

Et mini-rundspørge kan ikke anvendes til 
så forfærdelig meget, og 7 personer er ikke 
noget repræsentativt udsnit. Alligevel sy
nes jeg, det er lidt overraskende, at 6 af de 
7 personer faktisk har noget kendskab til 
Vallensbæk. Det kan opsummeres således: 
Strand og højhuse er det indtryk, man får 
ved Vallensbæk Station, enten på vej til 
stranden eller som togpassager, der blot 
kigger ud ad vinduerne. Som bilist ad mo
torvejen til og fra København har man mu
lighed for at se vandskiløb på søerne i for
bifarten. Området syd og vest for Køben
havn har en stor andel af fremmedarbej
dere. Og så er der mod forventning smukt.

Det danske landskab er i alt væsentligt et 
kulturlandskab, også dét man generelt op
fatter som natur. Det er pløjet igennem på 
kryds og på tværs, og mennesket har sat sit 
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fingeraftryk praktisk talt overalt. Selv de 
mest vildsomt udseende skove er et resultat 
af bevidst menneskelig handling: man har 
villet det sådan. Vore forfædre havde ikke 
samme midler til at kontrollere deres om
givelser, som dem vi i et højteknologisk 
samfund råder over, men satte alligevel 
sine spor. Såvel gravfund fra stenalderens 
tidligste jægersamfund, oldtidsbondens 
agre og vikingernes guld som middelalder
ligt kirkebyggeri, udskiftningstidens by
horn og gamle bøndergårde er levn blandt 
mange andre fra svundne tider. Nogle levn 
er synlige og indgår i hverdagens sceno
grafi, mens andre først er blevet draget 
frem af landmændenes plove eller af byg
geriets anlægsmaskiner. Her i landet er der 
tradition for, at arkæologiske fund kan 
kalde pæne overskrifter frem i nyhedsme
dierne, nok fordi vi alle ynder at se os som 
parthavere i en glorværdig fortid med 
guldhorn og lurer og som beherskere af 
vandene omkring os - halvt drøm, halvt 
virkelighed. Borte fra rampelyset findes 
næppe en landmandsfamilie i Danmark, 
som ikke på gården har en lille arkæologisk 
samling af stenøkser, pilespidser, flinte- 
flækker eller kværnstene. I særdeleshed de 
sidste 50 års bygge- og anlægsarbejde har 
foranlediget, at arkæologer har aflokket 
jordens kulturlag mange hemmeligheder. 
Vallensbæk har også haft sine.

Det arkæologiske ansvar i amtet hører 
under Københavns Amtsmuseumsråd8, 
som har registreret godt en snes sager fra 
Vallensbæk. Det er på en og samme tid 
spændende og sørgelig læsning, at gen
nemgå disse sager. Der er indberetninger 
om 5 sandsynlige oldtidshøje i Vallensbæk, 
som nu alle er væk. 1 1889 optegnede arkæ
ologen Carl Peter Neergaard i forbindelse 
med en herredsrejse eksistensen af 3 min
dre oldtidshøje ved Gammel Køge Lande
vej og en større i Vallensbæk Nordmark.9 

Beliggenheden har været særdeles interes
sant for de fires vedkommende, idet Gam
mel Køge Landevej i dens gamle tracé er 
gået lige syd om højene. En af disse, fra 
ældre bronzealder, blev sløjfet af vejvæse
net i 1934 - sandsynligvis i forbindelse med 
udvidelsen af vejen.

Oldtidshøjene har været det synlige be
vis på menneskets tilstedeværelse i Vallens
bæk i flere tusinde år, og langt de fleste 
indberetninger drejer sig da også om bo
pladsfund spredt over hele kommunen og 
repræsenterende et spand af tid fra ældre 
stenalder til ældre middelalder. 1 1947 blev 
der under gravning efter råstoffer på hav
bunden i Køge Bugt fundet spor af en bo
plads fra ældre stenalder mere end 1000 
meter syd for den senere Vallensbæk 
Havn.10 Et kraniefragment blev i 1979 fun
det i et omgravet tørvelag i Vallensbæk 
Mose på en nordlig brink ved Tueholm
søen i hvis nærhed, der tidligere var fundet 
flinteflækker fra en stenalderboplads.11

Det vel nok mest spektakulære fund blev 
gjort i foråret 1984 i forbindelse med byg
gemodning af et nyt boligareal syd for Val
lensbæk Landsby - ved Møllestensvej og 
Møllestensager. Det kaldte store overskrif
ter frem i såvel den lokale presse som i den 
landsdækkende. Under overskriften »Borg
mesteren ønsker sig en Vallensbækpige« 
skrev ugeavisen Sydkysten12:
»Efter vedtagelsen af lokalplan og tilhørende 
udstykning af området syd for Vallensbæk 
Landsby, ville Nationalmuseet se nærmere på 
området, før man begyndte at bygge.

Vallensbæk Kommune gav den nødvendige 
bevilling til formålet, og man har nu fundet 
spor af huse fra perioden omkring Kristi fødsel

Borgmester Poul Hansen orienterede byrå
dets medlemmer om den seneste udvikling, og 
bad indledningsvis om ikke at blive misforstået.

- Det havde nu alligevel været rart, hvis man 
ikke havde fundet noget som helst, sagde Poul 
Hansen, og henviste til lovgivningen som tvang

14



Fra Københavns Amtsmuseumsråds udgravninger på Enghavegårds jorde i foråret 1984. I mel
lemgrunden th. ses Vallensbæk Skole; tv. den i 1995 nedrevne Stjernegård. Foto: Finn Pilborg, 
Vallensbæk Kommune.

kommunen til at betale for alle undersøgel
serne ...

- Skal der endelig findes noget, som er kom
munens indsats værd, så skal det være en velbe
varet Vallensbækpige. Et sådant fund vil være 
alle tiders, men jeg er ikke sikker på, at andre 
fund vækker lige så stor opmærksomhed rundt 
om i landet, mente Poul Hansen ...«

Arkæologerne fandt nu ingen Vallensbæk
pige til borgmesteren, men Berlingske Ti
dende kundgjorde med store typer i slut
ningen af april 1984:

Sjællands ældste fægyde fundet ved 
Vallensbæk

»... Arkæologen Flemming Kaul har i samar
bejde med tre kolleger i løbet af den sidste må
ned afdækket resterne af et enestående jemal- 
deranlæg, en gård med bygninger og - efter alt

at dømme - en fægyde, den eneste endnu 
kendte af slagsen. Mange hundrede stolpehuller 
er blevet opmålt og kortlagt, og nu forestår en 
række laboratorieanalyser, som bl.a. vil afsløre, 
om teorien om de to 45 meter lange stolpehegn 
til kvæget holder stik ... På den opmålte store 
mark har man indtegnet fægyden, hegnet, som 
går fra to lange parallelle jernalderhuse ned til 
en græsrig eng i en ådal. Desuden er der flere 
indre huse og gærder. Stolpehullemes placering 
daterer huse og såkaldte staklader til år 300- 
400. Der er også fundet spor fra tidligere be
boere, jernalderfolk fra første århundrede efter 
Kristi fødsel ... Anlægget tæt ved Vallensbæk 
Landsby er ikke fundet tilsvarende på Sjælland, 
og fægyden er enestående i Danmark. Husene, 
der efter arkæologernes menig har været beboet 
af »ganske almindelige jernalderbønder« og de
res dyr, har ligget ret spredt, og bebyggelses
planen vil afsløre ny viden om byggeskikke og 
balancen mellem dyrehold og dyrket areal nær 
ved husene, den såkaldte indmark, som altså 
blev skånet med fægyden.«13
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Også dagbladet Politiken berettede i en 
trespaltet opsætning med stort foto om be
givenheden:

»... Fundet består af resterne af to parallelt lig
gende huse, hvoraf det ene er 30 meter langt, 
det andet ca. 20 meter. For enden af disse huse 
og vinkelret på dem er fundet rester af en tredje 
bygning, som også er ca. 20 meter lang ... Bo
pladsen i Vallensbæk ligger på kanten af mar
kjord og frodige engarealer ned mod Store Vej- 
leå. To parallelle hegn - resterne heraf - fører 
fra bopladsen ned mod engarealerne. Det dre
jer sig om en såkaldt »fægyde«, hvorigennem 
kvæget blev ledet ned til eng og å for at græsse 
og drikke og derved undgik at trampe kornet 
ned på markerne op mod gården. Sådanne fæ
gyder er en arkæologisk nyhed i Danmark. Vi 
skal helt til Godand for at finde noget lignende, 
fortæller Eliza Fonnesbech-Sandberg ... Arkæo
logerne kom på sporet af bopladsen, da Vallens
bæk Kommune begyndte at grave ud til en na
turgasledning ... Den 1. maj skal arkæologerne 
være færdige, for så skal de kommunale grav
køer i gang igen ...«l+

En af de arkæologer, der deltog i udgrav
ningen, Flemming Kaul, beskrev i en arti
kel i tidsskriftet SKALK 1985, at der bl.a. 
var fondet en fægyde »af en art, der ikke 
kendes magen til i vor forhistorie«11. Der
udover havde den arkæologiske undersø
gelse bidraget med en »række gode fond 
fra vidt forskellige perioder: stenalder, 
bronzealder, jernalder.« Flemming Kaul 
fortsatte:

»Vigtigst var undersøgelserne i foråret 1984, 
hvor der afdækkedes et par gårdsanlæg fra ger
mansk jernalder eller vikingetid; desværre til
lader fundene ingen snæver datering, men kon
struktive træk ved husene viser nogenlunde, 
hvor i tidsforløbet, vi befinder os ...«

Arkæologerne ved Københavns Amtsmu
seumsråd har oplyst, at en rekonstruktion 
af Vallensbæks fægyde nu er opført i det 
arkæologiske forsøgscenter ved Lejre.

Som helhed er det danske landskab, som 
nævnt, et ganske overordentligt velfriseret 

kulturlandskab. Få områder har imidlertid 
været så intensivt dyrket som trekanten 
København-Roskilde-Køge, også kaldet 
Heden. Den intensive dyrkning hænger 
sammen med de særligt gode betingelser 
for agerbrug, som den flade og næsten 
skovløse moræneslette har givet. Jordens 
frugtbarhed er ganske betydelig, og kvali
teten hører til landets bedste, og det kan 
synes som et paradoks, at så store dele af 
landets bedste landbrugsjord i dag er for
synet med asfalt og beton.

Vallensbæk som historisk landsby 
på Heden. De strukturelle bånd til 
hovedstaden
Den rige jord førte allerede i den tidlige 
middelalder, og endnu før, til de mange 
fasttømrede landsbyer, Københavns om
egn har været så rig på. Flere af disse for
synedes med kirke. Og de ligger tæt. Alene 
i det nuværende Københavns Amt findes 
26 middelalderkirker, som vidner om en 
landsbystruktur af betydelig ælde. Antallet 
har endog været endnu større. Om middel
alderens kirkebyggeri har været et produkt 
af landsbyernes egen struktur er nok tvivl
somt, da det er overordentligt ressource
krævende. Nyere forskning peger i retning 
af, at kirkebyggeriet langt de fleste steder 
har været forestået af stormænd eller her- 
remænd. Hvorom alting er, kirkerne blev 
bygget - måske i forbindelse med en stor
mandsgård, men i reglen i forbindelse med 
eller i en landsby. I Københavns Amt er 
alle de eksisterende middelalderkirker be
liggende i forbindelse med landsbyerne 
som de ældste synlige vidnesbyrd om 
landsbysamfundet. Det er dog de skriftlige 
kilder, der giver håndfast vidnesbyrd om 
landsbyerne og deres forhold til omverde
nen.16

I det følgende bliver Vallensbæk først 
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præsenteret gennem skriftlige kilder på en 
hastig vandring op gennem middelalderen. 
Senere, fra midten af 1600-tallet, begyndte 
de første kort at dukke op, og vi skal se, 
hvorledes Vallensbæk figurerer på kortene.

Vallensbæk Kirke er sognets ældste byg
ning og optræder tidligt som institution i 
de skriftlige kilder. I en fortegnelse over 
Roskildebispens grunde i København 
(1375-89) nævnes en Broder Krause, som 
for Vallensbæk Kirke havde samlet jord i 
byens vestlige del17, men allerede 200 år 
tidligere, i 1184, nævnes Vallensbæk i et pa
veligt brev. Det er pave Lucius 3., der for 
bispesædet i Roskilde stadfæster dets ret
tigheder og besiddelser:

»I det Kristi år 1184 har pave Lucius 3. stad
fæstet Roskilde kapitels gods, der ifølge herr 
Absalon, ærkebiskop af Lunds gave hører til 
fællesbordet18 i Tune, Vindinge, Ingelslund, 
Himmelev, Kornerup tillige med de øvrige 
hovgårde. Fremdeles en hovgård i Vallensbæk 
med mølle og tiender og halvdelen af skovene 
på Bognæs tillige med den kongelige rettighed 
over bryder og landboer. Ligeledes har han gi
vet stadfæstelse på skibbrudent gods, over be
siddelser og rettigheder, som er eksimeret19 og 
fritaget for ethvert kongeligt fogedkrav og for 
al kongelig leding til evig tid.«20

Vi hører her, at ærkebiskop Absalon har 
foræret en hovgård og en mølle i Vallens
bæk til Roskilde Domkirke, og at paven 
stadfæster denne overdragelse i 1184. Ab
salon var en af landets største godsbesid
dere, og mod sin livsafslutning overdrog 
han sit sjællandske gods til Roskilde Dom
kirke. Personlig rigdom var i store dele af 
middelalderen anset som en hindring for at 
komme i Himmerige. Den omtalte mølle i 
Vallensbæk kan ikke være andet end en 
vandmølle, - det er nagelfast, idet vind
møller i Danmark tidligst kendes fra 1234, 
og dét i Holsten21, hvorimod vandmøller 
kendes flere århundreder tidligere fra stort 
set hele landet. At vandmøllen, muligvis 

med navnet Vvedlillegaards Mølle22, har 
ligget ved Bækrenden, synes lige så sikkert, 
da en placering ved Store Vejleå næppe er 
tænkelig. Om hovgården har ligget i umid
delbar forbindelse med møllen, kan vi ikke 
vide, - det kan have drejet sig om to for
skellige ejendomme, men en sandsynlig 
placering er ved Bækrenden. Det er derfor 
troligt, at den middelalderlige Vallensbæk 
Landsby i det mindste siden 1100-tallet har 
ligget, hvor den befinder sig i dag - midt i 
sognet gennemskåret af Bækrenden.

I forbindelse med efterdønningerne af et 
mord begået i Lund på en af kong Erik 
Menveds riddere, nævnes Vallensbæk i et 
brev, der bærer kongens segl. Erik Men
veds daværende møntmester, Jens Frantz, 
havde lovet at opføre et alter i Roskildekir- 
ken, for bl.a. at mildne den dræbtes slægt
ninge. Det siges i brevet fra 11. september 
1317:

»Nævnte Jens Frantz fremstod derfor for os 
[dvs. kong Erik Menved] i Roskildekirken og 
skødede i overværelse af den velærværdige fader 
herr Oluf, samme kirkes biskop, og flere andre 
troværdige til det nævnte alter nedenskrevne 
gods at besidde evindeligt, retteligt og frit, 
nemlig 6 øre skyldjord i Snostrup, fremdeles 7 
øre og 1 ørtug skyldjord i Skævinge, fremdeles i 
Hvessinge to gårde på 7 øre skyldjord, frem
deles i Vallensbæk tre øre skyldjord og en gård 
sammesteds med dens toft uden anden jord ... 
Derfor stadfæster vi det ved dette brevs ordlyd 
idet retfærdigheden råder os dertil, og da vi øn
sker, det fornævnte, alt og hver enkelt del, skal 
være fast og urokkeligt, idet vi strengt forbyder 
fornævnte møntmesters arvinger og alle andre, 
af hvad stilling og stand de end måtte være, på 
nogen måde at driste sig til at krænke nævnte 
herr Ebbe, der nu er præst ved nævnte alter 
eller hans efterfølgere i samme, hvem det til 
enhver tid måtte være, med hensyn til for
nævnte gods, såfremt man vil undgå vor konge
lige vrede og hævn. Til vidnesbyrd herom er 
vort segl hængt under dette brev. Givet i Ros
kilde i det Herrens år 1317 søndagen lige efter 
Vor Frues fødselsdag i vor nærværelse.«23
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Kongens møntmester, Jens Frantz, der ved 
tidspunktet for brevets udstedelse var af
gået ved døden, havde lovet ved hjælp af 
egne midler at spæde til Roskildealterets 
underhold for tid og evighed. Blandt disse 
midler finder vi altså en gård i Vallensbæk 
med dens toft, dvs. den indhegnede jord 
omkring gårdens bygninger og have, og et 
jordstykke hvis areal kan omregnes i en 
nærmere specificeret pengeværdi. Af bre
vet får vi også et indblik i visse sider af 
ejendomsstrukturen. Det kan f.eks. fastslås, 
at selv om Jens Frantz ikke var bosiddende 
i Vallensbæk, var han ejer af en gård sam
mesteds, på samme måde som han ejede 
jord adskillige andre steder i nabolandsby
erne. Vi får også at vide, at én bestemt gård 
i Vallensbæk fra 11. september 1317 har væ
ret knyttet til bispestolen i Roskilde som 
underhold for Helligtrekongers Alter i 
Roskildekirken. Det er dog ikke oplysnin
ger, der gør det muligt, at udpege hvilken 
gård, der er tale om. At rangspersoner har 
haft jordegods spredt mange forskellige 
steder, har været et længe kendt faktum. 
Men det fortæller endvidere, at middelal
deren ikke var det sorte hul eller lukkede 
system, der længe herskede forestillinger 
om. Allerede på dette tidspunkt var lands
byer og ejendomme i forskellige sogne for
bundet med hinanden, om ikke på anden 
måde så via ejerskab til jord. Det fremgår 
også af den næste kilde, hvor en af Valde
mar Atterdags betroede riddere, herr Bo 
Falk, i 1300-tallets anden halvdel nævnes at 
have adkomst på adskilligt gods på Vesteg
nen: Hersted, Glostrup, Vridsløse, Skov
lunde, Avedøre og Vallensbæk.24

Stærke vidnesbyrd til belysning af Val
lensbæks tilknytning til København findes 
adskillige steder i de skrifdige kilder, og 
naturligvis desto hyppigere jo nærmere vor 
tid, man bevæger sig. Kildeudgaven Kø
benhavns Diplomatarium rummer måske 

ikke utroligt mange henvisninger, men til 
gengæld nogle overordentligt interessante. 
5. december 1446 nævnes bl.a. Jens Lau- 
ridtzen fra Vallensbæk som part i en sag på 
Københavns Byting, hvor han og en borger 
fra København tilskøder byen København 
en gård i Skt. Peders sogn. Efter protokol
len, som de indledende falbelader kaldes, 
siges:
»... at i det Herrens År 1446, mandagen lige før 
Vor Frues Undfangelsesdag, var beskedne 
mænd Anders Pedersen, borger i København, 
og Jens Lauridtzen, boende i Vallensbæk, mødt 
frem for os og flere andre gode mænd, som var 
til stede på Københavns Byting, for sammen at 
overdrage Areld Kruse, borgmester i Køben
havn, en gård med hus og jord og alt synligt i 
længde og bredde, liggende i København i 
Sankt Petri sogn lige nord for Rådhusgården, til 
evindeligt eje på Københavns bys vegne ...«2>

Hvem Jens Lauridtzen fra Vallensbæk er, - 
ud over at være en »beskeden« mand, ved 
vi ikke, og hvad han eventuelt har fået ud af 
handelen, heller ikke. Men man kan med 
rimelighed formode, at der er tale om en af 
Vallensbæks bedre stillede bønder, der til
lige har haft andel i en gård inde i Køben
havn.

Om handelssamkvemmet mellem Kø
benhavn og oplandet - her Vallensbæk - 
beretter to andre diplomer fra 1400-tallets 
anden halvdel, hvor bodsteder i Køben
havn handles. Det første er fra 19. maj 
1474, hvor Jens Laurensson, »boennes i 
Vallingsbeck« afhænder to af sine tre bod
steder til »velborn suen« Skelm Persson:
»Alle som ser, hører eller læser dette brev, hil
ser jeg, Jens Laurensson, boende i Vallensbæk, 
evindelig med Vor Herre. Jeg kundgør med 
dette brev, at jeg efter min kære hustrus og 
mine kære børns råd, vilje og samtykke har 
solgt og afhændet til velbårne svend Skelm 
Persson og hans arvinger, eller til hvem som har 
dette brev med hans følgebrev, to af mine bod
steder med bygning, liggende i Rådhusstræde, 
som de nu ligger lige vest for Rådhusgården og 
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hen til den bod, jeg selv har tilbage. De er i 
bredden fra øst til vest 21 sjællandske alen, og er 
i længden 49 sjællandske alen, at regne sønden 
fra gaden mod nord til den gård som byen 
købte af Ævert Guldsmed ...«26

Det er et par betragtelige boder, Jens Lau- 
rensson her får solgt; de er på godt 300 m2 
tilsammen, og med den resterende bod har 
Jens Laurensson beslaglagt et ikke ringe 
areal i det indre af København. Med tre 
boder må man regne med, at han har for
handlet forskellige varegrupper, der jo nok 
har rummet landbrugsvarer og andre for
nødenheder, som landsbysamfundet i Val
lensbæk har kunnet producere: Byg, rug og 
grøntsager, hø og halm, kreaturer, svin og 
fjerkræ, smør og mælk, kurve, bødkervarer, 
klæde etc. Om det har forholdt sig sådan, 
ved vi ikke præcist, men kilden understøt
ter klart det faktum, at København også i 
højmiddelalderen drog nytte af sit opland 
og vice versa gennem et udstrakt handels
samkvem. En anden samtidig kilde (år 
1485) anfører [oversættelse i note]2':

»Alle som thette breff forekomer witherligt 
gøre wij Niels Andersson Wethmer, radman oc 
byfoget i Køpmenhaffn, Bernd Hakenberg, 
borgemester, Arnd Wogn, Lauris Later oc Er
land Jonson, radmæn, Knud Jensson oc Jens 
Michelsson Scriffuer, borger j samested, at aar 
effter gutz burd mcdlxxxv mandagen nest efft- 
her sancti Martins dag pa wort bything for oss 
oc mene thingmend, som tha thing søgte, wor 
skikket bescheden man Olaff Jensson aff Wal- 
landzbek, som med lowlig thingsluyd pa hans 
kære moders weyne, Kadrine Jensses i same 
Wallandzbek, skøtte oc vplooth hederlige man 
her Jens Pedersson, prest i Køpmanhaffh, oc 
hans arwinge, een bood oc boleg, liggendes 
norden weth Gamle Radhuss strede, westen 
nest Helghandz closters bood oc boleg, som 
Niels Griis Mwrmester nw i boor i sanctj Pe
ders sogn ...«

Her ses nok en Vallensbækbonde - »be
scheden man« Olaff Jensson - som på sin 
mors (Jens’s Katrine) vegne overdrager en 

handelsbod med bolig til en af Københavns 
præster, Jens Pedersson. Boden var belig
gende lige ved siden af Helligåndskloste
rets bod - på nordsiden af Gamle Rådhus
stræde. Det fremgår af selve skødet28, da
teret nogle dage senere, at Katrine er enke 
efter Jens Laurensen. - Og lur mig, om 
ikke det er den samme Jens Laurensen, der 
11 år tidligere solgte to bodpladser i Kø
benhavn, der her er tale om. I skødet op
lyses om bodstedets beliggenhed og stør
relse, samt henvisning til hvad, der hører 
til en bod: »... met all forscreffne bodes oc 
bolegs tilhørilse, huss oc jord osv ...«

Fra tidligste tid (1184) var »hovedsta
den« for Vallensbæks vedkommende dog 
Roskilde. Det var herfra herredømmet ud
gik, og det var hertil beklagelser og skatter 
måtte gå.29 De tidlige skriftlige kilder næv
ner imidlertid kun meget lidt om forholdet 
mellem Vallensbæk og Roskilde, hvorimod 
- som det lige er vist - handelsrelationer til 
København var etableret. Efter reforma
tionen 1536 overgik bispesædets jord til 
kronen, og såvel kirke som landsby tilhørte 
da kongen.

København var en anden »bispeby«, 
som langt skulle overgå Roskilde i magt 
over og økonomisk indflydelse på det om
givende land. I løbet af 1400-tallet be
gyndte nogle klare træk at tegne sig. Al
lerede Erik af Pommern (1382-1459) havde 
en forkærlighed for at opholde sig i Kø
benhavn, og 1416 lykkedes det ham at er
hverve byen fra bispestolen. Øresundstol
dens indførelse 1429, og de ganske betyde
lige indtægter den gav kongemagten, førte, 
sammen med behovet for at udøve kontrol, 
til en styrkelse af Østdanmark i økonomisk 
og militær henseende. Under Christoffer 
af Bayern blev byen 1443 egentlig kongelig 
residensstad og fik status som rigets hoved
stad, hvormed begyndte en lokaliseret 
magtkoncentration, der med små tilbage
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slag fortsatte de næstfølgende århundre
der. Placering af statsadministrationen i 
byen, grundlæggelse af Københavns Uni
versitet og byens status som flådestation 
ydede deres bidrag til, at København - ad
ministrativt, militært og økonomisk såvel 
som kulturelt - voksede til at blive landets 
ubestridte centrum.

I tiden umiddelbart inden Enevældens 
indførelse 1660-61 og tiden derefter vok
sede statsadministrationen - og behovet 
for »redskaber« til at styre landet med - 
betydeligt. Man må tilegne sig et overblik 
for at kunne styre og kontrollere sine om
givelser. Et af de ypperste midler til at 

skaffe sig overblik, er kortet. Det er derfor 
lidet bemærkelsesværdigt, men nok så in
teressant, at kartografien i denne periode 
tager sin begyndelse.30 Det ældste kort, 
hvorpå navnet Vallensbæk optræder, er et 
håndkoloreret kobberstik fra 1647 af den 
nederlandske kartograf Jan Janssonius 
(1596-1664).31 Det er fra den moderne kar
tografis allertidligste barndom. Vallensbæk 
er kommet i fornemt selskab ved at blive 
placeret på »verdenskortet« ved en så tid
lig lejlighed.

Af byer mellem »Kidbenhafven« og »Wal- 
lensbeck« er blot angivet én: »Oureydre«

Jan (Johannes) Janssonius s kobberstik fra 1647,her i s/h-gengivelse. Foto efter original i Det Kgl. 
Bibliotek — Kortsamlingen.
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Johannes Mejers kort over størstedelen af Københavns Amt 1649. Foto efter original i Det Kgl. 
Bibliotek — Kortsamlingen.

(Hvidovre). Brøndbyvester er ved Jansso- 
nius’s stikning placeret en del nordvestligt 
for Vallensbæk.

To år senere dukker Vallensbæks navn 
atter op på et Danmarkskort, - udarbejdet 
af den danske kartograf Johannes Mejer 
(1606-1674), der af Chr. IV fik overladt 
kortlægningen af Danmark i stedet for 
Hans Willumsen Lauremberg. Johannes 
Mejer fortsatte sit arbejde under Fr. III. 
Kortet synes i det viste udsnit: »Das Grbs- 
seste Theill des Amttes Copenhagens - 
Anno 1649« at være mere detaljerigt end 
forgængerens specialkort over Sjælland. 
Det er nu ikke tilfældet, men Vallensbæks 
placering sydvest for København er da no

genlunde korrekt indtegnet. Fælles for 
dem begge er bl.a. den påsatte signatur for 
skov. Det fremgår, at Heden er aldeles 
skovløs.32

Der gik 70 år, før Vallensbæk atter op
trådte på et nytegnet kort. Det kan opfattes 
som en morsomhed, at kortet, hvorpå Val
lensbæk blev markeret med navns næv
nelse, er udarbejdet af rø^ortdirektør Jens 
Sørensen - i perioden juli-august 1720. 
Nogen tilsigtet lystighed er der imidlertid 
ikke tale om. Jens Sørensen (1646-1723), 
også kaldet den danske hydrografis fader, 
opmålte de danske farvande og berejste ky
sterne med en af ham opfundet milevogn. 
Det var af vital interesse for en søfartsna-
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Jens Sørensen 1120. Gengivet i Frederik V1 s Atlas, bd. 36, nr. 22. Foto: Det Kgl. Bibliotek - 
Kortsamlingen.

tion som Danmark at få kortlagt de indre 
farvande og de kystnære områder, og et så
dant var Vallensbæk. Det var nu ikke den 
umiddelbare anledning til, at netop dette 
kort blev tegnet; idet kortet blev til, fordi 
prinsesse Sophie Hedevig ønskede sig et 
kort over sine besiddelser, Frederiksdal og 
Dronninggård, i amtets nordlige ende.” 
Kortet bærer i kartouchen den nette titel: 
»CARTE Over Et Stiicke af Sielland; som 
efter det Original Kort af Herr Soe og 
Land Cordts Directeur Jens Sorensen er 
bleven Proportioneret«.

Jens Sørensens kort er overordendigt in
teressant set fra flere synsvinkler. Det, som 
i denne sammenhæng påkalder størst in

teresse, er, at navnet Vallensbæk optræder 
to steder på kortet, dels som betegnelse for 
landsbyen og dels som betegnelse for et 
vandløb også kaldet Walensbæck, der ud
munder i Køge Bugt. Vandløbet er angivet 
på samme måde som både Store Vejleå og 
Lille Vejleå. At Jens Sørensen selv har væ
ret i marken og »inquireret [forespurgt], 
Opmaalt og Afpeilet Alle Mærkværdige 
Ting«, som anført på kortet, gør det tro
ligt, at han har ydet sit ypperste. Man kan 
derfor også antage, at den benævnte Wa- 
lensAecÆ ikke har været helt lille. Nede ved 
stranden og vejen fra Avedøre er angivet en 
kro - Axelsted Kru - et tidligere navn for 
Nissekroen, og den lå i Brøndbyvester 
sogn. Vandløbet er markeret øst for kroen, 
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og man må nok regne med, at vandløbet er 
Rosenåen, der løber fra Brøndby. Alligevel 
er det besynderligt, at Jens Sørensen har 
fået det benævnt Vallensbæk. Landsbyen 
Vallensbæks eneste afmærkede vejforbin
delse med omverdenen gik over Brøndby
vester mod København, - sådan at Vallens
bæk kommer til at fremstå som endestation 
for vejen fra København.

Afgørende var landsbyens placering i 
nærheden af den store garnisonsby og 
hjemsted for flåden: København. Centrali
seringen fortsatte og byen voksede. Der
med var grunden også lagt til et øget sam
spil mellem hovedstaden og dens opland. 
Byen inden for voldene kunne ikke brød
føde sig selv, men var afhængig af føde
vareforsyninger udefra, tilførsler af brænd
sel osv. Krongodset i Københavns omegn 
blev hermed fast leverandør til byen og 
dens institutioner. I Danske Atlas fra 
176434 tog Erik Pontoppidan udgangs
punkt i Sjællands landskabelige skønhed, 
frugtbarhed og »høje« befolkningstæthed 
som en begrundelse for, at de danske kon
ger valgte netop denne ø som bolig. Det 
siges direkte:

»I Anledning af saadanne naturlige Fordeele, er 
det vel ogsaa sket, at de Danske Konger, fra 
Arilds Tiid, have udvalgt deres Boelig i denne 
Provintz, først til Lethra eller Leyre, dernæst til 
Roeskilde og omsider til København«.

Landbrugsjordens frugtbarhed gav mulig
hed for at brødføde en stor befolkning og 
har måske også spillet en rolle for konger
nes valg af bolig. Men vigtigere har byens 
centrale placering været. København 
havde, i en ikke da fjern fortid, ligget an
derledes geografisk centralt placeret i riget, 
end tilfældet var på Pontoppidans tid og er 
i dag.3’ Pontoppidan siger videre om Kø
benhavnsegnens (her hele Sjællands) mu
ligheder og betingelser:

»Denne kongelige residensstad giver provinsen 
stor fordel ved et bestandigt aftræk på kom, 
kvæg og alle slags ædelige varer, som komme 
pengene til at cirkulere, men tillige udbredes 
derved en overdådigere levemåde, efter Køben
havns eksempel, blandt adelige og andre mid
delstandspersoner. Hvad bonden angår, da ge- 
råde de mange københavnske rejser ham ikke 
her til så stor fordel, som det kunne synes, ved 
første anseelse; thi derved forsømmes først hans 
egen husgerning og agerdyrkning, dels slides 
hans heste og vogne, dels vænnes han undervejs 
til at besøge alt for flittig, de mange kroer, huse 
o.s.v.«36

Det er klart, at der har været omkostnin
ger, som slitage, forbrug af tid og såmænd 
også krobesøg, forbundet med Køben
havnsrejser, men den, i forhold til mange 
andre områder i Danmark, meget rige ma
terielle kultur, man finder på Heden, må 
lige så klart tages som udtryk for, at det gik 
ganske godt, og at nettogevinsten har væ
ret betydelig. Københavns nærhed afspej
ler sig ligefrem fysisk i kreaturets størrelse, 
der er mindre, end det efter Pontoppidans 
mening burde være, og måske omvendt 
proportionalt med bøndernes begærlighed:

»... Creaturet falder i Siælland gemeenligen 
ikke slet saa stort og triveligt, som i de andre 
Provintzer, og det af den naturlige Aarsag, at de 
ellers fede og frugtbare Marker besættes med 
alt for umaadelig megen Tiltrek af Heste, Køer, 
Faar, Kalve Sviin, Giæs etc. formedelst Land
mandens Begiærlighed efter en hastig liden 
Vinding, da han haver København saa nær, og 
der er vis paa, at giøre al Ting til Penge, være 
sig smaat eller stort.«3'

Hvis Pontoppidans moralske ærinde fjer
nes, konstateres at det sjællandske kreatur 
er mindre end gennemsnitligt i riget; mar
kerne er frugtbare; der er mange køer, he
ste, får, kalve, svin, gæs osv; landmændene 
sælger (med fordel) deres produkter i Kø
benhavn, og har let ved det. Pontoppidans 
værk springer i øvrigt ud af en tid, som et 
lysende eksempel på oplysningstidens øn-
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Udsnit af Det Kongelige Videnskabernes Selskabs Kort: »Den Nordøstlige Fierdedeel af Siælland«, 
tegnet og formindret af Caspar Wessel 1168. Gengivet med tilladelse af Kort- og Matrikelstyrelsen.

ske om at beherske omgivelserne ved at 
iagttage og registrere - så præcist som dati
dens midler tillod.

Samtidig med Pontoppidans beskrivelse 
af forholdene i landet er Det Kongelige Vi
denskabernes Selskabs kort over Køben
havns Amt. Her er vejene ganske tydeligt 

påført. Vallensbæk er vejforbundet med 
Vridsløselille, Brøndbyvester, Tranegilde 
og Nye Kibge Lande Veij. Endvidere fører 
en sti fra landsbyen direkte mod stranden 
og måske til kroen. Vejen til Vridsløselille 
er en tidlig udgave af Vejlegårdsvej.



KAPITEL 2

Vallensbæk sogn fra udskiftningen 1786 
til det nye Vallensbæks opståen omkring 
1965 - et kort historisk rids

1786-1824:
Landsbyfællesskabets ophævelse, 
udflytning og udskiftning
I tiden før udskiftningen i slutningen af 
1700-tallet dannede det driftsmæssige 
jordfællesskab basis for det, vi i daglig tale 
kalder landsbyfællesskabet. Jordfællesska
bet gjorde landsbyen til en enhed i økono
misk, social og juridisk henseende. Tiden 
omkring de store landboreformer er derfor 
på mange måder at betragte som en smel
tedigel for landsbyerne. Inden for en kort 
årrække blev nemlig den gamle landsby
strukturs inderste sjæl, markfællesskabet, 
opbrudt. Herved ændredes ikke alene 
markstrukturen, men tillige de sociale 
bånd og landsbyens eget styre drastisk. En 
række love og forordninger i perioden fra 
1758 til 1792, udgjorde landboreformernes 
juridiske grundlag.38 Hvad angår ophæ
velse af jordfællesskabet i landsbyerne, be
roede lovgivningsinitiativerne på et ønske 
om forbedring af og effektivisering i ud
nyttelsen af jordbrugsarealerne. Oplys
ningstidens friheds- og lighedsidealer le
verede, i det mindste delvist, det ideologi
ske skyts til den ideologiske legitimering af 
landboreformernes sociale og økonomiske 
dimension. Ophævelse af stavnsbåndet og 
afløsning af hoveripligten/fastsættelse af 

hoveriets omfang var, om ikke de umiddel
bart økonomisk mest betydningsfulde re
sultater af reformarbejdet, så vigtige politi
ske markører for en ny tid, hvor enhver 
skulle være sin egen lykkes smed. At blive 
sin egen lykkes smed hang også sammen 
med en ændring af ejerforholdene, der ind
til da havde været ret entydige for stør
stedelen af bønderne i Københavns om
egn. Der var praktisk taget ingen, som ikke 
var direkte underlagt kronen. Måske har 
der været tale om fiskale nødvendigheder, 
eller måske har der været tale om virkelig 
reformiver - resultatet kom dog ud på ét: 
kronen begyndte frasalg af sit bøndergods 
til arvefæste eller selveje.391 Vallensbæk var 
frasalget af krongods begyndt allerede i 
1766 og afsluttet bare 2 år senere. Det var 
de tidligere fæstere af gårdene, som over
tog disse til selveje eller arvefæste.40 Det 
gods, der hørte under den Nissenske Stif
telse, kunne naturligvis ikke sælges, idet 
det var henlagt til underhold af kirke og 
præste- og skoleembedet.

Reformlovgivningen gav adgang til, at 
såfremt én enkelt bonde ønskede udskift
ning, skulle hele landsbyen udskiftes. I 
praksis betød udskiftningen, at den enkelte 
agerdyrker fik sin jord samlet i sammen
hængende stykker i stedet for at have en 
mængde urentable stykker spredt ud over 
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et større område. For Vallensbæks ved
kommende påbegyndtes udskiftningen i 
1786 og afsluttedes formentlig 1788. Land
inspektør Poul Lanken gentegnede 197641 
en række illustrative kort over udskift
ningsprocessen i Vallensbæk:

De to første kort afspejler inden for samme 
år (1786) markstrukturen i Vallensbæk. 
Det, der er foregået fra det ene kort til det 
andet, repræsenterer en vældig transfor
mation i sognet. Kort 2 viser, hvorledes de 
udskiftede jordlodder »stråler« ud fra 
landsbyens gårde, der i 1786 for størstepar
tens vedkommende stadig var beliggende 
som før. Landsbyen er med en beliggenhed 
midtvejs mellem den nordlige grænse for 
sit areal og Køge Bugt begunstiget af at 
kunne anvende den såkaldte stjerneudskift
ning, der havde den umiddelbare fordel, at 
hovedparten af gårdanlæggene kunne for
blive i landsbyen. Stjerneudskiftning eg
nede sig selvfølgelig bedst til landsbyer 
med et mindre antal gårde, idet et stort 
antal gårde i en landsby af sig selv ville af
føde meget smalle jordlodder i forhold til 
længden på agrene, hvis ingen udflytning 
fandt sted. Fordelen ved udflytning bestod 
i at have jorden opdelt på en dyrknings
mæssig rationel måde med lodder, hvis si
der var nogenlunde lige lange, samlet ved 
bolig og avlsbygninger. For den enkelte 
gårdejer var de økonomiske og arbejds
mæssige omkostninger ved udflytning na
turligvis forbundet med nogen personlig 
uro og skepsis over at skulle nedrive sin 
gård for at opføre den et andet sted. Men 
den væsentligste psykologiske barriere for 
en udflytning har for mange nok været at 
skulle opgive det meget tætte sociale fæl
lesskab, som den gamle landsbystruktur 
bød på. Og der var en generel modvilje 
mod at flytte ud. Hyppigt skulle ydre skær
pende omstændigheder til, som nedbræn- 

ding af landsbyen, for at befordre en ud
flytning, - som vi ser det ske i Vallensbæk, 
jf. s. 32.

Nummereringen af jordlodderne på 
Poul Lankens gentegnede kort (nr.2) af
spejler rangfølgen i Vallensbæk i 1786. 
Præstegården, som med en beliggenhed 
midt inde i byen var adskilt fra direkte ad
gang til sin jord, har nr. 1. Som nr. 2 kom
mer skolen på Degnelodden, der ligesom 
præstegården hørte under kirken og den 
Nissenske Stiftelse; herefter følger de an
dre gårde. De lave numre (fra 1 til 18) er 
alle gårdbrug med nr. 2 som undtagelse. 
Det vil sige, at Vallensbæk havde 17 gårde 
inklusive præstegården. Af disse 17 gårde 
ses blot en enkelt at være udflyttet, nemlig 
gård nr. 18 - den senere Store Vejlegård. 
De resterende jordlodder (fraset moselod- 
derne) reserveredes de af husmændene, 
som i forvejen havde jord, og som alle 
måtte flytte ud. Mens agrene således blev 
samlet, forholder det sig helt anderledes 
med moselodderne ud til Store Vejleå og 
de sydlige strandenge mod Køge Bugt. De 
blev splittet op i utallige strimler og fordelt 
efter et sindrigt system, der ikke lod meget 
tilovers, når gårdmændene havde fået de
res. Mose- og englodderne har repræsen
teret en betydelig ressource ved at give ad
gang til tørvegravning, rørskær og høslet. 
Det giver også en forklaring på, hvorfor 
lodderne ligger så spredt, - man har skullet 
bruge lidt af hvert.

Med al respekt for Poul Lankens gen-

Kort over Vallensbæk by og sogn før udskift
ningen 1186. Adskillige af marknavnene »le
ver« stadig, f. eks.: Lykke-Krogen, Kors-Agre, 
Mølle-Steens Agre etc. Kortet er gentegnet af 
Poul Lanken 1916 til Jens A. Petersen, 1911: 
Vallensbæk. Original opbevares af Vallensbæk 
Kommune.
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Wallensbek Byes Horn 1184 (Vallensbæk by- 
bom) altså fra tiden umiddelbart inden man 
begyndte tidskiftningen 1186. Foto: Peter So- 
renius 1994.

Vallensbæk bybom fra 1184; bemærk udskift
ningsåret 1186 og de indristede bogstaver PHS 
WB. Bag initialerne PHS gemmer sig Peder 
HanSen fra Kirkebredegård. WB står for 
Wallensbek Bye. Foto : Peter Sorenius 1994. 

tegning 1976 af udskiftningskortet 1786, 
der er det originale udskiftningskort, er 
originalkortet den historisk korrekte kilde 
at gå til. Kortet, som gengives nedenfor, er 
tegnet af kgl. landinspektør Stockfleth.

Det første ved Stockfleths udskiftnings- 
kort, som springer i øjnene, er kortets de
taljerigdom. At det er et kort, som har væ
ret flittigt benyttet er åbenlyst: en mængde 
streger på kryds og tværs fortæller om ju
stering af jordlodder, der har været nød
vendige for at nå frem til en rimelig for
deling af jorden. Alle agre og moselodder, 
på nær de vestligste i mosen, er nummere
rede (ikke at forveksle med de senere ma
trikelnumre) svarende til en gård. Hver 
ager, på nær præstegårdens og skolens, er 
markeret med ejernavne. Til forskel fra 
Poul Lankens kort 1976 svarer nummere
ringen ikke til rangfølgen i byen på ud
skiftningstidspunktet, f.eks. har præstegår
dens ager nr. 16, mens skolen på degnelod
den intet nummer har.

Folketællingen (1787) giver et grundlag for 
at tegne et billede af sognet og dets be
boere, som de var fordelt på gårde og huse, 
fra begyndelsen af denne brydningstid. 
Samtidig får vi oplysning om erhvervsfor
deling og antallet af medlemmer i de en
kelte husstande.

Der er i alt 49 husstande med tilsammen 
240 personer i sognet pr. 1. juli 1787. Heraf

Kort over Vallensbæk by og sogn efter udskift
ningen i 1186 blev påbegyndt. Gårdene ligger 
endnu samlet inde i byen, mens markerne be
finder sig i vifteform om gårdene - den så
kaldte stjerneudskiftning. Kortet er gen tegn et 
af Poul Lanken 1916 til Jens A. Petersen, 
1911: Vallensbæk. Original opbevares af Val
lensbæk Kommune.
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bor hovedparten - i alt 125 - på de 17 
gårde. Af disse er de 4 halvgårde (det vil 
sige halve dobbeltgårde eller tvillinggårde) 
og én præstegård. Skoleholderen havde en 
husstand på 6 personer. Af husmandssteder 
med og uden jord er der 10,-11 hvis en 
husmandsenke medtælles - med tilsammen 
30 personer. Flere af husmændene med 
jordtilliggende kunne ikke ernære sig af 
jorden alene, men måtte have dobbelter
hverv. Resten af befolkningen fordeler sig 
på jordløse huse og ernærer sig ved dagleje, 
som røgter/hyrde, som smed, væver, 
skrædder, skomager, spillemand, hugger, 
ved pension, betleri eller fattighjælp.

Rangordenen i byen er ganske tydelig og 
svarer nøje til Poul Lankens gentegnede 
1786-kort. Først nævnes øvrigheden, - 
præsten, som byens førstemand og øvrig
hedens stedlige repræsentant. Dernæst 
degnen eller skoleholderen. Herefter føl
ger bønderne42, husmænd med jord, hus- 
mænd uden jord, indsiddere43, håndvær
kere, hyrde, og fattige.

Spektret er vidt. I den ene ende, på gård 
nr.l, findes sognepræsten, den 35-årige 
Christopher Nyrop, der som øvrighedens 
repræsentant også var den, der forestod 
folketællingen. Nyrops hushold bestod af 
12 personer: præsten og hans hustru, Vil- 
helmine Johanne Schvanitz, samt deres 3 
børn, præstefruens mor, en avlskarl fra Jyl
land, en ældre mand »der nyder ophold i 
Præstegaard«, en dreng og en stuepige, 
samt en gårdspige fra Bornholm. Og nær 
den anden ende af spektret finder vi en fa
milie bestående af 3 personer: den 54-årige 
husmand Michel Nilsen og Karen Jensdat-

Kopi af det originale lidskiftningskort påbe
gyndt af kgl. landinspektør Stockfleth 1786. 
Kortet var i aktiv brug indtil matrikuleringen 
1844 afsluttedes.

Detalje af kortet før udskiftningen - en gen
givelse af kort tegnet af Poul Lanken 1976 til 
fens A. Petersen, 1977: Vallensbæk.

ter på 40 år samt hendes 7-årige datter 
Berthe Andersdatter. Skønt husmandsfa
milien havde en lille jordlod (nr. 25) - ud 
til den Nye Kjoge Landevej - nævnes hus
manden i folketællingen »ofte at maatte 
betle af mangel paa arbejde.«44

De efterfølgende to detailkort, der viser 
selve landsbyen som udsnit af kort - jf. 
s. 27 og s. 29 - henholdsvis før og efter ud
skiftningen 1786, er på flere måder inter
essante. Landsbyens gader hariden sene ud-
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Detalje af udskiftningskortet - en gengivelse af 
kort tegnet af Poul Lanken 1976 til Jens A. Pe
tersen, 1977: Vallensbæk.

gave fået et lidt ændret udseende, og der er 
kommet en anelse mere luft omkring de 
enkelte gårde. Vejen vest om kirken har 
fået antydet det forløb, den skulle få de 
næstfølgende århundreder, på samme 
måde, som man kan begynde at ane kon
turerne af en kommende Vejlegårdsvej vest 
for selve landsbyen. Gadekæret, der er be
liggende midt i landsbyen, gennemstrøm
mes fra øst af Bækrenden. En stor del af 
Hedens landsbyer er knyttet til de ådale, 
som gennemskærer landskabet. Karakteri

stisk for disse er, at bygaden følger vand
løbet, og gårdene danner 2 mere eller min
dre regelmæssige rækker på hver side af 
bygaden.4’ Vallensbæk hører til denne 
landsbytype, men er alligevel atypisk ved 
snarere at have tre parallelle gårdrækker 
både før og efter udskiftningen. Den mid
terste gårdrække havde således adgang til 
to forter46, der var forbundet med mere 
snævre gader. - Denne struktur fra før ud
skiftningen præger stadig Vallensbæk 
Landsby, hvor nutidens vejanlæg spores 
som rester af forterne, bygaden og mark
skellene.

Modstående kort er tegnet og samlet af 
I. L. Steuben i 1820. Det er et smukt hånd
koloreret kort, som for sin tid er overor
dentlig detaljeret. Gengivelsen nedenfor 
viser et udsnit af det kort, Steuben tegnede 
af hele Københavns Amt. Det er åbenbart, 
at meget få gårde i 1820 synes at være ud
flyttede, hvorimod 2 huse findes ved stran
den og Gamle Kibgevei (som 1766 på Vi
denskabernes Selskabs kort betegnedes 
Nye Kioge Landeveij) og 5-7 i Nordmar
ken. Theodor Gliemann anfører 18214/, at 
2 gårde og 11 huse var udflyttede. Eksakt 
topografisk nøjagtighed kan man ikke til
lægge kortet, hvilket understreges af, at 
Steuben har undladt at markere Vallens
bæk Kirke! Tendensen var imidlertid klar 
nok: Det gik trægt med at udflytte går
dene. Først da hovedparten af Vallensbæk 
1824 blev lagt øde ved en storbrand, gen
opførtes en række gårde uden for byen.

Udsnit af 1. L. Steubens båndkolorerede kort 
over Københavns Amt, 1820. Foto af original i 
Det Kgl. Bibliotek - Kortsamlingen.
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1836-1914:
Selvejets konsolidering og 
befolkningsstagnation

1 1836, 50 år efter udskiftningen i Vallens
bæk, var reformernes betydning for alvor 
synlige. Der var da 22 selvejergårde for
uden præstegården og en fæstegård tilhø
rende den Nissenske Stiftelse samt 6 selv
ejerhuse med tilhørende jord. Hertil kom 
25 jordløse selvejerhuse og 8 jordløse fæ
stehuse, hvoraf de 6 hørte under præste
embedet. Af bygninger fandtes herudover 
»kirken, et fattighus, skolen eller degnebo
ligen, og en på denne jordlod opført klok
kerbolig, der egentlig også hører til den 
Nissenske Stiftelse.«48 Af husmandssteder 
(huse med jord) har sognet ikke fået nogen 
synlig tilvækst. Tilvæksten i antal skete for 
gårdbrugene (fra 17 til 24) og for de jord- 
løse huse. Folketællingen 1834 angiver at 
Vallensbæk sogn havde et indbyggertal på 
370.49 Siden 1787-folketællingen er der 
tale om en stigning på tilsammen 130 per
soner svarende til en ganske kraftig stig
ning på godt 54%. 15 af gårdene og 6 hus
mandsbrug er flyttet ud af selve landsbyen. 
Efter branden 1824 havde mange benyttet 
lejligheden til at udflytte gårdene, og »op
ført [dem] i en stil, der synes at overstige 
beboernes evne og vilkår ...« I sognet fand
tes ingen avlsgårde, som beboedes af folk 
uden for bondestanden; ej heller vind- el
ler vandmøller, »men et lidet krosted nede 
ved stranden, som formedelst sin ubetyde
lighed kaldes Fidtekroen.«50

Vallensbæk by og sogn angives 1836 at 
have et areal på 1580 tdr. land med en hart- 
kornsfordeling, der betød, at der gik om
trent 10 tdr. land på en td. hartkorn". Jor
derne beskrives som værende af særdeles 
god bonitet, for det meste muldlerede, på 
nær jorden ned mod stranden. »Når det 
indtræffer med regnfulde somre«, beretter 

topografen Nicolai Severin Sterm, »kunne 
beboerne ikke rose sig af deres avling«. Vi
dere anføres:

»På den vestlige side af sognet findes langs med 
St. Vejleå betydelig og god engbund, der dog 
undertiden lider af vand; her findes også noget 
tørveskær, men af ringe bonitet og utilstrække
ligt. Skov mangler ganske og aldeles. De fleste 
af sognets beboere må derfor hente tørv ved 
Sengeløse, Ledøje eller andet sted og brænde 
fra Roskilde, København eller Sjællands nord
lige skovegne.«’2

Sterms oplysninger forklarer, hvorfor 
mose- og englodderne, som vist på udskift
ningskortet 1786, var splittet ud i så mange 
smalle strimler. Brændsel har simpelthen 
været en mangelvare eller forbundet med 
store omkostninger at skaffe. Skovløst og 
med ringe tørveskær har vallensbækkerne 
måttet handle med andre sogne eller køb
stæder for noget så elementært som 
brændsel’’. Af sognets egenproduktion af
sattes især fra de større gårde mælk og 
fløde, samt rug, byg og havre til hoved
staden. Tilsyneladende var det kun de små 
brug, som producerede smør og ost. Krea
turer solgtes ikke.

Sammenlignes Sterms »Kort over Vallens- 
bek Sogn« fra 1836 med udskiftningskortet 
1786, jf. s. 30, fremgår det tydeligt, hvor
ledes gårde og huse da var spredt ud over 
hele sognet. Tabellen ved siden af kortet 
viser bl.a., at jordbrugene var af meget for
skellig størrelse og hartkornet meget 
ujævnt fordelt.

En opgørelse 1858 fortæller, at Vallensbæk 
sogn havde 414 indbyggere, at der fandtes 
19 gårde i alt, 6 huse med jord og 34 huse 
uden jord’4. Af de 19 gårde og 6 huse med 
jord var alle huse og 14 gårde udflyttet. 
Der ses et markant fald i antallet af gårde - 
fra 24 til 19 på bare 20 år, mens antallet af
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Nicolai Severin Sterms kort over Vallensbæk sogn 1836. Med kortet følger en tabel over h artkomets 
fordeling på de enkelte matrikelnumre. Foto efter original i Det Kgl. Bibliotek - Kortsamlingen.

jordløse huse var steget fra 25 til 34. I pe
rioden 1836-1858 voksede hartkornet fra 
knapt 157 tdr. til 181 tdr., hvilket kunne 
tyde på bedrede dyrkningsmetoder, eller at 
mere jord var kommet under plov, - eller 
en kombination af begge. Indbyggertallet 
steg med 44 personer svarende til en relativ 
stigning på lidt under 12%.

Næsten samtidig med den statistiske op
gørelse er omstående s. 36 generalstabskort 
fra 1855-56.

Kortet er et af de første generalstabskort 
med indtegnede højdekurver, der viser 
landskabets niveauforskelle. Bækrenden, 
der løber gennem landsbyen til St. Vejleå, 
har to tilløb. Det ene udspringer lidt nord 
for Kirkebredegård (NØ for kirken), mens 

andet tilløb kommer fra et vådområde søn
den for Brøndbyvester. En enkelt gård i 
Vallensbæk er navngivet på kortet - Store 
Vejlegård, mens to huse, nemlig Vejlehus 
og Fedtekro nede ved GI. Køge Landevej, 
ligeledes er navngivet. Landevejen slår et 
mægtigt sving op i landet, over Vejlebro 
for at undgå det lavtliggende og fugtige 
kystområde ved St. Vejleås udløb i Køge 
Bugt. Det fremgår også, at området syd for 
landevejen er sumpet, og at Køge Bugt er 
meget lavvandet (under 1 m) et temmelig 
langt stykke ud.

En statistisk opgørelse godt 20 år senere 
(1879) angiver, at antallet af gårde var ste
get til 24 og selvejerhuse uden jord til 40, 
skønt indbyggertallet var dalet til 399.”
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Antallet af selvejerhuse med jord var fort
sat 6. Af gårde og huse fandtes respektive 
17 og 6 uden for byen. Endnu en snes år 
senere (1898) var antallet af gårde 26, huse 
med jord 7 og jordløse huse 46.56 Hart
kornet var bøndernes. De 26 gårde havde 
tilsammen 177 3/4 tdr. hartkorn svarende 
til en gennemsnitlig brugsstørrelse på lidt 
under 7 tdr. hartkorn (omkring 60 tdr. 
land). Husmændene (7) derimod havde til
sammen 3 5/8 tdr. hartkorn svarende til en 
gennemsnitlig brugsstørrelse på lidt over 
0,5 td. hartkorn, hvilket er mindre end 5 
tdr. land pr. brug?' Gårdene var også af 
meget forskellig størrelse, idet 5 gårde 
hver havde over 12 tdr. hartkorn. Det var 
gårdnavne, som endnu kendes: Højrupgård

Udsnit af Generalstabens kortserie: Kiøben- 
havns Omegn / VI Blade. København 
1855/56.

med 159 tdr. land, St. Vejlegård med 145 
tdr. land, Gammelgård med omtrent 140 
tdr. land, Korsagergård med 126 tdr. land og 
Præstegården med 82 tdr. land. Til Gam
melgård hørte endvidere et hus og et større 
mejeri.

Befolkningstallet i 1890 var 430 - fordelt 
på i alt 78 gårde og huse. Erhvervsmæssigt 
begyndte der at ske en differentiering. 
Skønt landbruget stadig var det domine
rende erhverv (229 personer levede af jord
brug), leverede industrien underhold for 
40 personer; 22 levede af immateriel virk
somhed - servicefag, ville vi kalde det i 
dag; 37 levede af handel; 85 af andre er
hverv - håndværk f.eks.; 9 af formue og 8 
var under fattigforsorg?8

Ovenstående grafiske fremstilling viser ud
viklingen i befolkningstallet fra 1769 til
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Kreaturholdets størrelse i Vallensbæk 1821, 1836, 1893 og 1919

1821 1836 1893 1919

heste 170 180 147 139
hornkvæg 160 220 485 384
får 120 140 86 345
svin 140 170 184 135 (i 1914: 473)

38

1901.39 Kurven er stigende i sidste halvdel 
af 1700-tallet og accelererer i første halvdel 
af 1800-tallet, hvor effekten af udskiftning 
og udflytning spores i det højere befolk
ningstal.

Indbyggertallet i Vallensbæk stagnerede i 
perioden ca. 1845-1901 (og faktisk til 1920) 
omkring de 400 med relativt små udsving 
til begge sider. Samme periode udviser en 
markant stigning i antallet af jordløse huse 
- i 1905 var antallet af småbrug oppe på 7, 
mens gårdene var 25 i antal og de jordløse 
huse 45.60

Husdyrholdets størrelse over tid fortæller 
noget om, hvorledes man har vægtet sin 
produktion med specielt henblik på afsæt
ning via markedet, dvs. fortrinsvis Køben
havn, jf. tabel øverst på siden.

På Vestegnen havde jordbrugerne længe 
nydt godt af mælke- og flødehandelen med 
København. Koholdet var derfor stort, og 
man solgte kun nødigt af malkekvæget. Et 
kendetegn for egnen var, at enkelte mid
delstore brug i særdeleshed i slutningen af

Gravminde på Vallensbæk Kirkegård over 
mælkeforpagter Samuel Ovesen (1843-1899) 
og hustru Jacobine Ovesen (1849-1914). Foto: 
Niels Peter Stilling, Københavns Amtsmu
seumsråd 1991.



århundredet opkøbte mælk og fløde hos 
gårdmændene med direkte salg af produk
terne til særlige aftagere i København for 
øje. Mælkeforpagtere, kaldte man dem, der 
praktiserede denne handel. Også Vallens
bæk havde sine mælkeforpagtere. - Går 
man en tur på Vallensbæk Kirkegård, øjnes 
måske en stor sort obelisk, i hvilken der er 
indgraveret eller ætset en mælkejunge. 
Den er rejst over mælkeforpagter Samuel 
Ovesen + 1899. Ovesen var i øvrigt sog
nerådsmedlem 1895-99.

1901-1935:
Københavnsegnen
begynder at røre på sig - befolk
ningstilvækst
I perioden 1901-1935 begyndte befolk
ningstilvæksten langsomt at stige i Vallens
bæk efter et mindre fald ved folketællingen 

1911. Det var i denne periode at Køben
havn for alvor sprængte sine grænser.

Sammenholdes den grafiske fremstilling af 
befolkningsudviklingen med kortet på s. 
41, anskueliggøres nogle nye træk i Val
lensbæk. Hvad angår Landsbyen og Nord
marken og gårdenes jorder deromkring, 
fremgår det, at store arealer er inddraget til 
gartneri- og havebrug samt frugtavl. Tjør- 
neagergård og Stjernegård ved Landsbyen 
og Plougmannsminde i Nordmarken kan 
lettest identificeres, men der var adskilligt 
flere gartnerier. Ved stranden og langs med 
GI. Køge Landevej er kommet en hel del 
flere huse, og bebyggelsen har fået navn: 
Vallensbækstrand. En del af strandlodderne 
er udstykket i op mod 80 parceller af vari-

Kilde: Statistiske Undersøgelser nr. 10: Folketal, 
areal og klima 1901-60. København 1964.
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Campister i teltlejr ved Vallensbæk Strand o. 1935. Foto: Aeroekspress. Det Kgl. Bibliotek -
Billedsamlingen.

erende størrelse. De store parceller er gart
nerier, mens de små er begyndende villa
byggeri. GI. Køge Landevej ses også at 
have fået et mere kystnært forløb. Den er 
blevet rettet ud og gjort bredere. Den sid
ste del af vejstrækningen til Køge blev ind
viet i maj 1935.

Den direkte anledning til vejens udbedring 
var, at Roskilde og Københavns amter i be
gyndelsen af 1930erne blev enige om at vi
dereføre den gamle, vanskeligt farbare lan
devej til Køge. Den dybereliggende årsag 
var at finde i den stigende udflugtstrafik fra 
København, som hver lørdag-søndag i 
sommerhalvåret spyede store menneske
masser ud i det fri. Vestegnens natur var 
blevet opdaget af Københavns brede lag, 

der var begyndt at tage sine omgivelser i 
brug. Færdselstællinger, som Stadsingeni
ørens Direktorat lod afholde en solskins
søndag i henholdsvis 1930 og 1935 for Kø
benhavns hovedudfaldsveje viste en stig
ning i den samlede udflugtstrafik fra 
170.000 til 220.000 fordelt på alle trafik
former. Specielt cyklismen var i fremdrift 
med en stigning fra 28.000 i 1930 til 54.000 
i 193 5.6'

Tallene for GI. Køge Landevej var steget 
meget, hvilket hænger sammen med en for 
kysten ved Køge Bugt særegen udvikling.

Vallensbæk i udsnit af målebordsblad, Geodæ
tisk Institut 1939. Reproduceret med tilladelse 
af Kort- og Matrikelstyrelsen.
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Folk havde i almindelighed fået mere fri
tid, da 8-timers dagen i 1919 indførtes ved 
overenskomst. Allerede i 1920erne, altså 
inden vejen anlagdes, var der opstået en 
fritidskultur med teltlejrliv i sommertiden. 
Under overskriften »Sommersøndag paa 
Sydstranden - Et mægtigt Lejrliv ved 
Køge Bugt har skabt et nyt Folkelivsbillede 
for Storkøbenhavn« fortaltes i Politiken 
3. august 1931 om fordele og ulemper ved 
datidens camping:
»Hvem er det, der har erobret disse egne? Så 
ganske afgjort byens bredeste befolkning ... At 
friluftslivet er sundt, er vel hævet over enhver 
tvivl. Men dets skyggesider - er de så store 
som kraftigt hævdet i de sidste dage? Tilstande, 
hvor tusinder lever et helt ukontrolleret fri
luftsliv, må naturligvis byde på lidt af hvert; ... 
Lejrlivet former sig de fleste steder frit og for
nøjeligt, somme steder for meget i ukontrol
leret frihed ...«62
Kilde: Statistiske Undersøgelser nr. 10: Folketal, 
areal og klima. København 1964 - og Folke- og bo
ligtællingen 9. november 1970. Statistisk Tabelværk 
1973: XVII.

Poul Erik Skriver tilføjede 1984: »Men så 
kom betonvejen, og det ukontrollerede 
lejrliv blev afløst af de ukontrollerede som
merhusudstykninger.«61 Langs hele kysten 
voksede antallet af sommerhuse og fritids
grunde i de følgende år. Det skete i en så
dan hast og i et sådant omfang, at kun 
nogle få strækninger ad Køgevejen kunne 
byde på udsigt til vandet få år efter vejens 
åbning. For Vallensbæk som for de andre 
Køge Bugt-kommuner fik antallet af som
merhuse ikke nogen direkte målbar indfly
delse på befolkningstallet, idet opgørelser 
over de enkelte sognekommuners indbyg
gertal kun anførte faste beboere og ikke 
»sommerhusfolket«. Det statistiske mate
riale, som ligger til grund for perioden 
1901-35, medtalte ved folketællingerne alle 
faktisk tilstedeværende på måletidspunktet. 
Med tællingen november 1935 gennemfør
tes det nye princip udelukkende at med
regne personer hjemmehørende, dvs. med 
fast bopæl i kommunen.
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1935-1965:
Fra bondeby til omegnsby - 
stigende befolkningstal og 
ændringer i erhvervsstrukturen

»I 1937 fik kommunen sit første bygnings
reglement«, siges det i en retrospektiv 
fremstilling af kommunens udvikling: »og 
i årene frem til 1950 bygges der ca. 100 
helårshuse i området ved GI. Køge Lande
vej. Samtidig fortsætter sommerhusudstyk
ningerne på begge sider af GI. Køge Lan
devej og mellem Vejlegårdsvej og St. Vej- 
leå.«64 Det er givet, at der i perioden 
1935-65 blev bygget mange sommerhuse i 
Vallensbæk, som det skete mange andre 
steder langs kysten, men opgørelser over 
antallet af sommerhuse fra Danmarks Sta
tistik lider af en alvorlig mangel; idet det 
faktiske antal ikke oplyses. Det, som man 
ad den vej får at vide, er hvor mange hel
årsboliger, der er indrettet i sommerhuse. 
Vallensbæk Kommunes egen statistik rum
mer heller ikke eksakte oplysninger om an
tallet af sommerhuse i omtalte periode.

Tilvæksten i sommerhuse sætter med 
andre ord ingen spor i statistikken over be
folkningstilvæksten, hvilket hænger sam
men med netop ww/werhusets sæsonbe-

Eftermiddagskaffen nydes med familien i ha
ven; Hyttebovej o. 1959. Foto: familien Jøns
son.

Flyttebil ankommet fra Valby med sommergæ
ster til Hyttebovej, o. 1959. Foto: familien 
Jønsson.

Før Køge Bugt Strandpark blev anlagt trak 
strandjagten i sivskovene ved Vallensbæk 
Strand mange sommergæster til. Her far og 
søn med jagtbøsser og nedlagte fugle o. 1960. 
Foto: familien Jønsson.
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fbrh 5a Pestaorahonon „ Va/fensbaik P/antage * 
GL Hege Landevej' 859 TeLP Brønd6gvesLer570.

Parti fra »Vallensbæk Plantage« GI. Køge Landevej 859. Postkort o. 1950. Københavns Amtsmu- 
seumsråd.

stemte karakter. Først fra 1948 blev helårs
beboelse syd for GI. Køge Landevej tilladt, 
under forudsætning af godkendt vej og 
kloakering65.1 et interview har borgmester 
Kurt Hockerup om antallet af sommerhuse 
ved Vallensbæk Strand udtalt66:

»Da jeg var barn og stor knægt i Vallensbæk [i 
slutningen af 1950erne] var jeg bydreng for 
købmand Arne Hansen på GI. Køge Landevej 
837, og kom også i sommerhusområdet. Jeg 
tror, der har været mindst 500 ... Det var dem, 
der havde sommerhus hernede, som fik mulig
hed for at bygge hus i Vallensbæk. Det var en 
udvikling, hvorom planlæggerne den gang 
sagde, at det tager 20 år at omdanne et som
merhusområde til et helårsområde. Det har de 
altså haft ret i, ja, det har faktisk taget mere end 
20 år, men OK, efter 20 år var de fleste som
merhuse blevet til helårshuse. Og vi lavede 
nogle lokalplaner, der gjorde det muligt, at man 
kunne bygge en rimelig familiebolig - godt nok 
med et begrænset grundareal til rådighed - 3- 
400 nr og op til 500, hvor man normalt er oppe 
på 800 m2. Men det har givet et særligt tæt 

miljø, med huse, der ligger forholdsvis tæt, og 
hvor den gamle beplantning er bibeholdt.«

Frem til midten af 1950erne, hvor Vallens
bæks folketal rundede det første tusinde, 
udviste det en jævnt stigende tendens. En 
befolkningsstatistik registrerede ved folke
tællingen i 1950 Vallensbæk Strand med 
467 indbyggere som eneste (og for første 
gang) bymæssige bebyggelse i Vallensbæk 
Kommune. 1 1955 var folketallet i Vallens
bæk Strand steget til 778.67 - Måske under 
indflydelse af den mærkbare stigning i fol
ketallet lod sognekommunen i marts 1952 
udfærdige et byvåben, - det velkendte med 
to flyvende og en rugende svane.68

5 år senere (1960) var befolkningstallet 
for hele kommunen godt halvanden gang 
større - 1.834 på opgørelsesdagen den 26. 
september. Fra denne dato regnedes Val
lensbæk Kommune under ét som omegns
kommune til Hovedstaden.69
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Befolkningstilvæksten i kommunen hang 
først og fremmest sammen med udviklin
gen ved GI. Køge Landevej: I 1960 havde 
Vallensbæk Strand langt overhalet resten af 
sognet, hvad angår indbyggertal. Det var 
fortrinsvis dér, at der var bygget. Vallens
bæk Strand optrådte i statistikken som den 
eneste bymæssige bebyggelse med ialt 432 
boliger, hvoraf langt størsteparten (322) 
faldt på enfamiliehuse. I dette sommerhus
område var 50 sommerhuse indrettet til 
helårsbolig. Men i lighed med mange an
dre kommuner, hvor antallet af sommer
huse var stort, havde Vallensbæk svære 
problemer med en stigende illegal bebo
else af sommerhusene året rundt. Talrige

Kilde: Statistisk Tabelværk 1963: Folke- og boligtæl
lingen 26. september 1960. Danmarks Statistik.

Vallensbæk Kommunes byvåben, 1952.
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Højstrupparken med Trafikpladsen i forgrun
den. Foto: Finn Pilborg 21/9 1989.

gange måtte sognerådet tilskrive sommer
husejere om at ophøre med ulovlig bebo
else. Den grafiske fremstilling på forrige 
side belyser, hvor stor en andel af sognets/ 
kommunens boligmasse der 1960 lå i Val
lensbæk Strand70:

I Vallensbæk Strand var enfamiliehuset 
helt dominerende. Landskabeligt har som
merhusene dog haft en meget større 
tyngde, end man kan aflæse af figuren. I 
landbrugsejendomme var kun indrettet et 
fåtal boliger eller lejligheder, som det kal
des i statistikken71. De tre lejligheder, der 
fandtes, var ganske givet indrettet i forbin
delse med gartnerier.

Også i Landsbyen og Nordmarken var 
der overvægt af enfamiliehuse, men dér 
fandtes adskilligt flere landbrugsejen
domme med beboelse end ved Stranden. 
Til gengæld var der ingen sommerhuse.

Antal af boliger og folketal er naturligvis 
tæt forbundne. I 1965 var folketallet i Val
lensbæk steget til 3.110. På 5 år var ind
byggertallet steget med 1.276 personer. I 
1965 var nyopførelsen af boliger slået igen
nem. Det viser sig følgelig også statistisk. I 
perioden 1961-65 opførtes 440 lejligheder

af de ialt 1.010 lejligheder, der var på op- 
gørelsestidspunktet72. Af ovenstående fi
gur ses at andelen af lejligheder i »etage- 
og erhvervsejendomme« er vokset betrag
teligt. Netop i 1965 indviedes byggeriet 
Højstrupparken i Vallensbæk Strand, som 
med 2-etages boligblokke tilførte kommu
nen 172 nye lejligheder. En del af lejlig
hederne var dengang forbeholdt folkepen
sionister.

I antal udgjorde lejligheder i landbrugs-
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Vallensbæk
Kommune 1960 

Private husstande fordelt efter 
overhovedets erhverv

Erhverv

Landbrug, fiskeri I 

Landbrug, fiskeri II 

Selvstændige 

Funktionærer

Arbejdere

Uangivet erhverv

Formue, rente, u.st.

Kilde: Folke- og boligtællingen 9. november 1970. 
Amtstabelværk. Københavns Amt. - Danmarks Sta
tistik.

Kilde: Statistisk Tabelværk 1963:1. Folke- og bolig
tællingen 26. september 1960. Danmarks Statistik.74

ejendomme 38, i enfamiliehuse 635, i tofa- 
miliehuse 39, i større beboelsesejen
domme, erhvervsejendomme m.v. 254 og i 
sommerhuse, barakker o.l. 44.” Enfamilie
huset var, skønt en betydelig tilvækst, ikke 
helt så dominerende som tidligere.

Tilflyttere og nye boliger fik også be
tydning for erhvervssammensætningen. 
Det, folk i Vallensbæk ernærede sig ved i

1960, var væsensforskelligt fra tidligere. 
Landbrugets betydning for beskæftigelsen 
var marginal, hvorimod industriens folk, 
arbejderne, var en gruppe i betydelig 
vækst. Af ovenstående figur tv. kan aflæses, 
at arbejdere, funktionærer og selvstændige 
tilsammen udgjorde mere end 75% af de 
private husstande fordelt efter overhove
dets erhverv. Gruppen af arbejdere har 
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omtrent samme størrelse som funktionæ
rer og selvstændige tilsammen.

I opgørelsen over private husstande 1965, 
fordelt efter overhovedets erhverv faldt 
den største tilvækst på gruppen af fimktio- 
nærer, mens arbejderandelen var relativt fal
dende. Sammenlagt tegnede selvstændige og 
funktionærer sig for omtrent halvdelen af 
Vallensbæks husstande. Landbrugets og 
gartneriernes betydning synes yderligere 
marginaliseret, jf. diagrammet s. 47.

En væsentlig årsag til boligbyggeriets 
ekspansion i perioden 1960-65 var, at lov
givningen tog sigte på at byudvikle hele 
Køge Bugt-området. Folketinget vedtog i 
maj 1961 Lov om planlægning af Køge Bngt- 
området,1’ med det formål at bistå områ

dets kommuner med at tilvejebringe et 
samlet grundlag for den forestående by
planlægning. I Vallensbæk havde man gan
ske vist været i gang med sin egen plan
lægning allerede fra slutningen af 1940erne 
- i 1951 tinglystes de første byplanvedtæg
ter for en del af Vallensbæk Strand - men 
blandt professionelle planlæggere og i lov
givningskredse forudså man, at mange 
kommuner ville få problemer med en 
ustyrlig befolknings- og boligtilvækst. For 
at imødegå en utæmmet og eksplosiv vækst 
på alle leder og kanter måtte udviklingen 
styres fra centralt hold og med medvirken 
af udviklingskommunerne. Om den histo
riske udvikling af disse forhold handler næ
ste kapitel.



KAPITEL 3

De store planer for Københavns omegn

Onde tunger vil måske påstå, at de sidste 
30-40 års byggeri i Københavns omegn 
virker som planløst roderi, men det er ikke 
al tale, man skal fæste lid til. På den anden 
side skal man ikke længere tilbage end til 
1925, førend byplanlægning i Danmark 
blev en lovbefalet samfundsopgave. Loven 
af 1925 var imidlertid for kompliceret at 
arbejde med, til at den fik nogen reel be
tydning for planlægningsarbejdet på langt 
sigt. Først med Byplanloven af1938 blev der 
skabt et grundlag for planlægningen af det 
fremtidige Danmarks fysiske fremtoning. 
Med loven blev det obligatorisk at udar
bejde byplaner for enhver samlet bebyg
gelse med mere end 1000 indbyggere.

Den helt overordnede baggrund for en
hver byplanlægning er baseret på et ønske 
om, at kunne regulere byens udvikling og 
vækst på en hensigtsmæssig måde, hvad 
end så hensigten er. Historisk set har alle 
store byggeopgaver været knyttet til mag
ten, hvad enten den var i hænderne på en 
enevoldsfyrste, en lokal herremand eller en 
pengestærk købmand. I sidste instans er 
byplanlægning af i dag stadig forbundet 
med magten. Folketingets lovgivning, 
amtsrådsbeslutninger og kommunale be
stemmelser regulerer byggeri og anlæg. I 
mange henseender er vore daglige fysiske 
omgivelser, på godt og ondt, et resultat af 
den kommunale beslutningsproces hjulpet 
på vej af professionelle planlæggere og 
overordnet lovgivning.

Københavnsområdet har selvsagt været do
mineret af hovedstaden i et gensidigt af
hængighedsforhold i gode som slette tider. 
Til de historisk onde kan man nævne sven
skernes belejring af byen i 1658-59, hvor 
mange af omegnens landsbyer led hårdt76, 
eller englændernes angreb i 1807, hvor 
man for første gang i verdenshistorien op
levede et terrorbombardement af en civil
befolkning. Indtil midten af 1800-tallet var 
København en fæstning omgivet af volde. 
Befolkningen boede inden for fæstnings
voldene under stadigt ringere boligfor
hold. I perioden fra 1801 til 1845 var be
folkningstilvæksten ganske betydelig, - fra 
100.975 til 126.787 personer77 - men var 
dog til at opsuge inden for byens egne hi
storiske rammer. Omkring århundredets 
midte var befolkningen vokset til det uud
holdelige. Noget måtte ske. »Københav
nerne elskede at spadsere på volden, og når 
de gik deroppe og så ud over de grønne 
arealer, der strakte sig vidt omkring byen, 
stod det dem klart, at fæstningen måtte 
falde, hvis byen skulle leve ...« skrev Ha
rald Langberg 1952, og fortsatte: »Årstal
let 1852 er et vendepunkt i Københavns 
bebyggelseshistorie. Fæstningen gav efter 
for det vældige pres, og byen flød ud over 
alle bredder. Ingen kunne dæmme op for 
de kræfter, der nu var sat i bevægelse.«'8

I København så man i 1800-tallets anden 
halvdel en byudvikling, der i overvejende 
grad var præget af industrialismens frem-
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Fra baggården af det nu nedrevne Brøndstræde 
3 i indre København, o. 1900. Foto i Køben
havns Bymuseum.

brud og en tiltagende vandring fra land til 
by, der betød, at Københavns befolkning 
voksede i et tempo, man ikke tidligere 
havde set. Det skabte et fornyet pres på 
byen indefra, som i første instans resulte
rede i, at nye kvarterer på byens egen jord 
blev taget i anvendelse til boligbyggeri: 
Nørrebro, Vesterbro og Østerbro, siden
hen glaciset mellem søerne og volden samt 
Gammelholm. Arbejderkvarteret skød op 
omkring fabrikker, hvor især brokvarte
rerne prægedes af privat spekulationsbyg
geri med små og usunde lejligheder og en 
meget høj bebyggelsesgrad. På bare 35 år, 
fra 1855 til 1890, mere end fordobledes 
indbyggertallet i København fra 143.591 til 
312.859, og i 1901 havde man rundet 
400.000.79

I perioden fra 1855 til 1890 oplevede 
Københavns Amt til sammenligning en 
samlet befolkningstilvækst fra 78.112 til 
152.70680, omtrent en fordobling. Vallens
bæk Sogn bidrog, som flere andre land
sogne i amtet, ikke til denne stigning, idet 
væksten i særlig grad tilfaldt stationsbyerne 
og områderne lige uden for København.

Befolkningsforholdet mellem by og land 
i Københavns Amt udviser i det 19. år
hundrede et interessant forløb. Ved perio
dens begyndelse i 1801 boede omtrent 10 
gange så mange i amtets landdistrikter som 
i byerne, mens århundredets afslutning 
bragte byernes befolkningstal op over 
landdistrikternes.81

Med Pelle Erobreren genkalder man sig 
Martin Andersen Nexøs malende beskri
velse af yderst forslummede bydele i Kø
benhavn omkring århundredets afslutning, 
her i et øjebliksbillede fra »Arken« på 
Christianshavn:

»Op igennem det snævre gårdsrum hang bi
slagene ludende og frønnede mod hinanden og 
levnede lige en smal åbning, hvor tørresnorene 
gled frem og tilbage med barnetøj og gulv
klude. De møre trætrapper løb i zigzag uden på 
murene, dukkede gennem bislagene og kom 
igen - helt op til kvisten. Fra bislag og svaler 
førte døre ind til lejlighederne eller til lange 
gange, der tog det indre af husmassen ... Fra 
bislag til bislag dryppede det af syrlig lud efter 
børnevask, helt ned til bunden hvor ungerne 
legede i de træge bække fra nedløbsrenderne. 
Træværket knagede uophørligt som gamle 
grene, der filer mod hinanden, klam lugt af 
mulden og trøsket vegetation lagde sig mæt- 
tende på åndedrættet, og alt hvad man rørte 
ved havde et lag slim som af overvættes frodig
hed ...«82

Her er der tale om en skønlitterær frem
stilling, men der kan ikke herske tvivl om, 
at boligsituationen i København omkring 
århundredskiftet for mange var endog håb
løst elendig. I en anden, omtrent samtidig, 

50



roman leveres en lille beskrivelse af byen 
og dens væsen, da bogens hovedperson er 
på vej ud af byen og hjem:

»Hvor den store bys forstad går over i landet, 
der, hvor brostenene holder op og gaden fort
sætter sig i landevejen, kom en mand vandrende 
... Der var noget vist frisk over hans holdning, 
og han bar sit hoved musikalsk. Men ellers var 
hans gang uden spændstighed og uden kraft. 
Og dog var der noget ungt i hans smukke blå 
øjne.

Da hans skosål havde sluppet den sidste bro
sten af den store bys yderste gade, standsede 
han et øjeblik i alvorlige tanker, som om han 
holdt en lille andagt for sig selv. Derefter søgte 
han at rette sine skuldre op i kraft af en indre 
viljestrøm. Han så frem ad landevejen, og det 
var ikke med tungt sind, det var med higen og 
med længsel i sit blik. Han rettede lidt på læ
dertasken, som han bar i en rem over skulderen, 
svingede sin stok en gang og begav sig på vej ud 
i landet.

Han gik i sine egne tanker, drevet frem af 
dem. Han så ikke til siderne, ikke til barnepi
gerne, der trillede med vognene inde mellem 
det offentlige anlægs træstammer, ikke til de 
gamle pensionister, der trippede enlige afsted 
eller samtalede på en bænk hist og her. Han 
lagde heller ikke mærke til de hjemvendende 
mælkebønder med raslende blikjunger og af
faldstønder eller til gartnernes kassevogne, hvor 
de røde, blå og gule blomster strålede i rene, 
skønne farver bag glasruderne, ikke til de dam
pende bærmevogne, der skumplede afsted, så 
det fustede ud af alle fuger, ikke til de mange 
spadserende, der færdedes forbi ham på vejen i 
begge retninger. Bare lige frem. Han higede ud 
af den store stad.

Men den store stad strækker sig langt ud 
på landet. Den suger til sig og spyer fra sig som 
en kæmpeblæksprutte automobiler, arbejds
vogne, cyklende, ridende, gående, rejsende af 
alle arter, og derfor farver den store stad bonde
landet i mange miles omkreds ... Han kom til et 
sted, hvor vejen hævede sig. Der standsede han 
lidt. Luften var klar, men lyset dæmpet, så der 
lå ingen glans på nogen ting uden lige blinket 
på landevejspoplernes blade, fordi det nylig 
havde regnet. Han så tilbage over villaerne, ka
sernerne, fabrikkerne indtil det sted, hvor 
skramlet og de døde katte lå, der hvor byen var 

brudt af og de stejle murflader prangede med 
kæmpeavertissementer. I baggrunden skød by
ens smukke tårne sig op mod skyen i en fin 
silhuet ...«83

Forfatteren til ovenstående, Johan Skjold
borg, har et helt andet ærinde end vort. 
Den bedrøvelige historie ender med spille
mandens død i næsten samme øjeblik han 
er kommet hjem fra et liv i byen, der har 
påført ham sygdommen, han dør af. Hvad 
Skjoldborg imidlertid har fat i er nogle ka
rakteristika, der knytter sig til Københavns 
overgang mellem land og by: forstad, gart
nere, mælkebønder, bærmevogne osv.

Lige efter århundredskiftet indledtes 
Københavns vækst ud over sine egne ram
mer, hvorved en egentlig forstadsdannelse 
tog fart. Ved en udvidelse af kommune
grænsen indlemmedes Brønshøj, Valby, 
Vigerslev og Sundbyerne på Amager i Kø
benhavns Kommune.

Københavns Kommunes betragtelige jord
køb i andre kommuner, som efterfølgende 
gav plads til nye bydannelser eller bykvar
terer skabte røre og diskussion i samtiden, 
men det førte øjensynlig ikke nogen over
ordnet planlægning med sig. Det var et 
privat initiativ, Dansk Byplanlaboratorium, 
stiftet 1921 til fremme af dansk byplanlæg
ning, der påtog sig rollen som igangsætter; 
- og det var vel på høje tid, at nogen tog 
hånd om udviklingen. Byplanlaboratoriets 
arbejde førte 1928 til, at Udvalget til Plan
lægning af Københavnsegnen — også kaldet 
Egnsplanudvalget - blev nedsat. Udvalgets 
formål var at udarbejde en egnsplan med 
henblik på en ordning af fire overordnede 
forhold: 1) trafiklinjer, 2) arealanvendelse 
til særligt brug - under hensyn til hele eg
nens hensigtsmæssige udvikling, 3) par
kers, åbne pladsers eller fredede områders 
beliggenhed, dvs. anlæg der ansås nødven
dige eller ønskelige for en gunstig udvik- 
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ling af egnen, 4) hovedtræk for en udvik
ling af egnen betragtet som en helhed - 
herunder udarbejdelse af de nødvendige 
særlige betænkninger om eksisterende for
hold i egnen.84

Det første synlige resultat af udvalgets 
arbejde var »Betænkningen om Køben
havnsegnens grønne områder«, som blev 
udsendt 1936. Det var et pionerarbejde 
præget af visioner, som på afgørende måde 
kom til at perspektivere den fremtidige 
planlægning. Med udgangspunkt i pla
nerne til et parksystem for København blev 
linjerne for et system af friluftsområder for 
hele egnen optrukket. I dette system var 
det tanken, at bestemte eksisterende 
grønne områder skulle friholdes for ud
stykning og bebyggelse med henblik på ud
lægning til rekreative formål. Det siges di
rekte i betænkningen:

»En landskabsfredning må overhovedet i Kø
benhavnsegnen, som præges af de store befolk
ningsmængder - der inden for omhandlede 
område nærmer sig millionen - søge sit hoved
motiv i ønsket om at bringe denne befolkning i 
nær forbindelse med naturen og i nødvendig
heden af at tilvejebringe og opretholde rigelige 
og velbeliggende rekreationsområder.«8’

Det synes næsten, som havde man forud
diskonteret, at en ferielov, der gav 2 ugers 
ferie med løn, i 1938 blev vedtaget. I Egns
planudvalgets bemærkninger til den ud
sendte betænkning får man et indblik i 
rækkevidden af udvalgets arbejde m.h.t. 
Køge Bugt-området:

»Da der i foråret 1931 viste sig mulighed for en 
snarlig gennemførelse af en ny vej til Køge, 
fremskyndedes den særlige rekognoscering af 
de arealer, som vejen skulle gå igennem, og den 
10. april 1931 fremsendtes fra Egnsplanudval
gets arbejdsudvalg en plan over de mest karak
teristiske landskabelige natur- og kulturværdier 
ved Kogebugtens kyst, ledsaget af en skrivelse, 
hvori man henstillede, at der ved vejanlægget 
blev taget videst muligt hensyn til de på planen 

viste arealer og bevoksninger, således at de 
kunne bevares ved deklaration, køb eller even
tuelt fredning i henhold til naturfredningslo
ven«.86

Det var altså Byplanlaboratoriets udtryk
kelige hensigt at fremme bevarelsen af 
landskabelige værdier ved nyanlæg af veje, 
- veje, der i vid udstrækning var at opfatte 
som udflugtsruter for den københavnske 
befolkning. Det var med god grund, at der 
var store betænkeligheder ved, at udstyk
ning og bebyggelse langs vejene kunne 
true landskabet, for som det direkte påpe
ges er »mange af de smukke ferskvandssøer 
og fjernere kyststrækninger, ikke mindst i 
den nyligt åbnede Kogebugts kyst, under 
lige så intensiv ødelæggelse som Øresunds
kysten i forrige århundrede.«87 Det lykke
des dog at få fredet bl.a. nogle strandenge, 
således at man i dag, desværre kun på sær
lige strækninger, stadig kan se kystlinjen. 
Engarealet ved Store Vejleås udløb i bug
ten mellem Vallensbæk og Ishøj kommu
ner er et eksempel på en sådan strækning.

Af betænkningen fremgår det, at egnen 
nord for Frederikssundsvej ud til Øre
sundskysten tillagdes den største landska
belige værdi og derfor også det største re
kreative potentiale. Den tidlige udflytning 
til og landliggeri i området nord for Kø
benhavn havde bekræftet, at det landskabe
ligt smukke område med skove, søer og ku
peret terræn var i besiddelse af betydelig 
tiltrækningskraft. I udflugtsmæssig hense
ende ansås Vestegnen, bortset fra stranden 
ved Køge Bugt, Vestenceinten og mose
områderne, ikke at have den store øjeblik
kelige betydning, da ikke mindst »mang
len« på skov var fremtrædende. Området 
var præget af landbrug, gartnerier og 
mange landsbyer. Man forsøgte i planlæg
ningsarbejdet, at slå to fluer med ét smæk 
ved at opfordre til at bibeholde Vestegnen 
som landbrugsland (og hermed som leve
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randør af friske landbrugsvarer og grønt
sager til hovedstaden) og som en naturlig 
kulisse for landsbyerne, der væsendigt bi
drog til at give landskabet karakter.

Køge Bugts strande var derimod af 
større og voksende betydning som fritids
mål, hvor den nye familiesportsgren, lejr
liv, eller som det senere kom til at hedde, 
camping, udfoldede sig:

»Den store overfyldning i sommertiden af såvel 
de offendige som private lejrpladser tyder på, at 
behovet af strandarealer ikke på langt nær er 
dækket. Alt i alt har manglen af en byplan for 
dette nyåbnede område bevirket, at der i ganske 
utilstrækkelig grad er reserveret frie for offent
ligheden tilgængelige arealer, og at bebyggel
sens udvikling er sket planløs og ofte på en for 
området skæmmende måde, således at den frie 
udsigt fra den nye strandvej i alt for ringe grad 
er bevaret.«88

Bemærkelsesværdigt er det alligevel at se, 
hvor mange af betænkningens synspunkter 
og forslag, der i dag stadig arbejdes med at 
fuldføre, og hvor fremsynet arbejdet den 
gang har været. Man erkendte f.eks., at da 
egnen langs Køge Bugt manglede gode 
massebefordringsmidler, måtte cyklen 
være transportmidlet til stranden. Og i er
kendelse af at cyklen ikke ubesværet kunne 
befordre familien milevidt, var det på tale, 
ved sandopfyldning, at flytte stranden nær
mere København. Det siges ganske vist, at 
det var den socialdemokratiske folketings
mand J. Chr. Jensen, der som den første i 
1927 luftede ideen om en strandpark i for
bindelse med fremlæggelse (i 1936) af et 
forslag til anlæg af Avedøre Strandbad. Ved 
Avedøre var staten i besiddelse af store are
aler, der kunne udnyttes rekreativt for kø
benhavnerne, men anlægget blev ikke til 
noget. Ideen levede imidlertid videre i den 
grønne betænkning.

Et udviklet system eller netværk af cy
kel- og gangstier blev foreslået at forbinde 
en lang række eksisterende og nye grønne 

områder. Det var også med denne betænk
ning, at skovrejsning på Vestegnen først 
blev foreslået, og i dag ser vi Vestskoven stå 
som et attraktivt udflugtsmål.

Med Byplanloven fra 1938 og den året efter 
nedsatte Hovedstadskommission, blev de 
enkelte kommuner i Københavnsegnen 
pligtige til, hver for sig, at udarbejde bypla
ner for deres område. De mange planer 
gjorde en koordinering stærkt ønskelig. 
Det førte til, at Indenrigsministeriet i 1944 
nedsatte et særligt udvalg til samordning af 
byplanerne for kommunerne vest for Kø
benhavn. Ikke mindst trafikplanlægningen 
var af vital betydning at få sat i system.

Byplanlaboratoriet indkaldte 1945 det 
samlede Egnsplanudvalg89 til møde, på 
hvilket der blev udstukket nogle retnings
linjer for det fremtidige arbejde. Der skulle 
udarbejdes en samlet generel egnsplan om
handlende egnens udvikling som helhed, 
arealernes anvendelse til bolig-, erhvervs- 
og rekreative formål. Der skulle udarbejdes 
en lokaliseringsplan af lokale centre og 
større offentlige institutioner, og sidst men 
ikke mindst en plan for hovedtrafiklin- 
• 90jerne.

To år senere barslede udvalget med Skit
seforslag til en egnsplan for Storkøbenhavn, 
der sit upretentiøse navn til trods, var iden
tisk med den berømmede Fingerplan. På 
den trykte skitses omslag findes en grafisk 
illustration af Storkøbenhavn med kontu
rerne af en hånd, som er placeret med 
håndfladen i Københavns centrum og fing
rene strittende, adskilt ud i omegnen, så 
nogenlunde følgende de trafikale hoved
indfaldsveje til København.91 Der lå dog 
ikke noget symbolsk i, at Køge Bugt fik 
den nedadvendte tommelfinger. Egnsplan
udvalgets formand, professor Steen Eiler 
Rasmussen, beskrev i »skitsen« hensigten 
med forslaget på følgende klare facon:
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Forside af den oprindelige rapport: Skitsefor
slag til Egnsplan for Storkøbenhavn; 1941.

»En samlet plan for en hel storbys udvikling må 
naturnødvendigt blive et meget kompliceret ar
bejde, ligesom storbysamfundet selv er kompli
ceret. Alle forhold hænger sammen, griber ind i 
hinanden. Man kan ikke planlægge én del af 
byen uden at beskæftige sig med planlægningen 
af de andre bydele. Og man kan ikke planlægge 
trafiklinjerne rationelt uden samtidig at plan
lægge de bebyggelser, som frembringer trafik
ken, ikke planlægge boligområder uden samti
dig at tænke på erhvervsområder og friluftsom
råder til de nye beboere, osv. For at kunne ud
forme en samlet plan for alle disse forhold, må 
man undersøge dem udfra en samlet antagelse 
om den fremtidige befolknings størrelse, er
hvervsfordeling, pladsbehov, m.m. Først når 
man har en sådan hypotese at gå ud fra, kan 
man nå frem til en plan, hvor alt er afpasset 
efter hinanden.

Egnsplankontorets ... udsendte Skitseplan er en 
sådan hypotese.«92

Skitseplanen eller Fingerplanen var min
dre en plan end et arbejdsredskab til en 

plan, der forudsatte forhandlinger med 
kommuner og institutioner, for at få »det 
hele til at gå op i en højere enhed«. En af 
Fingerplanens hovedteser var den at til
stræbe, rendyrke og pleje den byform, som 
de kollektive trafikmidler af sig selv af
fødte: Et kompakt og intimt indre byom
råde, og udenfor dette et antal relativt 
lange udløbere - fingre - med »bebyggel
sesklumper« koncentreret omkring hver 
deres station. Hvad trafikken angik, fore
stillede man sig, at befolkningen i fingrene 
skulle lade sig transportere af hovedsagelig 
S-bane eller jernbane. For Køge Bugt-om
rådet mente man, at det i første instans var 
urealistisk at forestille sig hele området S- 
banebetjent:
»Hele yderstrækningen kan jo imidlertid - lige
som idag - betjenes med busser ad Køgevejen, 
blot gående ud fra Vallensbæk, som synes at vare 
et naturligt foreløbigt endepunkt for en bybane«.93

Det var i Fingerplanen af 1947, at Vesteg
nens »mangler« i landskabelig variation 
blev accentueret. Man understregede det 
ønskelige i, kunstigt at tilføre egnen nogle 
af de kvaliteter, som Nordegnen var så rig 
på: Søer, skove, strande og bakker.

På trods af at Fingerplanen som sådan 
aldrig formelt blev vedtaget af nogen over
ordnet myndighed, fik den alligevel afgø
rende betydning for det fremtidige plan
arbejde og for Københavnsegnens udvik
ling. Den gav anledning til, at der mellem 
Københavns Amtsråd og Fællesorganisa
tionen af almennyttige Boligselskaber blev 
taget hul på en diskussion om, hvorledes 
man kunne komme videre med boligbyg
geriet. I fællesskab henvendte disse instan
ser sig til regeringen med forslag om regler 
for byggeriet, hvilket afstedkom Byregule
ringsloven af 1949, der lovfæstede begre
berne yder-, mellem- og inderzoner. Zo
neinddelingen tog sigte på en reguleret 
byudvikling til fordel for det åbne land i 
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modsætning til den åbne by, ved for en pe
riode på 15 år at fastlægge, hvilke arealer 
(eller zoner), der måtte bebygges straks og 
hvilke ikke. Man frygtede, at en stor by
spredning med alt for åbne byarealer og 
langt mellem bebyggelserne ville skabe en 
løs og yderst bekostelig infrastruktur. 
Kloakering af spredt bebyggelse ville blive 
uforholdsmæssig dyr, og betjening af be
folkningen besværliggjort. Der ville blive 
langt til butikker, skoler og andre institu
tioner, ligesom trafikbetjeningen ville blive 
væsentlig fordyret eller forringet i forhold 
til det, som Fingerplanen skitserede. Man 
mente endvidere, at byspredningen, dvs. 
den åbne bybebyggelse, ville være urime
ligt arealkrævende og lægge beslag på by
nære rekreative områder.

Omkring 1950 synes således at være 
etableret et grundlag for at kunne gå i gang 
med det egentlige byudviklingsarbejde i 
Københavnsegnen: Bolig- og industribyg
geri, anlæg af veje og broer til biltrafikken, 
anlæg af jernbaner og stationer for den 
kollektive trafik, anlæg af sti- og gangarea
ler og meget mere. Endnu manglede vig
tige brikker i det store puslespil. Man 
skulle bl.a. gennem den forhandlingsfase, i 
hvilken kommuner og institutioner måtte 
tilpasse lokale krav til den overordnede 
lovgivning og planlægningen tilpasses lo
kale forhold, for at nå frem til en fornuftig 
og holdbar byudvikling. For Københavns
egnen blev der nedsat et særligt udvalg til 
at forestå disse forhandlinger og det efter
følgende planarbejde.94 Alligevel var bolig
byggeriet op gennem 1950erne ikke over
vældende. Snarere helt utilstrækkeligt til at 
rumme den vækst, man forudså. Den vig
tigste årsag var økonomisk. Man havde 
endnu ikke råd til at bygge i stor skala, og 
da man endelig i slutningen af 50erne fik 
råd (bl.a. p.g.a. at et valutaunderskud blev 
forvandlet til valutaoverskud), førte den 

økonomiske og teknologiske udvikling til 
drastiske ændringer i byplanlægningens fy
siske og sociale forudsætninger.

Det kom som en eksplosion, da landets 
generelle økonomiske vækst for alvor slog 
igennem. Landbruget mekaniseredes, og 
den derved frigjorte arbejdskraft vandrede 
til byerne for at søge beskæftigelse i en ha
stigt voksende industrisektor. Reallønnen 
steg. Kvinderne kom på arbejdsmarkedet, 
hvorved familiens husstandsindkomst øge
des, hvilket atter førte ønsket om bedre bo
ligforhold med sig. Antallet af biler vok
sede. Arbejdsløsheden mindskedes (dvs. at 
der blev flere med et reelt løngrundlag til 
at betale skat og til at betale boligudgifter). 
Husstandsstørrelsen mindskedes (hvilket 
betød flere husstande) osv. osv. Hertil 
kom, at Saneringsloven af 19)9 havde sat 
skub i sanerings- og byfornyelsesarbejdet. 
Alt skabte et kolossalt behov for øget byg
geri: boliger, industri- og erhvervsbyggeri 
og anlæg til servicefunktioner. Øget byg
geri førte til øget beskæftigelse, som førte 
til nye krav om mulighed for børnepasning 
(kvinderne var jo kommet på arbejdsmar
kedet), plejehjem til de ældre som ingen 
havde tid til at tage sig af, flere biler, nye 
veje - rouletten var i gang.

Det var en vanskelig proces at styre, og 
staten greb ved flere lejligheder ind med 
regulerende støttelovgivning og bygge- og 
anlægsstop. Det Økonomiske Sekretariat, 
som under Finansministeriet tog sig af 
økonomiske konjunkturvurderinger leve
rede i marts 1965 (i Økonomisk Årsover
sigt) nogle generelle betragtninger om 
bygge- og anlægsvirksomheden:

»Gennem de forholdsregler, der i 1962 og be
gyndelsen af 1963 var truffet med henblik på at 
dæmpe byggeefterspørgslen, lykkedes det i lø
bet af 1963 at lette presset inden for byggesek
toren. På denne baggrund fandt regeringen det 
hensigtsmæssigt at tage de første skridt til en 
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afvikling af de kvantitative restriktioner over for 
boligbyggeriet. Da imidlertid den vundne lige
vægt på byggemarkedet i høj grad beroede på 
den offentlige regulering af igangsættelserne, 
måtte risikoen for et fornyet byggepres, når re
striktionerne mildnedes, søges imødegået ved 
andre foranstaltninger, der kunne lægge en 
bremse på byggeefterspørgslen. Med dette sigte 
gennemførtes en stramning af finansieringsvil
kårene for alt boligbyggeri ... Endvidere blev 
for boligbyggeriet i de regulerede områder fast
lagt visse maksimumsgrænser for håndværker- 
udgifternes, huslejens og etagearealets stør
relse, hvorved det blev muligt fra april 1964 at 
stile mod en hurtig frigivelse af det byggeri, der 
opfyldte disse krav.«’’

For Københavnsegnen, der var udset til 
landets hovedvækstområde, gjaldt særlige 
forhold. Op igennem 50erne var der sket 
en større forskydning af befolkningsgrund
laget i centralbyen, end planlæggerne 
havde regnet med. Folk var begyndt at 
flytte ud til omegnskommunerne tidligere 
end antaget. Bl.a. bilen gav dem større mo
bilitet med mulighed for at flytte ud, og 
samtidig beholde arbejdet i byen. Det be
tød, at byplanarbejdet måtte fremskyndes. 
Formand for byplannævnet, departements
chef Axel Skalts, redegjorde i slutningen af 
1960 for planlægningens øjeblikkelige sta
tus:

»Ved et møde den 20. juni 1958 vedtog nævnet 
et arbejdsprogram for en egnsplanlægning, som 
hermed blev iværksat med støtte af egnens 
kommuner, amtsrådene og staten. Fra begyn
delsen var arbejdet tilrettelagt for en 5-årig pe
riode. Det blev imidlertid klart, allerede da 
egnsplansekretariatet forelagde redegørelsen 
»Status over de eksisterende forhold«, at pro
blemerne var både større og mere presserende, 
end man oprindelig havde forestillet sig. Næv
net vedtog derfor og fik tilslutning fra de impli
cerede parter til at forcere arbejdet ... Den nu 
foreliggende principskitse til egnsplan skal betrag
tes som ... udgangspunkt for videre drøftelse 
med alle de myndigheder, som planlægger og 
disponerer inden for egnen, og hvis planlæg
ninger berøres af skitsen«.96

Det synes lidt som en konstatering af, at 
planlægningen var overhalet indenom eller 
løbet over ende af den faktiske udvikling. 
Principskitsen opererede ud fra den forud
sætning, at hovedstadens vækst i resten af 
århundredet meget vel kunne komme til at 
betyde mere end en 3-dobling af byens 
areal. Det måtte ikke ske planløst. Derfor 
forestillede man sig en udbygning i radia
ler rundt om København med nye store 
byer: »En udbygning i vestlig og sydvesdig 
retning fra København af 2 nye store by
dele, rummende hver ca. 100.000 lejlighe
der, med et trafiknet, baseret på hurtige 
gennemgående tog og niveaufrie motor
veje, der forbinder de nye bydele dels med 
hovedstadens center, dels med det øvrige 
land; en udbygning af Roskilde, Køge og 
»Køgebugtfingeren« i forbindelse med de 
nye bydele«.97 Herudover forestillede man 
sig en udbygning af bydelene i den nære 
Københavnsegn og en udbygning af byom
råderne i Nordsjælland. Placeringen af de 
nye store bydele med op til en halv million 
mennesker var genstand for intense drøf
telser. Man nåede frem til bl.a. følgende 
betragtninger:

»Den første nye bydel må placeres nær den be
stående by, men dog med fuld mulighed for 
inddragelse af de arealer, der er nødvendige for 
byens funktionsduelighed, dvs. at bydelen må 
opbygges uden for den til dato realiserede del af 
Fingerplanens område - med andre ord: Den 
nye bydel må placeres umiddelbart udenfor en 
linje: Herstederne-Vallensbæk«.98

Det blev (i en reduceret udgave) Høje-Taa- 
strupområdet, der skulle lægge areal til den 
første nye by.

Det andet hovedområde blev udset til at 
ligge en halv snes kilometer nord for Køge 
og medførte særlig lovgivning: Lov om 
planlægning af Koge Bugt-området af 17. maj 
1961, - en lov der skulle komme til at virke 
i 14 år (til 1. april 1975):
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»Med det formål at bistå de kommuner i om
rådet langs Køge Bugt, som må forventes at 
blive omfattet eller berørt af en kommende by
dannelse i området, med at tilvejebringe et 
grundlag for de enkelte kommuners byplanlæg
ning, at samordne byplanlægningen af området 
med hensyn til dets anvendelse m.v. og at sikre 
områdets udbygning i en hensigtsmæssig tids
følge bemyndiges boligministeren til for om
rådet langs Køge Bugt i Glostrup, Brøndbyer
nes, Vallensbæk, Torslunde-Ishøj, Greve-Kil- 
debrønde, Karlslunde-Karlstrup, Havdrup-Sol- 
rød og Jersie-Skensved at nedsætte et udvalg ... 
Til at indtræde i udvalget udpeger hver af de i 
stk.l nævnte kommunalbestyrelser 1 medlem 
samt Københavns og Roskilde amtsråd hver 2 
medlemmer ... Til udvalget knyttes den for
nødne teknisk sagkyndige bistand«.99

Det betød, at udvalget sammen med de lo
kale kommunalbestyrelser skulle udarbejde 
et forslag til dispositionsplan for området. 
Tvivlsspørgsmål skulle godkendes af bolig
ministeren og have byplannævnets tilslut
ning. Planlægningen havde bevæget sig ind 
i en fase, hvor behovet for konkret politisk 
tilstedeværelse var tydelig. Det gjaldt om at 
få bygget!

I Vallensbæk havde man siden slutningen 
af 1940erne arbejdet med byplanlægning af 
det lokale område, der bød på den største 
vækst, nemlig Vallensbæk Strand. I første 
instans drejede det sig om kloakering og 
vejanlæg i villa- og sommerhusområdet 
langs med GI. Køge Landevej og området 
lige nord for. Man var derfor rimeligt ru
stet til at deltage i arbejdet i Planlægnings
udvalget for Køge Bugt-området, da det au
gust 1961 blev nedsat.100 Udvalget tog fat 
med det samme, og et halvt år senere forelå 
det første udkast til en dispositionsplan for 
de 5 yderste Køge Bugt-kommuner med 
lokale centre i Jersie, Solrød, Karlstrup, 
Karlslunde og Greve. »Dog blev den op
rindeligt planlagte struktur med omtrent 
lige store centre i Køge Bugt-byerne æn

dret til en mere differentieret struktur. 
Hundige blev efter godkendelsen i 1963 af 
første-etape-planen for hovedstadsregio
nen udpeget som det overordnede center 
for størstedelen af Køge Bugt-fingeren«, 
anførte Poul Erik Skriver 1984.101 Cen
trene skulle anlægges i forbindelse med S- 
stationer langs kysten, og i det hele taget 
var en ordning af trafikstrukturen et kardi
nalpunkt i den endelige dispositionsplan, 
der blev tiltrådt af udvalget efteråret 1966.

Som nyvalgt sognerådsformand i Vallens
bæk fra april 1962, var Poul Hansen født 
medlem af Køge Bugt-udvalget, praktisk 
taget fra dets oprettelse:

»Samarbejde mellem kommunerne var et af ud
valgets nøgleord. I stedet for at hver kommune 
for sig skulle udarbejde byplaner, var en samlet 
koordinering vigtig. Det var meningen, at man 
ikke skulle kunne fornemme kommunegræn
serne. Fra Brøndbyerne og hele vejen ned mod 
Køge ... Det drejede sig om at lave en moderne 
planlægning, med byggeri og anlæg i etaper. 
Områdets udvikling skulle være harmonisk - 
sådan at nu var der skoler, nu var der børneha
ver, og nu var der dét og dét. Man forsøgte sig 
med områder, hvor gående og kørende trafik 
blev holdt adskilt gennem separate stisystemer. 
- Det var noget, som ville koste en masse penge 
at føre ud i livet. Derfor var meget af det 
drømme. Men det har alligevel senere vist sig, 
at måske 90% af det vi planlagde den gang, fak
tisk ligger der i dag. - Også de forskellige han
delscentre skulle dengang placeres, og det på en 
sådan måde at der ikke kom til at ligge to centre 
lige klos op ad hinanden, og kolossalt langt til 
det næste. Derfor måtte kommunerne se at 
blive enige om, hvad de ville gøre. Hertil var 
Køge-Bugtudvalget et ganske fremragende or
gan. Vi var heldige at have nogle virkelig dyg
tige ledere, deriblandt den første formand, [de
partementschef] Erik Dreyer. Han var tidligere 
forligsmand og havde styr på tingene; en utro
lig dygtig mødeleder med evne for at skære 
igennem. Han begreb kunsten at få de forskel
lige kommuner til at forliges. Man kan ikke 
køre igennem området hernede og se græn
serne mellem kommunerne. Og det var menin-
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AREALANVENDELSE

Arealanvendelse i henhold til Køge Bugt planlægningen. Udsnit af planbilag. Dispositionsplan for 
Køge Bugt-området, juni 1910 (vedtaget af Planlægningsudvalget  for Køge Bugt-området novem
ber 1966, godkendt af Boligministeriet august 1968).

gen, at man ikke skulle. Alt mellem det kom
mende motorvejssystem og bugten skulle be
lægges med planer. Det arbejde havde vi jo ud
ført i Vallensbæk, hvorfor det ikke fik den store 
indflydelse på os ...«102

»Byfingeren«, beretter arkitekt og byplan
lægger Arne Gaardmand, »skulle trafikbe
tjenes kollektivt med en S-bane og indivi
duelt med en motorvej og et hertil knyttet 
differentieret vej- og stinet. De forskellige 
S-stationer ville dermed blive de naturlige 
knudepunkter i bydannelsen, der som per
ler på en snor ligger i en forholdsvis smal 
bræmme imellem motorvejen [den projek
terede Køge Bugt Motorvej] og det åbne 
land mod vest og vandet mod øst ...« 

[»Men«] fortsætter Arne Gaardmand, 
»Akilleshælen i bybygningen har været, at 
man måtte respektere de lokale ønsker (el
ler allerede indtrufne aftaler) om endeløse 
parcelhus-udstykninger, og at de stations
nære etagehusområder i alt for høj grad er 
fyldt op med store enheder af ensformigt 
betonbyggeri, gennemført på det industri
aliserede byggeris benhårde præmisser.«103

På et spørgsmål om Køge Bugt-lovgivnin
gen 1961 afstedkom en himmelflugt af 
jordpriserne i Vallensbæk, svarede fhv. 
borgmester Poul Hansen104:

»Den var faktisk foregået, inden jeg kom til. 
Før jeg kom i sognerådet [1958], havde det da
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værende sogneråd købt en gård hernede - Store 
Vejlegård, matr.nr.18a. De havde vist givet 
nogle hundrede tusinde for den.. Det skabte en 
del furore. Mange begyndte da at fundere over, 
hvad den fremtidige udvikling kunne bringe. 
Og der var da jordopkøbere. Jeg har mødt men
nesker, der var »millionærer«, fordi de havde 
fået en slutseddel - en betinget slutseddel. Og 
den betingede slutseddel kunne være på et areal 
ude i mosen, hvor de havde tænkt at bygge. Én 
ville bygge højhuse. »Det«, fortalte vi ham, 
»ville han ikke få tilladelse til« ...«

Det var ikke planlægningsudvalgets opgave 
at udarbejde detailplaner for de enkelte 
kommuner. Den måtte de selv forestå. Ud
valget koncentrerede sig i stedet om en 
række hovedopgaver, bl.a. placering og ud
formning af centre, overordnet rådgivning 
ved større byggerier, rådgivning ved anlæg 
af vej- og stisystemer, og sikring af rekrea
tive arealer, hvor især anlægget af Køge 
Bugt Strandpark påkaldte sig interesse.10''

Kommunalrefonnarbejdet omkring 1970 
hører måske nok til på et andet admini
strativt plan end byplanlægningen, men er 
alligevel tæt forbundet med den fysiske 
planlægning. 1960ernes økonomiske vækst 
og medfølgende bygge- og anlægsaktivitet 
førte til generelt større bysamfund. Kom
pleksiteten i kommunernes arbejdsopgaver 
steg tilsvarende. Nogle kommuner havde 
en sådan størrelse, at de i praksis var blevet 
for små til at modsvare en ny tids krav. 
Man ønskede fra centralt hold at tilpasse 
kommunestørrelserne til disse krav. Et en
stemmigt Folketing vedtog i 1967 princip
perne for en ny kommuneinddeling, som 
den særligt nedsatte kommission, Kommu
nalreformkommissionen, førte ud i praksis. 
Kommissionsarbejdet udmøntedes i Kom- 
iHunalreformen af 1970. Denne reform be
rørte kun indirekte hovedstadsområdet, da 
reformen gjaldt provinsen, men nogle år 
senere var turen kommet til landets største 
byområde.

»Forholdene i hovedstaden var sær
egne«, beretter stiftamtmand Henning 
Strøm, der regnes for arkitekten bag kom
munalreformen:

»Det blev derfor besluttet at nedsætte en særlig 
kommission, Hovedstadsreformudvalget, som 
skulle vurdere problemerne i hovedstadsområ
det, der - ud over Københavns og Frederiks
berg kommuner og kommunerne i Københavns 
Amt - også omfattede Frederiksborg og Ros
kilde amter. Hovedstadsreformudvalget blev 
nedsat den 5. maj 1970 og fik en stærk repræ
sentation fra lokalområdet ... Udvalgets flertal 
samlede sig om forslaget om etablering af et 
hovedstadsråd, der skulle stå for planlægningen 
af bysamfundets udvikling og have opgaver in
den for sygehusvæsenet, den kollektive trans
port, vandindvinding og vandafledning etc.«106

Efter nogle Folketingssamlinger med poli
tisk uenighed omkring spørgsmålet ’stor
amt eller ej’ indgik de fire gamle partier (V, 
K, R og S) i juni 1973 forlig om, »at der pr. 
1. april 1974 skulle etableres et hovedstads
råd, men at loven skulle tages op til revi
sion i samlingen 1976/77, hvor man så på 
grundlag af de indvundne erfaringer kunne 
overveje den endelige løsning.«107

Helt lokalt fik kommunalreformarbejdet 
for Vallensbæk den følge, at en truende ud
sigt til kommunedeling mellem Alberts
lund og Ishøj kommuner rykkede nær
mere. Det afstedkom i Vallensbæk en øje
blikkelig og massiv protest, og en hektisk 
kommunal aktivitet. Man undgik som be
kendt en sammenlægning, jf. kapitel 5, s. 
105.

Hovedstadsrådet oprettedes 1. april 1974 
med 37 medlemmer, der var valgt af am
terne og Københavns og Frederiksberg 
kommuner i forbindelse med de kommu
nale valg i marts 1974, til at forestå en 
række kollektive opgaver. Hvad "angår 
byudviklingsopgaverne overtog Hoved
stadsrådet regionplanarbejdet, der siden
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Udsnit af plan over Den Grønne Kile - undertiden også kaldt Vallensbækkilen. Fra »Hovedstads
rådets fællesplan Den Grønne Kile 1982 - konkretisering af rammeplanen fra 5. januar 1919«. 
Fra Vallensbæk deltog bor^nester Poul Hansen og bygningsinspektør E. Gotzche-Larsen i arbejds
gruppen.

slutningen af 60eme havde været varetaget 
af Egnsplanrådet. Regionplan 1913 for hoved
stadsregionen - hovedstruktur og byvækst, der 
kom på gaden 1974, var således et resultat 
af Egnsplanrådets arbejde. Forud for re
gionplanen var fra Egnsplanrådet kommet 
en række omfattende rapporter angående 
hovedstadsregionens planlægning. Ikke 

mindst regionplanforslaget, der i begyn
delsen af 1972 blev lagt frem til offentlig 
debat, fik beske ord med på vejen. I et ind
læg i Berlingske Tidende 26. marts 1972 
sagde daværende borgmester i Høje-Taa- 
strup Flemming Jensen:
»Egnsplanrådets regionplanforslag har i kom
munerne fået en blandet modtagelse ... Allerede
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i begyndelsen af 1960erne pegede egnsplan
sekretariatet og det såkaldte teknikerudvalg på 
Høje-Taastrup kommune som sæde for et kom
mende regionalt storcenter ... Naturligvis kan 
et planlægningsarbejde, der er regionalt ikke 
undgå at træde på visse lokale interesser ... Vi 
har desværre inden for de sidste 10 år både i 
Køge-bugt og Roskildefingeren måttet konsta
tere, at tidligere løfter ikke er blevet fulgt, og at 
statens trafikinvesteringer slet ikke har fulgt 
Køge-bugtlovens og egnsplansekretariatets for
udsætninger op ...«.

I den vedtagne regionplan, der trådte i 
kraft samtidig med Hovedstadsrådet, sag
des det:

»Realiseringen af Regionplan 1973 forudsætter 
en koordinering af den planlægningsvirksom
hed, som udøves af såvel kommuner som amts
kommuner og statslige myndigheder. Specielt 
er kommunernes indsats helt afgørende ... By
væksten fordeler sig med ca. 4.000 nye boliger i 
Københavns amtskommune, ca. 38.000 nye bo
liger i Frederiksborg amtskommune og ca. 
63.000 nye boliger i Roskilde amtskommune. 
Herudover er der i Københavns kommune pla
ceret 25.000 nye boliger på Vestamager.«109

Hvis kvoten på 4.000 for nyt boligbyggeri i 
Københavns Amt skulle holde stik, måtte 
der imødeses en meget ringe byvækst. Der 
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blev i den kommende periode bygget langt 
flere end 4.000 nye boliger.

I Hovedstadsrådets regi udkom fortlø
bende en lang række planlægningsrappor
ter, der har ligget til grund for den fort
satte udformning og justering af områdets 
overordnede forhold, som var indlagt i Re
gionplanen. Af særlig interesse for Vallens
bæk var spørgsmålet om en rammeplan for 
»Den grønne Kile« mellem Roskildefinge- 
ren og Køge Bugtfingeren, og som 1979 
afstedkom Planlægningsrapport nr. 19, 
»Den grønne Kile«. Kilen udstrækker sig 
fra Avedøre og Vestvolden i øst til motor
ringvej 4 i vest, jf. kort s. 60-61.

Spørgsmålet blev i 1970erne aktualiseret 
af, at kilen i de enkelte beliggenhedskom
muner var genstand for kommunale ønsker 
om anden anvendelse end som rent rekrea
tivt friluftsområde. Planens formål var at få 
regionale og lokale interesser til at virke 
sammen, dvs. at kilen på den ene side 
tænktes anvendt for almen rekreativ benyt
telse for regionens befolkning og på den 
anden side for lokale rekreative funktioner. 
Kilen opdeltes i planlægningsrapporten i 7 
delområder, hvoraf de to lå i Vallensbæk: 
Vallensbæksletten og St. Vejleådalen, som 
Vallensbæk delte med Ishøj Kommune. 
Vallensbæksletten fik følgende karakteri
stik:

»Området er beliggende mellem kolonihave
området [i Brøndby], Køge Bugtmotorvejen, 
Store Vejleådalen [dvs. til Vejlegårdsvej] og 
Holbækmotorvejen. Det er et åbent sletteland
skab. Den østlige del af området er ubebygget, 
mens den vestlige del rummer Vallensbæk 
Landsby, Vallensbæk Skole samt en del gårde ... 
Området er et af de største åbne landskaber i 
kilen og ligger centralt i denne. Der foreslås 
etableret skovplantninger langs motorvejen i 
syd og nord, mens midterpartiet bør bevares 
som en åben slette. Eksisterende bebyggelse 
her kan tænkes anvendt til rekreative formål.

Landskabspleje i form af kvæghold i vekseldrift 
kan overvejes.«109

I 1989, umiddelbart inden Hovedstadsrå
det blev nedlagt, vedtoges Regionplan 1989.

Det område, som Regionplan 1989 var 
udarbejdet for, omfattede hele hovedstads
regionen, bestående af Københavns og 
Frederiksberg kommuner samt Køben
havns, Frederiksborg og Roskilde amter og 
tog sigte på de overordnede rammer for 
arealanvendelsen.

Hovedstadsrådets plandirektør, Hugo 
Marcussen, skrev i oktober 1988 i forordet 
til Regionplanredegørelse 1989/1:

»Samspillet mellem byudvikling og trafikstruk
tur er også den centrale planidé i den nye Re
gionplan 1989. Men da der ikke forventes no
gen voldsom vækst i de næste 10-15 år, vil sam
spillet indgå i en forbedringsproces, der som 
mål har en optimal udnyttelse af allerede fore
tagne investeringer: Bedre by fremfor mere 
by.«

Hermed var hovedretningslinjerne udstuk
ket for boligbyggeriet for planperioden 
1989-2001. I Københavns amt planlagdes 
opført i alt 19.500 boliger, hvor Alberts
lund, Ishøj og Vallensbæk110 kommuner til
sammen havde en kvote på 600.1 Brøndby 
kalkuleredes opført 1.400 boliger, mens 
amtets topscorer, Høje-Taastrup, fik tildelt 
en kvote på 3.800 efterfulgt af Tårnby med 
3.100. For hovedstadsregionen som helhed 
forudsagde prognoserne, at der ville blive 
fuldført 52.000 boliger indtil 2001. De en
kelte kommuner blev pålagt at indregne de 
retningsgivende boligbyggekvoter i kom
muneplanlægningen.

Regionplan 1989 vurderede bl.a. 104 sta
tionsnære arealer for erhvervsbyggemulig
heder. I området omkring Vallensbæk Sta
tion havde Hovedstadsrådets Arealunder
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søgelse 1988 ikke registreret ubebyggede 
stationsnære arealer, hvorefter stationsop
landet skønnedes ikke at rumme regional 
erhvervsbyggemulighed.1" I øvrigt figure
rede Vallensbæk ikke som trafikknude
punkt, men derimod nabokommunerne 
Brøndby og Albertslund. Vallensbæk skulle 
endvidere ikke involveres i større kollek
tive trafikanlæg i planperioden, dog skulle 
Vallensbæk Torvevej m.m. færdiggøres af 
Københavns Amt.

»Kulturelle anlæg og institutioner er en 
del af hovedstadsregionens identitet«, sag
des det i planen, men Vallensbæk blev ejen
dommeligt nok ikke markeret på kortet 
over »Kulturelle anlæg« (herunder idræts
anlæg, ride- og golfcenter) af regional be
tydning, - medens Vallensbæk Vandskicen
ter og Vallensbæk Havn (med de andre 
havne i Køge Bugt Strandpark) sattes på 
kortet over idrætsanlæg af national betyd
ning. For en række af Køge Bugt Strand
parks havne (herunder Vallensbæk Havn) 
gav planen mulighed for udvidelse.

I det hele tog Regionplan 1989 også vare 
på det åbne land. Om »Fingerbyområdets 
grønne kiler« - herunder Vallensbækkilen 
som regionalt friluftsområde - sagdes, at 
de skulle friholdes for bygningsanlæg, 
landzonestatus opretholdes og tilgængelig
heden øges bl.a. ved anlæg af stier. Endvi
dere udpegedes den østlige del af Vallens
bækkilen i Vallensbæk som interesseom
råde for skovrejsning.

Langt hovedparten af kilen blev uanset 
dens »grønne« status også reserveret til 
transportkorridorformål, dvs. til fremfø
ring af energiforsyning såsom naturgas- og 
højspændingsledninger, fjernvarmeforsy
ning eller trafiklinjer.

Store Vejleådalen, hvis nedre forløb Val
lensbæk og Ishøj deler, blev udpeget som 
oplevelsesrigt landskab i et regionalt fri

luftsområde, og forbinder i øvrigt Vallens
bækkilen med Vestskovkilen.

Landsbyernes vilkår blev fastlagt ved 
følgende passus: »På grundlag af cirkulæ
ret1'2 og den stedfundne planlægning kan 
følgende regionplanmæssige retningslinjer 
for regionens landsbyer fastlægges: Zone
status for hovedstadsregionens landsbyer 
skal opretholdes ...«"3 - Vallensbæk 
Landsby blev udpeget som byzonelandsby 
af særlig kulturhistorisk interesse.

Da Hovedstadsrådet blev nedlagt med ud
gangen af 1989, overgik den fremtidige re
gionplanlægning til de respektive amter. I 
praksis indgik planmyndighederne i am
terne i et planteknisk samarbejde på en 
række punkter af fælles interesse.

I forordet til Regionplan 1993 for Køben
havns Amt fremførte amtsborgmester Vi
beke Storm Rasmussen og amtets tekniske 
direktør, Bent Høi Jensen:

»Det er første gang, der er udarbejdet en selv
stændig regionplan for Amtet som en del af 
Hovedstadsområdet ... Regionplanen gælder 
for perioden 1993-2005, men allerede nu star
ter tanker og ideer til den kommende region
plans vedtagelse om 4 år. Der sker hele tiden en 
udvikling. En forbindelse til Sverige vil ændre 
på en række behov og forudsætninger både for 
trafik og erhvervsstruktur.«

Regionplan 1993 er i mange henseender en 
videreførelse af de ideer, der lå til grund 
for regionplan 1989, nemlig at byudvikling 
fortrinsvis skal foregå i »stationsnære« 
områder, hvorved forstås områder inden 
for en radius af 1000 meter fra en station. 
Det gør praktisk taget hele Vallensbæk 
Strand til et stationsnært område. Region
planen har udstukket nogle retningslinjer 
for kommunernes arealanvendelse af disse 
områder: »Kommuneplanerne bør til
stræbe en forøgelse af bebyggelsestæthe- 
den ... til boligformål og der bør tilstræbes 
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en blandet arealanvendelse til bolig- og er
hvervsformål ...«114

Af særlig interesse for Vallensbæk, der 
har store fritidsanlæg i Den grønne Kile, 
udstak Regionplan 1993 retningslinjer for 
anlæg og nyetablering af arealer til fritids
formål. Blandt andet blev Vallensbæk Ri
decenter omtalt: »Nye større rideanlæg 
kan anlægges i det åbne land uden for de 
regionale friluftsområder på arealer uden 
naturbeskyttelsesinteresser. Team Dan
mark Ridecenter i Vallensbæk kan udvides 
efter konkret vurdering, når de generelle 
krav til friluftsanlæg i de regionale frilufts
områder overholdes.«115 Om golfbaner 
blev bl.a. sagt: »Eksisterende golfbaner i 
de regionale friluftsområder kan ikke ud
vides«.

Hovedstinettet, der har været arbejdet på i 
adskillige år, skal i amtet forbinde de vig
tigste grønne udflugtsmål og knytte dem 
sammen med andre tilsvarende anlæg i na
boamterne. Samtidig er hovedstinettet 
indrettet på at forbinde boligområder med 
de store arbejdspladser for at lette cyklis
men. I Vallensbæk er en stor del af arbejdet 
med disse stier afsluttet, men endnu reste
rer nogle tværgående stier langs med »ki
len«. Regionplanen har opprioriteret disse 
strækninger.

Men regionplaner er meget andet end 
planer om trafik og boliger. Forsyning af 
drikkevand, varme og el, spildevandsafled
ning og -rensning. I de senere år har be
greber som miljø- og naturværdier vundet 
stadig større indpas.



KAPITEL 4

Det nye Vallensbæk på tegnebrættet og 
under opbygning

Fra bondeland til planlagt by - 
eller fra landsby til tre bydele
Fysisk planlægning som sådan er ikke 
arealkrævende, men når ideerne realiseres, 
opstår et behov for jord til anlægsformål. 
Den overordnede planlægning var nok ho
vedsageligt et anliggende for professio
nelle, men udviklede sig i begyndelsen af 
60erne, i takt med byudvikling og arealfor
brug, til et offentligt debatemne.

Oswald Helmuths fremførelse af »Tyve 
tønder land«"6 i Helsingørrevyen 1962 var 
tidstypisk og repræsentativ for en finurlig 
opfattelse af nogle af de processer, der var 
med til at tegne overgangen fra land til by:

»Den gang jeg var lille, var landbruget stort, 
og vi såed’ rug, byg og hveeede;
men nu bli’r der udstykket - alt sælges bort 
til byboere - de bygger allerede.
Men jeg gemmer mine tyve tønder land - 
skønt jeg er så godt som på fallittens rand. 
Jeg har tid nok til at vente;
hvert sekund gi’r renters rente - 
så jeg gemmer mine tyve tønder land.

Der bygges og købes og huslejen sti’r, 
og vi bli’r jo fledre og fledre.
Jo større at nøden på boliger bli’r, 
des mere ka’ jeg stå og profitedre. 
- Så jeg gemmer mine tyve tønder land. 
Man når længst, når bare man bruger sin for
stand.
- Hvorfor fa’n sku’ jeg sælg’ mand?
- Det er det sidste jord på Sjælland, 
- så jeg gemmer mine tyve tønder land ...« 

Den vigtigste forudsætning for udviklin
gen af Vallensbæk til en moderne kom
mune var tilstedeværelsen af mennesker. 
Uden mennesker - ingen udvikling. Men 
der kom mange. Først til kysten i sommer
huse, som lidt efter lidt overgik til helårs
beboelse - senere også til Vallensbæk 
Nordmark. Det krævede plads. Land
brugsarealer blev opkøbt af private og af 
kommunen, som gennem lokalplaner og 
anden overordnet planlægning søgte at 
styre udviklingen.

Et af midlerne, man tog i brug for at 
fmanciere udbygningen, bestod i at gen
sælge opkøbte arealer til privat boligbyg
geri til en højere pris, end kommunen 
havde givet for dem. Poul Hansen, 1995:

»Den økonomiske planlægning er en vigtig be
standdel af enhver kommunal planlægning ... Vi 
havde dengang et stort behov for penge til at 
sætte gang i udviklingen. Pengene skulle ud
skrives i skat. Min tanke var da, at kommunen 
lige så vel som de private kunne opkøbe hus
mandssteder, gårde osv. i Vallensbæk. Måske li
gefrem byggemodne dem, og så sælge dem 
igen? Man kan diskutere den politiske holdning 
i ideen; men vi købte alt, hvad vi kom i nær
heden af! Vi fordelte det på en fornuftig måde. 
Og vi begyndte at sælge og fik avancen. Det er 
klart. For det skulle ikke være sådan, at Villens- 
bæk Kommune underbød de private som solgte 
grunde. Det ville være at forære borgernes 
penge væk. Derfor sagde vi: de private sætter 
priserne på deres, og vi tager det samme for den
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Kilde: Vallensbæk Kommunes folkeregister.
Tallene er opgjort hvert år pr. 1. januar.

kommunale jord. Men de penge der kommer 
ind, ryger i kommunens kasse ... Og det har 
været grundlaget for mange af de aktiviteter, vi 
har.« 117

Infrastrukturelle krav til den 
moderne bymæssighed - og den 
lokale løsning118
Perioden 1955-1975 fremviste en kolossal 
befolkningstilvækst for kommunen: fra 
1184 indbyggere i 1955 til over 10.000 i 
1975 (på kommunalbestyrelsesmødet 2. juli 
1975 forelå meddelelse om indbygger nr. 
10.000). Perioden fra 1975 og frem kan så
ledes betegnes som en fase i udbygning og 
konsolidering af kommunens infrastruktur, 
dét som gjorde, at det hele kom til at 

hænge sammen, kom til at fungere oven på 
den hektiske byggeperiode årene forinden. 
Tilvæksten i befolkningstallet skyldtes 
først og fremmest en tilflytning af yngre 
mennesker, - erhvervsaktive børnefamilier, 
der stillede særlige krav først til skoler, se
nere til institutionspladser og børnepas
ningsordninger, og dernæst til fritidssek
toren. Man skulle have troet, at behovet 
for børneinstitutioner ville opstå førend 
behovet for skoler, men sådan var det altså 
ikke. Derfor kan man også af beslutnings
protokollerne for kommunalbestyrelsen se,

Vallensbæk Kommune 1967. Rettelser til kortet 
blev foretaget i marken 1967 og er trykt 1968. 
Den forrige udgave fra året forinden havde 
ikke medtaget de meget store forandringer som 
kommunerne langs Køge Bugt gennemgik.
Reproduceret med tilladelse fi'a Kort- og Ma
trikelstyrelsen.
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at der først tænktes på anlæg af boliger, så 
på skolebyggeri og - udvidelser, efterføl
gende på børnepasningsinstitutioner og i 
den sidste fase på ældreboliger.

Den grafiske fremstilling på s. 66 af be
folkningsudviklingen for perioden 1960- 
1994 i Vallensbæk Kommune tjener til illu
stration af især det drastiske spring i be
folkningstallet fra 1965 til 1975.

Befolkningstilvæksten toppede (som til
væksthastighed) i perioden 1965-70, i tal 
fra 2.525 til 6.685 personer, - det var der
for her, at byggeriet for alvor tog fart119.

Den næste periode fra 1970-75 rum
mede en stigning fra 6.685 til 9.853 perso
ner - altså også en stor tilvækst, men med 
aftagende hastighed.

I 1975-1980-perioden: fra 9.853 til 
12.306 personer (med en top på 12.368 pr. 
1/10-79).

I 1980-1985 var tilvæksten negativ: der 
var tale om et fald i antallet af personer fra 
12.306 til 12.056.

1 1985-90: fra 12.056 til 11.745 personer, 
- yderligere et fald.

1990-1994: fra 11.745 til 12.083 perso
ner, - en lille stigning.

Det konservative Folkeparti i Vallensbæk 
har flere gange, som del af dets valgmateri
ale til de kommunale valg, udsendt et me
get illustrativt kortmateriale. To af disse 
kort fra henholdsvis 1970 og 1993 vil her 
udgøre yderpunkterne for beskrivelsen af, 
hvorledes det moderne Vallensbæk udfol
dede sig, idet allerede 1970-kortet s. 71 er 
kommenteret med en angivelse af da op
nåede resultater i kommunens udbyg
ning.120 Som en vigtig milepæl, kilet ind 
mellem de to yderpunkter 1970 og 1993, 
befinder Kommuneplan 1982-1992 for Val
lensbak Kommune sig, jf. s. 75.121

I kommuneplanen konstateredes (1984), 

at »kommunen i dag er næsten fuldt ud
bygget. Der tilbagestår færdiggørelse af 
mindre områder til bolig- og erhvervsbe
byggelse samt enkelte større trafikale an
læg, i første række de resterende stræknin
ger af Vallensbæk Torvevej [amtsvej], der 
skal binde bydelene sammen.«122 Kommu
neplan 1982-1992 opererer med 3 geogra
fiske områder i Vallensbæk, som også vil 
være gældende for nedenstående beskri
velse: Nordmarken omfatter den del af 
kommunen, der er beliggende nord for 
Holbækmotorvejen123; Landsbyen og »Val- 
lensbakkilen« omfatter den del af kommu
nen, der er beliggende mellem Holbæk
motorvejen og Køge Bugt Motorvejen124; 
Strandområdet omfatter den del af kommu
nen, der er beliggende syd for Køge Bugt 
Motorvejen.12’ Det fastslås 1984, at Val
lensbæk Kommune har 3 byområder: 
Nordmarken, Landsbyen og Strandområ
det.126 Det fastslås, at Nordmarken er plan
lagt under ét i begyndelsen af 60erne med 
boligområder, et erhvervsområde og om
råder til offentlige formål12'; at udviklingen 
har medført, at der i 1983 ikke findes en 
eneste gård, der drives på traditionel vis i 
Landsbyen128; at Strandområdet i henhold 
til dispositionsplanen for Køge Bugt-om
rådet er planlagt som ét samlet byområde 
omkring S-stationen.129

1993-kortet s. 97 forekommer mindre 
ambitiøst, idet udbygningen praktisk talt er 
gennemført, men rummer dog en kom
mentar - en status over tingenes tilstand. 
Kortene tilsammen forener på illustrativ 
måde drøm og virkelighed - man kunne 
sige de konservatives drømme og Vallens
bækborgerens virkelighed. Det var stort set 
alle drømme og planer, der blev realiseret. 
Når der ses bort fra valgmaterialets kom
mentarer, læner kortene sig tæt op ad de 
autoriserede kort fra kommunens tekniske 
forvaltning.
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BOLIGER

»Vallensbæk skulle være stedet«, har fhv. 
borgmester Poul Hansen i et tilbageblik 
sagt, »hvor man skabte noget let. Ikke no
get kompakt, sådan at man fik en »kageby« 
... Men vi måtte jo også erkende, at Val
lensbæk havde behov for noget etagebyg
geri, for vi havde ikke ret mange hektarer; 
det er jo et meget lille areal, vi har at ar
bejde på ...«. Poul Hansen fortsatte:

»... Vi skulle lave det »kedelige« først. Men det 
»kedelige« er grundlaget for en kommune. Det 
er først at lave en planlægning og så føre plan
lægningen ud i livet. Man begynder med at lave 
nogle kloakker. Så anlægger man nogle veje og 
stier. Det vil sige, at man hælder penge ud uaf
brudt i den fase. Det var nær gået galt allerede i 
starten. Vi var jo begyndt med at kloakere ved 
Vallensbæk Strand og var blevet færdige med 
dette. Vi havde udarbejdet byggeplaner og op
ført renseanlæg. Vi var simpelthen helt parate 
til at påbegynde byggeri, da der kom et bygge- 
og anlægsstop (midt i 1962)! Dette bygge- og 
anlægsstop gjaldt hele Storkøbenhavn og der
med også Vallensbæk. Til gengæld kunne vi 
blot se til, medens man - ovre i nabokommu
nen Ishøj - byggede på livet løs, til trods for at 
de ikke var færdige med at udarbejde byplaner 
og ikke havde lavet kloakker. Storkøbenhavn 
endte nemlig ved Store Vejleå, så her i Vallens
bæk, hvor tingene var klar til at modtage byg
geriet, og pengene brugt til de »kedelige« an
lægsopgaver, måtte der ikke bygges ... Dette be
tød, at vi manglede mennesker til at bruge 
kloakkerne og ikke mindst til at være med til at 
betale for de store investeringer, der lå i de ud
førte anlæg. Det var ikke så morsomt.«130

Men der blev bygget. I Nordmarken og i 
Strandområdet blev meget store arealer 
bebygget i perioden 1962-70, og en del 
sommerhuse i strandområdet ved GI. Køge 
Landevej blev ombygget til helårsboliger, 
mens Den grønne Kile, dvs. »Vallensbæk
kilen«, i første instans blev friholdt for nyt 
boligbyggeri.

Nordmarkshave opført i 1966 som. vrnret for
søgsbyggeri i 3-etagers boligblokke. Foto: Peter 
Sorenius januar 1995.

ETAGEBYGGERI

Det første boligbyggeri, kommunen lod 
opføre, var Højstrupparken - et socialt bo
ligbyggeri i Strandområdet med 172 lejlig
heder i blokke å 2 etager. Det stod færdigt i 
1965. I en periode var en del af lejlighe
derne forbeholdt folkepensionister.

Nordmarkshave, der som navnet siger, er 
beliggende i Nordmarken blev opført i 
1966. Bygningerne, der rummer 351 lejlig
heder er tegnet af kgl. bygningsinspektør 
Eske Christensen, og blev opført som mu
ret forsøgsbyggeri i 3-etagers boligblokke. 
Det murede forsøgsbyggeri blev opført 
som et alternativ til socialt boligbyggeri og 
med anvendelse af en kombination af tra
ditionelt murerhåndværk og montagebyg
geri. Nordmarkshave var i omkring 10 år et 
privat ejet kompleks med almindelige ud
lejningslejligheder, men blev senere ud
stykket i ejerlejligheder.131

Vejlegårdsparken, tegnet af arkitekt Helge 
Foss og opført af ingeniør K. Hviid Niel
sen i 1968-69 i Strandområdet, er det stør
ste samlede byggeri i Vallensbæk med 816 
lejligheder132 fordelt på 3-etagers og 6-eta- 
gers boligblokke. Vejlegårdsparken var op
rindelig planlagt som socialt boligbyggeri 
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med kommunen som bygherre. »Men Val
lensbæk fik ikke noget socialt boligbyg
geri«, har fhv. borgmester Poul Hansen 
sagt. »Der var jo kvoter. Ishøj fik kvoterne. 
Albertslund fik kvoterne. Vallensbæk fik 
ikke andel heri. Det var der ikke noget at 
gøre ved, men vi skulle bruge boliger, for 
vi manglede skatteydere. Ellers ville det 
hele knække. Og så solgte vi området til 
K. Hviid Nielsen, som gav sig til at 
bygge.«133 Ganske tæt ved og samtidigt 
blev Vallensbækhus med 108 lejligheder op
ført i to 6-etagers blokke, tegnet af arki
tektfirmaet Hauge & Kornerup-Bang og 
med I/S Montagebyggeri som bygherre.134

PARCELHUSE OG TÆT LAVT BYGGERI

Pilehavevænge og området langs med Tvær- 
bækvej i Vallensbæk Nordmark blev i mid
ten af 60erne bebygget med parcelhuse, - 
de første stod færdige på Pilehavevænge i 
1966.135 Horsbred, på området mellem 
Tværstien og Vallensbækvej blev i 60erne 
opført ens hvide 1-plans kædehuse, der 
fremtræder som rækkehuse, idet de er for
bundet med hinanden med åben garage. På 
den nordlige del af Horsbred-området blev 
opført parcelhuse. Vestsiden af Nørrebred 
og østsiden af Syvhøjvænge i Nordmarken 
blev i 60erne bebygget med parcel- og 
rækkehuse i op til 1/i-etage samt 1-plans 
kædehuse i Syvhøjvænge. Rendsagerparken 
består af et større antal temmelig ens par
celhuse, tegnet af arkitekt Mogens Diech- 
mann for A/S Desita. Der var to typer, og 
de første blev taget i brug i 1969. På østsi
den af Nørrebred og vestsiden af Syvhøj
vænge blev 1970-71 opført parcel- og ræk
kehuse. Omkring 1980 blev ved Løkkekro
gen opført klyngehuse i ét plan. Området 
langs de i 1970 projekterede vejforløb Hyr
deengen og Nørhøjvænge var udlagt til 
parcelhuse; Hyrdeengen blev i stedet i løbet

Vejlegårdsparken opført 1968-69 er det største 
samlede byggeri i Vallensbæk. Foto fra Det 
konservative Folkepartis valgbrochure 1970.

af 1970erne bebygget med rækkehuse, ét- 
og to-planshuse, mens Nørhøjvænge slet 
ikke blev anlagt og området først bebygget 
i begyndelsen af 1990erne med 2-etagers 
ejendomme vekslende med 1-etages ræk
kehuse: Bellishaven, Valmuebakken, Liljepar
ken og Rosenlunden, hvormed Vallensbæk 
Nordmark stort set er fuldt udbygget med 
boliger. Rosenlunden (2-etagers), opført 
som almennyttige boliger, er sammen med 
Højstrupparken i dag de eneste sociale bo
ligbyggerier i Vallensbæk, og begge drives 
af Vallensbæk Boligselskab.136

I kommunens sydlige del blev der, ud over 
det allerede nævnte etagebyggeri, i lighed 
med Nordmarken fortrinsvis opført par
celhuse og tæt lav bebyggelse. Området syd 
for GI. Køge Landevej er fuldt udbygget med 
ældre villaer og nyere parcelhuse, mens der 
heriblandt stadig eksisterer sommerhuse - 
de to sidst-opførte sommerhuse, der stadig 
er registreret som sommerhuse, blev op
ført i perioden 1970-79.137

I boligområdet mellem GI. Køge Landevej

Kortmateriale fra Det konservative Folkeparti 
i Vallensbæk til kommunevalget marts 1970.
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og Køge Bugt Motorvejen - blandt det lidt 
ældre villabyggeri og nyere parcelhuse - 
findes sommerhuse. I området øst for Val
lensbæk Torvevej, mellem S-banen og GI. 
Køge Landevej opførtes i 60erne bl.a. Kol- 
lerupparken, der består af såvel parcelhuse 
(nordligst) som rækkehuse; Kolleruplund - 
rækkehuse i 1/4 etage og ét-planshuse; Hyt
tevænget af såvel rækkehuse som parcel
huse; Kollerupvej af såvel parcelhuse og 
rækkehuse i 1/4 etage som ét-planshuse - 
o.s.v. Mellem S-banen og Ring 3 opførtes i 
70erne udelukkende rækkehuse i Nøddebo
parken, om hvilken fhv. borgmester Poul 
Hansen har sagt:

»Nøddeboparken blev solgt til rækkehusbyg
geri med den klausul, at bygherren skulle sælge 
ejendommene; der måtte ikke finde udlejning 
sted. Man kan selvfølgelig ikke forhindre en 
privatmand i at udleje en bolig, han ejer. Men vi 
prøvede at forhindre, at bygherren udlejede det 

hele. Det gik vældig godt med salget af første 
etape. Efter at denne etape var færdig, påbe
gyndtes salget af rækkehuse imidlertid lige på 
den anden side af kommunegrænsen (i 
Brøndby), hvorfor det kneb med salget af 2. 
etape af rækkehusene i Vallensbæk. Bygherren 
begyndte så at sælge uden udbetaling ...«13B

Egeskovparken - et rækkehusbyggeri i 2 eta
ger, blev opført i begyndelsen af 1980erne 
på et areal nord for Vejlegårdsparken, som 
havde været reserveret til skolebyggeri 
(Vejlegårdsskolen). Det er som udtrykt af 
Poul Hansen et udlejningsbyggeri:
»Næste gang vi solgte til udlejning, var da Ege
skovparken skulle bygges. Det var nødvendigt 
for os at få bygget lejeboliger. Det blev Tage 
Nielsens boligselskab; og vi forlangte som en 
skødebetingelse, at det blev udlejningsboliger, 
og at Vallensbæk Kommune fik udlejnin
gen.«139

Vallensbæk Landsby havde endnu omkring 
1970 bevaret sin gamle profil med en del

Rendsagerparken har med anlæg af søerne og Høgsbjerg fået tilført nogle uvurderlige herligheds
værdier. Foto: Finn Pilborg 22/9 1989.
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12 ungdomsboliger i Rosenlunden opført og taget i brug i 1991. Foto: Vallensbæk Kommune.

gårde og ældre huse beliggende inde i byen 
- Pilehavegård, Mariehøj, Kirkebakkegård, 
Højrupgård, Præstegården og Enghave
gård og med de udflyttede gårde liggende 
spredt omkring sig: Korsagergård, Tjørne- 
agergård, Kirkebredegård, Engbjerggård, 
Stjernegård, Toftegård, Toftemosegård og 
Gammelgård. En kommentar, der fulgte 
1970-kortet fra Det konservative Folke
parti, sagde bl.a.:
»Som kontrast til det nye og moderne byggeri 
i kommunen, og midt mellem to store mo
torvejsprojekter, ligger den gamle by med sine 
karakteristiske huse og snoede veje ... Byen vil 
om få år ligge som en oase midt i et virkeligt 
storstilet fritidsareal. Bevaringsplan for denne 
særprægede gamle landsby er under udarbej
delse ...«

Hyrdeengen set lidt oppe jra. Foto: Finn Pil- 
borg 22/9 1989.

Det fremgår imidlertid af samme kort, at 
man agtede at udvide Landsbyen med nye 
boliger i perioden 1970-74. Kortbilag 1 til 
Kommuneplan 1982-1992 viser, at der 
nordpå i Landsbyen ved Bysvinget og By- 
bakken er opført en del parcelhuse og ud
stykket til flere, mens gårde er forsvundet.
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Kilde: Københavns statistiske årbog 1994, tabel 
B 4.05.

Ude i landskabet ses 1983 Engbjerggård, 
Toftemosegård og dele af Gammelgård at 
være revet ned. I løbet af nogle få år fra 
midten af 80’erne blev Landsbyen med 
parcelhusbyggeri ved Møllestensager og 
Møllestensvej udvidet mod syd, mens Gart
nerbakken skød sig ind mellem Præstegår
den og Højrupgård.

ERHVERVSOMRÅDER

Håndværk og industri 
1970-kortet s. 71 angav 2 mindre områder 
til håndværk og industri i Strandområdet, 
mens et større areal i Nordmarken i tre
kanten afskåret af Holbækmotorvejen og 
Vallensbæk Torvevej ind mod Brøndby 
Kommune (og dens industrikvarter) var 
udlagt til industri og forventedes bebygget 
i perioden 1970-74. Af Kommuneplan 

1982-1992 fremgår, at der endnu i 1984 i 
Nordmarken var ledige arealer på ca. 9 ha. 
til industrielle formål. I Strandområdet ved 
Vejlegårdsvej derimod »findes et udbygget 
håndværks- og industriområde.«140 I 1985 
behandlede og godkendte kommunalbe
styrelsen et skitseforslag til en samlet indu
stribenyttelse af området i Nordmarken 
(lokalplanområde 25). Skitseforslaget inde
bar, at bebyggelsen skulle opføres under ét 
og være beregnet på udlejning.141 I Må
nedsmagasinet Erhverv, september 1995, 
udtalte borgmester Kurt Hockerup bl.a.:

»Vores bolig- og erhvervsområder er næsten 
fuldt udbyggede. Vi har dog enkelte kommu
nalt- og privatejede erhvervsgrunde til salg, 
blandt andet i Nordmarken, hvor vi satser på 
ikke-forurenende virksomheder.«142

Det fremgår af magasinet, at kommunen 
endvidere »råder over et par større arealer 
nær S-stationen.« - »Vi håber at kunne 
sælge grundene til henholdsvis en kontor-
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| BOLIGFORMÅL 

ERHVERVSFORMÅL

| OFFENTLIGE FORMÅL 

FREDET AREAL

I I REKREATIVE FORMÅL

| | VANDAREAL

■ SKOLE OG GYMNASIUM

• NÆRCENTER

• LOKALBUTIKKER

A REKREATIVT REGIONALT CENTER

■ STATS-OG AMTSVEJE

: OVERORDNEDE KOMMUNEVEJE

----------- HOVEDSTI

(30) AMTSTI NR.

........ S-BANE

80 BAR NATURGASLEDNING

—— 19 BAR NATURGASLEDNING

K MÅLER-OG REGULATORSTATION

* FJERNVARME

----------  fredningslinier

KORSAGERGÅRD

Kortbilag 1 til Kommuneplan 1982-1992. 
Kommuneplanen har været (og er) et vigtigt 
arbejdsredskab i den kommunale planlægning, 
og blev udarbejdet af teknisk forvaltning i 
samarbejde med den daværende borgmester 
Poul Hansen.
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eller servicevirksomhed og et mindre vare
hus. Vi mangler et varehus med et bredt 
udvalg, også i andet end fødevarer, siger 
borgmesteren.«143

Uagtet at der i Nordmarken nu findes 
adskillige større og mindre virksomheder, 
og at Strandområdet er omtrent udbygget, 
er der ikke tilnærmelsesvis balance mellem 
udbud af arbejdspladser og antal erhvervs
aktive. Da erhvervsfrekvensen er meget høj 
i Vallensbæk - omkring 2/3 af samdige 
personer i kommunen er i beskæftigelse'44 
- betyder det, at en stor del af arbejdsstyr
ken må søge arbejde uden for kommunen - 
pendle.

I 1991 - fremgår det af en statistisk un
dersøgelse af de beskæftigede med bopæl i 
Vallensbæk Kommune - var 1.021 personer 
beskæftiget i kommunen, 3.723 andre ste
der i Københavns Amt, 2.248 i Køben
havns Kommune, 255 på Frederiksberg, 
mens i alt 472 var beskæftiget uden for 
disse områder. Det betyder, at af samtiige 
7.719 beskæftigede med bopæl i Vallens
bæk Kommune arbejder mere end 85% 
uden for kommunen.14’

SKOLER

Allerede inden boligbyggeriet i 1960erne 
eskalerede, var skoleforholdene i Vallens
bæk spændt til bristepunktet. En velkendt 
tilflytter, Poul Hansen, havde skolesø
gende børn:

»Men så ville skæbnen, at der var et møde på 
Vallensbæk Skole [vinteren 1957/58], hvor jeg 
selv havde Bente gående - jeg tror de var 46 
elever i den klasse. Jeg mente, at man med 46 
børn i en 3. eller 4. klasse og i små lokaler ikke 
kunne drive forsvarlig undervisning. Og så fik 
sognerådsformanden sagt, (der skulle være valg 
i marts), at »vi har fået skolen bygget på det helt 
rigtige tidspunkt - den er 3 år gammel.« - Det 
kunne jeg ikke stå for. Det var at lægge bolden 
til rette foran målet; hvad enten man kunne 
skyde eller ej, kunne den ikke undgå at gå i 
nettet. Så jeg sagde: »Skolen er for lille«.146

Indtil 1966 var Vallensbæk Skole kommu
nens eneste skolebygning. Den blev opført 
1955 som landsbyskole som afløsning for 
en ældre og allerede i 1963 udvidet og mo
derniseret. På det tidspunkt havde den 
plads til 300 elever, men kunne udvides, jf. 
afsnittet om skoleudvidelse s. 132ff. Det 
omfattende boligbyggeri lagde straks fra 
begyndelsen et voldsomt pres på skolen, og 
man gik igang med planerne om at bygge 
Egholmskolen i Strandområdet.147

Egholmskolen'** blev oprettet august 1965 
med 5 klasser ikke i egne, men lånte lokaler 
på Vallensbæk Skole. Nuværende vicein- 
spektør på Egholmskolen, Anne Marie 
Bredager, har givet følgende fremstilling af 
skolestarten:

»1. og 2. klasse, der havde henholdsvis 28 og 36 
elever, delte ét rigtigt klasselokale. 3. klasse 
med 33 elever var placeret på biblioteket, der 
samtidig var kommunens folkebibliotek. 4. 
klasse med 26 elever sad i et kælderrum, der var 
rengøringspersonalets rum, og 5. klasse med ca. 
20 elever sad i et kælderrum, der ellers var Val
lensbæk Idrætsforenings (VI 39’s) klublokale. 
Håndarbejdsundervisningen foregik i ung
domsskolens klublokale i kælderen med hygge- 
belysning og billardbord.

I januar 1966 flyttede Egholmskolen i egne 
lokaler på byggepladsen, da én fløj (den blå 
gang) var færdig - med færdig-indrettet fysiklo
kale. Vallensbæks første børnehave havde også 
til huse i denne fløj, men flyttede sidenhen til 
Vejlegårdsparken. I august 1966 kunne 2 nye 
fløje tages i brug - den røde gang og »papegø
jegangen«. Klasserne blev delt og lærerstaben 
udvidet fra 5 til 12 lærere.«

Af mere munter karakter var kommunal
bestyrelsens behandling på et møde for 
lukkede døre - den 6. august 1968 - af en 
klage fra en forældrekreds over manglende 
gymnastikforhold på Egholmskolen: 
»Byggeudvalget anbefaler gymnastikud
øvelse i festsalen for fritstående øvelser, 
uden udøvelse af boldspil.« - Det blev her
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efter tilladt at lave gymnastiske øvelser i 
festlige omgivelser.149

Festsalen, som i 1972 blev ekstraordi
nært udsmykket af Wilhelm Freddie, fær
diggjordes i 1969, mens gymnastiksal og 
svømmehal først blev færdige året efter. 
Egholmskolen er senere blevet udvidet 
flere gange. I midten af 70erne var skolen 
4-sporet, og i 1976 opførtes en tilbygning 
til børnehaveklasse og skolepasningsord
ning. I 1980 blev det murede læskur i går
den ombygget til 6 klasselokaler.150

Fra midten af 1960erne var der gang i 
boligbyggeriet, og man iværksatte straks 
endnu en skole, denne gang i Nordmarken 
- Pilehaveskolen: Et skoleprojekt til 24 mill, 
kr. i rene byggeomkostninger vedtoges af 
kommunalbestyrelsen på møde for lukkede 
døre den 8. oktober 1968. Man forestillede 
sig skolen bygget i etaper: »På grundlag af 
udarbejdede prognoser for skolesøgende 
børn i kommunen skal 1. byggeafsnit være 
klar til at tage i brug til august 1969 og 
skolen stå færdig til august 1973.«”' Sko
len blev også etableret pr. 1. august 1969, 
men ikke i egne lokaler. Skolens første in

spektør, senere skoledirektør, Hans Chri
stensen beretter:

»Lokalerne på skolen var ikke klar. Samtidig 
var der bygget et nyt statsgymnasium lige nord 
for skolen, og dér lånte vi så lokaler de første 
måneder indtil 1. del af Pilehaveskolen var byg
get færdig. Starten var hektisk, men fantastisk 
spændende. - Jeg havde en fortid som skole
lærer på Frederiksberg, og da jeg så kom hertil i 
69 var det lidt landsbyagtigt.«152

Pilehaveskolens små klasser startede med 
andre ord på Vallensbæk Gymnasium - 
med 6 klasser i to spor, fra 2. til 4. klasse, 
ialt 129 elever. Skolen fik senere en tilbyg
ning, idet elevtallet voksede til ca. 1200. 
»Skolen var tænkt som et lokalt kulturcen
ter med åbning i døgndrift - og det er fak
tisk virkelighed i dag,« hvor skolens elevtal 
er dalet til 460 fordelt på 23 klasser i 2-3 
spor, og med 44 lærere.153 Bl.a. rummer 
skolen idræts- og svømmehal, som betjener 
Vallensbæk Nordmark.154

På Egholmskolen oprettedes 1992 en fritids
ordning for 240 børn i alderen 6-14 år (fra 
børnehaveklasse til 8. klasse). Det skete i

Vallensbæk Skole efter renovering 1911. Foto: Jens A. Pedersen 1911.
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Eghohnskolen 1914, fotograferet i anledning af at Vallensbæk Kommune præmierede bygningen 
tegnet af ark. Helge Schønnemann. Foto: Vallensbæk Kommune.

forbindelse med en omlægning eller over
flytning af børn fra fritidshjem under soci
alforvaltningen til fritidsordningen under 
skole- og fritidsvæsenet. I august 1993 var 
børnetallet steget til 253.

Vallensbæk Ungdomsskole oprettedes 1961 
som et kommunalt tilbud til unge mellem 
14 og 18 år. I en skrivelse dateret 4. sep
tember 1961 fra kommunens ungdomssko
leudvalg til de unge sagdes det bl.a.:

»Mener De, at De har fået skolekundskaber 
nok? Skulle dette ikke være tilfældet, har denne 
henvendelse absolut interesse for Dem. I hen
hold til lov af 10. juni 1960 opretter Vallensbæk 
Kommune en ungdomsskole for unge mellem 
14 og 18 år. Der vil blive undervist i følgende 
fag: Dansk - Regning - Maskinskrivning - 
Samfundskundskab - Matematik - og Er
hvervsorientering. Undervisningen i de enkelte 
fag vil blive tilrettelagt på en sådan måde, at De 

får størst mulig tilknytning til de almene ting, 
der kræves ude i livet.

I henhold til lov af 10. juni 1960 §1, stk 3 har 
enhver ung mellem 14 og 18 år ret til h ugentlig 
fridag uden afkortning i lønnen, såfremt ved
kommende ønsker at deltage i nævnte under
visning. Dette gælder dog ikke for unge, for 
hvem der er oprettet lærekontrakt ...«1’6

Der er sket noget, siden dette brev blev 
skrevet - ikke blot sprogligt, men også med 
ungdomsskolens indhold. En nutidig pro
filering lyder:

»Vallensbæk Ungdomsskole er en vigtig faktor i 
lokalsamfundet. Skolen er udviklet med en de
central struktur, hvor det meste af undervisnin
gen foregår på 2 folkeskoler. Weekendkurser, 
værkstedskurser, knallertkøreskole m.v. foregår 
i egne centrale bygninger. Ungdomsskolen har 
2 ungdomsklubber, men klubvirksomhed trives 
også bravt i forbindelse med undervisningen. 
Ungdomsskolen har været arnested for beskæf
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tigelsessekretariatet, hvor begge enheder nu le
ver symbiotisk.«1’

Ungdomsskolen har egne bygninger på 
Lundbækvej 5 og 7, men anvender også 
folkeskolernes lokaler. Elevpotentialet er 
omkring 750 elever - og der er nu omkring 
400 tilmeldte. I ungdomsskoleregi findes 2 
ungdomsklubber - Drivhuset og Drop In - 
begge med egne lokaler.

Vallensbæk Statsskole [Gymnasium] har en 
særpræget historie. Det blev opført på are
aler i Nordmarken ved lidt af en tilfældig
hed. Kort er historien den, at staten og 
kommunerne skulle have bygget et gym
nasium og gerne i en fart. Et areal i Hoje- 
Taastrup Kommune var udset til byggeriet, 
men på et fremskredent tidspunkt i plan
lægningsfasen blev det klargjort, at bygge
tegninger og grundplan var udfort i hver 

sin målestok: der var ikke plads til bygge
riet på det anviste areal i Hoje-Taastrup! 
Ved nogle taktiske manøvrer og hurtige te
lefonopringninger lykkedes det borgme
ster Poul Hansen at få byggeriet til Val
lensbæk.

I 1968/69 blev Vallensbæk Gymnasium/ 
Vallensbæk Statsskole opført som et 3-spo
ret gymnasium med 3-sporet HF-linje, 
men blev i 1988 nedlagt, da Københavns 
Amt foretrak at opretholde »gymnasiet« i 
Albertslund i lejede bygninger, da den 
samlede gymnasiekapacitet var blevet for 
stor.1’8 I dag rummer bygningerne HF og 
voksenuddannelsescenter.

KOMMUNALE DAGINSTITUTIONER15''

Daginstitutioner i Vallensbæk oprettedes 
relativt sent i udviklingsforløbet, idet et 
akut behov først opstod i slutningen af 

Wilhelm Freddies udsmykning fra 1912 på Egholmskolen. Foto: Finn Pilborg 1996.
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1960erne og da størst i Nordmarken. 
Nogle år forinden havde det daværende 
sogneråd under Poul Hansens ledelse 
iværksat en række sonderinger og arbejder 
med henblik på fremtidigt institutionsbyg
geri: arealreservationer, finansiering, byg
gemodning, valg af arkitekt m.m.. Et helt 
kompleks af bygninger til daginstitutioner, 
hvoraf de første oprettedes i 1968, blev an
lagt mellem Løkkekrogen og Nordmarks
have af Set. Georgs Gilderne i samråd med 
Vallensbæk Kommune. Det fik navnet Set. 
Georgsgården'60, da komplekset skulle dri
ves som selvstændige institutioner under 
Set. Georgs Gilderne. På samme vilkår op
rettede Set. Georgs Gilderne senere dagin
stitutioner i Strandområdet - også under 
navnet Set. Georgsgården. I lighed med in
stitutionerne i Nordmarken er bygnin
gerne tegnet af arkitektfirmaet Bodil & 

Helge Foss. Med udgangen af 1985 over
tog kommunen såvel bygninger og arealer 
m.m. som driften af institutionerne.

Løkkekrogen 11 E blev taget i brug den 22. 
oktober 1968 som vuggestue, renoveret i 
1993 og lagt sammen med Løkkekrogen 11 
D, der fra den 22. oktober 1968 til 1. januar 
1989 havde fungeret som børnehave. Sam
menlægningen i 1993 betød, at institutio
nerne fik status som integreret daginstitu
tion for børn i alderen 0-5 år.

Løkkekrogen 11 B var fritidshjem fra opret
telsen i 1968 til 1. april 1992, men åbnes 
imidlertid (den 1. juni 1996) som integreret 
daginstitution for 40 børn i alderen 0-5 år. 
Nyindretningen har taget højde for en sti
gende fødselskvote, idet bygningen har ka
pacitet til 60 børn.

Pilehaveskolen. Foto: Peter Sorenius januar 1995.
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Den tidligere Vallensbæk Statsskole. Foto: Finn Pilborg 1989.

Løkkekrogen 11 F oprettedes i 1969 som et 
legested for 40-60 børn i alderen 6-14 år, 
men blev senere ændret til fritidshjem, - 
fik navnet Fritidshjemmet Byggeren, og skif
tede med udgangen af 1985 status fra selv
stændig institution under Set. Georgs Gil
derne til kommunal institution under Val
lensbæk Kommune. »Institutionen funge
rer som«, siger institutionens leder, Jbrgen 
Schiott, »et fristed for børnene med meget 
få faste aktiviteter, men med megen fri leg 
(selv bestemme/selv aktivere). Der er dyre
hold, hvor 1-2 børn passer geder, høns, 
ænder, kaniner, fugle og fisk.«161 Der er i 
dag plads til 40 børn fra børnehaveklasseal
der til 10 år.

Løkkekrogen 11A oprettedes som integreret 
institution den 1. september 1973 med 
plads til 52 børn i alderen 0-7 år. Lukkede 
med udgangen af 1983. Efter en gennem
gribende renovering flyttede Løkkebo i 
september 1985 ind i denne bygning.

Løkkekrogen 11 G var fritidshjem i perioden 
2. marts 1980-31. marts 1992, da institutio
nens funktioner nedlagdes i forbindelse 
med oprettelse af fritidsordninger på sko
lerne, men var i 1994 i 4 måneder hjemsted 
for børn og personale fra institutionen Vej

legårdsparken 80, da denne skulle ombyg
ges. Bygningen anvendes nu som legested 
for dagplejebøm.

Løkkebo, Løkkekrogen 9 (senere Løkkekro
gen 11A) blev oprettet 1973 og var lige fra 
begyndelsen en fuldt integreret institution 
for 52 børn, hvoraf 12 var under 3 år. In
tentionen havde ellers været at oprette 
Løkkebo som ren vuggestue. Som institu
tion betragtet har Løkkebo (i lighed med 
kommunens andre daginstitutioner, som til 
enhver tid er afhængig af børnetallet) ført 
en omskiftelig tilværelse: I perioden 
1977-83 havde institutionen plads til 58 
børn, men blev nedlagt januar 1984, for at 
genåbne august 1985 i Løkkekrogen 11 A 
med plads til 40 børnehavebørn. Samtidig 
nedlagdes Børnehaven Løkkebo — Løkkekro
gen 9, efter omfattende hærværk og vand
skade. Institutionen Løkkebo er i dag en 
integreret institution med plads til 58 bøm 
(0-5 år).162 Løkkekrogen 9 er fra 1. novem
ber 1994 indrettet til bofællesskab for yng
re handicappede og drives af LEV.

Uden for det kompleks af daginstitutio
ner, som indtil 1/1 1986 blev drevet under 
fællesbetegnelsen Set. Georgsgården i Val
lensbæk Nordmark, blev yderligere opført
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Set. Georgs Gildernes institutioner i Nordmarken fotograferet efter kommunens overtagelse. I 
baggrunden etageboligerne i Nordmarkshave. Foto: Finn Pilborg 1989.

én. 1970-kortet fra Det konservative Fol
keparti anfører, at en børneinstitution (teg
net af arkitekt Helge Foss) i Syvhøjvænge 
påbegyndes i marts 1970 som halvdagsbør
nehave for 120 børn og vuggestue for 40 
børn. Planerne må formodentlig være ble
vet skrinlagt, for institutionen Syvhøjvænge 
blev først oprettet i marts 1977 med 30 
vuggestuepladser, 70 børnehavepladser 
samt 40 halvdagsbømehavepladser. I 1994 
havde Syvhøjvænge pladser til 44 vugge- 
stuebøm og 60 børnehavebørn.163

Strandområdets daginstitutioner under 
fællesbetegnelsen Set. Georgsgården har 
indeholdt institutionerne i Vejlegårdspar
ken 76, 78 og 80 samt Egeskov I og II.

Set. Georgsgården - Vejlegårdsstien var iflg. 
1970-kortet fra Det konservative Folke

parti endvidere forsynet med fritidshjem, 
samlingssal og ungdomslokaler.

Vejlegårdsparken 80 blev marts 1970 opret
tet som institution med 2 vuggestuer, hver 
med plads til 15 børn, og en børnehave 
med plads til 20 børn. Institutionen har i 
dag navnet Solsikken og er en integreret 
kommunal daginstitution med plads til 50 
børn i alderen 0-5 år.164 Institutionen reno
veredes 1994.

Vejlegårdsparken 16 blev 1970 taget i brug 
som fritidshjem, men lukket som sådan da 
fritidsordningerne på skolerne trådte i 
kraft i 1992. Bygningerne er i dag en del af 
daginstitutionen Stien.

Vejlegårdsparken 18 oprettedes i 1975 med 
plads til 60 børnehavebørn. Rummede se
nere både børnehave og fritidshjem. Insti
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tutionen lukkede den 31. december 1992, 
hvorefter personale og børn flyttede til in
stitutionen Mejsebo. Bygningerne anven
des nu af daginstitutionen Stien.

Børnehaven Egeskov blev oprettet på Ege
skovvej i juli 1970 for 60 børn i alderen 2-6 
år. Institutionen blev januar 1986 overtaget 
af Vallensbæk Kommune, og er i dag nor
meret til 65 børn.16’

Egeskov 11 blev som navnefællen taget i 
brug som børnehave l.juli 1970 (indtil 
31. december 1986). Bygningerne er i dag 
underlagt skole- og fritidsvæsenet og an
vendes til ungdomsklubben Drivhuset.

Daginstitutionen Stien, Vejlegårdsparken 
76-78, blev 1980 oprettet under navnet 
Vuggestuen Stien, Centervej 5, med plads til 
40 børn i alderen 0-3 år, og var fra be
gyndelsen en kommunal daginstitution. 
Allerede fra 1981 ændredes den til en inte
greret institution for børn i alderen 0-5 år. 
Sammenlagdes 1991 med institutionen Vol
den (der også var kommunal) under navnet 
Daginstitutionen Stien med 80 pladser for 
0-5 årige. Volden, blev oprettet samtidig 
med Stien og på samme adresse og med 
samme antal bøm. Den sammenlagte insti
tution flyttede fra Centervej (hvor den 
havde haft til huse i en ombygget køb
mandsbutik) til Vejlegårdsparken i april 
1993 og er i dag en fuldt integreret institu
tion med plads til 125 børn i alderen 0-5 
år.166

Daginstitutionen Nøddeboparken stod fær
digbygget (tegnet af arkitekt Helge Foss) i 
februar 1978, og var da normeret til 30 
vuggestuebørn og 90 børnehavebørn. I lø
bet af kort tid udbyggedes institutionen 
med fritidshjemsbørn, for i 1986 yderligere 
at blive tilført en overbygning med fritids
klub. Det førte til en udvidelse af børnetal-

Fritidshjemmet Byggeren. sommeren 1973. 
Foto: Byggeren.

let til 135. I forbindelse med oprettelse af 
fritidsordninger på kommunens skoler 
1992, overflyttedes alle børn og unge i al
deren 6-14 år til disse ordninger, hvorefter 
Daginstitutionen Nøddeboparken blev en in
stitution med 115 pladser for 0-5 årige. 
»Institutionen er i sin opbygning meget 
udadrettet og familiecentreret, og gør me
gen brug af de faciliteter, som nærmiljøet 
kan tilbyde.«167

I takt med rækkehusenes opførelse blev 
der behov for endnu en daginstitution. 
Daginstitutionen Mejsebo opførtes af O.P. 
Huse fra Næstved halvandet år efter Nød
deboparken og indviedes i august 1979 med 
20 vuggestuepladser, 40 børnehavepladser 
og 20 fritidshjemspladser. I takt med en 
ændret befolkningssammensætning ændre
des normeringen; i 1982 til 40 børnehave-
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Løkkebos »Tusser«. Foto: Anne Bentzen okto
ber 1995.

børn og 40 fritidshjemsbørn; i 1992 ændre
des Mejsebo til alene at omfatte børneha
vebørn i alderen 3-5 år for i 1993 atter at 
modtage vuggestuebørn i alderen 0-2 år 
(15 pladser). 11994 opnormeredes Mejsebo 
endnu en gang til 20 vuggestuebørn i al
deren 0-2 år samt 60 børnehavebørn i al
deren 3-5 år.168

Samtlige daginstitutioner i Vallensbæk 
er i dag kommunale og blev fra 1. januar 
1994 alle integrerede. I praksis betyder al
dersintervallet 0-5 år, at alle børn har mu
lighed for at være på daginstitution, indtil 
de skal begynde i skole eller børnehave
klasse, også selv om de måtte være fyldt 6 
år. Børneinstitutionstaksterne i Vallensbæk 
er nogle af amtets laveste, og kommunen 
har pasningsgaranti.

ÆLDREFORSORG

1970-kortet s. 71 angiver, at det i Nord
marken på området op til Albertslund 
Kommune var planlagt at oprette et efter
behandlingshospital samt et plejehjem med 
dagcenter. Københavns Amt skulle stå for 

opførelsen i perioden 1971-73, og Vallens
bæks ældre skulle have fortrinsret til plad
ser. Det blev aldrig til noget, skønt flere 
kommunalbestyrelsesmedlemmer igennem 
70erne hyppigt spurgte til byggeriet; sær
ligt Jytte Andersen (A) og SF’s gruppe ret
tede forespørgsler til borgmesteren. Til 
behandling på kommunalbestyrelsesmødet 
den 6. december 1978 bad SF’s gruppe om 
at få optaget bl.a. følgende:

»Da der er fremkommet en del uro og debat 
om ældres situation på plejehjem, må det være 
rimeligt, at kommunalbestyrelsen og dermed 
kommunens borgere får en orientering om:

1. Hvor og hvordan man hidtil har anbragt 
vores plejehjemspatienter, og hvilket tilsyn har 
man ført?

2. Hvordan skal det foregå indtil kommunen 
selv råder over plejehjemspladser og beskyttede 
boliger?«169

På mødet blev til pkt. 1 svaret: »I øjeblik
ket: 2 beboere i Taastrup, 6 i Ledøje og 2 i 
Herlev. De respektive kommuner har til
synet;« til pkt. 2 var svaret, at kommunen 
havde mulighed for pladser i Ishøj.170

Det blev med tiden klart, at man til 
kommunens ældre måtte have nogle lokale 
tilbud. I perioden 1970-80 havde ældreak
tiviteterne fundet sted på Højrupgård, men

Daginstitutionen Syvhøjvænge december 1981.
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Daginstitutionen Stien efteråret 1993.

da antallet af ældre steg, eftersøgtes et 
mere egnet sted. Korsagergård blev købt og 
indrettet til aktivitetscenter, og i øvrigt lå 
det i den sociale udbygningsplan, at ældre
forsorgen skulle udbygges således, at de 
ældre kunne blive længst muligt i egen bo
lig.1'1 I 1981 blev det besluttet, at over
drage en selvejende institution under EGV 
at opføre og drive 20 lette kollektivboliger 
for ældre i Vallensbæk Nærcenter,172 men 
nogle drøftelser mellem Vallensbæk Kom
mune og ministeriet afstedkom en fordob

ling af antallet af pladser. Det var start
skuddet til 1. etape af Rønnebækhus. Der 
blev opført 40 boliger, hvoraf de 20 i første 
omgang var beskyttede boliger. Senere 
overgik de resterende 20 også til beskyt
tede boliger. De blev kaldt »flex-boliger«, 
hvilket betød, at uanset hvor behandlings
krævende beboerne var, skulle man på ste
det kunne pleje dem.173 Det var en ord
ning, man i Vallensbæk var meget stolt af, 
og mange udenlandske delegationer be
søgte stedet. Efterhånden som behovet 
steg, igangsattes 2. etape, der indebar en 
udvidelse med 69 ældreboliger, og som 
rummede muligheder for en fleksibel æn
dring for mere plejekrævende beboere1'4. 
Da byggeriet stod færdigt 1991, var der i alt 
indrettet 109 boliger i lejlighedskomplek
set Rønnebækhus, med fælles servicearea
ler og udbygget med vagtstue for sygeple
jepersonale til betjening af de 109 boliger, 
ligesom bygningen er hjemsted for den 
kommunale hjemmepleje uden for rådhu
sets åbningstid. Dele af stueetagen er ud
lejet til liberale erhverv: fysio- og ergotera-

Der spises. Interiør fra Mejsebo 1994.



En del af hovedlængen på Korsagergård, som 
kommunen har anvendt flere millioner på at 
istandsætte til nye funktioner. Foto: Peter Sore- 
nius maj 1992.

peuter, læge, tandlæge og øjenlæge. Boli
gerne betragtes som egen bolig, hvor de 
ældre kan leje sig ind med tilskud efter gæl
dende regler.17’ Institutionen, der er selv
ejende, administreres af Seniortjenesten.176

Ældreaktivitetsfunktionen på Korsager
gård er bibeholdt. Da aktivitetscentret i 
1980 blev oprettet, kom omkring 60 perso
ner fordelt på de 3 dage, centret havde 
åbent (tirsdag-torsdag). Med samme åb
ningstid i dag kommer omtrent 120 om 
ugen.1'7

VEJE OG STIER

1970-kortet s. 71 angiver, at et meget stort 
vejanlægsarbejde har været i gang i perio
den 1962-70. Hovedparten af de mange 
kilometer anlagt vej er dog mindre kom
muneveje til boligkvartererne, som skød op 
i løbet af 60erne. Man noterer sig, at Vejle
gårdsvej i 1970 var den eneste større vejfor
bindelse mellem kommunens tyngdepunk
ter, Nordmarken og Strandområdet, og at 
vejen har fået et andet tracé - vest om Pile- 
havegård. Så sent som i 1967 var Vejle
gårdsvejs sydlige del kun anlagt op til 
Lundbækvej, hvor kommunekontoret lå.

Herfra måtte man gennem Landsbyen for 
at komme nordpå ad Vejlegårdsvejs fort
sættelse (åbnet 1965) nord for Pilehave- 
gård.

Endvidere noteres, at de to motorveje, 
Køge Bugt Motorvejen og Holbækmotorvejen 
med til- og frakørsler var projekteret til an
læg i perioden 1970-74. Det er begge stats
veje, som i Vallensbæk har en samlet 
længde på 4,3 km. Anlægget af Køge Bugt 
Motorvejen medførte en kraftig reduktion 
af den gennemkørende trafik på GI. Køge 
Landevej,178 der altså i stigende grad har 
antaget karakter af lokalvej.

Man bemærker, at anlæg af Vallensbæk 
Tornevej, som amtsvej, forventedes udført i 
perioden 1970-74 i fuld længde fra Alberts
lund i nord til Vallensbæk Havn i syd. Det 
tog mange år, førend Vallensbæk Torvevej 
var færdiganlagt. Det skete i etaper. Styk
ket mellem GI. Køge Landevej, som også 
er amtsvej, og Køge Bugt Motorvejen blev, 
ligesom strækningen Brøndbyvej-Vallens- 
bækvej anlagt i perioden 1970-78. Stræk
ningen fra Vallensbækvej mod Albertslund 
fik et noget østligere tracé af hensyn til be
boelsen på Syvhøjvænge - over mod indu
stri- og erhvervsområdet omkring Jyde
krogen - end oprindeligt planlagt; dette 
stykke blev anlagt 1988-90. Det lange sid
ste stykke igennem Dgn grønne Kile blev 
anlagt 1991-92.

Det er med veje som med forelskelser - de 
er gode, hvis de fører til noget. I princippet 
er enhver ve] forbindende, med hensigten at 
sammenknytte to eller flere områder med 
hinanden. Meget store veje virker ofte ad
skillende på andre områder, end dem som 
netop forbindes. Det gælder f.eks. de to 
motorveje, som gennemskærer Vallensbæk 
Kommune på tværs. De forbinder Vallens
bæk med omverdenen så at sige, men vir
ker adskillende på kommunens nordlige og 
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sydlige dele (stiunder- og vejoverføringer 
bidrager dog til at mindske ulempen). 
Samme forhold gør sig gældende med den 
tidligt anlagte amtsvej Ring 3 (Søndre 
Ringvej), som til stadighed har voldt pro
blemer for krydsende trafik. I Kommune
plan 1982-1992 sagdes:

»Søndre Ringvej (længde ca. 1,7 km) er facade
løs og har kun tilslutninger til det øvrige over
ordnede vejnet. Da der oprindeligt kun har væ
ret legale krydsningsmuligheder af vejen i de 
signalregulerede kryds ved Vallensbæk Torvevej 
og Bækkeskovvej, har vejens beliggenhed stedse 
givet gener for samfærdselen mellem bebyggel
serne på begge sider af vejen, især for adgangen 
til stationen efter S-banens åbning i 1972. Pro
blemerne er søgt løst ved, at der i 1975 blev 
etableret en bro for overføring af Vejlegårds
stien, samt ved legalisering af en overgang over 
kørebanen ved S-banebroen i 1982. Der er dog 
stadig megen krydsende trafik uden for disse 
overgange.«1'9

Netop det adskillende har været et kardi
nalpunkt i moderne trafikplanlægning,

Rønnebækhus (ældreboliger) i tilknytning til 
Vallensbæk Nærcenter. Foto: Peter Sorenius 
november 1993.

hvor trafikseparering har ført til anlæg af 
mange stier for de »bløde« trafikanter 
-fodgængere og cyklister og delvist også til 
ridende. F.eks. oprettedes en række nord- 
sydgående stier i forbindelse med bolig
byggeriet i Nordmarken - Pilestien, Hor- 
sestien og Nørrestien samt nogle tværgående 
- Tværstien og Skolestien.

Motorveje tinder anlæg 1971. Vallensbæk Landsby med den karakteristiske stjerneudskiftning ses 
tb. midt i billedet. Foto: Jens Johansen august 1971.



Horsestien løber som et slynget bånd gennem 
kommunen. Th. Bellishaven, i baggrunden be
byggelsen Rosenlunden. Foto 1993.

Horsestien, der fra Albertslund i dag er 
ført igennem til Landsbyen og har forbin
delse med Vejlegårdsstien, indgår som del 
af det regionale stinet. Vejlegårdsstien be
gynder (eller ender om man vil) i Lands
byen, passerer Vallensbæk Idrætscenter og 
føres ind i Vallensbæk Nærcenter. Fra 
Nærcentret fører stier ned til Køge Bugt 
Strandpark, der har sit eget stinet. I 1984 
havde kommunens stinet en samlet længde 
på omkring 18 km, hvoraf 7 km var be
liggende i Vallensbæk Mose og ved søan
lægget,'80 og er på nær forøgelsen med 
Horsestiens færdiggørelse ikke siden ble
vet væsentligt større.

KOLLEKTIV TRAFIK OG CENTRE'8'

Kommuneplan 1982-1992 for Vallensbæk 
Kommune fastslog 1984: »Den kollektive 
trafik varetages af HT og DSB, idet kom
munen betjenes af i alt 7 buslinjer og 
S-banen København-Køge. Der er ikke 
planer om ændringer i trafikbetjenin
gen ...«182; men mon ikke man kunne 
hævde, at Nordmarken betjenes af S-banen 

København-Høje-Taastrup med station i 
Albertslund?

Åbning af S-banestrækningen Køben- 
havn-Vallensbæk den 1. oktober 1972 var 
imødeset med stor forventning. Det lå i 
anlæggets karakter, at der såvel skulle op
føres et mindre center som anlægges en 
stor trafikplads, idet Vallensbæk som ende
station på strækningen var udset til at være 
endestation for en lang række buslinjer, der 
betjente Køge Bugtområdet syd for Val
lensbæk. Såvel center som trafikplads blev 
anlagt og er der stadig, men trafikpladsen 
måtte naturligt nok aftage i betydning, da 
S-banen 1976 førtes videre til Hundige, for 
nu at være gennemført til Køge. Trafik
pladsen er dog stadig omstigningssted for 
tog-bus og bus-bus, idet 3 lokal- og by
buslinjer, en ekspres- og en S-buslinje be
tjener området derfra.183

Vallensbæk Nærcenter derimod ser ud til 
at klare sig godt, og forekommer at være af 
tilstrækkelig størrelse som lokalt admini
strations-, handels- og servicecenter. Val
lensbæk Rådhus og kommunens hovedbi
bliotek Vallensbæk Bibliotek er beliggende i 
centret, der er posthus og 2 banker, nærpo
litistation og apotekerudsalg. I september 
måned 1995 konstateredes, at der i Vallens
bæk Nærcenter herudover fandtes: 2 su
permarkeder, frisørsalon, 2 kiosker, kondi
tori, pub, 2 restauranter (grill-pizza), frugt- 
og grøntforretning samt et ejendomsmæg
lerfirma. I Rønnebækhus, der ligger i for
bindelse med centret, findes læge, tand
læge og andre liberale erhverv.

1970-kortet s. 71 angiver, at der i Nord
marken skulle anlægges et mindre butiks
center, der med butikker ville sikre kvar
terets dagligvareforsyning. Der findes i dag 
kun én forretning - et supermarked, mens 
kommunen i 1975 oprettede et filialbiblio
tek. Man må formode, at det langt større 
Albertslund Centrum i en vis udstrækning 
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betjener Nordmarken, på samme måde 
som en lang række andre centre og mega- 
supermarkeder i en 10 minutters kørera- 
dius fra Nordmarken betjener dette om
råde og kommunen i øvrigt.

- Vallensbæk Rådhus, der tillige er be
skrevet i et senere afsnit s. 150ff, stod klart 
til indflytning i slutningen af februar 1987. 
Byggeriet med et samlet etageareal på 
8.300 m2 er tegnet af arkitektfirmaet Jør
gen Groth & Max Briiel M.A.A., og er 
hjemsted for kommunens administration, 
forvaltninger og politiske ledelse. Der er i 
1995 ca. 125 ansatte på rådhuset, - om
regnet i fuldtidsstillinger: 113. Det samlede 
antal ansatte i Vallensbæk Kommune (med 
lærere, daginstitutioner etc.) er omregnet 
til fuldtidsstillinger i 1995: 695,6.184

Indtil rådhuset blev opført, havde kom
munens administration ført en omskiftelig 

tilværelse. I begyndelsen af 1960erne var 
administrationen placeret i det gamle kom
munekontor i Bygaden 27 i Landsbyen, og 
da det blev for trangt, flyttede man (1966) 
til Lundbækvej 5. Skoleadministrationen 
flyttede 1973-74 til Svenstrupvej, for okto
ber 1976 at vende tilbage til Lundbækvej. 
Det var en lille »barakby«, som i årenes løb 
blev større og større: I 1970 udvidet med 
450 m2 til teknisk forvaltning, bygnings
inspektoratet og mødelokale; 1972/73 om
bygning som følge af sygekassernes inte
grering i det kommunale system; 1974 ud
videlse med køkken og kantine; 1974/75 en 
stor tilbygning på knap 800 nr til bl.a. 26 
kontorlokaler etc. etc.18’ Væsentligst skyld
tes den tids administrative udvidelser føl
ger af kommunalreformen.

Vallensbæk Nærcenter. Foto: Finn Pilborg maj 1985.
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Vallensbæk Bibliotek på kommtmalvalgdagen 16. november 1993. Foto: Peter Soren ius.
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Den kommunale administration placeret i pa
villoner på Lundbækvej i 1970erne. Foto: Finn 
Pilborg oktober 1978.

VANDLØB OG KLOAKKER

Der er i Vallensbæk to naturlige vandløb, 
St. Vejleå og Bækrenden. St. Vejled har sit 
udspring i vandskellet lige nord for den 
gamle Roskilde Landevej og afvander med 
tilslutninger områder i Høje-Taastrup, Al
bertslund, Ishøj og Vallensbæk kommuner. 
Bækrenden flyder ud i St. Vejleå sydvest for 
Vallensbæk Landsby og modtager vand fra 
Nordmarken og Brøndby. I forbindelse 
med en forlægning af St. Vejleå mod vest 
anlagdes i 1937 en afvandingskanal (samt 
pumpestation og højvandssluse), der sæn-

Filialbiblioteket i Vallensbæk Nordmark. Foto: 
Peter Sorenius januar 1995.

kede vandstanden i Vallensbæk Mose, og 
som bidrog til at mindske risikoen for til
bagevendende oversvømmelser langs St. 
Vejleås nedre løb. I takt med byudviklingen 
steg behovet for regnvandsafledning af de

Vallensbæk Rådhus set fra Vallensbæk Station. 
Foto: Peter Sorenius november 1993.
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Fra Albertslund i nord til Køge Bugt i syd. 
Centralt i billedet ses de store regnvandsbassi
ner Vallensbæk Sø og Tueholm Sø. Foto: Jens 
Johansen april 1984.

bebyggede arealer i ovennævnte kommu
ner, og man kunne forudse, at St. Vejleå 
under spidsbelastning ikke ville have kapa
citet til at aflede vandet tilstrækkeligt hur
tigt. Det var på denne baggrund, at søerne 
i Vallensbæk Mose i begyndelsen af 
1970erne blev anlagt som regnvandsbassi
ner eller forsinkelsesreservoirer.186

Dagbladet Politiken bragte den 2.april 
1972, under overskriften »Laver om på 
geografien - Hedeboegnen får bakker, søer 

og skove, hvad den aldrig har haft før« en 
artikel, der bl.a. sagde:

»... Egnens navn hentyder til, at den er flad som 
en pandekage og uden skove. Søer er der heller 
ikke ... Bag kysten ligger den østsjællandske 
moræneflade, gennemskåret af åer og bække. 
Her planlægges for første gang et landskab såle
des, at det får helt andre træk end før ... To 
store tunneldale, den ene langs Store Vejleå og 
den anden fra Karlstrup mose mod Roskilde- 
kanten, bliver ankerpunkter i de grønne om
råder. Længst i udførelse er St. Vejleåplanen. 
Det skulle blive muligt en dag at spadsere ad 
stier hele vejen fra Vallensbæk Strand op til 
Vestskoven, og undervejs kommer man forbi en 
stor sø, anlagt for at gøre dyd af nødvendighed.

Motorvejen gav enorme mængder jord, som 
blev skubbet sammen til bakker, hvor Vallens
bæk, Tåstrup og Torslunde-Ishøj kommuner 
støder sammen. Mosejord skrabedes væk i det, 
der skulle blive søbunden, og nu er det nye 
punkt på landkortet færdigt til navngivning. 
Syd for motorvejen skal søen opkaldes efter 
Vallensbæk, og nordfor synes navnet at skulle 
blive Tueholm Sø ...«
I Berlingske Tidende stod at læse den 
15. maj 1972:
»Der anlægges i øjeblikket to søer i Store Vejle- 
ådalen mellem 'lastrup og Albertslund. Søerne 
skal ligge nord og syd for Vestmotorvejens 
nordlige gren. Den nordlige sø døbes Tue
holmsøen, den sydlige Vallensbæk Sø. Søerne 
koster 15,5 millioner kroner i anlægsudgift. 
Seks omliggende kommuner har slået sig sam
men om søanlægget, men Høje-Taastrup og 
Herstedemes [Albertslund] kommuner bærer 
broderparten af udgiften. Søerne skal beskytte 
Store Vejleås nedre løb mod oversvømmelser 
og indgå som rekreativt område i Store Vejleå- 
dalen. Søerne forsynes med bolværker, og de 
bliver gravet så dybe, at der kan sejles med op
timistjoller på dem.«

Området ved søanlægget indgår i Vallens
bækkilens rekreative anvendelse og admi
nistreres i et samarbejde mellem Alberts
lund, Høje-Taastrup, Ishøj og Vallensbæk 
kommuner: I/S Vallensbæk Mose.187 Hoved
parten af anlægget er beliggende i Vallens
bæk Kommune.
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Afvandingskanalen, der er ført under Holbæk- 
motorvejen, forbinder Vallensbak Sø med Tue
holm Sø. Foto: Peter Sorenius januar 1995.

Også regnvandsbassinet ved Vallensbækvej ud
gør en sø, men er lavvandet og bliver flittigt 
brugt til modelskibssejlads. Foto: Finn Pilborg 
september 1989.

St. Vejleå og Bækrenden med tilhørende 
regnvandsbassiner beskyttes mod forure
ning ved hjælp af olieudskillere og sand
fang, hvilket ikke altid er tilstrækkeligt i 
kraftigt regnvejr. Specielt Bækrenden, som 
foruden forskellige tilledninger af vand fra 
dele af Nordmarken, Landsbyen og Den 
grønne Kile får tilledt vand fra Brøndby 
Kommune, er der problemer med:

»Bækrenden får tilledt meget vand fra Brøndby 
Kommune [industriområdet Ragnesminde], 
Den er vores smertensbarn ... Fra øst løber den 
ind i et gadekar, vi har anlagt. Videre gennem 
Landsbyen og drejer nedover til udløbet i Store 
Vejleå. Bækrenden kan kun føre begrænsede 
vandmængder; og den dag vi skal bygge det sid
ste i Nordmarken, bliver vi nødt til at anlægge 
endnu et regnvandsbassin, sandsynligvis op
strøms for Landsbyen. Der er diskussion om, 
hvem der skal betale for det. Brøndby udleder 
jo en masse vand til Bækrenden. De har selv 
bygget nogle store regnvandsbassiner, men ved 
store regnskyl løber bassinerne over. I septem
ber 1993 havde vi et skybrud, hvor vandet steg 
så meget, at det oversvømmede deres olieud
skillere. Olieslammet blev presset ud i Bækren
den, og dele af golfbaneområdet blev over
svømmet med olieholdigt vand ... Brøndby 
Kommune foretog efterfølgende, efter Køben
havns Amts påbud, en oprensning af Bækren
den for det aflejrede olieslam.«188

Spildevand skal også afledes, men kræver 
en anden rensning end regnvand. Spilde
vand afledes gennem kloakker og renses i 
rensningsanlæg, inden det atter udledes. 
Vallensbæk Renseanlæg opførtes 1959/60 på 
Lundbækvej og modtog spildevand fra Al
bertslund, Høje-Taastrup, og Vallensbæk 
kommuner. Det blev hurtigt for lille, og 
daværende sognerådsformand Poul Han
sen barslede med planer om et endnu 
større - Avedøre Kloakværk. Det blev op
rettet i 1966, og dets første formand, Poul 
Hansen, beretter om baggrunden for det 
store anlæg:

»Grundet ekspertudsagn om at industrispilde- 
vand var vanskeligt at rense, (Taastrup og Al
bertslund skulle jo have megen industri), måtte 
vi gå i lag med et større renseanlæg. Vi fik fat i 
Glostrup og Brøndby også - i et fælleskommu
nalt projekt om at bygge på Avedøre Holme, 
som var i færd med at blive inddæmmet. Det 
var et meget kostbart projekt, og alle rystede på 
hovedet over planerne. Ingeniør Erik Smidth, 
som jeg kom til at arbejde sammen med, sagde, 
at jeg skulle sørge for at få Harrestrup Å med. 
Vi fik så også Rødovre, Hvidovre, Herlev og 
Ballenip med. Af alle de nævnte kommuner var 
der én konservativ kommune, og så er den jo 
vanskelig at beholde [underforstået formands
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posten for kloakværket]. Der gik jo politik i det, 
og man ønskede en socialdemokrat som for
mand. Det bøjede jeg mig naturligvis for, og gik 
af nogle år senere. Det er nu bygget meget 
større end, det var i min tid. »I89

Vallensbæk Renseanlæg blev overtaget af 
Avedøre Kloakværk i 1968 og fungerer i 
dag udelukkende som pumpestation, mens 
de fleste af udenomsværkerne er nedrevet.

OFFENTLIGE FORSYNINGSANLÆG

»Vandforsyningen er baseret på underleve
rance fra Københavns Vandforsyning og 
det private vandværk, Vallensbæk Strands 
Vandværk. Et mindre kommunalt vand
værk i Landsbyen leverer ca. 3% af det 
samlede forbrug,« fastsloges det i 1984 i 
Kommuneplan 1982-1992.190 Hvad enten 
det beror på en fejl i kommuneplanen eller, 

at vandforsyningsforholdene i den for
løbne tid er ændrede, er situationen i dag 
anderledes. Vallensbæk Kommunes stads
ingeniør Flemming Olesen fastslår 1996: 

»Vandforsyningen foretages i to forsyningsom
råder. Det private vandværk Vallensbæk Strands 
Vandværk forsyner området syd for S-banen. 
Værket har 5 boringer i brug og foretager vand
behandlingen på vandværket, der ligger på Eg- 
holmvej. På grund af kloridindholdet i det ind
vundne vand er det nødvendigt at iblande vand 
fra Københavns Vandforsyning, for at over
holde grænseværdierne. Kommunens forsy
ningsområde dækker den resterende del af 
kommunen. Vandet leveres fra Københavns 
Vandforsyning suppleret med vand fra 1 kom
munal vandindvindingsboring ved Vallensbæk 
Skole.

Desuden forefindes der 10 private boringer. 
Den største forbruger er FMC191, der anvender 
vandet til produktionsformål.192

Del af det inddæmmede areal Avedøre Holme med I/S Avedøre Kloakværk. Foto: I/S Avedøre 
Kloakværk o. 1994.
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Stadsingeniør Flemming Olesen oplyser 
videre, at vandforbruget gennem de sidste 
år har været faldende og for året 1994 for
delte sig således:193

Kommunens forsyningsområde 663.849 m3
Vallensbæk Strands Vandværk 242.947 m3
FMC (egen indvinding) 188.281 m3
Andre private indvindinger 8.795 m3

Af 1970-kortet s. 71 fremgår, at der var op
ført 2 fjernvarmeanlæg. Det ene, Vallensbæk 
Nordmark Fjernvarmeværk A.m.b.a., pro
jekteret af A/S Erik Smidth, rådgivende 
ingeniører, og arkitekt Helge Schønne- 
mann, stod færdigt i 1968, hvor det for
synede alle institutioner og en meget stor 
del af Nordmarkens boligområde med 
varme. Det andet, Vejlegårdens Fjernvarme
central I/S, projekteret af rådgivende inge
niør C. A. Bertelsen og arkitekterne Bodil 
og Helge Foss, blev opført 1968/69.194 
Centralen ligger på Krageøen,195 hvorfra 
den via VEKS (I/S Vestegnens Kraftvar
meselskab) forsyner »mere end 1500 lejlig
heder i Vejlegårdsparken, Egeskovparken, 
Vallensbækhus og Nøddeboparken. Høj
strupparken og Egholmskolen er lige til
sluttet.«196

VEKS er et transmissionsselskab, som 
viderefører den spildvarme, der opstår ved 
produktionen af elektricitet på Avedørevær- 
ket, til forbrugerne.197

»Hovedtransmissionsledningen for natur
gasforsyningen i Hovedstadsområdet passe
rer Vallensbæk«, fastsloges det i kommu
neplanen 1984.198 Der er efterfølgende ble
vet opført en måler- og regulatorstation 
ved Holbækmotorvejen/Vallensbæk Tor
vevej, ligesom der lokalt også er anlagt for
delingsnet. HNG (Hovedstadsregionens 
Naturgas I/S) oplyser marts 1996, at til
slutningen i Vallensbæk Kommune for øje
blikket er 63% af potentialet. Tilslutnin-

Vallensbæk Nordmarks Fjernvarmeværk 
A.m.b.a.juni 1993.

Vejlegårdens Fjernvarmecentral I/S på Krage- 
øen. Foto: Peter Sorenius januar 1995.

gen svarer til 964 husstande (private boli
ger) ud af 1521 mulige. 199
Elforsyningen varetages i kommunen af 
NESA. En planlagt 400kV-ledning, der 
skulle føres gennem Vallensbæk, affødte 
med mellemrum fra 70erne til begyndelsen 
af 90erne politisk diskussion i kommunal
bestyrelsen: skulle en kommende ledning 
graves ned eller føres på master som luft
ledning? Lokalplan nr. 34 for en del af det 
rekreative område i Vallensbækkilen, som 
kommunalbestyrelsen vedtog i 1985, reser
verede bl.a. areal til fremføring af en 
400kV-ledning (som luftledning).200 1 for
bindelse med behandlingen af Regionplan
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Industrielle anlæg på Avedøre Holme i langskud fra Køge Bugt Strandpark i Vallensbæk. Tv. i 
billedet de karakteristiske rådnetanke fra Avedøre Kloakværk - i midten det futuristisk udseende 
kraftvarmeværk Avedøreværket, og tid mod bugten en mindre vindmøllepark. Foto: Peter Sorenius 
oktober 1995.

Højspændingsledninger trukket på master ved 
Holbækmotorvejen. Foto: Peter Sorenius ja
nuar 1995.
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1993 bemærkes et holdningsskift at være 
slået igennem, idet der til regionplanfor
slaget fra kommunalbestyrelsen bl.a. kræ
vedes, at de nye 400kV-anlæg skal udføres 
som jordkabler.201 Den endelige stillingta
gen sker ved projektering og godkendelse 
af anlægget, fremgår det af amtets vurde
ring af Vallensbæk Kommunes indsigel
se.202

FRITIDSANLÆG21”

I Vallensbæk knytter fritidsanlæggene sig 
væsentligst til de grønne områder, dels i 
Vallensbækkilen og ved søanlægget, dels i 
Køge Bugt Strandpark. I 1970, jf. 1970- 
kortet s. 71, tegnede sig konturerne af et



VALLENSBÆK
1. Vallensbæk HF og Voksenuddannelsescenter, 

som ejes af amtet.
2. Ubebyggede arealer ejet af amtet. Kan 

anvendes til kontor- og serviceerhverv, samt 
boliger ved Blomsterengen.

3. Intergrerede børneinstitutioner for 0-5 årige, 
fritidshjem og selskabslokale til udlejning.

4. Pilehaveskolen med idræts- og svømmehal, 
som betjener Vallensbæk Nordmark.

5. Filial bibliotek og supermarked.
6- Børneinstitutionen Sy vhøj vænge for 0-5 årige.
7. Erhvervsområder.
8. Cafeteria og klubhuse ved Tueholmsø.
9. Regnvandesø med to modelskibshavne, samt 

grønt område.
10. Vallensbæk sø og klubhus for vandskiklubben.
11. Vallensbæk Ridecenter med to store ridehaller 

og fem stalde. Springbane og dressurbane. 
Desuden dyrefolde for heste og dådyr.

12. Korsagergård med omsorgscenter for de ældre. 
Udlejes om aftenen til kommunens foreninger.

13. Kirkebredegård, som skal anvendes til sociale 
formål.

14. Vallensbæk kirke og sognegård.
15. Højrupgård, som udlejes til foreninger og 

benyttes til kurser.
16. Vallensbæk skole, som betjener området 

mellem Holbækmotorvejen og Søndre Ringvej, 
samt den nordlige del af Nøddeboparken.

17. Vallensbæk Golfcenter med 9-hullers og 
18-hullers baner, puttinggreen, driving range, 
el-opvarmet indspilsgreen og 6-hullers 
øvelsesbane

18. Vallensbæk Idrætscenter med to sportshaller, 
stadion, fodboldbaner og otte tennisbaner.

19. Tfennishal med lo baner.
20. Vallensbæk Ungdomsskole og beskæftigelses

sekretariat.
21. Vallensbæk Golfklubs klubhus med restaurant 

Albatrossen.
22. Børneinstitutionen Egeskov 1 for 2-5 årige, og 

ungdomsklubben Drivhuset for de 13-17 årige.
23. Daginstitutionerne Vejlegårdsparken og Stien 

Tor 0-5 årige.
24- Vejvæsenets bygninger og plads, som modtager 

olie- og kemikalieaffald.
25. Kommunens nyttehaver.
26. De fire spejderhytter på Krageøen.
27- Rønnebækhus med 118 ældreboliger sygestue 

og gæs lebol i ger, samt klinikker.
28. Vallensbæk Rådhus.
29. Vallensbæk Nærcenter med kommunens 

hovedbibliotek og udstillingslokaler.
30. Daginstitutionen Nøddeboparken for 0-5 årige.
31. Daginstitutionen Mejsebo for 0-5 årige.
32. Egholmskolen med svømmehal, to 

gymnastiksale og festsal, som betjener 
kommunens sydlige område.

33. Vallensbæk havn med klubhuse, juniorhus og 
fiskerhuse. Havnen har 500 bådepladser.

Dilug til bogen "Vallensbæk - den grønne kommune" udgivet nf 
Del konservativ« Folkeparti i Vallensbæk.

Bilag til bogen 
»Vallensbæk — den 
grønne kommune« 
udgivet af Det konser
vative Folkeparti i 
Vallensbæk 1993.



Københavns Amts nye kunstmusetim, Arken, 
tager sig imponerende ud i Strandparken. 
Foto: Ole Tage Hartmann, Søllerød Museum.

rekreativt område med dyreslette øst for 
Vallensbæk Torvevej, fritidsområde med 
ridning vest for Vejlegårdsvej, golfbane 
nord for Landsbyen og stort idrætsanlæg 
syd for, jollesejlads på søerne og en lyst
bådehavn i Strandparken med plads til 
2.600 både (!) foruden badestranden. Helt 
sådan blev det ikke, men næsten. Og lidt 
til.

Det var naturligvis en fejl, at lystbåde
havnen i Vallensbæk Havn efter færdiggø
relse skulle kunne rumme 2.600 både. I så 
fald skulle de have været stablet, hvad 
næppe nogen ville foreslå. 1993-kortet på 
s. 97 angiver da også, at havnen har 500 
bådepladser og er hjemsted for sejlklub, 
bådklub, sportsdykkerklub samt kano- og 
kajakklub. Havneanlægget er kommunalt 
ejet, men administreres af I/S Vallensbæk 
Havn, der består af havnens klubber. Men 
alle de øvrige rekreative anlæg, idrætscen
ter, golfbane, ridecenter, vandskicenter er 
vel blevet større og mere betydningsfulde, 
end man i 1970 havde drømt om. På den 
planlagte dyreslette øst for Torvevejen går 
de mest markante skabninger med køller 
og jern, nemlig golfspillerne.

Hovedstadsrådet udgav midt i 1980erne 
et lille hæfte - Hovedstadsregionen her og 

nu - i hvilket Køge Bugt Strandpark fik 
følgende beskrivelse:

»Et af de storslåede eksempler på et folkeligt 
mødested ... er Køge Bugt Strandpark ... Hvor 
Køge Bugt Strandpark i dag ligger, var der for 
få år siden en kedelig lavvandet strand. I løbet af 
få år forvandledes området til et spændende 
landskab med hvide sandstrande med passende 
dybt vand, bevoksede klitter, laguner og ind- 

2(14 søer.«

I løbet af de sidste par år har man i strand
parken kunnet se et »skib langsomt støde 
på grund« på Ishøjsiden. Det er amtets nye 
museum for moderne kunst, Arken, der i 
de kommende år vil tilføre ikke blot Køge 
Bugt Strandpark, men hele regionen nye 
kvaliteter.

Vallensbæk og nabokommunerne
»Vallensbæk, er det ikke det smørhul nede 
sydpå?«, har jeg hørt nogen sige. Det re
toriske spørgsmål blev stillet af et socialde
mokratisk kommunalbestyrelsesmedlem i 
den nordlige del af Københavns Amt. 
»Jo«, kunne man være fristet til at svare. 
Men det er jo sådan med smørhuller, at de 
gerne er omgivet af grød, - og det er langt 
fra nogen fair beskrivelse af Vallensbæks 
nabokommuner: Ishøj, Høje-Taastrup, Al
bertslund og Brøndby. Men at der er for
skelle, er tydeligt. Vallensbæk Kommune 
er den eneste af de 5 udviklingskommuner, 
som i mere end en menneskealder har væ
ret i stand til at erobre og fastholde den 
politiske magt i et borgerligt domineret lo
kalt styre. Nabokommunerne har i dag alle 
socialdemokratiske borgmestre og har haft 
det længe. Hvis Poul Hansen har været by
konge af Vallensbæk, har Per Madsen væ
ret det i Ishøj og Kjeld Rasmussen i 
Brøndby. At der således er politiske for
skelle betyder ikke, at man ikke kan samar
bejde om løsning af fælles problemer; det 
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er der en lang historisk tradition for. Val
lensbæk og Ishøj kommuner havde længe 
bl.a. fælles hjemmesygeplejeordning,20’ og 
et skolepsykologisk samarbejde; med 
Brøndby havde Vallensbæk i 1960erne fæl
les losseplads i Vallensbæk Mose osv.; men 
det er bagateller ved siden af det meget 
store fælles arbejde, der lå i løsning af 
spørgsmål som anlæg af Køge Bugt 
Strandpark, anlæg af de store søer (regn
vandsbassiner) i Vallensbæk Mose, fælles 
spildevandsledninger og oprettelse af rens
ningsanlæg, koordinering af vejanlæg og 
meget mere. Men selvfølgelig eksisterer 
der uenigheder. Ishøj Kommune var f.eks. 
meget utilfreds med, at man i Vallensbæk 
afskar muligheden for bilgennemkørsel 
Vejlebrovej/Bækkeskowej - ved den nuvæ
rende Risingevej.

Man kan naturligvis ikke undgå at høre 
negative røster fra nabokommunerne til 
det »vallensbækske mirakel«. En af de 
mere humoristiske har hjemsted i Alberts
lund, og er leveret sommeren 1995 af for
fatter Claes Johansen i en barndomserin- 
drende kronik i Politiken. Kronikken bæ
rer titlen Miraklet i Albertslund og handler 
selvfølgelig mest om Albertslund, men 
også om Vallensbæk. Det siges heri bl.a.:

»... Albertslund skulle være en børnevenlig, en 
fremskridtsvenlig by. En by hvor det ikke skor
tede på tilbud. Skrammellegepladser, børneha
ver, fritidshjem, vuggestuer, biblioteker, kom
munalt drevne biografer og et helt aktivitets
center. Og uden om det hele - grønne kommu
nale områder.

Den slags kræver selvsagt en høj kommune
skat, snart noget nær den højeste i landet. Men 
albertslunderne var glade og tilfredse med deres 
by. Den var præcis, som de ville have den. Var 
man utilfreds med noget, kunne man jo bare 
flytte over kommunegrænsen, til Vallensbæk. 
Hvilket påfaldende mange faktisk gjorde, så 
snart de kunne klare udbetalingen på et parcel
hus. Fordelen ved især den nordlige ende af 
Vallensbæk var, at man der var lige så tæt på de 

albertslundske tilbud som albertslunderne selv, 
men lagde sin skat i en af landets »billigste« 
kommuner. Vi kunne ikke lide dem fra Vallens
bæk.

De ramtes af hvid panik dernede i villakvar
tererne og ejerlejlighederne i tiden op til den 
store kommunesammenlægning. Det viste sig 
nemlig, at det nordlige Vallensbæk skulle læg
ges ind under Albertslund ... Det endte med, at 
man på højere sted forbarmede sig og lod dem 
slippe. Så kunne de roligt fortsætte med at 
bruge vores bibliotek og indkøbscenter og bio
graferne, som de ville, uden at skulle betale vo
res skatter. Det kunne næsten ligne situationen 
mellem Østberlin og Vestberlin en overgang, 
og det var heller ikke fordi, der manglede lyst 
fra vores side til at opstille grænsestationer mel
lem os og Vallensbæk ...«206

Den kritik af Vallensbæk, som udtrykkes 
her, er nok den hyppigst hørte, mand og 
mand imellem, men den hviler også på 
nogle fakta, som ingen kan løbe fra. Der er 
mere socialt boligbyggeri i nabokommu
nerne end i Vallensbæk; der er flere med 
selvejet bolig i Vallensbæk end i nabokom
munerne; der er færre indvandrere og 
flygtninge i Vallensbæk end i nabokommu
nerne; der er færre på overførselsindkom
ster i Vallensbæk end i nabokommunerne 
osv; men de kommunale udligningsordnin
ger foranlediger en stadig strøm af penge 
fra Vallensbæk til nabokommunerne i for
bindelse med hovedstadsudligningen.

Omstående grafiske fremstilling viser 
forholdet mellem eje- og lejeboliger i Val
lensbæk og 3 af dens nabokommuner, Al
bertslund, Brøndby og Ishøj. Høje-Taa- 
strup er ikke medtaget i fremstillingen, da 
denne kommune dels er meget stor med 
mange forskellige byer og bysamfund, og 
dels til stadighed har et stort boligbyggeri.

Man ser her, at der i antal er omtrent lige 
mange ejerboliger i de 4 kommuner.

Vallensbæks andel af det samlede antal 
lejeboliger er beskeden - der er ganske vist
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også færre indbyggere i Vallensbæk end i 
de nævnte kommuner - men forholdet 
mellem eje- og lejeboliger i de enkelte 
kommuner er markant forskellige.

Fhv. borgmester Poul Hansen udtalte 
tidligere, at én af ideerne i Køge Bugt-ud
valget var, at man ikke skulle kunne se for
skel på de planlagte områder - fra kom
mune til kommune. Det kan man nu nok i 
dag. Billedet af boligbyggeriet, fremstillet 
grafisk som boliger fordelt efter type (jf. 
nederst side 100), viser tydeligt, at man 
alene af bygningerne kan se forskel.

Skatten har også generelt været lavere i 
Vallensbæk end i nabokommunerne, men 
står jo også i forhold til udgifterne. Skole
direktør Hans Christensen, udtalte i et in
terview om skoleforholdene:

»Vallensbæk Kommune har markant skilt sig ud 
gennem sin udvikling i forhold til nabokommu
nerne. For der har været - gennem Poul Han
sen - en enorm markant politisk styring af 
hvad, der skete. Det har selvfølgelig tiltrukket 
de mennesker, der bor i kommunen ... Den 
måde som man politisk har sørget for at kom
munen blev udbygget på - med boliger - har 
selvfølgelig betydet, at man har tiltrukket et be
stemt klientel, og når man tiltrækker et bestemt 
klientel af borgere, så får man også en bestemt 
slags skoler ud af det... Vi har haft arbejdsro til 
dét, det drejer sig om ... Vi har mange velud
dannede og rimeligt velstillede borgere her i 
kommunen, og de har et højt ambitionsniveau 
på deres børns vegne. Det har vi kunnet imøde
komme.«207



KAPITEL 5

Det kommunale styre i Vallensbæk 
1962-1994

Den generelle udvikling: fra 
sogneråd over magistratsstyre til 
moderne kommunalstatus med 
borgmester
Kommunalt selvstyre betragtes i dag som 
noget nærmest fredhelligt, noget særligt 
dansk, og noget særligt godt. Sådan har det 
naturligvis ikke altid været.

Med enevældens indførelse 1660-61 og 
Kongeloven af 1665 centraliseredes styret i 
en grad, man ikke tidligere havde set. Fra 
da af lå al fremtidig lovgivning og central
administration hos kongen og de af ham 
udpegede embedsmænd.

Chr. Vs Danske Lov fra 1683 stadfæ
stede yderligere disse forhold, og reelt set 
skal man helt hen til 1802, førend man 
nærmede sig noget, der bare lignede lokal 
medbestemmelse i en flig af offentlige an
liggender. Det skete 15. juni 1802 med Reg
lementerne for Fattigvæsenets provisoriske 
Indretning og Bestyrelse paa Landet i Dan
mark, hvormed der oprettedes lokale fat
tigkommissioner. I spidsen for kommissio
nen stod sognepræsten, idet man havde la
det sognegrænsen være den administrative 
grænse for hver enkelt kommissions virke
område, fattigdistriktet. Vallensbæk sogn 
udgjorde altså ét fattigdistrikt. Foruden 
sognepræsten bestod kommissionen af den 
stedlige politimester, der kunne være re
præsenteret af sin stedfortræder - sognefo
geden, en af sognets største jordbesiddere 

samt 3-4 af »de bedste sognemænd«. 
Denne ordning af forholdene for befolk
ningen på landet skal nok ses i lyset af og 
som en videreførelse af de store landbore
former fra 1700-tallets slutning, (og dybest 
set en videreførelse af rigets ordning med 
embedsmandsstandens vækst under ene
vælden). Mange mennesker var uden soci
alt sikkerhedsnet med landsby- og dyrk- 
ningsfællesskabets ophævelse og fristede 
en kummerlig tilværelse.

Næste skridt i retning af kommunedan
nelse og kommunalt styre blev taget med 
oprettelsen af lokale skolekommissioner. 
Det juridiske grundlag for disse var Det 
provisoriske Reglement 10. Oktober 1806 for 
Almue-Skolevæsenet paa Landet i Sjælland og 
flere Øer, og efter nogle års praktisk afprøv
ning kom den endelige Anordning 29. Juli 
1814 for Almueskolevæsenet i Danmark. Også 
i denne kommission var sognepræsten selv
skreven. Med sig havde han »... »skolepa
tronen« og to »skoleforstandere« valgt 
blandt »de hæderligste bønder i sognet«, 
og en nødtørftig skoleuddannelse for al
muens børn var for første gang blevet lagt i 
faste rammer.«208

En anden følge af de store landborefor
mer var selvejets udbredelse. Efter nogle 
katastrofale år for Danmark (med englæn
dernes bombardement af København, tab 
af flåde og efterfølgende statsbankerot, af
ståelse af Norge, landbrugskrise) gav de ef
ter 1828 gunstigere konjunkturer for land
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brugsprodukter reel grobund for en øget 
selvbevidsthed og/eller standsfornemmelse 
for selvejerbønderne. I løbet af 1830erne 
styrkedes den politiske liberalisme generelt 
i Danmark, og det fik selvfølgelig også ind
flydelse på den agrare sektor. I en forord
ning af 28. maj 1831 bebudedes der stæn
derforsamlinger, der ganske vist kun skulle 
være rådgivende, men have lovforslag fore
lagt, såvel som have mulighed for selv at 
komme med lovforslag. Valgretten til disse 
forsamlinger var knyttet til grundeje eller 
gårdfæste, og fik altså ikke direkte betyd
ning for de mange husmænd og andre, 
men var dog et skridt i retning af større 
decentralisering.209

På det kommunale område fandt det 
egentlige gennembrud sted med Anordning 
angaaende Landkommunevasenet af 13. au
gust 1841, som det juridiske grundlag for 
sognenes ledelse. Anordningens første pa
ragraf fastslog:

»Paa Landet skulle herefter Beboernes kom
munale Anliggender, dog under Vedligehol
delse af de nuværende særskilte Direktioner for 
Skolevæsenet, bestyres af et Amtsraad i hvert 
Amt og af et Sogneforstanderskab i ethvert 
Sognedistrikt.«210

Også i sogneforstanderskabet fik sogne
præsten en fremtrædende rolle, der beva
redes til Valgloven af 1855, hvorefter præ
sten ikke længere var »født« medlem af 
sogneforstanderskabet.

Junigrundloven 1849 stadfæstede det 
kommunale selvstyre som princip, idet lo
vens §96 indeholdt bestemmelse om, at 
kommunernes ret til »under Statens Tilsyn 
selvstændigt at styre deres Anliggender vil 
blive ordnet ved Lov.«2" Princippet fun
gerede som løfteparagraf for den kom
mende lovgivning på det kommunale om
råde: Loven af 6. juli 1861 om landkommu
nernes styrelse og af Loven af 26. maj 1868for 
styrelse af købstadskommunerne. 1867-loven 

for landkommunerne, til hvilke Vallensbæk 
hørte, indførte betegnelsen sogneråd i ste
det for sogneforstanderskab, men ændrede 
ikke noget ved rådenes sammensætning og 
valg. Hvad angik sognepræstens stilling, 
var der imidlertid tale om væsentlige for
andringer og som følge heraf også for sog
nets ledelse. Lovens §§15-16:

»Sogneraadet bestyrer under Amtsraadets Til
syn Sognekredsens Fattig-, Skole-, og Vejvæ
sen, samt øvrige kommunale Anliggender ... 
Sognepræsten skal for Fremtiden ikke som saa- 
dan deltage i Bestyrelsen af Kommunens Fat
tigvæsen eller være Forretningsfører for dens 
Skolevæsen. De ham i saa Henseende paa
hvilende Forpligtelser overgaa til Sogneraa
det ...«212

Der var her tale om en betydningsfuld ud
videlse af sognerådets arbejdsfelt og kom
petence samt en tilsvarende reduktion i 
sognepræstens. Der var på den anden side 
intet til hinder for, at sognepræsten kunne 
blive indvalgt i sognerådet. Vi ser bl.a. at 
Vallensbæks sognepræst gennem mange år, 
Bondo, var medlem 1865-70.213

I takt med den generelle samfundsud
vikling fulgte løbende justeringer af det ju
ridiske grundlag for kommunernes styre. 
Politiske partier opstod, og Systemskiftet 
1901 rykkede for alvor ved den politiske 
grundvold.

Ved Kommunalloven af 1908 fik kvinder 
lige valgret med mænd, ligesom den privi
legerede valgret — den valgret, der legalt og 
pr. automatik tilkom sognenes store jord
besiddere - blev afskaffet.

Den 2.marts 1933 reformeredes den 
kommunale valglovgivning, hvorved »den 
direkte, lige og almindelige valgret til alle 
kommunale Raad fæstnedes, idet dog Valg
retten betinges af Ydelse af Skat til Kom
munen.«214 25. marts 1933 kom en ny land- 
kommunallov og købstadskommunallov, 
ligesom den højt berømmede Socialreform 
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af 1933 på mange områder skabte et nyt 
grundlag for den kommunale administra
tion. Vallensbæk sogn udgjorde herefter 
ikke længere et fattigdistrikt. Ejendomsbe
skatning og den kommunale personbeskat
ning revideredes ved love af henholdsvis 
1933 og 1937. Yderligere en række love 
med afgørende betydning for det kommu
nale styre fulgte:

»Gennem Motorlovgivningen ændredes det 
økonomiske Grundlag for det kommunale Vej
væsen. Ved Ændringer i Sundhedslovgivningen 
og dennes Administration lagdes i de samme 
Aar Grundlaget for en revolutionerende Ud
vikling af det kommunale Hospitalsvæsen, og 
ved Lovgivningen af 1938 om Byplaner [jf. ka
pitel 3] og om Støtte til Boligbyggeri skabtes et 
nyt Grundlag for Kommunernes Indflydelse på 
den bygningsmæssige Udvikling.«21’

Vallensbæk Kommune var underlagt land- 
kommunallovens bestemmelser helt frem 
til 1967, skønt der ved Vallensbæk Strand 
på et tidligere tidspunkt var bymæssig be
byggelse. Den ovenfor omtalte centralt 
vedtagne lovgivning og lovjusteringer 
holdt sig i det store og hele uforandret op 
til kommunalreformen af 1970. Køben
havnsområdet udviste imidlertid en stærk 
befolkningsmæssig og økonomisk frem
gang, som kaldte på særlige løsninger. Ved 
Lov nr. 181 af 20. maj 1952 om. ændringer i de 
københavnske omegnskommuners styrelse blev 
der »skabt mulighed for, at give disse kom
muner samme forfatningsmæssige status 
som Gentofte, den såkaldte Gentoftesta- 
tus.«216

Der var sket det, at Gentofte i løbet af 
1920erne og 30erne, som en følge af cen
tralbyens ekspansion, havde fået købstads
præg. Skønt Gentofte Kommune formelt 
stadig var en sognekommune under Kø
benhavns amtsrådskreds, tog man i Gen
tofte i 1934 den nys vedtagne Købstadskom- 
munallov af 1933 i anvendelse, hvorved 

man skiftede ledelsesform fra sogneråd til 
kommunalbestyrelse (og magistrat), og fra 
sognerådsformand til borgmester. Det in
debar flere fordele, hvoraf de vigtigste var, 
at borgmesteren kunne sidde valgt for en 
fuld fireårig periode, mens sognerådet 
hvert år måtte vælge formand, og at kom
munalbestyrelsen fik større økonomisk 
selvstændighed. Det var denne status, som 
mange kommuner i Københavns omegn 
nogle årtier senere tragtede efter (og op
nåede), antagelig i håbet om større garan
teret kontinuitet. En forudsætning herfor 
beroede på ændringer i den enkelte kom
munes styrelsesvedtægt, der skulle godken
des af såvel indenrigs- som boligministe
ren. Titulært betød overgangen bl.a., at 
sognerådsformanden blev borgmester, at 
sognerådet blev kommunalbestyrelse, og at 
denne kunne vælge en magistrat bestående 
af borgmesteren (formand) og mindst 2 og 
højst 4 medlemmer (rådmænd). Endvidere 
åbnede kommunernes overgang til Gen- 
toftestatus mulighed for, at de kunne hen
lægge skatteligningen fra sognerådet til en 
ligningskommission.

Som nedenfor beskrevet overgik Val
lensbæk Kommune til Gentoftestatus med 
virkning fra 1. april 1967, hvorefter den 
siddende sognerådsformand, Poul Hansen, 
blev borgmester.

Den proces, som igangsattes med Anord
ning af Landkommunevæsenet 1841, med
førte oprettelse af en lang række sogne
kommuner. I 1842 oprettedes i alt 1021 
sognekommuner, der kunne bestå af op til 
3 kirkesogne. Allerede i 1843 begyndte 
man at dele de kommuner, der bestod af 
flere folkerige sogne21'. Opsplitningen 
fortsatte helt op til 1938, hvor processen, 
ganske givet tilskyndet af rationaliserings
gevinster i forbindelse med stadigt vok
sende kommunale opgaver, skiftede ret
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ning henimod kommunesammenlægnin
ger. Kommunal-reformen, der trådte i 
kraft 1. april 1970, begrænsede yderligere 
kommunernes antal - fra knapt 1000 til 
278 - og reducerede antallet af amtskom
muner fra 22 til 14, foruden Københavns 
og Frederiksberg kommuner, der hver for 
sig har amtskommunal status.

Det særegne for Vallensbæk er i denne 
sammenhæng, at kommunen i hele den be
skrevne periode formåede at forblive en 
enhed. Fra Arilds tid: ét sogn - én kom
mune. Men mangen Vallensbækborger vil 
kunne erindre planerne om at dele kom
munen mellem nabokommunerne. Herste
dernes kommune havde ytret ønske om at 
lade Vallensbæk Nordmark indlemme i sig. 
Den resterende del af Vallensbæk ville der
med blive så lille, at en sammenlægning 
med Torslunde-Ishøj kommune, syntes 
uundgåelig. Baggrunden herfor var den, at 
kommunalreformkommissionen, der siden 
1967 havde forberedt den landsdækkende 
reform, fortsatte sit arbejde med en revi
sion af den kommunale inddeling i Køben
havns Amt efter lov af 7. juni 1972.

Jens A. Petersen har i VALLENSBÆK - 
Fra oldtid til nutid i kulturhistoriske skildrin
ger, leveret en glimrende og udførlig be
skrivelse af modstandskampen i Vallens
bæk mod en delt kommune218, og der er 
derfor ingen grund til her at gå ind i en 
detaljeret beskrivelse af forløbet (men jf. 
nedenfor i gennemgangen af kommunal
bestyrelsens beslutningsprotokoller 1972- 
73). Der blev foranstaltet borgermøder og 
planlagt kommuneafstemning om den fo
reslåede revision af Vallensbæks grænser. 
Op til afstemningen den 3.april 1973 ud
sendtes på kommunens brevpapir en skri
velse til borgerne, underskrevet af gruppe- 
formændene for de i kommunalbestyrelsen 
repræsenterede politiske partier, med op
fordring til at stemme nej til at dele kom

munen. Borgmester Poul Hansen udsendte 
i slutningen af maj 1973 ET PUNKTUM i 
Kommunal Orientering til Vallensbæks 
borgere219, der godt tåler gentagelse:

»Fredag den 4. maj blev der sat endeligt punk
tum i Kommunalreformkommissionssagen.

Sent på eftermiddagen modtog vi telefonisk 
besked fra kommissionens sekretariat om, at det 
foreløbige forslag om en deling af Vallensbæk 
Kommune var frafaldet. Den officielle skrivelse 
kom den 16. maj.

Om årsagen til det ændrede standpunkt er 
intet oplyst, men efter min opfattelse har resul
tatet af kommuneafstemningen og den kraftige 
reaktion i øvrigt fra kommunens beboere været 
af stor betydning.

Jeg vil gerne benytte denne lejlighed til på 
kommunalbestyrelsens vegne at takke alle, der 
har medvirket til, at sagen fik så lykkelig en 
afslutning.

Sammenlægningsspøgelset er manet i jorden, 
og kommunalbestyrelsen kan igen disponere 
frit - eller så frit som love og bestemmelser nu 
en gang tillader det. Jeg føler, at vi i særlig grad 
efter denne sag har pligt til at fortsætte arbejdet 
med kommunens udbygning efter de offentlig
gjorte tanker og planer.

Arbejdet er i gang, forhåbentlig får vi det 
ikke mere afbrudt ved indgreb fra statsmagtens 
side.«

Valg til det kommunale styre 
i Vallensbæk 1958-93
Hvert fjerde år afholdes kommunalvalg 
med det formål at vælge politisk ledelse af 
kommunerne. Som forvaltningsområde er 
kommunerne opdelt i primærkommuner 
og sekundærkommuner (amtskommuner). 
I følge gældende lov ledes en kommune af 
en kommunalbestyrelse, der kan bestå af 
mindst 5 og op til 25 medlemmer. I sekun
dærkommunerne kaldes ledelsen for amts
råd og medlemmerne amtsrådsmedlem
mer.

Valgretten er en grundlovssikret rettig
hed, mens valgbarheden kan underkastes 
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en prøvelse i Valgbarhedsnævnet - et nævn 
under indenrigsministeren - der skal sikre, 
at personer, som indvælges i kommunale 
råd, ikke er uværdige. I det følgende er det 
valg til primærkommunen Vallensbæk, der 
har interesse.

I Vallensbæk har der siden 1958, som i det 
øvrige land, været afholdt 10 valg til det 
kommunale styre. Til hvert valg har der 
været opstillet en række politiske partier 
og/eller lister med særligt valgprogram. 
Ved hvert valg har Socialdemokratiet og 
Det konservative Folkeparti været de to 
største partier. Valgene vil nedenfor blive 
behandlet i kronologisk rækkefølge.

Sognerådsvalg 1958-66

I perioden 1958-70 blev der afholdt 3 valg 
til kommunens politiske ledelse, som indtil 
1967 blev kaldt sognerådet og bestod af 7 
medlemmer.

1 1958 havde Vallensbæk en socialdemo
kratisk sognerådsformand, Hans Sørensen, 
hvis styre var baseret på den socialdemo
kratiske mindretalsgruppe, der ud over 
Hans Sørensen selv bestod af formand 
Werner Quist Petersen, og med støtte fra 
Grundejerlisten, hvis medlemmer var ma
lermester Albert Larsen og murermester 
Knud Lassen.

Poul Hansen har leveret en beskrivelse af 
det første rigtige sognerådsmøde, han del
tog i efter valget i 1958 og tiden umiddel
bart derefter220:
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1958
4/3

indvalgte 1962
6/3

indvalgte 1966
8/3

indvalgte

antal vælgere 855 1.260 2.024

antal afgivne stemmer 710 995 1.624

stemmeprocent 83.04 78.97 80.24

stemmer afgivet på partier/lister

Socialdemokratiet (A) 202 2 288 2 415 2

Det konservative
Folkeparti (C)

177 2 478 4 977 5

Venstre (D) 102 1 78 0 140 0

Danmarks kommuni
stiske Parti (K)

34 0 - mm -

Grundejerliste (H) 111 2 127 1 -

Borgerliste
(1958, 1966 G)

24 0 - 59 0

Upolitisk (1958, F) 55 0 - -

gyldige stemmer ialt 705 7 971 7 1591 7

Valgforbund: (C+D)
(F+H)

(C+D) (C+D)



»Her tog kommunesekretær Herluf Petersen 
og lukkede en mappe op, hvorefter vi fik dags
ordenen. Det var bare nogle enkelte punkter på 
en liste, og ikke noget om hvad punkterne inde
holdt. Så begyndte han at læse op og fortalte 
om det første punkt. Så sagde han: »Jeg fore
slår, at man gør sådan.« Og det gjorde man så. 
Næste punkt læste han også op, og fortalte om 
hvad man egentlig burde forstå ved dét og dét, 
og ikke noget om hvilke valgmuligheder, der 
forelå. Det var hans øjeblikkelige opfattelse, der 
var grundlaget, og som der blev besluttet på. 
Det havde jeg det skidt med. Jeg troede barn
agtigt, at jeg var valgt ind i sognerådet for at 
være med til at styre ... Det måtte jeg finde mig 
i nogle år, men begyndte at komme med forslag 
til dagsorden ... Det var meget, meget gammel
dags. Det var så gammeldags, at man mente at 
kunne sætte sig ned og oplæse en sag og så 
træffe beslutning. Men man er nødt til at læse 
sagerne forud og prøve at sætte sig ind i situa
tionen, førend en beslutning træffes. Vores 
»omsætning« var jo ikke så stor, for vi var ikke 
mange mennesker, men ...

Det var en hyggelig forsamling at være sam
men med, når først man havde lært dem at 
kende. De havde den regel, at når man havde 
holdt sognerådsmøde - det varede ikke ret 
længe - skulle man spille l’hombre. Og så spil
lede de l’hombre. Kortspil og mig var ikke rig
tig noget; det sagde mig ikke noget, og jeg gad 
ikke. Men det varede heller ikke så længe, før
end møderne begyndte at trække ud, og kort
spillet holdt op, for »ham den unge stillede så 
mange spørgsmål.« Det endte med, at de måtte 
nøjes med en bajer eller to, og nogle gange var 
de så trætte af mine mange spørgsmål, at de 
ikke engang fik dét.«

Det politisk måske væsentligste i perioden 
fra valget i 1958 til valget i 1970 var det 
politiske systemskifte, som fandt sted ved 
sognerådsvalget i 1962.

I 1962 fik Vallensbæk en konservativ 
sognerådsformand, Poul Hansen, med ba
sis i den konservative gruppe, der udgjorde 
en absolut majoritet. De konservative var 
det første politiske parti, der fik indvalgt en 
kvinde i sognerådet: fru Else Friis-Mikkel- 
sen. De øvrige medlemmer af gruppen var 

overpolitibetjent Egon Fredberg og mu
rermester Ingolf Kristensen.

Poul Hansen har berettet om »de nye 
tider«:

»Ved det første sognerådsmøde efter valget i 
1962, gav jeg kommunesekretær Herluf Peter
sen et virkeligt chok ved at tage mappen med 
sager, og så holdt Jeg mødet. Og siden har det 
været borgmesteren, der holdt mødet - ikke 
kommunesekretæren.«”1

På trods af at tilgangen af vælgere og af
givningen af gyldige stemmer mere end 
fordobledes i 1958-66, og på trods af at So
cialdemokratiet mere end fordoblede sit 
stemmetal, lykkedes det ikke partiet at fast
holde dets position. Flere faktorer gjorde 
sig gældende: Dels havde Det konservative 
Folkepartis formand, Poul Hansen, i perio
den 1958-62 vist sig som en dynamisk leder 
af den konservative vælgerforening; dels 
havde han som sognerådsmedlem og i op
position formået at sætte fokus på væsent
lige punkter af den politiske dagsorden, 
bl.a. skoleudvidelser og kloakering, og dels 
forstod Poul Hansen at sælge sit politiske 
budskab til tilflytterne. I en valgbrochure 
til sognerådsvalget 1958 rettede de konser
vative en direkte appel til kommunens nye 
borgere:

»Tilflytterne bør gøre brug af deres stemme. 
Til de mange nye vælgere, der siden sidste valg 
har bosat sig i vor kommune, vil vi gerne rette 
en appel. Husk: De har samme rettigheder, 
men også samme pligter, som de, der har boet 
mange år i kommunen. De skal leve under de 
betingelser, kommunen kan byde Dem, og der
for bør De selv være med til at bestemme, hvor
ledes kommunens fremtid skal forme sig ...«

I samme valgbrochure præsenteredes salgs
chef Poul Hansen som en »ung klartseende 
forretningsmand«, der havde »ganske sær
lig interesse for skoleforholdene samt 
grundejernes og tilflytternes problemer«. 
Placeret som nr. 2 på den konservative liste 

107



blev Poul Hansen indvalgt efter en af de 
gamle vallensbækkere, slagtermester Anker 
Rasmussen.

Venstre, der traditionelt havde fået 
støtte blandt landbrugerne, gled ved valget 
i 1962 helt ud af sognerådet. Venstreman
den Mikael Hansen fra Kirkebakkegård var 
den sidste gårdejer, som sad i sognerådet. 
Landbruget i Vallensbæk havde ikke tid
ligere tiders status, fordi store arealer var 
opkøbt og udlagt til boligbyggeri og byfor
mål. Landbrugets æra i Vallensbæk var en
degyldigt slut og tilflytternes var begyndt.

»Vejene i vor kommune er et kapitel for 
sig, endda et dårligt kapitel uden indhold. 
Vi kan ikke længere finde os i dette smø
leri!« sagdes det i en valgbrochure fra de 
konservative i 1962, der fortsatte:

»Vor »badestrand« er een sur kloak, en kom
munal skamplet ... Vi foreslog en planlægning 
af en ny skole for 5 mdr. siden. Der blev nedsat 
et udvalg med den socialdemokratiske sogne
rådsformand som formand, og så skete der ikke 
mere! ... Vi mener, der skal presses på for at få 
bygget nogle af de projekterede udlejningsejen
domme, men ikke for enhver pris ... Vi ser gerne, 
at kommunen hjælper vore egne mindrebemid- 
lede, også i boligspørgsmål, men vi protesterer, 
når andre kommuner sender deres sociale problem 
til Vallensbæk.«

Det gav bonus. I perioden 1958-66 mere 
end 5-doblede Det konservative Folkeparti 
dets stemmetal, hvilket svarede til en stig
ning fra 25,1% til 61,4% af de afgivne gyl
dige stemmer.

Kommunalvalg 1970-78
I perioden 1970-81 blev der afholdt 3 valg 
til kommunalbestyrelsen, som i 1970 ud
videdes til 11 medlemmer, og som siden 
1974 har bestået af 15 medlemmer.

Valget i 1970 var en lille sejr for Social
demokratiet i Vallensbæk med en vælger
tilslutning på 39,1% af de afgivne gyldige 

stemmer, mens de konservative måtte no
tere en betydelig tilbagegang fra 61,4% 
ved 1966-valget til 48,8%. Det var Poul 
Hansens første valg som borgmester, og 
han måtte gå til valg på bl.a. nødvendig
heden af forestående stigninger i kommu
neskatten. Det radikale Venstre, som stil
lede op for første gang, blev repræsenteret 
i kommunalbestyrelsen med 1 mandat 
(Niels Henrik Gydemark) på baggrund af 
en vælgertilslutning på 8,7%.

I begyndelsen af 1970erne kunne lokalpoli
tikerne i Vallensbæk, på trods af vigende 
stemmeprocenter ved valgene, samle en 
del tilhørere til paneldiskussioner og væl
germøder. Under overskriften Stigende in
teresse for kommunale anliggender skrev Fol
kebladet 14. september 1972:

»To aftener inden for samme uge har kommu
nalpolitikerne været i stand til at samle mere 
end 300 interesserede til møder på Egholmsko- 
len. Det tyder på en større kommunalpolitisk 
interesse - eller er det allerede optakten til næ
ste kommunevalg i 1974? ...«

Ugen forinden havde Vallensbæk Avis 
bragt en artikel med overskriften Hvem 
skal styre i Vallensbæk - om halvandet år? 
som optakt til et vælgermøde:

»Det konservative Folkeparti og Socialdemo
kratiet i Vallensbæk afholder mandag den 
11. september kl. 19.30 i Egholmskolens fest
sal et offentligt diskussionsmøde med titlen: 
»Konservativ eller Socialdemokratisk ledelse af 
Vallensbæk - om 1J3 år? Der bliver 2 indledere 
fra hvert parti. Fra det konservative Folkeparti 
er det borgmester Poul Hansen og formanden 
for teknisk og kulturelt udvalg, lærer Kurt Hoc- 
kerup. Fra Socialdemokratiet er det viceborg
mester Verner Berthou og formanden for væl
gerforeningen, kursusleder Freddie Birtø.

De to partier har i sommerens løb udkæmpet 
en duel i lokalbladene, og er nu begge indstillet 
på en konfrontation idet man på en række felter 
står skarpt over for hinanden. Diskussions
mødet finder sted 4 dage efter kommunens bor
germøde ... idet der har været enighed om,
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1970
3/3

indvalgte 1974
5/3

indvalgte 1978
7/3

indvalgte

antal vælgere 4.342 5.911 7.128

antal afgivne stemmer 3.122 3.799 5.458

stemmeprocent 71.90 64.15 76.59

fordeling af stemmer afgivet på partier/lister

Socialdemokratiet (A) 1.206 4 876 4 1.613 5

Det konservative
Folkeparti (C)

1.505 6 1.741 8 2.754 9

Venstre (V) 99 0 141 0 161 0

Det radikale
Venstre (B)

269 1 195 1 129 0

Retsforbundet (E) - 78 0 87 0

Socialistisk
Folkeparti (F)

- 171 1 309 1

Danmarks kommuni
stiske Parti (K)

- 91 0 132 0

Centrum
demokraterne (M)

- 160 0 -

Fremskridtspartiet (Z) - 325 1 246 0

gyldige stemmer ialt 3.079 11 3.778 15 5.431 15

Valgforbund: (C+V) (B+E+M) 
(C+V) 
(F+K)

(B+E) 
(F+K)

at undgå den partipolitiske debat på borgermø
det ...«222

Der må have været lagt låg på de partipoli
tiske angreb ved det omtalte borgermøde, 
for da Vallensbæk Avis en uge senere le
verede et referat, blev det under overskrif
ten Hårdt angreb på Poul Hansen på diskus- 
sionsmøde:
- Jeg vil gerne svare på læserbreve i den lokale 
presse, men somme tider er spørgsmål af sådan 
standard, at det vil være at trække det ned i et 
for dybt plan. Derfor har jeg mange gange ikke 
svaret.

Sådan sagde borgmester Poul Hansen ... på 
et politisk diskussionsmøde mandag aften på 

Egholmskolen, da formanden for den socialde
mokratiske vælgerforening, Freddie Birtø, ef
terlyste svar i aviserne på forskellige spørgsmål. 
Diskussionsmødet havde kun samlet ganske få 
tilhørere, men der blev ellers diskuteret skarpt 
- og meget personligt - og det var specielt 
Freddie Birtø, der havde noget at sige om borg
mester Poul Hansen ...

Dernæst fik formanden for den socialdemo
kratiske vælgerforening, Freddie Birtø, ordet. 
Han overskred sin taletid med flere minutter, 
og det skete bl.a. med følgende bemærkninger: 
»Halvandet år før valget vil vi naturligvis ikke 
fremkomme med et handlingsprogram for Val
lensbæk, men Poul Hansen nævnte ved sidste 
valg, at vi ikke opstillede noget kommunalpoli
tisk program. Foreløbig er vi et oppositions
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parti. Selv om Poul Hansen roser vor gruppe 
for sagligt arbejde og for ikke at lave usaglig 
overbudspolitik, er det ikke ensbetydende med 
mangel på oppositionspolitik, som Poul Han
sen påstår i et lokalblad. I gruppens arbejde går 
samarbejde forud for partipolitik, noget andet 
er vælgerforeningen. Men den håner borgme
steren jo, og han misforstår her noget aldeles 
vigtigt. Vi har nemlig kun de politiske partier 
som kanal for den politiske proces.

Poul Hansens kommunikationsbesvær vil jeg 
gerne tage op her i indledningen. I kommunal
bestyrelsen er det Gydemark [N. H. Gydemark 
fra Det radikale Venstre, red.], der påtager sig 
oversætterrollen, og ellers ønsker Poul Hansen 
ikke at gå ind i debatten i lokalpressen. Han er 
svær at få i tale. Poul Hansen bestemmer »dis
kussionsplanet«. Poul Hansen ønsker sig i rol
len som den samlende figur ... Vi har desuden 
en gang imellem undret os over de konservati
ves partidisciplin ... Den konservative gruppe 
godkender de politiske småfiduser ...

Borgmester Poul Hansen svarede på Birtøs 
angreb: ... Der er heller ikke nogen partidisci
plin i vores rækker ... Vi mødes en gang om 
ugen og holder lange møder. Det betyder, at 
alle vores kommunalbestyrelsesmedlemmer er 
informeret om alle sager - og derfor optræder 
vi meget ofte i enighed. Nogen kommunika
tionsproblemer har vi heller ikke. Dette an
grebs adresse er helt forkert, og burde måske 
i stedet sendes til den socialdemokratiske 
gruppe ...

De personlige angreb fortsatte et stykke tid 
endnu ...«22’

Valgdeltagelsen, som var lav (71,90%) ved 
1970-valget, var i 1974 med en stemmepro
cent på 64,15 endnu lavere. Særlige forhold 
gjorde sig gældende. I løbet af 1960erne og 
70erne skete på landsplan et opbrud af væl
gerkorpset. Traditionelt havde vælgerne 
begunstiget de 4 gamle partier, Socialde
mokratiet, Venstre, Det konservative Fol
keparti og Det Radikale Venstre, men væl
gerkorpset syntes i stigende grad at diffe
rentieres, i første omgang til fordel for Det 
Radikale Venstre og Socialistisk Folkeparti, 
men tendensen fortsatte og sprængte alle 
rammer ved Folketingsvalget 1973, da det 

nystiftede parti, Fremskridtspartiet, ero
brede 28 mandater og blev landets næst
største parti. Det skabte panikagtige reak
tioner i de etablerede politiske partier og 
sendte dønninger ud over landet.224 Også 
ved kommunalvalget i Vallensbæk 1974 
skabte det røre. Borgmester Poul Hansen 
tyede til at udsende en personlig rundskri
velse til kommunens borgere dagen før 
valgdagen22’:

»... De kan denne gang vælge mellem 9 for
skellige politiske partier med kandidater, som 
er uden kendskab til andet end den landspoliti
ske linje, de respektive fører på Christiansborg. 
De kan ikke som borger i Vallensbæk være tjent 
med, at kommunen skal ledes efter landspoliti
ske linjer, for så kommer vi til at ligne alle de 
andre kommuner og får også alle deres pro
blemer at kæmpe med ...«

Kun 5 partier fik sæde i den ny kommunale 
ledelse. Især Fremskridtspartiet gjorde sig 
som helt nyt parti bemærket ved at blive 
tredjestørste stemmesluger med 8,6% af 
stemmerne, mens det gik mindre godt for 
et andet nyt parti, Centrumdemokraterne, 
der ikke blev repræsenteret.

På trods af at de konservative havde det 
dårligste valg siden 1958, 46% af de af
givne stemmer, bevarede partiet sin posi
tion, vel først og fremmest som en beløn
ning for en helt utvetydig holdning til 
spørgsmålet om kommunens deling, 
hvorom vallensbækkerne i 1973 gik til 
stemmeurnerne, og måske i kraft af at So
cialdemokratiet fik et endnu værre valg 
med kun 23,1% af de afgivne stemmer.

Til valget i 1978 opstillede 8 partier, hvoraf 
kun 3 blev repræsenteret i den ny kommu
nalbestyrelse: Socialdemokratiet, Det kon
servative Folkeparti og SF. De konserva
tive fik et fornemt valg med godt halvdelen 
af samtlige stemmer og fik 9 af 15 pladser i 
kommunalbestyrelsen:

110



borgmester Poul Hansen
1. viceborgmester Else Friis-Mikkelsen 
skoleinspektør Kurt Hockerup 
anlægsgartner Anders Walther Jensen 
fru Inger Johansen 
kantineleder Lise-Lotte Kiær 
overassistent Birthe Knaack 
teknisk lærer Fritz Løvschall 
laboratorietekniker Lone Schriver

Også Socialdemokratiet forbedrede dets 
stemmetal og fik indvalgt:

2. viceborgmester fuldmægtig cand.oe- 
con Preben Nielsen

fru Jytte Andersen
lærer Lis Winge Bang 
smed Ole Osbæck 
sektionsleder Jørgen Pedersen

Sociologen Erik E. M. Sejrup blev genvalgt 
for SF.

Kommunalvalg 1981-89
I 1980erne blev der afholdt 3 valg til det 
kommunale styre, som var præget af stor 
stabilitet med de konservative solidt i sad
len. Ganske vist dalede partiets stemmetal, 
- fra 1981 til 1989 mistede de konservative 
to pladser i kommunalbestyrelsen - men 
havde perioden igennem absolut majoritet 
heri, jf. skema s. 112.

Af de 10 konservative medlemmer, der 
blev indvalgt i kommunalbestyrelsen i 
1981, havde 6 haft sæde i 4 eller flere fore
gående valgperioder og sad endnu med ud
gangen af 80erne: borgmester Poul Han
sen, 1. viceborgmester, skoleinspektør 
Kurt Hockerup, fru Else Friis-Mikkelsen, 
fru Inger Johansen, overassistent Birthe 
Knaack og laboratorietekniker Lone Schri
ver. Man lægger mærke til, at til »den 
hårde kerne« hører 4 kvinder.

Socialdemokratiet og i særdeleshed SF 
havde gode valg i 80erne. SF opnåede ved 
valget i 1985 at besætte to pladser i kom
munalbestyrelsen i kraft af 14,7% af de af
givne stemmer, hvilket var partiets højeste 
stemmeandel overhovedet. De to indvalgte 
i 1985 var sygeplejerske Hagen Poulsen og 
cand.mag. Henning Vagn Jensen, men in
gen af disse blev indvalgt i 1989, hvor 
cand.mag Ole Nyborg Christensen blev 
valgt for SF.

Af de 4 socialdemokratiske medlemmer 
der blev indvalgt i 1981: sektionsleder Jør
gen Pedersen, cand.oecon Preben Nielsen, 
direktør Gitte Jensen og fængselsbetjent 
Ole Osbæck, sad kun førstnævnte endnu 
med udgangen af 80erne.

Partiet Venstre fik i 1989 for første gang 
i 31 år indvalgt et medlem, civiløkonom 
Arne Vestergaard Værum, til kommunalbe
styrelsen.

Man kunne ikke vide det på forhånd, 
men med valget i 1989 indledte Poul Han
sen sin sidste 4-årige embedsperiode som 
borgmester. Op til valget i 1993 pegede 
borgmesteren og en enig vælgerforening 
på 1. viceborgmester Kurt Hockerup som 
ny borgmesterkandidat og Charlotte Krog 
Mayntz som ny 1. viceborgmester, samt 
Poul Hansen på »ankerpladsen«. Valget 
var imødeset med stor spænding og i den 
konservative gruppe med nogen nervøsitet: 
Hvordan ville vælgerne reagere på borg- 
mesterskiftet?

Kommunalvalg 1993
Der var hektisk aktivitet på de 3 afstem
ningssteder Pilehaveskolen, Egholmskolen 
og Vallensbæk Idrætscenter hele dagen, 
dog størst hen under aften, hvor der blandt 
de konservative kandidater sporedes en 
rastløs uro, indtil valgstyrernes formænd
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1981
17/11

indvalgte 1985
19/11

indvalgte 1989
21/11

indvalgte

antal vælgere 8.514 8.758 8.942

antal afgivne stemmer 6.713 6.282 6.531

stemmeprocent 78.85 71.73 73.04

fordeling af stemmer afgivet på partier/lister

Socialdemokratiet (A) 1.509 4 1.590 4 2.111 5

Det konservative
Folkeparti (C)

4.003 10 3.368 9 3.221 8

Venstre (V) 199 0 232 0 301 1

Det radikale
Venstre (B)

129 0 - 166 0

Retsforbundet (E) - - -

Socialistisk
Folkeparti (F)

549 1 919 2 630
mmm 1

Danmarks kommuni
stiske Parti (K)

96 0 54 0 39 0

Centrum
demokraterne (M)

- - -

Kristeligt
Folkeparti (Q)

35 0 16 0 -

Fremskridtspartiet (Z) 152 0 42 0 -

gyldige stemmer ialt 6.672 15 6.221 15 6.468 15

Valgforbund: (A+B+Q) 
(F+K)
(C+V)

(Q+V) 
(F+K)

(B+V)
(F+K)

kunne udtale: »Er der nogen i lokalet, som 
endnu ikke har afgivet deres stemme? Da 
det ikke lader til at være tilfældet, erklærer 
jeg hermed valghandlingen for afsluttet!«

Set fra de konservatives synspunkt gik 
valget over al forventning. Det blev parti
ets bedste valg nogensinde med en vælger
tilslutning på 65,3%. Valgdeltagelsen var 
højere end ved valget i 1962, der indledte 
den konservative dominans. Det synes næ
sten som om, et flertal af Vallensbæks bor

gere var nervøse ved udsigten til et nyt »sy
stemskifte«.

Socialdemokratiet og SF måtte hver af
levere en plads i kommunalbestyrelsen til 
Det konservative Folkeparti, mens Venstre 
holdt skansen takket være valgforbund 
med liste Z.

Indvalgt for de konservative blev på en 
klar førsteplads borgmesterkandidaten 
Kurt Hockerup efterfulgt af kandidaten til 
posten som 1. viceborgmester Charlotte
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Vælgertilslutning 
ved valget 1993 

fordelt på partier/lister

1993 
16/11

indvalgte

antal vælgere 9.359

antal afgivne stemmer 7.406

stemmeprocent 79.14

fordeling af stemmer afgivet på partier/lister

Socialdemokratiet (A) 1.805 4

Det konservative 
Folkeparti (C)

4.777 10

Venstre (V) 373 1

Det radikale
Venstre (B)

116 0

Idélisten (I) 5 0

Socialistisk
Folkeparti (F)

-

Centrum
demokraterne (D)

33 0

Vallensbæk
Medborgerliste (M)

124 0

Fremskridtspartiet (Z) 80 0

gyldige stemmer ialt 7.313 15

Valgforbund: (B+D+M) 
(V+Z)

Valgplakater ved krydset Brøndbyvej/Vallens
bæk Torvevej på afstemningsdagen den 16. no
vember 1993. Foto: Finn Pilborg nov. 1993.

Krog Mayntz. Herefter fulgte H. C. Peter
sen, Birthe Knaack, Lone Schriver, fhv. 
borgmester Poul Hansen, Henrik Rasmus
sen, Inger Johansen, Jan Grubak og Steen 
Asgreen.

For Socialdemokratiet blev indvalgt Jør
gen Pedersen, Ole Frederiksen, Birthe Pe-
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Folketingsvalg 
15/11 1960

Stemmetal i Vallensbæk

Folketingsvalg 
15/2 1977 

Stemmetal i Vallensbæk

Partier/lister 
■ A Socialdemokratiet

B Radikale Venstre

C Kons. Folkeparti

D Venstre

E Retsforbundet

| Soc. Folkeparti

Kommunist, parti

U De uafhængige

dersen og Ole Christensen. Venstres med
lem blev Niels Jørgensen.

SAMMENLIGNING MELLEM VALG TIL 
FOLKETINGET OG TIL KOMMUNALBE
STYRELSEN

Kommunalvalg er én valghandling, en 
ganske anden er valg til Folketinget. Stem
meafgivningen ved de kommunale valg er 
generelt meget anderledes end ved de 
landsdækkende valg, hvor landspolitikken

Partier/lister

A Socialdemokratiet

B Radikale Venstre

C Kons. Folkeparti

E Retsforbundet

F Soc. Folkeparti

K Kommunist, parti

M Centrumdemokrater

P Pensionistpartiet

Q Krist. Folkeparti

V Venstre

Y Venstresocialister

Z Fremskridtspartiet

og partiernes overordnede programmer 
spiller en større rolle. Også i Vallensbæk 
stemmer borgerne generelt anderledes ved 
valg til Folketinget end ved kommunal
valgene. I et interview226 sommeren 1994 
udtalte borgmester Kurt Hockerup:
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Folketingsvalg 
8/9 1987

Stemmetal i Vallensbæk

Folketingsvalg 
21/9 1994

Stemmetal i Vallensbæk

Partier/lister
Partier/lister

A Socialdemokratiet

B Radikale Venstre

C Kons. Folkeparti

F Soc. Folkeparti

M Centrumdemokrater

D Venstre

Z Fremskridtspartiet

Andre tilsammen

A Socialdemokratiet

B Radikale Venstre

C Kons. Folkeparti

F Soc. Folkeparti

M Centrumdemokrater

V Venstre

Z Fremskridtspartiet

Enhedslisten

Uden for partierne

»Når vi har Folketingsvalg, får vi kun ca. det 
halve antal stemmer, som vi får ved et kommu
nalvalg. Det vil sige, at vi dobler stemmetallet 
op ved kommunalvalgene. Det betyder, at det 
er folk fra andre partier, - i særdeleshed denne

Valgstyrer, tidligere sociahidvalgsformand Else 
Friis-Mikkelsen (C) og valgstyrer Tom Fre
deriksen (A) ved et af valgbordene på Egholm- 
ckolen.
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Idrætscentret som. afstemningssted 16/11 1993.
Foto: Finn Pilborg nov. 1993.

gang [kommunalvalget den 16. november. 
1993], som stemmer på liste C ved kommunal
valget. Der er sågar SF’ere, der over for mig har 
tilkendegivet, at de har stemt på de konserva
tive ved det seneste valg. Det er altså i kraft af 
den politik, vi fører, og det at den rammer så 
bredt, at folk bakker op om den, - hvad de så 
ikke tilsvarende gør ved et folketingsvalg.«

En sammenligning af vælger- og stemme
tal viser de store forskelle ved kommune
valg og folketingsvalg i Vallensbæk.227

Ved folketingsvalget den 15. november 
1960, dvs. før Vallensbæk begyndte den 
store udbygning, svarede stemmetallet til 
mønstret ved kommunalvalget 1958. Soci
aldemokratiet var størst med 36,1% efter
fulgt af de konservative med 25,8% af 

7 70 stemmerne.

Folketingsvalget 15. februar 1977 var et 
endnu værre valg for de konservative end 
»jordskredsvalget« i 1973, hvor liste C var 
henvist til en fjerdeplads med 13,5% af 
stemmerne i Vallensbæk. 11977 opnåede de 
konservative blot 12,2% af stemmerne over
gået af såvel Socialdemokratiet med 35,1% 
og Fremskridtspartiet med 15,6%.229

Ved folketingsvalgene i 1980erne havde 
Socialdemokratiet mellem 23,7% og

Pilehaveskolen som afstemningsted 16/11 
1993. Den afgående borgmester Poul Hansen 
(i lyse bukser i forgrunden) stillede op på »an
kerpladsen« for liste C. Foto: Finn Pilborg nov. 
1993.

27,9% af stemmerne i Vallensbæk og de 
konservative 24,8-33,7%. Bemærkelses
værdigt er SF’s stemmetal i 80erne, idet 
partiet ved de 4 valg kom ind på en tred
jeplads med stemmetal på 13,0-16,1 %.230

I såvel 1970erne som 1980erne havde 
Venstre forbavsende dårlige valg i Vallens
bæk med 2,9-4,3 % af stemmerne, men ved 
folketingsvalget den 21. september 1994 
opnåede partiet en tredjeplads med 15,1% 
uden at det fik nogen følger for de konser
vatives og socialdemokraternes stemmetal 
- henholdsvis 31,4% og 29,6%.231

Det statistiske materiale understøtter 
synspunktet, at stemmeafgivningen varie
rer efter valgenes beskaffenhed.232 Det er i 
sær deleshed synligt, hvad angår Det kon
servative Folkeparti i Vallensbæk. Ved kom
munalvalget i 1993 opnåede partiet 65,3% 
af stemmerne, men måtte »nøjes« med et 
stykke under halvdelen ved folketingsval
get 1994.
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KAPITEL 6

Det kommunale styre set fra 
kommunalbestyrelsens 
beslutningsprotokol

En kommunalbestyrelses beslutninger ind
skrives i en protokol med en angivelse af 
hvilke sager, der er til behandling, altså 
hvilken dagsorden, der foreligger til kom
munalbestyrelsesmødet. For Vallensbæk 
Kommune er dagsordenen indskrevet i 
protokollen inden mødet, og der er levnet 
plads til, at beslutningerne undervejs bliver 
nedskrevet ved siden af de enkelte punkter, 
der er til behandling. Nogle sager behand
les på åbne møder, hvortil kommunens 
borgere har adgang, og hvorfra der kan re
fereres frit, mens andre sager, f. eks. per
sonsager, behandles for »lukkede døre« og 
derfor må omgærdes med diskretion og 
varsomhed.

De fleste sager, der bliver forelagt kom
munalbestyrelsen til vedtagelse eller forka
stelse, har allerede gennemgået behandling 
i et eller flere af de faglige udvalg, der også 
er politisk ledet.

Det er en kolossal bred vifte af sager, 
Vallensbæk kommunalbestyrelse gennem 
tiden har måttet tage stilling til - nogle 
grænsende til det inferiøre og andre natur
ligvis af stor vigtighed og vidtrækkende be
tydning. Det er indlysende, at den politiske 
ledelse af Vallensbæk Kommune i en ud
bygningsfase har måttet behandle og tage 
stilling til mange planforslag, og det er da 
også noget af det mere spændende i be

slutningsprotokollerne at se, hvorledes den 
politiske stemmeafgivning for den ene eller 
anden løsning har formet sig. Man kunne 
tro, at det Vallensbækske konservative ma
joritetsstyre, der har været siden 1962, ville 
være ensbetydende med, at alle sager faldt 
ud til partiets fordel - og det har de måske 
også direkte eller indirekte gjort, men un
dertiden har et endog meget lille mindretal 
udarbejdet forslag, der har vundet flertal.

Beslutningsprocesser i Danmark har ge
nerelt set præg af konsensus, dvs. at man 
taler sig til rette, for at opnå den optimale 
løsning på et problem, og på det kommu
nale plan er denne tendens endnu mere 
udpræget. Det betyder ikke, at uenighed 
ikke kan opstå, eller at alle politiske skel 
udviskes; men meget hyppigt vil beslutnin
ger truffet på det lokale plan - have en ten
dens til at miste de skarpeste partipolitiske 
kanter.

Det efterfølgende er en stort set kronolo
gisk fremstilling af udvalgte sager, der har 
været til behandling i kommunalbestyrel
sen. Der er valgt at fokusere på fortrinsvis 
de store anlægssager, dvs. kommunalt op
køb af jord, skole- og andet institutions
byggeri, mindre på byggemodningssager 
som kloakeringsopgaver, skønt de er en 
forudsætning for, at byggeri i større skala 
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kan etableres, - anlæg af Køge-Bugt 
Strandpark er valgt frem for anlæg af de 
lokale stier i hovedstinettet osv.

1959-1975:
De nye tider på vej
Optakten til de nye tider i Vallensbæk kan 
aflæses på et relativt tidligt tidspunkt i 
kommunens historie. Et vilkårligt opslag 
under datoen 5. maj 1959 i sognerådets 
protokoller fortæller følgende om en 
række sager, der blev taget til efterretning:

- »Trafikudvalget meddeler i skrivelse af 
15/4-59 tilladelse til besøgsruten til Glo
strup Sygehus«.

- »Amtsrådet godkender kommunens 
overslag for 1959/60«,

- »Statsministeriet meddeler afslag på 
ansøgningen om tilladelse til at opføre et 
klubhus på strandarealet matr.nr.: [NN]«,

- »Kendelsen fra landvæsenskommissio
nen ang. renseanlægget og den afskærende 
ledning samt byudviklingsudvalgets skri
velse om samme ...«,

- »Meddelelse fra Brøndbyernes kom
mune om vejarbejderne i Ny Mægler- 
gårds-kvarteret«,

- »Opsigelse fra ingeniør [NN] på inge
niørkontoret ... tillades, - der søges en ny 
ingeniør«.

Måske lyder det en anelse støvet, men 
ordvalget fortæller, at nye tider er på vej: 
Trafikudvalg, sygehus, landvæsenskommis
sion, renseanlæg, byudviklingsudvalg, vej
arbejder og ingeniørkontor. Det er alle 
ord, som hører en særlig tid til, - ord, der 
peger fremad mod projekter, der skal ud
føres eller er under udførelse i de giganti
ske bygge- og anlægsopgaver for Køben
havns omegn.

Forhandlingssager fra »møde for luk
kede døre« i sognerådet den 1. september 
1959 giver et fingerpeg om retningen: En 

ansøgning om erhvervelse af en industri
grund på 12.000 m2 til bebyggelse, fore
spørgsel om pris på 2,5 ha af St. Vejlegårds 
jord, ønske om køb af en industrigrund på 
2.500 m2 til anlæg af skotøjsvirksomhed, 
og endelig en ansøgning fra en forpagter, 
der ansøgte om forlængelse af lejemålet af 
boligarealet på en af sognets store gårde.

I disse år er begrebet forpagter en hyp
pigt forekommende betegnelse i sognerå
dets protokoller, og det fortæller, at ejen
domsstrukturen har ændret sig eller er i 
færd med at ændre sig. Offentligt opkøb af 
jord i perioden 1962-1975 har gjort kom
munen til sognets største ejendomsbesid
der, hvorfor betegnelsen gårdejer ses sta
digt sjældnere.

Den 3. november 1959-. Udgiftsfordelin
gen til Strandens kloak fastsættes til kr. 
1,20/m2; Poul Hansen forespørger hvad 
sognerådet agter at foretage sig mod ulov
lig sommerhusbeboelse - med 4 stemmer 
mod 3 vedtages det fremefter, at bygnings
inspektoratet skal tilskrive alle, der bor 
ulovligt, »at de må fraflytte, ellers vil de
klarationens nedrivningsbestemmelse blive 
anvendt«. Tilbud om_ændring af vejbelys
ning indhentes til næste møde. Skoleplan 
forelagt i ændret skikkelse blev vedtaget.

Vestskovens placering og Vallensbæk 
Kommunes andel i de økonomiske udgifter 
forbundet med skovrejsningen diskutere
des på sognerådets møde den 1. december 
1959-, xMan mente at Vestskoven ville få en 
»mere hensigtsmæssig placering i Thors- 
lunde-Ishøj kommune eller deromkring«. 
På samme møde ansøgte gårdejer Ejnar 
Jonsson om at overflytte matr.nr. 9i og 10b 
til inderzone til boligbyggeri og industri. 
Sognerådet anbefalede boligbyggeri, idet 
det stemte overens med dispositions- og 
kloakeringsplan. - Endvidere stilledes by
planen for kommunens nordlige del i bero 
en tid.
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Til »møde for lukkede døre« samme dag 
forelå en forespørgsel fra en navngiven kø
benhavnsk arkitekt om pris m.v. for ca. 2 
ha. af matr.nr. 18a [St. Vejlegård] til højt 
boligbyggeri. Sognerådets behandling 
fremtræder i beslutningsprotokollen lapi- 
darisk: »Vi vil ikke sælge for tiden«. Men 
allerede den 2. februar 1960 blev det ved
taget at sælge 2 ha. af St. Vejlegårds jorder 
til industriforetagendet A/S Nordisk Sim
plex. Samme dag blev det vedtaget at ind
rette losseplads på 2 tdr. land af St. Vejle
gårds engarealer. To måneder senere, den 
5. april, fastsattes priser på dele af St. Vejle
gårds jorder til rensningsanlæg, vej og ma
terialeplads. En udviklingsplan for Strand
kvarteret blev forelagt, og arealet mellem 
den projekterede S-bane, Køgevejen og 
Ringvejen foreslået udbygget i løbet af 5 
år.

Og nu begyndte det at gå stærkt: den 
4. juli 1960 blev givet tilladelse til række
husbyggeri på parcel nr. 2 af matr.nr. 6b; 
og under behandlingen af forslag til de 
kommunale veje i forbindelse med de pro
jekterede motorveje, ytredes ønske om, at 
trafikpladsen ved S-stationen måtte blive 
så stor som mulig. Vandforsyningen til 
kommunens industrivirksomheder kunne 
øjensynlig ikke følge med, idet kommunen 
måtte meddele Galvanisk Kompagni på 
GI. Køgelandevej »ikke at kunne klare le
verancen af vand i tilstrækkelig mængde«.

Den 6. september 1960 fremsendte Fag
foreningernes Boligforening et forslag til 
bebyggelse af Stjernegårdens, Toftemose
gårds, Engbjerggårds og Højrupgårds jor
der. Sognerådet måtte meddele, at man 
ikke var i stand til at tage stilling til det 
indsendte forslag, førend dispositionsplan 
om arealanvendelse var blevet udarbejdet. 
Samme dag vedtoges etageboligbyggeri på 
matr.nr. 6b.

Den 6. december 1960 vedtog man at by

planlægge de dele af kommunen, der ligger 
nord for den nordlige motorvej og syd for 
den sydlige motorvej. Arealet mellem disse 
motorveje skulle indtil videre friholdes. 
Det betød, at det forslag til boligbyggeri, 
som Fagforeningernes Boligforening 
havde indsendt nogle måneder tidligere, 
ikke umiddelbart kunne blive til noget. 
Vedtaget blev også, i fællesskab med 
Brøndby Kommune, at erhverve ca. 50 tdr. 
land til en fælles losseplads.

I januar 1961 blev KAB indstillet til at 
udarbejde byplaner for de to tidligere 
nævnte områder nord og syd for motor
vejene. Eneste punkt på sognerådets eks
traordinære møde den 21. februar 1961 dre
jede sig om kommunalt jordkøb. Gårdejer 
Chr. Christiansen accepterede kommu
nens tilbud på køb af 2 5 tdr. land af Pile- 
havegård. På sognerådsmødet den 2. maj 
1961 blev man enig om, at alle områder i 
yder- og mellemzone skulle gøres bygge
modne med anlæg af vej, vand og kloak, før 
der kunne gives tilladelse til udstykning og 
bebyggelse.

Vi er nu fremme ved en skelsættende be
givenhed i Vallensbæks nyere historie. Val
get af medlemmer til sognerådet den 
7. marts 1962 afstedkom følgende i beslut
ningsprotokollen:
»År 1962 den 27. marts kl. 19.00 afholdtes kon
stituerende møde ledet af medlem nr. 1: Poul 
Hansen. Alle var mødt.« -

Der var to punkter på dagsordenen: Valg af 
formand og næstformand. Ingolf Kristen
sen foreslog Poul Hansen som formand for 
sognerådet. Poul Jensen foreslog den sid
dende sognerådsformand, Hans Sørensen.

»Poul Hansen fik 4 stemmer; Hans Sørensen 
fik 3 stemmer. Herefter er Poul Hansen valgt 
som sognerådsformand for 1962/63. Poul Han
sen takkede for valget og takkede også Hans 
Sørensen for godt samarbejde i tiden, der er
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Pilehavegård formentlig o. 1916. Gårdejer Niels Christiansen siddende på bænken th. med pibe. 
Sønnen Christian står yderst th. 'med dragen sabel. Foto: Vallensbæk Bibliotek.

gået, og håber også på et godt samarbejde frem
efter. Der udbragtes et leve for Vallensbæk 
Kommune.«

Som kandidat til næstformandsposten fo
reslog Knud Lassen: Hans Sørensen. In
gen andre blev bragt på bane, og Hans Sø
rensen blev valgt med alle 7 stemmer. Med 
dette politiske skifte afsluttedes en lang pe
riodes socialdemokratisk styre, og en ny 
periode under ledelse af Poul Hansen fra 
Det konservative Folkeparti indledtes. Der 
var tale om et systemskifte, og måske 
havde befolkningen i Vallensbæk behov for 
forandringer. Man stod over for meget 
vanskelige opgaver med at udbygge kom
munen trods et generende boligbyggestop.

Det af kommunen stiftede boligselskab - 
Vallensbæk Kommunes Boligselskab, hav

de projekteret opførelse af 172 lejligheder 
på en del af matr.nr. 18a’s jorder (St. Vejle
gård), men havde i første omgang fået af
slag fra Boligministeriet med den begrun
delse, at byggeomkostningerne var for 
store. På sognerådsmødet den 7. august 
1962 besluttedes påny at ansøge om tilla
delse til at sætte byggeriet i gang, »da der 
er et stort behov for lejligheder til husvilde 
og industriens arbejdere.«2”

Den 8.januar 1963 vedtoges kommu
nens budget for regnskabsåret 1963/64. 
Det balancerede med kr. 1.650.800 sva
rende til en skatteudskrivning på kr. 
1.684.800 eller en stigning på 22% i for
hold til det forrige budget. »Budgettet for
udsætter optagelse af lån til vejarbejder i 
kommunens nordlige del til et beløb af 3 
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mill. kr. som kassekredit og uden afdrag i 
de første 3 terminer«. Ugen efter afholdtes 
et ekstraordinært sognerådsmøde med del
tagelse af arkitekt Helge Foss og to af hans 
medarbejdere. Emnet var byplanvedtægt 
nr. 7 (for Vejlegårdskvarteret). Helge Foss 
fremlagde planen: »Området levner plads 
til en befolkning på 3.000 indbyggere i bo
ligblokke å 3 etager, dog er der 6 blokke i 6 
etager ...«. »... Der var megen diskussion 
om, hvorvidt der i kvarteret skulle være 
permanente forretninger eller som af mar
kedsplanlægningsinstituttet indstillet kun 
en midlertidig lettere bygning til en 3-4 
fødevarebutikker, som tænkes nedlagt efter 
1970, når det større forretningscenter ved 
S-stationen tænkes taget i brug. Sogne
rådsformand Poul Hansen redegjorde for 
det møde, han samme dag havde haft med 
boligministeren om mulighederne for 
kommunens udvikling i almindelighed og 
oplyste, at ministeren havde udtalt, at Val
lensbæk Kommune byggemæssigt ikke 
ville blive holdt tilbage, men ville få sin 
andel af det byggeri, som fremefter skulle 
finde sted i Hovedstadsområdet ...«23+

Billedligt får man en fornemmelse af 
Vallensbæk som et lille ivrigt lokomotiv, 
der utålmodigt venter på startsignal, strut
tende af energi og med alting velpudset og 
klargjort til et stort race.

Opførelse af en idrætshal behandledes 
den 5. februar 1963, og det besluttedes at 
arbejde videre med sagen, når økonomien 
var blevet undersøgt.

Det er helt befriende mellem disse store 
anlægssager at finde de små charmerende, 
der egentlig fortæller en lige så vigtig hi
storie, nemlig hvordan en anden del af 
dagliglivet leves: »Udvalget for faste ejen
domme indstiller [til idrætsforeningens be
nyttelse], at der bevilges et skab i omklæd
ningsrummet [skolens], og at der anskaffes 
et mindre skur på ca. 4 nr til opbevaring af 

kridtmaskine samt en vandhane og en stik
kontakt. Samlede udgifter ca. 1.300 kr. - 
bevilget«23’, - ligesom tilladelse til at fore
ningen kunne afholde bankospil i skolen 
»engang i februar«, blev bevilget.

Marts måneds sognerådsmøde bød på 
valg af formand og næstformand. Ingolf 
Kristensen (C) foreslog, at Poul Hansen 
(C) blev genvalgt, hvilket skete med 5 
stemmer, - næstformanden Hans Sørensen 
(A) og Poul Jensen (A) undlod at stemme.

Næstformand blev Hans Sørensen med 
6 stemmer, - Hans Sørensen undlod at 
stemme.

De følgende måneder var en mængde 
små og store plansager til behandling; sa
ger om udvidelse af byggeri, tilladelse til 
småudstykning, tilladelse til større frasalg, 
om kloakering osv. Men byggestoppet 
havde tilsyneladende lagt en dæmper på 
den helt store aktivitet.

Den 3. marts 1964 var det atter tid at 
vælge sognerådsformand og næstformand. 
Poul Hansen (C) valgtes med 4 stemmer til 
den øverste post på forslag af Ingolf Kri
stensen (C). Hans Sørensen (A) som næst
formand blev også foreslået af Ingolf Kri
stensen (C) - og valgt med 5 stemmer.

En sjælden gang holdt sognerådet møde 
uden for kommunens grænser. Her er der 
da også tale om et ekstraordinært sogne
rådsmøde, den 19. august 1964, henlagt til 
Espergærde, hvor rådet skulle bese Set. 
Georgs Gildernes børnegård. »Mødet var 
arrangeret med henblik på at overdrage 
Set. Georgs Gilderne at stå for opførelse af 
og drift af en ny børneinstitution ved Val
lensbæk Strand«236. En repræsentant for 
Set. Georgs Gilderne var tilkaldt - arkitekt 
Helge Foss, med hvem kommunen tidli
gere havde entreret i byplansager og netop 
dén, under hvilken den kommende bør
neinstitution hørte. Det var samtidig tan- 
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ken, vederlagsfrit at stille 1 ha. jord til rå
dighed for institutionsbyggeri i byplanom
råde 7 (Vallensbæk Nordmark). På sogne
rådsmødet den 3. november samme år kon
firmeredes augustbeslutningen om en bør
neinstitution i Nordmarken (matr.nr. 17a) 
på følgende måde: »Da en vedtagelse af 
punkt 375 [Børneinstitution på matr.nr. 
17a] må være en betingelsesløs gave til Set. 
Georgs Gilderne og en betingelsesløs arki
tektopgave for Hr. arkitekt Helge Foss ... 
stillede sognerådsformanden ... forslag: 
Set. Georgs Gilderne overdrages (uden be
tingelser) opgaven med også at drive bør
neinstitutionen i Nordmarken, og at grun
den ydes som gave«.21' Det betød at kom
munen overdrog grunden til Set. Georgs 
Gilderne for et anslået beløb på 315.000 
kr., hvoraf de 102.000 ydedes som et til
skud til byggeriet og restbeløbet som et 
kommunalt tilskud til inventar o.a. - Det 
blev vedtaget med Poul Jensens (A) 
stemme imod - og Knud Lassen (Grund
ejerlisten) undlod at stemme.

Af forhandlingssager til åbent møde den 
2.mans 1965 var under punkt 574 så for
skellige sager som valg af formand og 
næstformand for sognerådet og 2. behand
ling af kommunens budget for det kom
mende år. Ikke uventet blev Poul Hansen 
(C) valgt som formand og Hans Sørensen 
(A) som næstformand, - med henholdsvis 4 
og 5 stemmer. Skatteudskrivningen for 
regnskabsåret 1965/66 fastsattes til kr. 
3.170.000,— en forhøjelse på ca. 100.000 
kr. i forhold til året før.

Vallensbæk Strand havde tidligere status 
af sommerland, men Vallensbæks Handels 
- Håndværker & Industriforening mente 
på en konkret henvendelse fra sognerådet 
sommeren 1965, at »de handlende ikke 
mere betragter Vallensbæk Strand som et 
sommerland«2’8. Baggrunden for sognerå

dets henvendelse til Vallensbæks Handels - 
Håndværker & Industriforening var en an
søgning fra Brugsforeningen på Bække
skovvej ved Vallensbæk Strand om tilla
delse til at have længe åbent lørdage i som
mermånederne. Sognerådet kunne ikke 
imødekomme forespørgslen med den be
grundelse, at »ingen andre udnytter tidli
gere bevilget ret til forlænget åbning«.

Den 2. februar 1966 oplyser beslutnings
protokollen, at Vallensbæks nabokom
mune, Brøndbyerne, pr. 13. januar har fået 
en ny borgmester, - Kjeld Rasmussen.

På baggrund af valget til kommunalbesty
relsen2’9 den 8. marts 1966 afholdt de ny
valgte medlemmer konstituerende møde 
den 28. mans. Mødet blev ledet af medlem 
nr. 1, Poul Hansen (C), der blev foreslået 
som formand for kommunalbestyrelsen. 
Ingen andre blev foreslået, og Poul Hansen 
valgtes med 4 stemmer mod 1,-2 undlod 
at stemme. Til næstformandsvalget fik den 
af Kurt Hockerup (C) foreslåede kandidat, 
Else Friis-Mikkelsen (C), konkurrence af 
Hans Sørensen (A). Else Friis-Mikkelsen 
blev imidlertid valgt med 4 stemmer, - 
Hans Sørensen fik 2 stemmer. Rangorde
nen, i hvilken kommunalbestyrelsesmed
lemmerne indvalgtes, var, begyndende 
med sognerådsformand Poul Hansen (C): 
Else Friis-Mikkelsen(C), Hans Sørensen 
(A), Egon Fredberg (C), Kurt Hockerup 
(C), Bent Madsen (C) og Poul Jensen (A). 
Besættelse af de forskellige udvalgsposter 
gjaldt for perioden 1. april 1966 - 31. marts 
1970.

Formandsposten i det centrale og magt
fulde kasse- og regnskabsudvalg, - det ud
valg, som senere kom til at hedde økono
miudvalget, var selvskrevent Poul Han
sens. Egon Fredberg og Poul Jensen fik de 
to andre pladser. Det er i det hele taget 
meget vigtige positioner, Poul Hansen 
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kom til at indtage på dette møde: Ud over 
de nævnte besatte Poul Hansen formands
posten i følgende udvalg: teknisk udvalg, 
udvalg for fast ejendom og byplanudvalget, 
- det er centrale poster for en kommune, 
der er under udbygning. I det gennem lov 
nedsatte Udvalg til planlægning for Køge 
Bugt-området var Poul Hansen også selv- 
skrevent medlem, ligesom i Hovedstadskom
munemes Samråd og i Bygningsrådet. Poul 
Hansen blev herudover medlem af Land
væsensnævnet, delegeret i Ekspropria
tionskommissionen, medlem af Byudvik
lingsudvalget og Egnsplanrådet.

Yderligere centralisering fandt sted den 
4. maj 1966, da sognerådsformanden fik 
fuldmagt til, i fællesskab med kommune
sekretæren, at kunne underskrive skøder, 
pantebreve m.v. på sognerådets vegne.240 
På samme møde forelå en anbefaling fra 
kasse- og regnskabsudvalget, om »kommu
nens overgang til »Gentofte status« fra 
1/4-67 at regne«. Forslaget blev vedtaget, 
og arbejdet med nye vedtægter igangsat. - 
Her må indskydes, at »Gentoftestatus« er 
en noget uklar størrelse, hvis vigtigste kon
turer aftegnes i, at kommunens ledelse kan 
varetages af en magistrat. Magistratens 
formand betegnes borgmester.

Den 3.januar 1961 behandledes flere 
kommunale ejendomskøb, bl.a. et gartneri, 
matr.nr. 27, med areal på 37.680 nr til lige 
godt 1,1 mill, kr., og endnu et gartneri, 
matr.nr. 17e, med areal 32.094 m2 til en 
pris på kr. 920.000. De blev begge vedta
get. Køb af arealer ved Enghavegård til 
idrætsanlæg (omkring 96.500 m2) blev også 
drøftet, men måtte udsættes, da menig
hedsrådet som ejer ville sælge hele gården 
eller slet intet. I handlen skulle kommunen 
stille et areal på 8.000 m2 til kirkebygge
grund i Nordmarken som udbetaling. 
Tredje etape i kommunens køb af jord 
(34.500 m2) fra Gammelgaard l.-behand-

Enghavegård maj 1981. Foto: Finn Pilborg 
maj 1981.

ledes og blev vedtaget. At disse kommunale 
jordkøb har belastet den kommunale kasse 
er indlysende, og ses da også klart af det 
næste punkt på dagsordenen: »Optagelse 
af størst muligt lån i Kommunernes Kre
ditforening til skolebyggeri og jordkøb 
m.v.«. - Også dette punkt blev vedtaget.

Måneden efter, den 7.februar 1961, var 
arealerhvervelse fra Enghavegård atter på 
dagsordenen. Det samlede menighedsråd 
var indbudt til at deltage under punktets 
behandling: »Sognerådsformanden rede
gjorde for de forudgående forhandlinger 
og for skitsen over idrætsanlægget... ca. 8 
ha. af matr.nr. 3a.

Poul Jensen (A) gjorde sig til talsmand 
for den tanke, at menighedsrådet skulle 
vise en gestus overfor ungdommen og 
idrætten ved at være positiv for salget. 
Hockerup (C) gav udtryk for det samme. 
Menighedsrådet holdt herefter separat 
møde, hvorefter der blev forlangt en pris 
på 13: gange vurderingsprisen ... Et samlet 
salg af hele gården til ejendomsværdi for
søges gennemført«241. Sagen blev, som det 
vil fremgå nedenfor, afklaret.

At der var blevet arbejdet, som vedtaget i 
maj 1966, med nye vedtægter for kommu
nens styrelse vidner punkt 640, den
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Kirkebakkegård maj 1954. Gårdens svinehus 
er det eneste af gården, som endnu 1996 er 
bevaret. Foto: udlån t af Steen Ebbesen.

1.marts 1961 i Vallensbæk sogneråds be
slutningsprotokol :

»Med skrivelse af 8/2-1967 har Indenrigsmini
steriet i medfør af Købstadskommunallovens 
§34, stk. 3, som ændret ved Lov nr. 181 af 20/5- 
1952 Om ændringer i de københavnske om
egnskommuners styrelse m.m., bevilget Val
lensbæk Kommune den såkaldte »Gentofte- 
Kommune-Status« fra 1/4-1967 at regne og 
godkendt den gennem amtet tidligere frem
sendte nye styrelsesvedtægt«.

- Jamen, ret meget tydeligere kan det 
næppe siges, når man vil have det hele 
med. Det betød, at sognerådet af sin midte 
skulle vælge en borgmester for perioden 
1. april 1967 til 31. marts 1970 og i øvrigt 
rekonstituere sig. Hans Sørensen (A) le
dede, som ældste medlem af sognerådet, 
borgmestervalget. Eneste foreslåede kan
didat til posten var Poul Hansen (C), der 
blev valgt med 4 stemmer. 1. viceborgme
ster blev Else Friis-Mikkelsen (C) med 4 
stemmer, og 2. viceborgmester blev Hans 
Sørensen (A) »med alle 6 stemmer«, - 
hvor det 7. medlems stemme blev af, mel
der historien ikke.

Magistraten, som Gentofte-statusen gav 
anledning til, skulle have indvalgt 3 råd- 
mænd. Den nyvalgte borgmester, Poul 
Hansen (C), var i medfør af ovennævnte 
lov magistratens formand. Else Friis-Mik
kelsen (C) og Poul Jensen (A) blev med 
hver 5 stemmer de to andre rådmænd242. 
Som sådan er der ikke meget, som adskiller 
magistraten fra det, der i en kommune i 
dag hedder økonomiudvalget. Ja, det skulle 
da lige være det forhold, at magistraten 
kunne »tegne« kommunen gennem større 
formel kompetence - det kan økonomiud
valget ikke.

De kommende måneder blev for magi
strat og kommunalbestyrelse en tid med 
kommunale ejendomshandler, fortrinsvis 
køb, men også med enkelte afståelser. Den 
6.juni 1961 færdigbehandledes kommu
nens køb af Kirkebakkegård, matr.nr. 15a. 
Sælgeren var det tidligere sognerådsmed
lem for Venstre, gårdejer Mikael Hansen. 
Samme dag forelå et tilbud fra en køber af 
20.800 m2 af den selv samme jord, kommu
nen netop havde overtaget. - Der har væ
ret rift om arealerne. Skøderne til Set. Ge
orgs Gilderne vedrørende børneinstitutio
nen ved Vejlegårdsstien, matr.nr. 3ø, og 
børneinstitutionen i Nordmarken, matr.nr. 
17a, blev underskrevet.

Øget børneinstitutionskapacitet kunne 
der hurtigt blive brug for, thi den 3. oktober 
1961 foreslog kommunalbestyrelsesmed
lem Kurt Hockerup, at kommunens borger 
nr. 5.000 skulle tildeles en gave på kr. 
500,-. Det blev vedtaget, at gaven skulle 
tilfalde det første barn i kommunen, der 
fødtes efter, at 5.000 var nået24’. - Man 
nåede indbyggertallet 5.000 i løbet af 1968.

Opførelse af 816 lejligheder [Vejlegårds- 
parken], med ingeniør K. Hviid-Nielsen 
som bygherre, nævnes den 11.november 
1961 i forbindelse med en udvidet kommu
nal regaranti for et statslån til byggeriet.
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Anskaffelsessummen var anslået til godt 7 3 
mill. kr.

En udbygning af den skala, som Vallens
bæk i disse år oplevede, kræver en udvidet 
infrastruktur, og det er der jo nogle men
nesker, der skal planlægge, projektere og 
føre ud i livet. Det betyder samtidig, at ad
ministrationen vokser, at der må ansættes 
flere til at realisere planerne. Når admini
strationen vokser, er en logisk følge, at ad
ministrationsbygningen vokser tilsvarende. 
På magistratens anbefaling vedtoges da 
også en tillægsbevilling til administrations
bygnings-udvidelse på novembermødet. At 
der af bevillingen bl.a. skulle tilgå teknisk 
forvaltning midler, kan næppe undre.

Udbygning koster penge, mange penge, 
og hyppigt figurerer låneansøgninger til 
godkendelse i beslutningsprotokollerne for 
disse år. Den 9. januar 1968 var der tale om 
adskillige lånebehandlinger bl.a. til Aved
øre Kloakværk, som kommunen var dybt 
involveret i anlæggelsen af: godt 15 mill, 
kr. fra Privatbanken og 3,75 mill. kr. fra 
Handelsbanken.

Penge kostede det naturligvis også at 
overtage Enghavegård fra menighedsrådet. 
Betingelserne var til 1.-behandling og blev 
vedtaget. Om menighedsrådet fik den øn
skede sum, 1/4 gange vurderingsprisen, skal 
være usagt, men mødet den 6. februar be
kræftede overtagelsen ved 2.-behandlin
gen. Som udbetaling skulle stadig erlægges 
en kirkebyggegrund på 0,8 ha. i Nordmar
ken. Påbegyndelse af salg af grunde fra 
kommunens udstykning i Nordmarken fik 
skæringsdato 1. april 1968: »... papirpenge 
fastsættes til 1.150,- kr. pr. grund«244.

Midt i maj måned modtog kommunal
bestyrelsen en skrivelse udfærdiget af Her
stedernes Kommune. Man udbad sig Val
lensbæks støtte til en protestnote, rettet til 
trafikministeren, over »indsætning af gam

melt materiel på S-banestrækningen Kø- 
benhavn-Taastrup, samt forslag om at der 
påny indføres standsning af fjerntog på 
Taastrup Station«. Sagen blev behandlet 
på møde for lukkede døre den 4. juni 1968. 
Den dybere baggrund for Vallensbæk 
kommunalbestyrelses afslag på støtte til 
denne sag synes gådefuld, så meget mere 
som der parentetisk står »(Herstederne 
skal ikke have underretning)«245, men må
ske ønskede man ikke at genere den bor
gerlige trafikminister i VKR-regeringen.

Til 1.-behandling den 5. september 1968 
var lånetilbud til opførelse af et statsgym
nasium i Vallensbæk. De 7 deltagende 
kommuner hæftede solidarisk. Skitsepro
jekt til stadionanlæg med haller samt de
tailplanlægning af træningshal og omklæd
ningsrum blev drøftet på samme møde.

De mange og ofte yderst omfattende an
lægsopgaver er uden tvivl en af begrundel
serne for kommunalbestyrelsesmedlem 
Hans Sørensens (A) forslag om at udvide 
bestyrelsen fra 7 til 11 medlemmer med 
virkning fra 1. april 1970. Den da gældende 
styrelsesvedtægt forudsatte en udvidelse fra 
7 til 9 medlemmer. Magistraten anbefa
lede, at man afventede kommunallovskom
missionens forslag inden endelig stilling 
blev taget. Kommunalbestyrelsen var enig 
i princippet i Hans Sørensens forslag, men 
man ventede dog.246

På forslag fra Kurt Hockerup enedes 
man om oprettelsen af et fælleskommunalt 
trafikudvalg bestående af kommunalpoliti
kere på Vestegnen til koordinering af især 
trafikforbindelserne mellem de forskellige 
»fingre«.24'

Magistraten blev den 5. november 1968 
pålagt at optage forhandlinger med hen
blik på køb af Stjernegården, matr.nr. 5a, 
med ca. 33 ha., der af ejeren endnu en gang 
blev tilbudt kommunen til overtagelse, - 
for en pris af 2,5 mill. kr.
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Den 4. februar 1969 var sagen atter til 
behandling, men stilledes i bero, indtil en 
drøftelse i Køge Bugt-udvalget eventuelt 
ville kunne give grønt lys for en §5-over- 
tagelse, - en statslig overtagelse med hen
blik på en senere overdragelse til kommu
nerne på særlige vilkår, og vilkår, man hå
bede også ville kunne gælde for erhvervel
sen af Engbjerggaard.248

I det hele taget stod februarmødet i 
overvejende grad i jordkøbets/jordsalgets 
tegn: Kommunalt køb af 50.000 nr af 
matr.nr. 4a fra gårdejer Poul Olsen, - 
19.425 nr af matr.nr. lOab, 19b, 12n, fra 
gartner Åge Møllebæk, - enighed om over
tagelse af afsnit 5 og 6 af Gammelgaard, 
hver på 25.000 m2 fra proprietær Kragh. I 
den udstrækning kommunen ikke selv var 
bygherre, frasolgtes arealer til interesse
rede købere, bl.a. 2.-behandledes frasalg af 
ca. 5.500 m2 i Nordmarken til butiksareal, li
gesom salg af hovedparcellen af Kirkebak
kegård, matr.nr. 15a, var til drøftelse. Sa
gen blev udsat.

Vigtig var naturligvis også erhvervelse af 
jord til anlæg af Køge Bugt-banen med via
dukter o.l. Den 21. januar havde været af
holdt besigtigelsesforretning på hjørnet af 
Ny Mæglergårds Allé og Bonderupvej 
m.h.p. ekspropriation af arealer til banens 
anlæg249, og den 25. marts 1969 forelå et 
forslag om, at magistraten bemyndigedes 
»til at forberede Centerbebyggelsen om
kring S-banestationen«. Man bemærker, at 
såvel centerbebyggelse?? som S-banestatio- 
nen står i bestemt form, skønt intet var op
ført, men endnu var under forberedelse.

Uden for dagsordenen vedtoges ekspro
priation på 71.710 nr til søanlæg i kommu
nens nordvestlige hjørne - den kommende 
Vallensbæk Sø og Tueholmsøen.

At S-banen var mere end en tanke vidner 
en skrivelse af 24. marts 1969 fra Ministe
riet for offentlige arbejder, i hvilken man 

udbad sig »kommunalbestyrelsens stilling
tagen til navngivning af Køge Bugt-banens 
station i Vallensbæk«2’0. Man blev enige 
om navnet Vallensbæk, skønt teknisk for
valtning havde anbefalet Vallensbæk 
Strand. To måneder senere var man kom
met så vidt, at man kunne diskutere pla
cering af S-stationen og udformning af tra
fikpladsen syd for banelinjen.2’1

Hans Sørensens (A) forslag om at udvide 
antallet af kommunalbestyrelsesmedlem
mer fra 7 til 11 blev på mødet den 23. sep
tember 1969 vedtaget at gælde fra 1. april 
1970. - Den endelige vedtagelse kom først 
efter en ændring af kommunens styrelses
vedtægt på et ekstraordinært kommunalbe
styrelsesmøde den 4.februar 1910. Ved 
samme lejlighed udvidedes også antallet af 
medlemmer i udvalget for kulturelle anlig
gender, udvalget for byplan- og byggesa
ger2’2 og teknisk udvalg til 5.

Den kommunalt ejede Pilehavegård, som 
anvendtes til magasin og oplagsplads for 
bl.a. teknisk forvaltning, gik en trist 
skæbne imøde den 21.januar 1910. Her 
blev det besluttet at søge tilladelse til at 
nedrive ejendommen. Den var i ringe for
fatning.

Udvidelse af Vallensbæk Landsby gennem 
øget randbebyggelse drøftedes den 24. fe
bruar, - det krævede byplanlægning. By
plan- og byggesagsudvalget foreslog: »at 
det fremtidige byplanarbejde for hele 
landsbyområdet opdeles således, at arkitekt 
Foss fortsætter med by- og bevaringspla
nen for selve den eksisterende by, og Køge 
Bugt-udvalgets sekretariat (uden udgift for 
kommunen) forestår den egendige rand
udvidelse.«2’3 Arbejdet skulle ledes og ko
ordineres gennem teknisk forvaltning. 
Forslaget blev vedtaget med et ønske om,

126



Den i 1910 nedrevne Pilehavegård set fra 
nordøst, maj 1954. Foto: Steen Ebbesen.

at bevaringsplanen for landsbyen frem
medes mest muligt.

Marts 1950 bød på valg til kommunalbe
styrelsen, og på det efterfølgende konstitu
erende møde den 24. var det første gang, at 
11 medlemmer deltog. Rangordenen i hvil
ken medlemmerne indvalgtes var: Poul 
Hansen (C), Preben Nielsen (A), Else 
Friis-Mikkelsen (C), Paul V. Rautmann 
(A), Kurt Hockerup (C), Verner J. Berthou 
(A), Jørn Larsen (C), Niels Henrik Gyde
mark (B), Poul A. Hansen (A), Johannes 
Christensen (C), Lone Schriver (C). Der 
var om ikke kampvalg om borgmesterpo
sten, så afstemning: Poul Hansen blev 
valgt med 6 stemmer mod 4 stemmer til 
Preben Nielsen. Noget kunne tyde på, at 
det radikale medlem undlod at stemme ved 
denne lejlighed, men det fremgår ikke. 
Som henholdsvis L- og 2. viceborgmester 
valgtes Else Friis-Mikkelsen og Preben 
Nielsen.

Hvis en ansøgning fra teknisk forvaltning, 
der var til behandling den 28.juli 1910, 
som baggrund udelukkende havde en ud
bygning af Vallensbæk Landsby, måtte det 
være en skrap udvidelse af byens areal. An

søgningen gjaldt en udvidelse og forbed
ring af vandforsyningsanlægget, samt at 
der måtte blive sendt en ansøgning til 
Landvæsenskommissionen om en udvi
delse af kommunens vandindvindingsret 
fra 18.000 m’/år til 160.000 m’/år. En lige
frem proportionalitet mellem udvidelse af 
Landsbyen og vandindvindingsretten har 
der næppe været tale om, - og der forbrug
tes naturligvis vand også andre steder i 
kommunen.

Preben Nielsen (A) foreslog en kommu
nal skoletandplejeordning, hvilket blev 
vedtaget, endog i en af Else Friis-Mikkel
sen (C) udvidet version.

På forslag af den socialdemokratiske 
gruppe, blev det den 25. august vedtaget, at 
økonomiudvalget skulle udarbejde nye ret
ningslinjer for dagsordenen for Vallensbæk 
kommunalbestyrelse, således at den gæl
dende »Forretningsorden for Vallensbæk 
sogneråd af 12/8 1941« kunne blive sane
ret.2’4 Det var ikke mødets eneste sane
ringsvedtagelse, thi saneringsforslag angå
ende Bygaden 47, 49 og 51 i Landsbyen 
blev også vedtaget.

En af efterårets store sager var en person
sag, der længe kom til at optage kommu
nalbestyrelsen. Det drejede sig om kom
munaldirektør Herluf Petersens stilling. 
På et ekstraordinært kommunalbestyrel
sesmøde den 13. oktober 1910 var kommu
naldirektør Herluf Petersens ansøgning 
om afsked (med pension) med udgangen af 
marts 1971 til behandling. Der forelå også 
en indstilling fra økonomiudvalget om, at 
et personskifte burde finde sted snarest, 
dvs. med udgangen af januar 1971. Kom
munalbestyrelsen var ikke enig, og økono
miudvalgets indstilling blev sat til afstem
ning. Den konservative gruppe stemte for, 
mens den socialdemokratiske og den radi- 
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kale gruppe stemte imod og krævede min
dretalsudtalelser ført til protokols. Sagen 
kastede dønninger og den 24. november var 
spørgsmålet påny sat på dagsordenen, men 
sagen udsat. - Kommunaldirektøren trak 
sig begribeligvis tilbage og fik bevilget 
pension.

En vækstkommune som Vallensbæk, hvor 
udviklingen gik stærkt i denne periode, 
havde brug for hyppig kontakt med bor
gerne i form af borgermøder og anden of- 
fendiggørelse af de kommunale beslutnin
ger og ideer. Det var derfor også et til
bagevendende spørgsmål på kommunalbe
styrelsesmøderne, hvorledes man derfra 
kunne informere. Et af de mere særegne 
forslag, der 1911 blev vedtaget af kommu
nalbestyrelsen, var et forslag fra Vallens
bæk Idrætsforening af 1939, om at stille 4 
sider i foreningens medlemsblad, Idræts
posten, til rådighed for kommunalbestyrel
sens borgerorientering - mod et vederlag 
på kr. 4,50 pr. husstand pr. år25’. På samme 
møde blev et sæt regler for meddelelser til 
kommunens borgere vedtaget2’6.

Kommunalbestyrelsens egne spillereg
ler, styrelsesvedtægten, underkastedes lø
bende ændringer. Den 1. april 1971 2.-be
handledes på et ekstraordinært kommunal
bestyrelsesmøde forslag til ny styrelsesved
tægt. Der var ikke enighed om forslagene, 
bl.a. anbefalede Preben Nielsen, Paul 
Rautmann, Poul A. Hansen, alle fra Social
demokratiet og N. H. Gydemark fra Det 
radikale Venstre, at økonomiudvalget 
skulle have 4 medlemmer foruden borg
mesteren. De 4 stemte derfor imod det en
delige forslag (med bibeholdelse af 3 med
lemmer), der blev vedtaget med 6 stem
mer; - Verner Berthou (A) havde meldt 
forfald.

Kommunalbestyrelsesmedlemmernes liv 
uden for den kommunale sammenhæng ef
terlader også spor i beslutningsprotokol
lerne, som jævnligt beretter om anmodnin
ger fra medlemmerne om tilladelse til ud
træden af kommunens øverste råd på 
grund af erhvervsarbejde. Således anmo
dede kommunalbestyrelsesmedlem Preben 
Nielsen (A) »om tilladelse til at træde ud af 
kommunalbestyrelsen indtil videre som 
følge af, at Udenrigsministeriet har ansat 
ham som social- og arbejdsattaché i Brys- 
sel«. »Det vedtages med 6 stemmer imod 
4, at meddele afslag på anmodningen om 
»indtil videre« at udtræde af kommunalbe
styrelsen, idet flertallet finder, at to år ikke 
kan kaldes kortere varighed.«25'

Det kan imidlertid konstateres, at Pre
ben Nielsen for en tid forlod den kommu
nalpolitiske arena, og overlod sin plads i 
kommunalbestyrelsen til Herdis Andersen 
(A), idet en betydelig omgruppering for 
den socialdemokratiske deltagelse i udvalg 
og bestyrelser m.m. fandt sted på kommu
nalbestyrelsesmødet den 4. august 1971.25* 
Men hermed var sagen øjensynlig ikke til
endebragt, for den 1. september behandle
des den socialdemokratiske gruppes anke 
til Tilsynsrådet »vedrørende afgørelsen i 
spørgsmålet om hr. Preben Nielsens mid
lertidige udtræden af kommunalbestyrel
sen. Koncept til svar til Tilsynsrådet fore
ligger«. - »Svaret godkendtes, idet den so
cialdemokratiske gruppe ønskede tilføjet, 
at man ved en anvendelse af Valglovens 
§34a, stk. 3, på de foreliggende kendsger
ninger må anse bopælsopgivelsen som 
midlertidig«.2’9 Den 3. november rede
gjorde borgmester Poul Hansen for Til
synsrådets afgørelse i sagen. Det ses heraf, 
at Preben Nielsen omtales som tidligere 
kommunalbestyrelsesmedlem.
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1912 var et på flere måder særlig betyd
ningsfuldt år for Vallensbæk. Den længe 
ventede S-bane260 trak også spor i beslut
ningsprotokollen: »Teknisk udvalg anmo
der i skrivelse af 25. januar 1972 om kom
munalbestyrelsens vurdering og evt. stil
lingtagen til spørgsmålet om DSB’s pris
politik i forbindelse med S-banetaksterne 
ved Køgebugtbanens åbning«. Der opnåe
des politisk enighed om at anbefale en ens
artet takstpolitik og at videreføre banen til 
Køge261. - Man kan her erindre sig, at Fin
gerplanen af 1947 omtalte Vallensbæk som 
et naturligt foreløbigt endepunkt for Kø- 
gebugtbanen.

DSB’s baneanlæg, der var under færdig
gørelse, satte i foråret sit tydelige præg i 
landskabet, og kommunale anlæg fulgte ef
ter: Den 5. april godkendtes et af teknisk 
forvaltning udarbejdet skitseprojekt for 
stationsforpladsen; den 2.juni godkendtes 
en ansøgning om, at en fødevarebutik, der 
tænktes indrettet i stationsbygningen, 
kunne holde åbent fra kl. 8 til 24; den 5. juli 
vedtoges detailprojekt og belysningsforslag 
for stationsforpladsen. Samme dag bevilge
des byfestkomiteen vedrørende S-baneind- 
vielsen en underskudsgaranti på 40.000 kr. 
Den 6. september godkendtes oprettelse af 
et »mini« filialbibliotek i stationsbygnin
gen. Og endelig den 1. oktober 1972 kunne 
S-banen tages i brug.

Det er et historisk velkendt fænomen, at 
byer som ikke tidligere har været forbun
det med omverdenen ved en jernbane, som 
ved et trylleslag (når banen kommer) un
dergår store forandringer. Der bliver rigtig 
grøde i foretagendet, hvor håndværk og 
handel oplever en blomstringstid, og må
ske ligeså vigtigt, at den lokale identitets
følelse forstærkes. Det kan derfor synes 
underligt, at efterårets gyser i Vallensbæk 
drejede sig om kommunens opløsning som 

selvstændig kommune. Kort fortalt er for
historien den, at Kommunalreformen, som 
trådte i kraft 1. april 1970, bl.a. havde af
stedkommet en kraftig reduktion i kom
munernes antal landet over. Det skabte na
turligvis røre, hvor mindre kommuner så 
sig truet. Det forberedende arbejde med re
formen var i 1967 lagt i hænderne på Kom
munalreformkommissionen, som fortsatte 
sit arbejde efter lovens ikrafttræden i amts
ligt regi. At reformkommissionen må have 
rystet med sablen i efterårets løb, kan man 
se af beslutningsprotokollen den 4. oktober 
1972:

»Fra Det konservative Folkeparti i Vallensbæk 
- kommunalbestyrelsesgruppen v/hr. kommu
nalbestyrelsesmedlem Kurt Hockerup - fore
ligger følgende forslag i forbindelse med revi
sionen af den kommunale inddeling i Køben
havns amtsrådskreds:

1. at der i forbindelse med kommunalbesty
relsens besvarelse af de varslede spørgeskemaer 
om det kommunale serviceniveau fra Kommu
nalreformkommissionen, afholdes et møde for 
kommunens borgere, hvor der orienteres om 
loven om revisionen af den kommunale indde
ling.

2. at der på ovennævnte møde gives borgerne 
mulighed for at udtale sig om kommunens ser
viceniveau, og om, hvorvidt kommunen bør be
stå som en selvstændig kommune.

3. at der på et senere tidspunkt gives bor
gerne lejlighed til på en mere direkte måde - 
eventuelt ved en egentlig afstemning eller lig
nende - at give udtryk for deres ønsker om den 
fremtidige kommunestruktur, herunder om 
Vallensbæk skal fortsætte som selvstændig kom
mune, eller indlemmes i andre kommuner.«

Der ses ikke at have været modstand mod 
dette synspunkt i beslutningsprotokollen, 
og punkt 1 og 2 godkendtes til gennem
førelse allerede inden 1. november 1972.262 
De havde måske lugtet lunten i nabokom
munerne, thi den 1. november skulle kom
munalbestyrelsen i Vallensbæk på opfor
dring af Kommunalreformkommissionen 
udtale sig om »de fra Herstederne og 
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Torslunde-Ishøj kommuner rejste spørgs
mål om en regulering af grænsen mellem 
Vallensbæk og disse kommuner.«263 Kom
munalbestyrelsen mente, at der ikke var 
grund til at ændre noget i forhold til Her
stederne, men i forhold til Torslunde-Ishøj 
var »Vallensbæk villig til at overtage arealet 
på ca. 2 ha ... øst for St. Vejleå«.

På et ekstraordinært kommunalbestyrel
sesmøde den 14.marts 1973 besluttedes at 
afholde kommuneafstemning tirsdag den 
3. april om kommunens fremtid. Dagen ef
ter at afstemning havde fundet sted, be
handledes Kommunalreformkommissio
nens forslag om en revision af Vallensbæk 
Kommunes grænser: »... hvorefter den 
nordlige del af kommunen (Nordmarken) 
sammenlægges med Herstedernes kom
mune, medens resten af kommunen sam
menlægges med Torslunde-Ishøj kom
mune«:

»Under henvisning til resultatet af kommune
afstemningen den 3. ds. vedtages det enstem
migt at svare kommissionen, at man ikke kan 
tiltræde forslaget, men fastholder den tidligere 
enstemmigt trufne beslutning om, at kommu
nen må forblive en selvstændig enhed

- Og som ethvert Vallensbækbarn ved: så
dan forblev det.

Det radikale medlem, Niels Henrik Gyde
mark, ansøgte i maj om midlertidigt at 
måtte udtræde af kommunalbestyrelsen i 
perioden 1/6-30/9 1973 på grund af bort
rejse. I begyndelsen af september foregik en 
omfordeling af udvalgsposter efter for
handlinger mellem den socialdemokratiske 
gruppe og Gydemarks stedfortræder - 
Poul Ulff-Møller: »Det vedtages at Poul 
A. Hansen (A) udtræder af kulturelt udvalg 
og N.H. Gydemark udtræder af teknisk 
udvalg. I stedet indtræder Poul Ulff-Møl
ler i kulturelt udvalg og Jørgen Christen

sen (A) i teknisk udvalg.«26’ Den 3. oktober 
blev det godkendt, at N. H. Gydemark 
trådte endeligt ud af kommunalbestyrelsen 
på grund af fraflytning. Poul Ulff-Møller 
indtrådte i stedet, men indsendte allerede 
25. oktober begæring om at måtte udtræde 
på grund af fraflytning. »Da stedfortræder 
nr. 3 for de af kandidatliste B valgte med
lemmer, hr. ingeniør Benny Pedersen, li
geledes fraflytter kommunen, indstiller 
økonomisk forvaltning ... at stedfortræder 
nr. 4 ... lærer fru Hanne Dybmose ... ind
kaldes som medlem af kommunalbestyrel
sen«266, - hvilket blev vedtaget.

Hvis den radikale faneflugt kunne tages 
som udtryk for en almindelig tendens i 
Vallensbæk, måtte kommunen have haft 
karakter af gennemgangslejr. Det har 
næppe været sådan, men at der også har 
fundet en relativ stor fraflytning sted, er 
uomtvisteligt. Kommunen har jo på det 
nærmeste også været én stor byggeplads 
med en byggeplads’s charme og hygge. 
Klager fra beboere over mangler ved eta
gebyggeriet fandt også vej til beslutnings
protokollen.26' Tiltag i retning af udbed
ring af mangler skete løbende, men fik selv 
karakter af noget ufærdigt - på samme 
måde som skyggen fra et nyplantet træ er 
til at overse.

Allerede Den grønne Betænkning fra 1936 
omtalte Vestegnens landskabelige mangler, 
- fraværet af sø, skov og strand, og mulig
heden af kunstigt at tilføre egnen nogle af 
disse værdier. Et af de største projekter er i 
denne sammenhæng anlægget af Køge 
Bugt Strandpark268. Kommunalbestyrelsen 
skulle i december 1973 tage stilling til Køge- 
Bugt-udvalgets forslag til overenskomst for 
den selvejende institution »Køge Bugt 
Strandpark«. Det fremgår af beslutnings
protokollen, at Vallensbæk Kommunes an
del af anlægsudgifterne på 53 mill, kr ville 
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komme til at andrage 3,5%, svarende til 
små 2 mill. kr.269. Anlægsarbejdet anbefale
des påbegyndt i foråret 1974.

På samme møde i december 2.-behand
ledes det oprindeligt radikale forslag om 
udvidelse af kommunalbestyrelsen fra 11 til 
15 medlemmer med virkning fra 1. april 
1974. Forslaget var rejst af N.H. Gyde
marks stedfortræder, Poul Ulff-Møller (B), 
der selv var rejst! Udvidelsen blev vedtaget.

I marts 1974 var der valg til kommunalbe
styrelsen, der derfor kom til at bestå af 15 
medlemmer. På det konstituerende møde 
den 18.marts 1974 offentliggjordes den 
rangorden efter stemmetal, i hvilken med
lemmerne var blevet valgt, begyndende 
med medlem nr. 1: Poul Hansen (C), Else 
Friis-Mikkelsen (C), Preben Nielsen (A), 
Kurt Hockerup (C), Lone Schriver (C), 
Poul Ancher Hansen (A), Ole Møller Jen
sen (B), Fritz Løvschall (C), Karlo Hansen 
(Z), Jens Verner Nielsen (A), Ole Osbæck 
(A), Birthe Knaack (C), Erik E.M. Sejrup 
(F), Inger Johansen (C) og Jytte Andersen 
(A).270

Man ser her, at Fremskridtspartiet, som 
ved Folketingsvalget 1973 fik en jord
skredssejr, også på det kommunale plan fik 
indvalgt repræsentanter. Det valgte med
lem, Karlo Hansen (Z), kom imidlertid al
drig til at sidde i kommunalbestyrelsen, da 
han var afgået ved døden inden bestyrelsen 
kunne træde sammen. I stedet indkaldtes 
liste Z’s 1. stedfortræder, Thorkild Peder
sen.

Borgmestervalget formede sig som en 
slags kampvalg, der blev ledet af den sid
dende borgmester, Poul Hansen, idet det 
radikale medlem, Ole Møller Jensen, op
stilledes som oppositionens kandidat. Ud
faldet var dog så godt som afgjort på for
hånd, da alle konservative stemte på Poul 
Hansen: valgt med 9 stemmer mod 6. Som 

1. og 2. viceborgmester valgtes henholdsvis 
Else Friis-Mikkelsen (C) og Preben Niel
sen (A).

Økonomiudvalget fik på mødet den 3. april 
1974 overdraget ansvaret for størsteparten 
af kommunens ansættelser, - et hverv, der 
ellers i stort som småt havde påhvilet kom
munalbestyrelsen.

Resultater af anstrengelserne med søan
lægget i kommunens nordvestlige del viste 
sig ved en ansøgning fra Dansk Vandski
forbund om tilladelse til at benytte søen i 
en prøvesæson i sommeren 1974. Hele den 
konservative gruppe, Thorkild Pedersen 
(Z) og SF’eren Erik Sejrup stemte for271, 
hvorimod der ikke oplyses om nej-stem
mer.

En fornemmelse af anlægsomfanget for
bundet med byggemodningopgaver som 
kloakering og etablering af vandforsyning 
kan man få ved at betragte anlægsregnska
berne. I september forelagdes reviderede 
regnskaber for givne kapitalbevillinger: Til 
mange større og mindre vandforsyninger 
ca. 1,3 mill, kr., - for kloakeringsanlæg ca. 
18 mill, kr.272

Den 5.februar 1975 forelå til udtalelse 
Byplanvedtægt for Køge Bugt Strandpark, 
udarbejdet af Planlægningsudvalget for 
Køge Bugt-området. Vedtægten skulle se
nere godkendes og fremlægges i hver af de 
5 beliggenhedskommuner.

1975-1994:
De nye tider
Som tidligere nævnt var tiden fra midt i 
60erne til midt i 70erne i høj grad præget 
af at få gang i boligbyggeriet og den mest 
nødvendige infrastruktur. Tiden fra 1977 
tegner et noget anderledes billede. Ihvor
vel der stadig arbejdedes på igangsatte pro-
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jekter og opstod nye, var boligbyggeri ikke 
det mest karakteristiske, skønt nok iøjne
faldende. Disse forhold afspejler sig følge
lig også i kommunalbestyrelsens arbejde. 
At der imidlertid stadig var plads til nyan
læg, vil det efterfølgende vise, hvor der er 
valgt at fokusere på nogle centrale anlægs
opgaver, præsenteret i kommunalbestyrel
sens beslutningsprotokoller. Det drejer sig 
om udvidelse af Vallensbæk Skole, - anlæg 
af Køge Bugt-Strandpark, - Stationscen- 
tret/nærcenter, - idrætsanlæg, golfbane og 
ridecenter m.m., - rådhusbyggeri, - ældre
boliger og andet boligbyggeri, - opførelse 
af sognegård og hotelbyggeri. Præsentatio
nen af hver enkelt sag er en kronologisk 
fremstilling af forløbet. Mange aspekter 
ved behandlingen af de enkelte sager er in
teressante, - de fylder ikke lige meget na
turligvis, og fremstilles på en sådan måde, 
at også den politiske beslutningsproces bli
ver belvst.

UDVIDELSE AF VALLENSBÆK SKOLE

En af de rigtigt store sager i kommunalbe
styrelsen drejer sig om udvidelse af Val
lensbæk Skole i Landsbyen, og man kan 
ikke dækkende fremstille en så kompliceret 
sag ved udelukkende at anvende kommu
nalbestyrelsens beslutningsprotokol som 
kilde. Det er imidlertid ærindet her, at for
søge at beskrive de politiske aspekter ved 
skoleudvidelsen på baggrund af oven
nævnte protokol, og for at give læseren en 
fornemmelse af de vilkår en kommunalbe
styrelse arbejder under, - derfor må man i 
vid udstrækning se bort fra det væsentlige 
arbejde, der ligger uden for kommunalbe
styrelsen.

Så tidligt som august 1972 afleverede 
den af kulturelt udvalg nedsatte arbejds
gruppe, der skulle undersøge behovet for 
nyt skolebyggeri i kommunen, en rapport

til belysning af sagen. Der var behov for 
nyt byggeri, og året efter forelå et konkret 
forslag fra arbejdsgruppen om udvidelse af 
skolestrukturen ved oprettelse af 5 nye 
spor. Der blev prompte nedsat et program
meringsudvalg til varetagelse af skolebyg
geriet273. Der gik et par år inden sagen 
kom ret meget videre, bl.a. som følge af et 
af Folketinget vedtaget anlægsstop. På 
kommunalbestyrelsesmødet den 5. novem
ber 1915 forelå en række forslag til revision 
af udbygningsplanerne for skole- og fri
tidsvæsenet, herunder en indstilling fra 
økonomiudvalget, der med 2 ud af 3 stem
mer anbefalede, at der først skulle bygges 
en skole i Nordmarken med to spor, og at 
Vallensbæk Skole efter behov kunne udvi
des til en 3-sporet skole med overbygning. 
Skolekommissionens og kulturelt udvalgs 
indstillinger forelå også til mødet. Skole
kommissionens indstilling er interessant: 5 
anbefalede, at der først blev bygget en ny 
skole i Nordmarken på 2-3 spor, hvorefter 
en udvidelse af Vallensbæk Skole fra 1 til 
2-3 spor kunne finde sted. Én anbefalede, 
at der først foretages en udbygning af Val
lensbæk Skole til 2-3 spor og dernæst byg
ges en ny skole i Nordmarken på 2-3 spor. 
For dette sidste forslag undlod Poul Han
sen (C), Inger Johansen (C), Birthe Knaack 
(C) og Fritz Løvschall (C) at stemme. Kul
turelt udvalg indstillede, at Vallensbæk 
Skole skulle udvides til en 3-sporet skole 
med overbygning. Disse forslag blev be
handlet på kommunalbestyrelsesmødet. 
Erik Sejrup (F) foreslog, at kommunalbe
styrelsen udsatte sagen til efter et borger
møde. Den socialdemokratiske gruppe (A) 
stemte for Erik Sejrups forslag, der blev 
afvist med 8 stemmer, dvs. Fremskridtspar
tiets Thorkild Pedersen og hele den kon
servative gruppe på nær skoleinspektør ved 
Vallensbæk Skole, Kurt Hockerup, der 
havde erklæret sig selv inhabil og forladt 
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mødet under behandlingen af skolesagen - 
og som det skete hver gang efterfølgende. 
Det Radikale Venstres medlem, Ole Møl
ler Jensen, undlod at stemme. Herefter 
stemte A for sit eget forslag, at der først 
skulle bygges en ny 2-sporet skole i Nord
marken, og dernæst foretages en udvidelse 
af Vallensbæk Skole til en 2-3-sporet skole 
med overbygning. Alle andre på nær Erik 
Sejrup (F), der undlod at stemme, forka
stede ved stemmeafgivningen A’s forslag. 
For Ole Møller Jensens forslag om en del
vis udbygning af skolen og for en senere 
endelig stillingtagen af udbygningspla
nerne stemte kun han selv, men mod sig 
havde han blot 4 stemmer - den socialde
mokratiske gruppe, idet såvel C som F og 
Z undlod at stemme.

Økonomiudvalgets indstilling modere
redes af C til: En udbygning af Vallensbæk 
Skole til en 3-sporet skole med overbyg
ning, idet idrætsfaciliteterne placeres på 
idrætsanlæggets areal. For dette forslag 
stemte C og Z; A stemte imod, og B og F 
undlod at stemme.

I kommunalbestyrelsens beslutningspro
tokol den 3. december 1915 kan man imid
lertid læse, at »det vedtages at holde bor
germøde om skoleudbygningsplanerne, 
hvorfor videre behandling udsættes«. Det 
synes som om, den enlige SF’er Erik Sej
rup alligevel sejrede i spørgsmålet om bor
germøde eller ej. Den 4. februar 1916 om
tales borgermødet atter, og en dato for dets 
afholdelse fastsattes. Allerede dagen efter, 
den 5.februar på kommunalbestyrelsens 
ekstraordinære møde, bemyndigedes borg
mester Poul Hansen til, på kommunalbe
styrelsens vegne, uanset vedtagelsen på 
mødet den 3. december 1975, »at foretage 
de fornødne skridt til klarlæggelse af mu
ligheden for udvidelse af Vallensbæk Skole 
i landzone.« - Grunden til, at man over
vejede byggeri i landzone, skal nok findes i 

det forhold, at Miljøministeriet den 13. fe
bruar 1975, i en skrivelse havde lagt hin
dringer i vejen for en godkendelse af særlig 
byzoneudvidelse i Vallensbæk Landsby2'4. 
- Erik Sejrup udbad sig her en protokoltil
føjelse: »SF konstaterer, at al politisk be
handling af skoleudbygningsplanen er ud
sat til efter borgermødet den 24. februar 
1976. SF konstaterer endvidere, at borg
mesteren har ret og pligt til efter evne ad
ministrativt at fremskaffe alle relevante op
lysninger i skoleudbygningssagen«. A og B 
tilsluttede sig F’s protokoltilføjelse.

Herefter var der i et par måneder til
syneladende stilstand i de direkte konfron
tationer på den politiske arena, hvad angik 
skoleudbygningsplanerne. Der var blot et 
enkelt spørgsmål fra Erik Sejrup til borg
mester Poul Hansen på kommunalbesty
relsens møde 3. marts, angående planer om 
udvidelse af Pilehaveskolen, hvortil svaret 
lød, at der ingen afklaring var på spørgs
målet. At man ikke i kommunalbestyrel
sens beslutningsprotokol kan finde mere 
om Vallensbæk Skole før end 5. maj bety
der naturligvis ikke, at planerne var afgået 
ved en stille død, men snarere at den del af 
det politiske forarbejde var gjort, og at an
dre kommunale instanser havde taget over 
og arbejdede videre med udarbejdelse af 
byplanmateriale osv. Forslag til byplanved
tægt nr. 17 til indlemmelse af Vallensbæk Skole 
i partiel byplan til offentligt formål forbeholdt 
skole, forelå den 5. maj til godkendelse. By
plan- og byggesagsudvalget havde set på 
forslaget og anbefalede, at det blev vedta
get af kommunalbestyrelsen. På mødet an
befalede borgmester Poul Hansen og Erik 
Sejrup: »at der arealmæssigt kompenseres i 
byplan 12 for halvdelen af byplan 17’s 
areal, men kan ikke anbefale, at Vallensbæk 
Skole udvides i en sådan grad, at den mi
ster sit landsbyskolepræg«. - »Kurt Hoc- 
kerup (C) erklærede sig inhabil og forlod 
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mødet under sagens behandling«. Den so
cialdemokratiske gruppe fremsatte æn
dringsforslag til byplanvedtægtens §2, hvor 
der ønskedes tilføjet »dog således at Val
lensbæk Skole kun udvides i en sådan grad, 
at den ikke mister sit landsbyskolepræg 
(max. 2 spor)«. Forslaget blev forkastet 
med 8 stemmer (C + Z) mod 6 (A + B + F). 
- Allerede her mærker man, at der er noget 
galt, for blot få måneder forinden, var der 
ikke tale om »landsbyskolepræg« og »max. 
2 spor«, men om en større skoleudvidelse. 
Baggrunden for de formindskede drømme 
kan man udlede af beslutningsprotokollens 
efterfølgende punkt:

»Foranlediget af, at Hovedstadsrådet i sit møde 
den 23.april 1976 har afslået kommunens an
søgning om en udvidelse af Vallensbæk Skole til 
3 spor, foreslår den socialdemokratiske, SF’s 
gruppe og den radikale gruppe i Vallensbæk 
kommunalbestyrelse, at der hurtigst muligt 
indkaldes til et møde mellem skolekommissio
nen, skolenævn og kommunalbestyrelse for en 
drøftelse om skoleudbygningen i Vallensbæk, 
således at beslutning om udvidelse af skolekapa
citeten i Nordmarken kan træffes inden udgan
gen af maj 1976. De tre grupper foreslår endvi
dere, at Byplan 12 omfattende Vallensbæk 
Landsby tages op til revision bl.a. for at skabe 
mulighed for en udvidelse af Vallensbæk Skole 
til to fulde spor.«

Borgmesteren tog forslaget til efterret
ning. At Hovedstadsrådet havde afslået 
kommunens ansøgning, var altså grunden 
til den hektiske aktivitet på formindrings- 
planet.

Den konservative gruppe i kommunal
bestyrelsen foreslog, at »fremtidigt byggeri 
skal opføres i samme materialer og med 
samme taghældning som eksisterende byg
ninger«. Dette forslag blev vedtaget af alle 
tilstedeværende, mens det samlede byplan
forslag blot blev vedtaget med 8 stemmer' 
(C + Z) mod 6 (A + B + F). Det radikale 

Venstres og Socialistisk Folkepartis to 
medlemmer kunne øjensynlig godt have 
stemt for byplanforslaget, for så vidt at de
res forslag om »at der arealmæssigt kom
penseres i de byzoner, der er beliggende 
midt i den grønne kile i Vallensbæk Kom
mune, og at Vallensbæk Skole ikke udvides 
i en sådan grad, at den mister sit lands
byskolepræg ...«, var blevet taget til følge.

Der gik nu en rum tid førend skoleudvidel
sen atter berørtes i kommunalbestyrelsen. 
Og atter var det et overordnet organ, der 
havde stukket en kæp i hjulet: Det af kom
munalbestyrelsen vedtagne Forslag til par
tiel byplanvedtægt nr. 77, Vallensbæk Skole, 
var blevet underkendt af Planstyrelsen i 
skrivelse af 15. marts 1977.20 Der udspandt 
sig en livlig debat på mødet, under hvilken 
den konservative gruppe og Fremskridts
partiets medlem ønskede følgende tilfø
jelse til protokollen i et ønske om at tyde
liggøre den plan, de havde arbejdet for: »... 
|Vi] bekræfter, at vi fortsat ønsker at ud
bygge Vallensbæk Skole med foreløbig 
yderligere 1 spor. Dog ønskes mulighed for 
endnu 1 spor, således at skolen maksimalt 
kommer til at rumme 3 hele spor. Såfremt 
udviklingen, når det første nye spor er byg
get, viser, at behovet bliver mere end yder
ligere 1 spor, bygges en ny Vejlegårdsskole, 
hvor alle efterfølgende spor placeres. Ved 
et spor forstås ca. 250 elever.«

Man ser her, at en eventuel ny skole har 
fået sat navn på sig - og det er første gang i 
beslutningsprotokollen. At der har været 
arbejdet virkeligt seriøst med skoleudvidel
ser og udbygningsplaner vidner også op
positionens synspunkter om. Oppositionen 
- i dette spørgsmål - bestående af A, B og 
F ønskede også en protokoltilføjelse i en 
beklagelse af, at der ikke kunne opnås enig
hed om: »... at udvide Vallensbæk Skole til 
2 spor. Den efterfølgende udbygning er af
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hængig af elevprognoser, således at et sam
let elevtal over 1450 elever i område II ud
løser opførelse af en ny Vejlegårdsskole.« 
Således bølgede slaget frem og tilbage en 
tid endnu også uden for kommunalbesty
relsens regi, med nedsatte arbejdsgrupper 
af lærerråd, skolenævn, skoleforening og 
klasserepræsentanter. Og nogen fuldstæn
dig enighed i kommunalbestyrelsen opnåe
des ikke, tværtimod.

På mødet den 7. december 1911 fremsatte 
A forslag om, at kommunalbestyrelsen 
skulle anbefale indholdet af de forslag, som 
forældrene ved Vallensbæk Skole havde 
fremsendt - beslutningen skulle så efter
følgende sendes til miljøministeren. A, B 
og F stemte for, men C og Z’s samlede 
stemmetal på 8 (Kurt Hockerup havde er
klæret sig inhabil og forladt mødet under 
behandling af dette punkt) væltede forsla
get med følgende begrundelse: »... bekla
ger ikke at kunne stemme for, da skrivelse 
... rummer to forskellige forslag, og Preben 
Nielsen [A] ikke ønsker at præcisere, hvil
ket af disse der skal stemmes om. Gruppe 
C+Z fastholder, at det vil være uansvarligt 
at ansøge om kun at udbygge til 2 spor, 
altså ca. 500 elever, når prognosen klart vi
ser, at der bliver brug for 2/i spor - ca. 600 
elever, hvorfor det allerede under planlæg
ningen vil være nødvendigt med en tilla
delse til max. 3 spor. En tilladelse til kun 2 
spor i planlægningsfasen kan medføre en 
uhensigtsmæssig skole med høje klassekvo
tienter og mange vandreklasser. Da skri
velsen til ministeren af 3/11 1977 efter vor 
opfattelse er i overensstemmelse med det 
centrale i forældrenes ønsker fastholdes 
denne.« Et forslag var altså allerede af
sendt til godkendelse i Miljøministeriet. På 
kommunalbestyrelsesmødet den 1. februar 
1918 forelå miljøminister Niels Mathias- 
sens svar. Det blev et nej til den foreslåede 
skoleudvidelse. Den konservative gruppe 

anmodede derfor om at få følgende udta
lelse ført til protokols:

»... Da vi ikke ønsker at bygge Vejlegårdsskolen 
grundet motorvejens luftforurening, samt med
virke til uhensigtsmæssige skolestørrelser, skal 
den konservative gruppe hermed stille følgende 
forslag til kommunalbestyrelsen: »Der foreta
ges en ændring af byplanen for Vallensbæk 
Landsby, således at der kan bygges et anneks til 
Vallensbæk Skole på en del af det areal syd for 
landsbyen, som er udlagt til boligbebyggelse. 
Afstanden til Vallensbæk Skole er meget lille, 
og vi forestiller os bygningerne udformet sådan, 
at de falder naturligt sammen med Landsbyen. 
Eleverne fordeles på en hensigtsmæssig måde, 
f.eks. børnehaveklasse til 5. klasse i annekset, og 
6. til 10. klasse i den nuværende skole, hvor der 
foretages de nødvendige bygningsændringer. 
Endvidere stiller vi forslag om, at det lovbe
falede byggeprogrammeringsudvalg nedsættes 
omgående. Der bør programmeres på en sådan 
måde, at materialet også kan anvendes, hvis det 
nyvalgte Hovedstadsråd giver dispensation til 
den nødvendige skoleudvidelse på det nuvæ
rende skoleareal.

Da det som nævnt er magtpåliggende for den 
konservative gruppe at undgå et helt nyt skole
byggeri tæt op ad en støjende, luftforurenende 
og stærkt trafikeret motorvej, håber vi, at kom
munalbestyrelsen kan samles om vort forslag i 
enighed.«

Umiddelbart tydede intet på en forestå
ende enighed, idet såvel SF som Socialde
mokratiet hver for sig også stillede forslag:

»SF genfremsætter, på baggrund af miljømini
steriets nye afslag, forslaget om at Vallensbæk 
Kommune optager forhandlinger med Hoved
stadsrådet om, at få lov til at udvide Vallensbæk 
Skole til 2 spor + idrætsanlæg, til gengæld for at 
undlade byggeri syd for landsbyen, undlade an
læg af Pugestens Allé og Vejlegårdsvejs tilslut
ning til Engvej, men derimod bevare Enghave
gård i nuværende skikkelse«.

Det socialdemokratiske forslag lød:

»Kommunalbestyrelsen træffer beslutning om 
at ansøge Hovedstadsrådet om adgang til at ud
vide Vallensbæk Skole til 2 spor (ca. 440 elever). 
Der bør samtidig undersøges, hvorvidt en even
tuel fremtidig udvidelse af skolekapaciteten ud 
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over 2 spor i det sydlige område kan placeres på 
byzoneområdet umiddelbart over for Vallens
bæk Skole ved Enghavegård (matr.nr. 3a)«.

Enighed opnåedes, - ikke om nogen af de 
tre forslag, men derimod om at det lovbe
falede programmeringsudvalg skulle udar
bejde skitser for 4 forskellige forslag. Fæl
les for disse var en indvendig renovering af 
skolen, ligesom man enedes om, at forar
bejderne til en lokalplan skulle påbegyndes 
omgående.276 Det omtalte byggeprogram
meringsudvalg kom til at bestå af 5 kom
munalbestyrelsesmedlemmer og 9 andre 
medlemmer fra forskellige instanser: sko
lenævn, lærerråd, elevråd etc. med borg
mester Poul Hansen som formand, - Erik 
Sejrup fra SF deltog fra sidelinjen som ob
servatør og havde ikke stemmeret.

Den 7. juni 1978 fremlagde skole- og fri
tidsvæsenet på kommunalbestyrelsesmødet 
to forskellige rapporter vedrørende skole
byggeriet. 8 af programmeringsudvalgets 
medlemmer heriblandt Poul Hansen (C) 
og Kurt Hockerup (C) var blevet enige om 
en udvidelse til max. 3 spor. Alligevel blev 
det SF’s solitære mandat, Erik Sejrup, der 
lagde ord til det endelige forslag:

»Kommunalbestyrelsen ansøger Hovedstadsrå
det om tilladelse til udbygning af Vallensbæk 
Skole til max. 650 elever mod arealkompensa
tion. Først udvides til 2 spor + servicefunktio
ner, der kan dække behovet ved senere udvi
delse til 650 elever. Det tilstræbes samtidig at 
elevtallet på Egholmskolen på længere sigt lig
ger omkring 700 elever. Kan dette ikke lade sig 
gøre standses udbygningen af Vallensbæk Skole 
ved 2 spor og en ny 2-sporet skole skal opføres. 
Arealkompensation ydes ved, at en kile på ca. 
10.000 m2 syd for Enghavegård friholdes for 
bebyggelse, samtidig med at der sikres fri pas
sage mellem en udvidet Vallensbæk Skole og 
Landsbyen.«277

For dette forslag stemte foruden Erik Sej
rup den konservative gruppe (8 ud af 9 - 
idet Kurt Hockerup havde erklæret sig in

habil), mens Socialdemokratiets 5 med
lemmer undlod at stemme. Trængslerne 
var imidlertid ikke bragt til ophør, thi på 
kommunalbestyrelsesmødet den 7. februar 
1979 skulle følgende behandles:
»SF-gruppen anmoder om optagelse af føl
gende: »Da det trækker ud med afklaringen (og 
dermed igangsætningen) af Vallensbæk skole
byggeriet, foreslår jeg hermed, at kommunalbe
styrelsen på mødet 7/2 1979 vedtaget at ud
arbejde en alternativ anlægsplan, der sikrer, 
at de afsatte midler (til anlæg 1979) bruges og 
mulighederne for lånefmanciering ikke forspil
des ...«.

Byggeriet var endnu ikke kommet igang! 
På kommunalbestyrelsesmødet en måned 
senere berettede borgmester Poul Hansen 
om endnu et afslag fra Planstyrelsen, hvor
efter man på Poul Hansens foranledning 
besluttede straks at gå i gang med en ud
videlse af Egholmskolen. Yderligere tre må
neder senere - den 28. juni 1979 - oplyste 
borgmesteren, at der var indløbet tilladelse 
til udvidelse på 1500 m2 af Vallensbæk 
Skole. Så lykkedes det endelig! Og allerede 
den 25. juli forelagdes dels et skitseprojekt 
til Vallensbæk Skoles udvidelse samt en 
forhøjelse af anlægsbevillingen (fra 2,4 til 
3,5 mill, kr.) for projektet for Egholmsko
len. Begge anlægsbevillinger blev vedtaget 
med stemmer fra C og F. På et ekstraordi
nært kommunalbestyrelsesmøde den 29. 
august forelå byggeprojektet for Vallens
bæk Skole til godkendelse. - Det blev god
kendt, men med ændringer og efter politi
ske sværdslag. Den 5. december 1979: »I 
henhold til overslag ... fra det rådgivende 
ingeniørfirma er den samlede anlægssum 
... opgjort til kr. 18.600.000 inkl. kr. 
600.000 til løst og fast inventar. Det ind
stilles at beløbet til inventar hæves til kr. 
1.000.000 inkl. moms«. Det blev bevilget 
med 9 stemmer fra C og F, 5 undlod at 
stemme (S). Det tog altså mere end 7 år,
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Vallensbæk Landsby og Skole juni 1983. Foto: Vallensbæk Kommune.
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Vallensbæk Havn indgår som et yderst charmerende led i en række lystbådehavne i hele strand
parken. Foto: Peter Sorenhis oktober 1995.

med internt tovtrækkeri og overordnede 
instansers indgriben, at få iværksat en sko
leudvidelse ved Vallensbæk Landsby.278 
»Udvidelsen blev gennemført på kun 5 
måneder, således at eleverne kunne flytte 
ind i nye klasselokaler efter juleferien«, op
lyser borgmester Kurt Hockerup april 
1996.279

KØGE BUGT STRANDPARK

En af de helt store fælleskommunale an
lægsopgaver, som Vallensbæk Kommune 
har været part i, er noget nær en genistreg. 
Det er imponerende at se fremragende ba
destrand, klitter og andre rekreative om
råder skabt ud af de forhåndenværende 
materialer: oppumpet sand og lidt mare
halm. Som enkeltstående sag er anlægget 

og driften af Køge Bugt Strandpark af be
tragtelig størrelse i arkivalsk henseende. 
Der gik meget papir til anlægget, megen 
tid og mange møder. Ikke mindst i Plan
lægningsudvalget for Køge Bugt-området, 
hvori en meget aktiv sognerådsformand - 
Poul Hansen (C) - deltog, drøftedes »ind
dæmningssagen«, som den kommende 
strandpark i 1965 blev kaldt:
»Poul Hansen efterlyste en detailleret plan for 
inddæmningen, idet projekter formentlig kan 
blive fremmet på grund af dets forholdsvis små 
økonomiske konsekvenser ... Såvel Poul Han
sen som Blixencrone Møller [medlem af udval
get] anmodede sekretariatet om nærmere at un
dersøge mulighederne for gennemførelse af 
projektet i etaper, idet 1.etapen dog måtte være 
en sandbræmme på hele strækningen som ind
dæmningens ydre afgrænsning.«290
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Ringebæk Sø opstod med anlægget af Køge Bugt Strandpark. Foto: Peter Sorenius oktober 1995.

I dette afsnit er det blot de vigtigste etaper 
af strandparkens historie, der vil blive sum
marisk berørt, - sådan som det ses af kom
munalbestyrelsens beslutningsprotokol.

Vi springer ti år frem til den 2. april 1975, 
hvor Hovedstadsrådet havde fremsendt en 
skrivelse i forbindelse med «... gennemfø
relse af inddæmningsprojektet »Køge Bugt 
Strandpark ...«281 Kommunalbestyrelsen 
godkendte på opfordring fra Hovedstads
rådet de økonomiske betingelser for gen
nemførelsen af projektet. I april indgik sta
ten og Hovedstadsrådet overenskomst for 
Køge Bugt Strandpark. »Efter overens
komsten overdrages rådet arealer for 12,5 
mill. kr. og et kontant beløb på 5 mill, kr., 
hvorefter staten er at betragte som frigjort 
i økonomisk henseende over for inddæm

ningsplanerne.«282 Borgmester Poul Han
sen blev i maj 1975 valgt som bestyrelses
medlem for I/S Køge Bugt Strandpark,283 
- Preben Nielsen (A) som suppleant. Inter
essentskabet »fremsender skrivelse af 6/9- 
77 om den overordnede havneplanlæg
ning. I/S anmoder om godkendelse af, at 
denne planlægning igangsættes.«284 Forslag 
til lokalplan, nr. 22, Køge Bugt Strandpark, 
Havn nr. 2, blev fremlagt for kommunalbe
styrelsen den 4.januar 1978.

At kommunen rent faktisk ved anlægget 
af strandparken var blevet større, betød at 
der skulle udarbejdes et tillæg til den eksi
sterende spildevandsplan,285 og at der 
skulle anlægges adgangsveje til parken. 
Man blev maj 1979 enige om at forlænge 
Vallensbæk Torvevej syd for GI. Køge 
Landevej ud til strandparken, samt at der 
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skulle opføres toilet- og servicebygnin
ger.286 Endelig finder man den 6. juni 1979, 
at kommunalbestyrelsen skulle godkende 
et udkast til ordensreglement for strand
parken. - Det betød, at anlægget var klar 
til brug for offentligheden.

STATIONSCENTRET -
VALLENSBÆK NÆRCENTER

S-banen var, som tidligere omtalt, længe 
ventet. Meget længe. Stationscentret var 
derfor også længe undervejs. Men der blev 
talt om det. Under overskriften »Stigende 
interesse for kommunale anliggender« 
omtalte Folkebladet den 14. september 
1972 to offendige møder med bl.a. borg
mester Poul Hansen og Kurt Hockerup fra 
Det konservative Folkeparti og formanden 
for den socialdemokratiske vælgerforening 
Freddie Birtø samt Verner Berthou (A). 
Kommunalpolitikerne havde samlet mere 
end 300 tilhørere til diskussion af dette og 
hint. Af artiklen fremgik bl.a.:

»Kurt Hockerup irriterer mig, når han ustand
selig siger »Når centret kommer« - skal vi ikke 
hellere rette det til »Hvis centret kommer«, 
sagde Birtø ...«.

Og der var kun et par uger til, at jernbanen 
skulle indvies. S-banen til Vallensbæk åb
nedes for offentligheden den 1. oktober 
1972, dagen før afstemningen om Dan
marks indtræden i EF. Men centret lod 
vente på sig. Den 6. april 1977 stillede den 
socialdemokratiske gruppe i kommunalbe
styrelsen forslag om en principiel drøftelse 
af Stationscentrets fremtid, og i november 
1977 spurgte Preben Nielsen atter til cen
terplanerne. Et helt konkret holdepunkt 
fik man den 1. februar 1978, hvor kommu
nalbestyrelsen skulle tage stilling til et for
slag til centerbyggeri udarbejdet af inge
niør K. Hviid Nielsen m.fl.:

»Byggeriet er ikke identisk med det i byplanen 
foreskrevne, og der skal tages stilling til, hvor
vidt realisering af det fremsendte projekt vil 
kræve udarbejdet en ny lokalplan eller projektet 
skønnes at falde ind under ... mindre betydende 
lempelser. Det kan oplyses, at den i byplanen 
viste parterreplan ikke udføres, men at i øvrigt 
byplanens principielle sigte med opførelse af 
butikker og offentlige bygninger samt gennem
føring af kommunens hovedsti stadig er til
godeset.«287

Den konservative gruppe samt Karsten 
Hastrup Stilling (Z) mente, modsat de øv
rige partier (A, B og F), at der ikke var 
behov for udarbejdelse af en ny byplan. 
Centerplanerne diskuteredes løbende288, 
og \juni måned blev et bibliotek på ca. 900 
m2 i centret vedtaget. Ole Osbæck (A) 
spurgte [juli om antallet af fødevarebutik
ker og om kommunens indflydelse på bu
tiksarealer i centret. Borgmester Poul 
Hansen oplyste, at bygherren (ingeniør 
K. Hviid Nielsen) kunne bebygge et vist 
areal, »men antallet og arten af butikker 
har kommunen ingen indflydelse på«. Det 
fremgik af et notat mellem bygherre og 
kommunen, at centerarealet var på 37.140 
m2, hvoraf kommunen ejede godt 17.000 
m2. På opfordring fra SF vedtog man at 
afholde borgermøde l.maj 1979 med ori
entering og debat om centerbyggeriet289. 
Den 28.jtmi 1979 omtaltes stationscentret 
som Vallensbæk Nærcenter, skønt officiel 
navngivning af centret først blev vedtaget 
3. oktober 1979.

I forbindelse med offentliggørelse af 
Hovedstadsrådets Planlægningsrapport nr. 
23, detailhandelen i hovedstadsregionen frem 
til 1992, oplyste bygningsinspektoratet, at 
Vallensbæk Kommune ifølge Danmarks 
Statistik i 1970 havde et butiksareal på ialt 
1.200 m2. I perioden til 1980 regnede man 
fra bygningsinspektoratets side med, at 
dette areal endog var reduceret. Planlæg
ningsrapporten anbefalede et maksimum 
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for butiksarealer på 1 m2/indbygger uden 
for de regionale storcentre. Kommunalbe
styrelsen tog efterfølgende passus fra byg
ningsinspektoratet til efterretning: »Val
lensbæk Nærcenter med 2.300 m2 samt en 
eventuel udvidelse til ca. 3.000 m2 kan såle
des ikke tilnærmelsesvis bringe kommu
nens butiksareal op i nærheden af det i rap
porten nævnte maximum på 11.800 m2«290.

Det var tanken at centret også skulle 
rumme andet end butikker: den 6. februar 
1980 bevilgedes kr. 2.350.000 til anlæg af 
daginstitutioner - ombygning af en tidli
gere købmandsbutik til midlertidige dagin
stitutioner - for børn i alderen 0-3 år ved 
stationen291. Den 29. oktober 1981 blev det 
vedtaget at overdrage en selvejende institu
tion under EGV at opføre og drive 20 lette 
kollektivboliger for ældre i centret.292

Kommunalbestyrelsen godkendte den 
2. marts 1988 Lokalplanforslag nr. 40 for Val
lensbæk Nærcenter, som opdelte centerom
rådet i 3 områder til henholdsvis detailhan
del, offentlige formål og boliger i overens
stemmelse med kommuneplanen293, men 
det har næppe været for at legitimere den 
tillægsbevilling, der i april samme år blev 
givet til nærpolitistationen i centret: 
10.000 kr. til lamper, gardiner og bille
der.294

Set i relation til de mange andre centre, 
der de sidste 10-20 år er blevet opført, sy
ner Vallensbæk Nærcenter ikke af meget. 
Og det er vel også derfor, man i al beske
denhed har valgt betegnelsen Nærcenter. 
Færdiggørelsen af Rønnebækhus (EGV) og 
rådhuset (jf. s. 150ff) i centerområdet, har 
dog været medvirkende til at give området 
et mere samlet præg, og der er ganske rart.

IDRÆTSANLÆGGET - VALLENSBÆK
IDRÆTSCENTER

Slår man op i J.P.TRAP: DANMARK, 5. 
udgaven fra 1959, findes en beskrivelse af 
de sociale og kulturelle forhold i Storkø
benhavn. Det er ikke store sager, man fin
der om idrætsanlæg i Vallensbæk Kom
mune:
»I forbindelse med Vallensbæk Skole findes 1 
fodbold- og 1 håndboldbane samt 1 gymnastik
sal. Alle disse enheder benyttes af idrætten uden 
for skoletid.«29’

Kort og præcist. Det var, hvad der var. Det 
er måske netop derfor, at idrætsanlægget 
som sag er fyldig, og er en af de sager, der 
gennem hele perioden 1977-93 vokser, - 
næsten proportionalt med anlæggets om
fang.

I præsentationen af skoleudvidelsen i 
Vallensbæk Landsby blev opførelse af et 
idrætsanlæg flere gange nævnt, eventuelt 
opført som anlæg i direkte forbindelse med 
skolen. Det blev til to anlæg, men de har 
det tilfælles, at være beliggende i »Den 
grønne Kile«, og er derfor underkastet 
nogle restriktioner af plankarakter.

Der var et solidt flertal for opførelse af et 
idrætsanlæg i Vallensbæk. En socialdemo
kratisk anmodning den 3. maj 1974 om 
»indkaldelse af idrætsudvalget med henblik 
på en drøftelse af påbegyndelsen af det 
projekterede idrætsanlæg snarest muligt 
efter anlægsstoppets ophør«, blev uden 
tøven vedtaget.296 Den l.fnni 1921 be
handledes den socialdemokratiske gruppes 
forslag om, at »kommunalbestyrelsen af
sætter en rammebevilling på 9 mill. kr. til 
opførelse af en sportshal i Vallensbæk 
Kommune. Idrætsanlægsudvalget anmodes 
om inden for disse rammer at udarbejde 
et projektudkast til kommunalbestyrel- 

’97 sen.«- '
Ideen havde så god grobund, at der af-
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Vallensbæk Idrætscenter. Foto: Finn Pilborg 
juli 1989.

sattes 11 mill. kr. til hal og idrætsanlæg. At 
der på dette tidspunkt eksisterede et 
idrætsanlægsudvalg fortæller, at ideen om 
et idrætsanlæg var alment udbredt, at det i 
hvert fald ikke var nogen ny tanke. Alle
rede i slutningen af juni forelå fra byg
ningsinspektoratet Forslag til lokalplan nr. 
19 for idrætsanlæg på matr.nr. 3a m.fl. Det 
fremgår, at planforslaget blev udarbejdet 
under hensyntagen til dispositionsplanen 
for Køge Bugt-området samt byudvik
lingsudvalgets dispensation af 14. marts 
1967. Byplan- og byggesagsudvalgets ind
stilling om at anbefale forslaget blev ved
taget med 14 stemmer - kun Erik Sejrup 
(F) stemte imod, idet han fandt principielt, 
at »bygningen skal placeres i byzone, sub
sidiært ønskes bygningen placeret øst for 
Gammelgaard da den anviste placering af 
bygningen vil være for dominerende i det 
rekreative område ...«298 Som formand for 
idrætsanlægsudvalget valgtes Kurt Hocke- 
rup (C).

I september 1911 forelå indsigelser fra 
forskellige instanser, - bl.a. gjorde Miljø
ministeriet gennem Skovstyrelsen indsi
gelse mod, at arealets anvendelse blev fast

lagt på et tidspunkt, hvor planlægningen af 
kileområdet endnu ikke var tilendebragt. 
Hovedstadsrådet kunne heller ikke god
kende planforslaget under henvisning til 
uafklarede forhold omkring placeringen af 
en 400kV-ledning. Samtidig udtalte Ho
vedstadsrådet dog, at områdets anvendelse 
til idrætsformål »stemmer overens med det 
forslag for rammeplan, der er under ud
arbejdelse i Hovedstadsrådet.«299 Således 
kom Hovedstadsrådets indsigelse til at 
modsige Miljøministeriets, og byplan- og 
byggesagsudvalget i Vallensbæk affejede da 
også indsigelserne med: »Da eneste væ
sentlige indsigelse mod lokalplanforslaget 
drejer sig om placeringen af 400kV-led- 
ningen, vil udvalget anbefale, at kommu
nalbestyrelsen anmoder Hovedstadsrådet 
fremme en endelig afklaring ...«, hvilken 
anbefaling blev vedtaget.

Behandling af anlægsbevilling var næste 
punkt. Der var 4 forskellige løsningsmo
deller til hver sin pris på mødet den 1. fe
bruar 1918, - der var dog tale om et langt 
større idrætsanlæg end den oprindeligt 
skitserede sportshal. Det fuldt udbyggede 
anlæg blev anslået til en pris af 28.788.000 
kr. og skulle omfatte idrætshal og træ
ningshal med alle dertil hørende service
rum, samt alle udendørs anlæg. En mere 
reduceret udgave af dette projekt ville und
lade anlæg øst for en kommunal hovedsti, - 
pris kr. 26.968.000. Man enedes (så godt 
som) om det tredje forslag, der blev præci
seret til: Reduceret anlæg med udeladelse 
af anlæg øst for hovedsti, samt P-plads med 
grusbelægning, løbebane med cinders, til
skuerplads som grusareal, 4 tennisbaner 
med kunststofbelægning, udeladelse af lys
anlæg ved opvisningsbane, reduktion af 
terrænbelysning.300 Prisen for denne her
lighed: omkring 26 mill. kr. Forslaget blev 
vedtaget med alle stemmer på nær Erik 
Sejrups, der ønskede en protokoltilføjelse:
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»Da omkostningerne ved idrætsanlægget er 
blevet så store, at de nu griber kraftigt ind i 
kommunens planlægning, må SF dybt beklage, 
at det ikke har været behandlet på et borger
møde. SF må også stærkt beklage, at man ikke 
har givet anlægget et bredere indhold med flere 
faciliteter til kulturelle og andre formål«.

Men også det radikale medlem, Ole Møller 
Jensen, som havde stemt for forslaget øn
skede en tilføjelse til protokollen:

»Gruppe B finder det kritisabelt, at de økono
miske konsekvenser af opførelsen og driften af 
idrætscentret ikke er tilstrækkeligt belyst gen
nem en normal sagsbehandling«.

SF og den socialdemokratiske gruppe til
sluttede sig den radikale udtalelse. Der var 
selvfølgelig også tale om en væsentlig høje
re pris for anlægget end de 11 mill., der var 
vedtaget som rammebevilling. Den 3. maj 
1978 blev det billigste licitationstilbud ved
taget301, men alligevel ansøgtes om en for
højelse af anlægsbevillingen i første om
gang fra 26 til 27,5 mill, kr., og i anden, 
den 28.juni 1979, til ialt 30 mill, kr.302, 
hvilket begge gange blev vedtaget uden 
Erik Sejrups stemme. - Idrætscentret blev 
indviet den 19. august 1979.

Under diskussionen af anlægsbevillin
gerne for 1980, den 3. september 1980, for
ventedes de samlede anlægsudgifter for 
Vallensbæk Idrætsanlæg at løbe op i kr. 
31.252.000, - restbeløbet bevilgedes. 
Regnskabet for anlægsbevillingerne lå til 
godkendelse den 7. april 1982, og anlægget 
havde da endeligt kostet kr. 31.296.142,-. 
Merudgiften blev godkendt.

En principgodkendelse af anlægsudgif
ter til idrætscentrets fodboldarealer samt 
nyopførelse af 2 tennisgrusbaner blev 
7. mans 1984 godkendt med 12 stemmer 
mod 1 (F).

Der gik næsten 8 år, før idrætscentret 
atter optrådte i beslutningsprotokollerne. 
Da drejede det sig om et forslag fra borg-

Cafeteriet i Vallensbæk Idrætscenter. Foto: 
Finn Pilborg mans 1996.

mester Poul Hansen om en tillægsbevilling 
på kr. 680.000,- ex. moms til en »renove
ring af de 4 kunststofbelagte tennisbaner i 
Idrætscentret.«31” En tennishal304 til brug 
for tennisklubben var i mellemtiden også 
blevet opført i »Den grønne Kile«. Ind
holdet af en aftale med kreditorerne vedr. 
tennisklubbens hal indebar en kommunal 
overtagelse pr. 1. oktober 1991.305

GOLFCENTER OG RIDECENTER

To andre store fritidsanlæg, som blev an
lagt i »Den grønne Kile« fra midten af 
80erne - golfbane og ridecenter, hænger 
nøje sammen med udviklingen på planom
rådet og her specielt kommuneplanen, hvis 
formelle lovgrundlag udvikledes i 70erne 
med vedtagelse i Folketinget af Kommune- 
planloven af 1975. Forslaget til kommune
planen for Vallensbæk Kommune blev ved
taget af kommunalbestyrelsen den 7. de
cember 1983, og var herefter fremlagt til 
offentlig debat i 4 måneder fra 1. februar 
1984.1 alt væsentligt rokkede indsigelserne 
ikke ved de vedtagne hovedprincipper i 
kommuneplanforslaget, og den 27. juni
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Træning i ridehal i Vallensbæk Ridecenter. 
Foto: Peter Sorenius januar 1995.

1984 kunne kommunalbestyrelsen vedtage 
den endelige plan, der skulle operere inden 
for de i regionplanen afstukne rammer. Al
lerede under kommunalbestyrelsens vedta
gelse af kommuneplan/orrAzget december 
1983 blev anlæg af en golfbane i »Den 
grønne Kile« omtalt, og behandlet samlet

forelå et udkast til principiel godkendelse 
(inden den endelige vedtagelse af kommu
neplanen) af hurtig igangsættelse af an
lægsarbejder ved såvel idrætscentret, det 
regionale ridecenter ved Korsagergård 
som det regionale golfcenter den 7. marts 
19g4.w6 por idrætscentrets vedkommende 
gjaldt det udbygning af træningsarealer til 
fodbold samt anlæg af to tennisgrusbaner 
til en skønnet pris på 4,2 mill. kr. Ridecen
tret ved Korsagergård skulle påbegyndes 
med anlægsarbejder for skønnet 2,5 mill, 
kr., og golfcentrets 1. etape til en pris af 1,5 
mill. kr. Politisk enighed var der ikke tale 
om. Størst var modviljen mod de regionale 
golf- og ridecentre, til hvis anlæg såvel so
cialdemokraterne som SF stemte imod.307 
Den samme modvilje afspejledes i behand
lingen af Forslag til lokalplan nr. 34 for en del 
af det rekreative område i Vallensbækkilen den 
6. marts 1985. Planen havde til formål at

Fra indvielsen af Vallensbæk Ridecenter 9.-11. august 1991. Foto: Finn Pilborg.
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Vallensbæk Golfcenter. Foto: Steen Vedel maj 1992.

fastlægge arealanvendelsen for området 
mellem den projekterede Vallensbæk Tor
vevej og Brøndby Kommune. Man øn
skede området udlagt til golfbane, græs
slette, vejanlæg og transportkorridor m.m. 
Ganske vist blev forslaget vedtaget, men 
det skete uden SF’s og den socialdemokra
tiske gruppes medvirken, der begge øn
skede udtalelser ført til protokols. Gruppe 
A ønskede, at det til golfbane udlagte areal 
reserveredes til rekreative formål, der ikke 
skulle realiseres i planperioden 1982-92, 
men i den tid henligge som landbrugsareal. 
SF’s modstand var yderligere udtalt, idet 
man slet ikke ønskede Vallensbæk Torvevej 
anlagt, men hele området øst for landsbyen 
planlagt i en sammenhæng. Endvidere øn
skede SF ikke konkrete forslag gennemført 
i planperioden, ligesom man kritiserede, at 
det økonomiske grundlag og behovet for 

en golfbane ikke var tilstrækkeligt belyst.308
Det kan derfor undre, at en ansøgning 

om principiel tilladelse til opførelse af 
klubhus for golfklubben blev vedtaget med 
11 stemmer mod 2 året efter, - modstanden 
var altså reduceret til SF’s 2 mandater.309 
Det undrer ikke mindst, da den socialde
mokratiske gruppe i februar 1988 sammen 
med SF stemte mod anlægsbevillinger for 
såvel regionalt golfcenter som regionalt ri
decenter. Der var tale om bevillinger på kr. 
600.000 til færdiggørelse af golfcentret, og 
to forskellige bevillinger på ialt 3 mill. kr. 
til ridecentret.310 Yderligere en anlægsbe
villing på kr. 600.000 til ridehal i det regio
nale ridecenter blev vedtaget den 4. maj 
1988 alene på de konservative mandater. 
Under behandling af tillægsbevillinger i 
slutningen af 1989 stillede SF’s gruppe i 
kulturelt udvalg forslag om (et forslag som
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Pilehavegruppens tøndeslagning foran spejder
hytte på Krageøen, fastelavn 1994. Foto: Pia 
Hjelmbo.

gruppe A tilsluttede sig), at kommunen op
tog forhandlinger med golfklubben med 
henblik på at få sikkerhed for, at driften i 
1990 kunne hvile i sig selv. Da sagen kom 
op i kommunalbestyrelsen ønskede den 
konservative gruppe en udtalelse ført til 
protokols: »Gruppe C forventer, at driften 
af golfbanen i 1990 hviler i sig selv ...«, 
mens SF protesterede over ikke at få sit 
forslag bragt til afstemning.’11

SF’s gruppe i kommunalbestyrelsen blev 
ved kommunevalget 21. november 1989 
halveret fra 2 til 1 medlem, så på den måde 
kan man godt sige, at den fortløbende 
modstand mod såvel ridecenter som golf
bane blev mindre udtalt i tiden derefter. 
Det ses i hvert fald, at da skole- og fritids
væsenet maj 1990 udbad sig en anlægsbe
villing nærved 5 mill. kr. til færdiggørelse 
af Vallensbæk Ridecenter, stemte de kon
servative, socialdemokraterne og Venstres 
medlem for (14) og kun SF imod. Det er 
muligt, at Team Danmarks godkendelse af 
ridecentret i april 1990, i første omgang 
som regionalt center og fra 1992 som ho
vedcenter for Dansk Ridesport’12, har væ

ret medvirkende til den større politiske op
bakning. I oktober 1990 forelå regnskabet 
for anlægsbevillingerne til Regionalt Ride
center ved Korsagergård. Det var opsplit
ter i tre, dels centret til godt 5^ mill, kr., 
dels en ny staldbygning til lidt over 4 mill, 
kr. og en ridehal til godt 3 mill, kr.11’

Det kommunalt ejede golfcenter bort- 
forpagtedes den 2. januar 1991 ved en for
pagtningsaftale med anlægsgartnerfirmaet 
A. Walther Jensen A/S. For denne aftale 
stemte 9 (C+V), mens 5 (A+F) stemte 
imod.314

Golfcentret var imidlertid ikke færdig
gjort, thi borgmester Poul Hansen foreslog 
på mødet den 6. maj 1992, at der blev givet 
en anlægsbevilling på 2 mill. kr. med rådig
hedsbeløb i 1992. »Beløbet skal anvendes 
til ombygning af par-3-bane til 9-hulsbane, 
for dermed at øge banens brugs- og kon
kurrenceværdi.«31’ Borgmesterens forslag 
blev vedtaget alene med den konservative 
gruppes 8 stemmer, da Venstres medlem, 
Arne Vestergaard Værum undlod at 
stemme, og den socialdemokratiske grup
pes 6 medlemmer stemte imod. - Man ser 
her, at SF’s repræsentation i kommunalbe
styrelsen som ved et trylleslag er skrumpet 
ind til ingenting, og at den socialdemokra
tiske er vokset, endskønt der ikke har været 
afholdt valg til kommunalbestyrelsen i in
deværende periode. Forklaringen er den, at 
SF’s indvalgte medlem, Ole Nyborg Chri
stensen, i februar 1992 fik tilladelse til at 
udtræde af kommunalbestyrelsen p.g.a. 
fraflytning3lrt, hvorfor stedfortræderen Jan 
B. Jansteen indkaldtes.317 Allerede dagen 
efter indsættelsen meddelte Jan B. Jan
steen, at han fremover ville tilslutte sig den 
socialdemokratiske gruppe. Således for
svandt SF’s repræsentation i kommunalbe
styrelsen.
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ØVRIGE FRITIDSANLÆG

Trods socialdemokratisk og folkesociali- 
stisk modstand var det lykkedes at få gen
nemført tre betragtelige fritidsanlæg øst 
for Landsbyen (idrætsanlægget i »kilen« 
var også et socialdemokratisk hjertebarn): 
tennishallen og det regionale golfcenter, 
samt det regionale ridecenter vest for 
Landsbyen. Det skal jo nok ikke tolkes, 
som var oppositionen modstandere af en
hver form for idrætsudøvelse, måske sna
rere som forskellige opfattelser af, til 
hvilke formål man har ønsket »Den 
grønne Kile« anvendt. Men man kan godt 
sige, at der blandt de konservative har væ
ret en endog meget stor konsensus i fritids
spørgsmålet. At der måske har været tale 
om en bevidst strategi i ønsket om at skabe

Vallensbak Vandskiklub afholdt 1.-9. august 
1992 DM i vandski på Vallensbæk Sø. Foto: 
Finn Pilborg august 1992.

Klubhuse i Vallensbæk Havn - her fra ind
vielse af juniorhuset. Foto: Finn Pilborg 12/6 
1994.

en bred vifte af sports- og fritidsanlæg. De 
4 allerede nævnte anlæg er nemlig ikke de 
eneste tiltag i den retning. Der er inve
steret i anlæg af spejderhytter318 (Krage
øen), klubhuse i Vallensbæk Havn319, vand
skicenter320, Vallensbæk Sejlklub321, Kano-
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Sejler på vej ud af Vallensbæk Havn. Foto: Peter Sorenius februar 1995.

og Kajakklubben122 og Sportsdykkerklub
ben321. Det særegne ved disse foreningsan
læg er den offentlige karakter, de har fået. 
Det er nok ikke helt almindeligt, at en lille 
kommune, som i en menneskealder har 
været under borgerligt flertalsstyre, i den 
grad med kommunale midler har satset på 
»fritidsfolket«, som tilfældet er i Vallens
bæk. Anlæggene er kommunalt ejede, - og 
det er jo ikke små anlæg.

VALLENSBÆK MENIGHEDSRÅDS 
SOGNEGÅRD

At Den grønne Kiles kvaliteter som re
kreativt område også indebærer en indbyg
get problematik blev belyst under behand
lingen af idrætsanlægget og opførelse af 
golfbane m.m. Endnu tydeligere blev den 
iboende konflikt ved Vallensbæk menig
hedsråds opførelse af en sognegård i nær

heden af kirken, hvor selv den konservative 
konsensus en overgang blev brudt. Menig
hedsrådet ved Vallensbæk Kirke ønskede at 
opføre en sognegård i umiddelbar tilknyt
ning til kirken. Der blev derfor udskrevet 
en arkitektkonkurrence om projektet, og 
menighedsrådet valgte arkitektfirmaet 
Hoff & Windinge I/S’s projektforslag. 
Forslaget blev sendt til orientering til kom
munalbestyrelsen, der behandlede det på 
mødet den 5. december 1979. Forinden 
havde bygningsinspektoratet haft sagen til 
udtalelse, og kunne oplyse at »bebyggelsen 
er beliggende inden for det i partiel byplan
vedtægt nr. 4 udlagte areal omkring kirken, 
som i princippet skal friholdes for bebyg
gelse, - dog kan tillades opført bygninger 
med tilknytning til kirken.«324

Byplan- og byggesagsudvalget havde 
også haft projektet til behandling. Forman
den for dette udvalg, Lone Schriver (C),
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Vallensbæk menighedsråds sognegård på Kirkebakke Allé. Foto: Finn Pilborg september 1989.

der 1974 afløste Poul Hansen på denne 
post, beklagede, at »det foreliggende pro
jekt ikke harmonerer med udseendet af de 
nærmest liggende beboelseshuse«525, og 
stemte sammen med Erik Sejrup (F) mod 
resten af kommunalbestyrelsen. Lis Winge 
Bang (A) tog i byplan- og byggesagsudval
get forbehold for projektet, men forbehol
det var åbenbart bortvejret på det efterføl
gende kommunalbestyrelsesmøde.

At den politiske modstand, der eksiste
rede mod sognegården, havde en vis folke
lig opbakning fremgår af, at Wallensbek- 
byes Laug tog afstand fra placeringen. 
Lauget foreslog i stedet, at en ny fjerde 
længe blev bygget til præstegården, hvilket 
kommunalbestyrelsen afviste.526

Andre instanser blandede sig. Fred
ningsbestemmelser for området omkring 
kirken skulle ophæves, førend et byggeri 
kunne iværksættes. Dispensation fra fred

ningsnævnet indløb den 20. august 1981. 
Overfredningsnævnet ophævede imidlertid 
denne dispensation, hvorefter menigheds
rådet ansøgte kommunalbestyrelsen om at 
få ophævet fredningsbestemmelserne for 
det påtænkte areal.52' At det faktisk lykke
des, vidner Forslag til lokalplan nr. 36- Sog
negård vest for Vallensbæk Kirke om. Byplan- 
og byggesagsudvalget havde indstillet for
slaget til godkendelse, hvilket kommunal
bestyrelsen konfirmerede den 4.juni 
1985.Efter offentliggørelsesfasen af lo
kalplanforslaget, var der indløbet ganske få 
bemærkninger og indsigelser. Hovedstads
rådet og Københavns Amts tekniske for
valtning havde intet at indvende, ligesom 
Kirkeministeriet blot havde mindre be
mærkninger om arealet mellem sognegård 
og kirkegård. De væsentligste indsigelser 
var lokale. Wallensbekbyes Laug mente, at 
sognegården ikke burde opføres så tæt ved
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Vallensbæk Kirke og Kirkegård. Fotograferet under Københavns Amtsmuseumsråds registrering af 
bevaringsværdige gravminder på kirkegården. Foto: Niels Peter Stilling maj 1991.

kirken, og lokalkomiteen for Danmarks 
Naturfredningsforening fremførte bl.a., at 
beplantning ikke måtte gå ud over udsigten 
til kirken. Alle indsigelser blev, som af byg
ningsinspektoratet foreslået, afvist, »da 
lokalplanforslaget er i overensstemmelse 
med Kommuneplan 1982-92.«329 Opførelse 
af sognegården blev foråret 1987 påbe
gyndt lige vest for kirke og kirkegård på 
Kirkebakke Allé og blev indviet 4. septem
ber 1988.

RÅDHUSBYGGERI

I takt med den eksplosive befolkningsud
vikling udvikledes større og større krav til 
den kommunale administration, der som 
følge af opgavernes voksende antal og om
fang måtte udvides. Mere personale - mere 
plads. I første runde nøjedes man med ud

videlser af og tilbygninger til de eksiste
rende barakbygninger på Lundbækvej. Det 
blev efterhånden til en lille barakby i Den 
grønne Kile mellem to nybyggerkvarterer, 
der var præget af sine skurvogne.

Set i bakspejlet og set i lyset af de mange 
administrative opgaver, som Vallensbæk 
Kommune måtte påtage sig i den hektiske 
udbygningsfase, var der vel den gang et 
endnu større behov for en moderne admi
nistrationsbygning svarende til den nuvæ
rende, end man har i dag. Men det har 
ganske givet været en politisk taktisk rigtig 
beslutning, at udskyde opførelse af et nyt 
rådhus til heksekedlen var gået lidt af kog.

Kommunalbestyrelsen havde i en lang 
periode holdt sine møder forskellige steder 
i kommunale bygninger - senest, hvor 
byggeri af rådhus kom på tale, på Korsa
gergård. Med et rådhusbyggeri kunne man
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Vallensbæk Rådhus et par måneder efter indvielsen. Foto: Finn Pilborg juni 1981.

flytte administrationen nærmere det tæt
test befolkede område i kommunen, ved S- 
stationen i Vallensbæk Nærcenter, der var 
udlagt til også at rumme anlæg af offentlig 
karakter.

Første gang man i beslutningsprotokollen 
hører om et rådhusbyggeri, er under be
handling af anlægsbevillinger for 1985, den 
26. juni 1985. Der bevilgedes kr. 500.000 til 
forundersøgelser.”0 På et møde for luk
kede døre den 3. august 1985 udtalte kom
munalbestyrelsen under drøftelsen af byg
geriet, at »der skal tages alle mulige hensyn 
til miljø, sundhed og sikkerhed.«”1 Alle
rede måneden efter kunne man på et til
svarende møde foretage afstemning om de 
forskellige projekter. På tværs af partiskel 
gik afstemningen, og for det endelige for
slag, som man må tro svarer til det nuvæ

rende rådhus, stemte 10 og 5 imod. Borg
mester Poul Hansen hørte til mindretals
gruppen.”2 Senere samme måned blev 
Budgetforslag for 1986, nyt rådhusbyggeri fo
relagt kommunalbestyrelsen. Borgmeste
ren indstillede, at der blev ændret ved bud
gettet således, at der til anlæg af admini
strationsbygning i 1986 blev afsat kr. 16 
mill, med et likviditetsforbrug på kr. 
6.614.000. For årene 1987, 1988 og 1989 
henholdsvis 8, 10 og 10 mill. kr. Forslaget 
blev vedtaget med de konservative manda
ter alene, da A og F undlod at stemme.”' 
Kun et par dage senere — den 2. oktober 
1985 - drøftedes økonomien vedrørende 
rådhusbyggeriet atter. På forslag fra øko
nomiudvalget bevilgedes 58,6 mill. kr. med 
et rådighedsbeløb på kr. 16 mill, i 1985/ 
1986. Ingen stemte imod forslaget, men SF 
undlod at stemme.”4
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Norske folkedansere på Rådbustoruet. Foto: Finn Pilborg 20. august 1987.

Der skulle gå mindre end et år førend 
Poul Hansen (C) i en beretning kunne tale 
om rejsegilde på det nye rådhus3”, og den 
3. december 1986 orienterede borgmesteren 
om indflytning i det nye rådhus »ultimo 
februar og lukning af administrationen i 
denne periode.«336 Den 4. februar 1987 var 
tæt på flyttedagen, og Poul Hansen med
delte, at det næste kommunalbestyrelses
møde kunne afholdes på det nye rådhus, 
samt at der ville blive »Åbent Hus for bor
gerne den 14. marts 1987 - kl. 12-17.«337

At det kan være vanskeligt at forudbe
regne de samlede udgifter til byggeri med 
færdiggørelse, inventar osv. er en kendt 
sag. I byggeprocesser opstår ofte nye ideer, 
vanskeligheder etc., som kræver en løs
ning, og det vil næsten altid koste ekstra. 
Til rådhusbyggeriet blev den 6. maj 1987 

bevilget godt kr. 6 mill, ekstra til dækning 
af udgifter uden for entreprisesummen.338 
Til gengæld har man fået et velfungerende 
rådhus med en diskret indre charme, og 
med plads til at rumme en moderne ad
ministration.

I sommeren 1994 har man fra rådhuset 
kunnet observere færdiggørelsen af et of
fentligt have- og parkeringsanlæg.

HOTELGRUNDEN

Lige i nærheden af Vallensbæk Nærcenter 
ligger en ubebygget grund. Ved vejstræk
ningen med det poetiske navn Strandespla
naden. Stedet blev hurtigt døbt Hotel
grunden, og man aner nok hvorfor.

I sommeren 1989 havde kommunalbe
styrelsen Forslag til lokalplan nr. 41 for Ho
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telgrunden til behandling. Lokalplanforsla
get havde forinden passeret teknisk udvalg, 
byggesags- og planlægningsudvalget samt 
økonomiudvalget med påtegning om god
kendelse på trods af socialdemokratisk 
modstand. I kommunalbestyrelsen fik for
slaget samme modtagelse, dvs. godken
delse med modstand - 9 for (C) og 5 imod 
(A + F):

»Gruppe F ønskede følgende afvigende mening 
tilført protokollen og medsendt lokalplanfor
slaget i høringsfasen: »Gruppe F kan ikke anbe
fale det skitserede projekt, da byggeriet vil 
medføre helt uacceptable støjgener for be
boerne i Nøddeboparken. Gruppe F ønsker 
grunden reserveret til medborgerhus og even
tuelt en byggelegeplads eller anden rekreativ 
funktion ...«w

Efter høringsfasen var der indløbet 14 ind
sigelser og bemærkninger: Fra Hoved
stadsrådet340 og DSB var der ingen be
mærkninger, mens Københavns Amt hen
stillede, at gældende byggelinjer blev over
holdt. Politimesteren havde kommentarer 
angående »oversigtsforholdene ved ud
kørslen og rabatgennembrydningen«. Cen
terforeningen i Vallensbæk Nærcenter ud
trykte tilfredshed med planen »med for
ventning om gavn og glæde for virksom
hederne i centret«, mens en række private 
gjorde indsigelse enten som enkeltperso
ner eller ved samlede skrivelser. Omfangs
rigest af disse var én fra Nøddeboparken 
m.m. underskrevet af 827 personer, der 
ønskede Kommuneplanens beskrivelse af 
arealets anvendelse opretholdt. En anden 
samlet indsigelse var fra »Hytte«kvarteret 
med 94 underskrifter.

Teknisk forvaltning indstillede indsigel
serne til afvisning! til stor fortrydelse for 
den socialdemokratiske gruppe i bygge
sags- og planlægningsudvalget. Gruppen 
beklagede at teknisk forvaltning havde af
givet »indstilling i sager af politisk karak-

Model af det projekterede (og skrinlagte) hotel
byggeri på Strandesplanaden. En af baggrun
denefor de konservatives ønske om hotelbyggeri 
var, at kommunen selv skulle råde over sen
gepladser til deltagere fra fritidsanlæggenes 
mange nationale og internationale stævner. 
Foto: Finn Pilborg oktober 1989.

ter«, og ønskede at følge indsigelserne og 
lokalplanen afvist. Den socialdemokratiske 
gruppe i økonomiudvalget opretholdt 
samme standpunkt, men var i mindretal, 
hvorefter kommunalbestyrelsens konserva
tive flertal godkendte lokalplanforslaget 
med 9 stemmer mod 6 (A+F).341

Samme markante standpunkter blev 
trukket op, da forslag til optionsaftale mel
lem kommunen og FG ArchiDesign den 
2. maj 1990 blev drøftet af kommunalbe
styrelsen. Forslaget blev vedtaget med den 
mindst mulige margen 8 (C) mod 7 
(A+F+V).342 Det sidste, man hører til ho
telbyggeriet i beslutningsprotokollen, er 
fra maj 1990, hvor det siges:

»I henhold til forslaget har optionstager en ret 
til inden for optionsperioden [1. april 1990 til 
1. august 1990] at købe ... [Strandesplanaden 
110-120] for en pris på kr. 21 mill, på nærmere 
anførte vilkår.«543

Herefter bliver der mærkeligt stille om
kring Hotelgrunden.
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KOMMUNALBESTYRELSENS PULS

Gennemlæsning af samtlige beslutnings
protokoller for Vallensbæk kommunalbe
styrelse for perioden 1958-94 giver en sær
lig fornemmelse af et rytmisk forløb. Det 
ene år følger det andet, budgetter 1.-be
handles, 2.-behandles, grundskyldspromil
ler og udskrivningsprocenter fastsættes, sa
ger om personaleansættelser og skolepla
ner passerer, nye navne optræder, færre 
forsvinder. En gård købes. Budgetter 1.- 
behandles, 2.-behandles, grundskyldspro
miller og udskrivningsprocenter fastsættes, 
rutinesager om personaleansættelser og 
skoleplaner passerer, nye navne optræder, 
færre forsvinder. Lokalplanforslag. Kloa
kering. Budgetter 1.-behandles, 2.-behand
les, grundskyldspromiller og udskrivnings
procenter fastsættes, rutinesager om perso
naleansættelser og skoleplaner passerer, 
nye navne optræder, færre forsvinder. Ny 
vandforsyning. Nyt boligkvarter. Ny vej. 
Budgetter 1.-behandles, 2.-behandles, 
grundskyldspromiller og udskrivningspro
center fastsættes, rutinesager om persona
leansættelser og skoleplaner passerer, nye 
navne optræder, færre forsvinder. Nyt an
læg og renovering af ældre. Der er ligesom 
en cyklus i forløbene. En puls. Det er ikke 
så ejendommeligt, når man skal henholde 
sig til et budget, der er fastlagt for et år ad 
gangen, eller en skoleplan vedtaget for et 
år, eller henholde sig til styrelsesloven og 
afholde kommunalvalg hvert fjerde år. Det 
skaber en rytme i det kommunale liv.

Årene har imidlertid også sine menne
skelige konstanter. Den mest fremtræ
dende er unægtelig Poul Hansen, der siden 
1958 har deltaget i og været en udfarende 
kraft i Vallensbæks udvikling. I den alt
overvejende tid, 32 år, endog som kommu
nens politiske leder. Kun få lokalpolitikere 
i landet kan gøre ham den rang stridig. 
Med kommunalvalget den 16. november 

1993 var en epoke ved at rinde ud. Valget 
betød imidlertid ikke et farvel til kommu
nalpolitik for Poul Hansen, men måske 
snarere en personlig reorganisering af det 
politiske liv. Poul Hansen havde besluttet 
sig for at træde tilbage som borgmester ved 
årets udgang, for at lade nye kræfter 
komme til. Nye og nye er måske så meget 
sagt, men yngre - Det konservative Folke
partis spidskandidat til borgmesterposten, 
var en gammel kending og erfaren kom
munalpolitiker: Kurt Hockerup. Kommu
nalbestyrelsens konstituerende møde den 
2. december 1993 var derfor også en skelsæt
tende begivenhed:

»I følge Valgbogen ved valget til kommunalbe
styrelsen den 16. november 1993 er følgende er
klæret for valgte for perioden 1. januar 1994 til 
31. december 1997:

Medlem nr. 1: 
medlem nr. 2: 
medlem nr. 3: 
medlem nr. 4: 
medlem nr. 5: 
medlem nr. 6: 
medlem nr. 7: 
medlem nr. 8: 
medlem nr. 9: 
medlem nr. 10: 
medlem nr. 11: 
medlem nr. 12: 
medlem nr. 13: 
medlem nr. 14: 
medlem nr. 15:

Kurt Hockerup 
Charlotte Krog [Mayntz] 
Jørgen Pedersen
H. C. Petersen
Birthe Knaack
Lone Schriver
Ole Frederiksen
Poul Hansen
Henrik Rasmussen
Birthe Pedersen
Inger Johansen
Jan Grubak
Steen Asgreen
Niels Jørgensen 
Ole Christensen«

Valg af borgmester var næste punkt på 
dagsordenen. Valget blev ledet af den af
gående borgmester Poul Hansen, som det 
medlem, der havde siddet længst i kommu
nalbestyrelsen. Kurt Hockerup var eneste 
foreslåede kandidat til borgmesterposten 
og blev valgt med samtlige stemmer. 
»Herefter overtog Kurt Hockerup som ny 
formand for kommunalbestyrelsen ledel
sen af mødet.«344

154



KAPITEL 7

Det kommunale styres blå bog.
Vallensbæk 1958-1994345
Portrætter af sogneradsformænd og borgmestre i Vallensbæk 1958-94

Portræt af fhv. sognerådsformand 
Hans Sørensen.

Sørensen, Hans Peter (A) (1897-1976)
Formand, fhv. sognerådsformand. Født 

16. maj 1897 i Vallensbæk; død 19. februar 
1976 i Vallensbæk. Forældre: arbejdsmand 
Hans Peter Sørensen, Vallensbæk og syer
ske Maren Kirstine Sørensen f. Petersen, 
Vallensbæk.

Gift 17. november 1922 med husmoder 
Else Margrethe Eugenie Mortensen, født i 
København 27. november 1900, død 8. de
cember 1985. Forældre: arbejdsmand H.P. 
Mortensen og Marie Kirstine Mortensen f. 
Christensen.

Efter endt skolegang i Vallensbæk kom 
Hans Sørensen ud at tjene hos sognets 
bønder. 1925-1947 ansat som kusk på Ve
stre Kirkegård. I en overgangsperiode på 
Sundby Kirkegård. 1947-64 formand på 
Bispebjerg Kirkegård.

Første gang indvalgt til sognerådet for 
Socialdemokratiet ved valget 1925.
Medlem af sognerådet 1925-29 og 
1933-67, medlem af kommunalbestyrelsen 
1967-70. Sognerådsformand 1933-35, 
1941-46,1953-56,1957-62. Næstformand i 
sognerådet 1962-66, 2. viceborgmester 
1967-70.
For perioden 1958-70 medlem af:

Portræt af sognerådsformand Hans Sørensen.

— kasse- og regnskabsudvalget 1958-66, 
formand 1958-62

- teknisk udvalg 1958-64 og 1966-70
- socialt udvalg 1958-62 og 1966-70, for

mand 1958-62
- byplanudvalget 1963-66, 1968-70
- børneværnet, formand 1958-66
- sundhedskommissionen, formand

1958-62
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- hegnssynsmand 1963-67 
- landvæsensnævn 1963-70 
- brandkommission 1966-70 
- bygningsrådet 1966-70 
- udvalget for fast ejendom 1966-70 
- lossepladsudvalget 1966-70
- udvalg for Avedøre Kloakværk 1966-69 
- Vallensbæk Kommunes Boligselskab 

1966-70
- Sygeplejeforeningen 1966-70
- ekspropriationskommissionsdelegeret 

1966-70
- byggeudvalg for Egholmskolen 1966-70

Hans Sørensen var Socialdemokrat med 
stort S, og blev tidligt medlem af den soci
aldemokratiske forening i Vallensbæk. 
Kort efter dens oprettelse i 1916 var Hans 
Sørensen en central person, understreget 
ved, at han var formand for partiforenin
gen i mere end en menneskealder. Hans 
Sørensen fik en omskiftelig politisk karri
ere: indvalgt i sognerådet for socialdemo
kratiet 1925, men formåede ikke at blive 
genvalgt ved valget 1929. Da Hans Søren
sen 1933 kom tilbage i det politiske rampe
lys, skete det imidlertid med manér. Som 
sognerådsformand. For første gang i sog
nets styre var det lykkedes en ikke-gård- 
ejer346 at blive valgt til formand. Og så en 
socialdemokrat. Det var et vendepunkt i 
Vallensbæks politiske liv og markerede, at 
nye tider var på vej. I mange år fremover 
blev det med Hans Sørensen ved roret. 
Frem for alt var Hans Sørensen dog val
lensbækker. Boede livet igennem på 
Brøndbyvej i sit fødehjem, der havde været 
i familiens eje i mange generationer. På 
nær sit erhvervsarbejde ved københavnske 
kirkegårde faldt langt hovedparten af Hans 
Sørensens virke i Vallensbæk: familie, ven
ner, politik og fritidsinteresser. Fra ganske 
ung meget aktiv jæger og var 1932 med
stifter af Glostrup og Omegns Jagtfore

ning (den senere Vallensbæk og Omegns 
Jagtforening).

Kong Hans var et tilnavn, Hans Søren
sen fik blandt arbejdskollegaer34' på kirke
gårdene. Det hentydede dels til karrieren 
som lokalpolitiker og sognerådsformand 
og dels til, »at Hans kunne være noget ilter 
og egenrådig. Men man lyttede til ham. 
Det forventedes. Han var af den gamle 
skole.« At Hans Sørensen også besad en 
egen humor vidner følgende om: »På 
Sundby Kirkegård havde vi en overgartner 
fra Bornholm. Han kendte til Hans Søren
sens ivrige interesse for og dygtighed som 
jæger og spurgte ham, om ikke han kunne 
skaffe ham en hare. Jo, det ku’ Hans Søren
sen da godt. Og et par dage senere dukkede 
han op med en tilsnøret papirsæk. Over
gartneren sagde tak, og sækken blev hægtet 
på cyklen. - Sækken blev af initiativrige 
kollegaer skiftet ud med en anden indehol
dende en selvdød kat. Der gik nok en dags 
tid eller to, da Hans Sørensen blev ringet 
op af overgartneren. »Du Sørensen, hvor
dan ser en hare ud?« - »Hvordan en hare 
ser ud? Det er sgu’ da sådan en med lange 
ører og kort hale!« - Pause. - »Denne her 
ser nærmest omvendt ud«. - Pause - 
»Såeh, jamen, så er det nok fordi, jeg har 
skudt den omvendt.«348

1962 var et andet skelsættende år i Val
lensbæks historie og i Hans Sørensens liv. 
Endnu en gang var nye tider på vej og en 
ny politisk stjerne for opadgående. Ved 
sognerådsvalget 6. marts 1962 måtte Hans 
Sørensen se sig slået af den konservative 
Poul Hansen. En øjenvidneberetning349 
om de bevægede martsdage fortæller: 
»Når skatteligningen i marts måned var af
sluttet, plejede det samlede sogneråd med 
damer, den ansatte i skattevæsenet, den 
udefrakommende skatteekspert fra amts
ligningen samt kommunaldirektøren - alle 
med damer, at tage i teatret. Derefter gik 
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man i natklubben Valencia på Vesterbro
gade i København for at spise natmad. 
Denne gang skulle vi i Det ny Teater for at 
se »Den, der ler sidst«. Og så gik jeg hen 
og vandt valget... De ville ikke kendes ved 
mig, da jeg kom ind i teatret, men vendte 
ryggen til. Vi så teaterstykket, og gik da 
også i Valencia og fik natmad med øl og 
snaps. Der var stuvende fuldt. Og lige 
pludselig rejser Hans Sørensen sig op. Slår 
på sit glas. Gjorde tegn op til musikken. De 
stoppede. Og så holdt han tale for mig. 
Hans Sørensen sagde, at selvfølgelig var 
det da kedeligt, at han ikke længere var 
sognerådsformand, men »du er så meget 
yngre, så det skal sgu’ nok gå«. Nu havde 
han tænkt over det, og det skulle nok gå 
mig meget godt. Så sang han denne: Min 
dreng jeg vil ønskefor dig, at d'U må blive bedre 
end mig ... Han sang den hele. Stående. I 
Valencia ... Jeg er ved at få tårer i øjnene, 
hver gang jeg tænker på det. Det var en 
god modtagelse. Og lige siden ... det var 
ligegyldigt, hvad der skulle ske, så var vi 
sammen. Det, Hans Sørensen foretog sig 
dengang, knyttede i den grad sognerådet 
sammen, således at der ikke var én af os, 
der kunne holde en lidt større fødselsdag 
eller sådan noget, uden at hele sognerådet 
med damer var med ... Han lærte mig utro
lig meget... Han tog mig med ud, for »du 
skal sgu’ lære denne kommune at kende«. 
Og han lærte mig en masse om de gamle 
familier i Vallensbæk.«

I en takketale ved sit 40 års jubilæum i 
kommunens styre, 1969, sagde Hans Sø
rensen bl.a.: »... Jeg har kendt hver mark 
og hvert markskel, men med den udvik
ling, der nu er i gang, kniber det efterhån
den ...«:'50 Året efter takkede en gammel 
kæmpe af, og kunne nyde sit otium i seks 
år. Han døde i 1976, 79 år gammel og lig
ger begravet på Vallensbæk Kirkegård.

Portrat af borgmester Poul Hansen. Foto: Ås- 
mul.

Portræt af fhv. borgmester, 
fmd. f. teknisk udvalg, 
Poul Hansen, R. af D.
Hansen, Poul Vang Gunnar (C) (f. 1922)

Fhv. borgmester, fmd. f. teknisk udvalg. 
Født 23. marts 1922 i Enegaarde i Skibinge 
sogn ved Præstø. Forældre: gårdejer Chri
stian Gunnar Hansen, f. THI 1893, d. 
30/10 1962 og Jenny Ingeborg Hansen f. 
Rasmussen, f. 13/3 1896, d. 27/12 1977.

Gift med klinikassistent/husmoder Mar
git Isidora Hansen f. Møller, f. 27. septem
ber 1923 i Beldringe ved Præstø. Forældre: 
forpagter, Kgl. vejer & måler Kaj Møller, f. 
9/9 1894, d. 27/12 1982 og Margrethe 
Mathilde Møller f. Dam, f. 26/6 1894, d. 
26/5 1985.

Efter skolegang i landsbyskolen i Ene
gårde (Endegårde), med skolegang hver 
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anden dag, kom Poul Hansen i købstadens 
skole i Præstø. Lærling i kontor-lager og 
værktøj hos Fordforhandler i Præstø 
1937-43. 1943 lagerchef hos General Mo
tors i Holbæk. 1944 værktøjsrepræsentant i 
Lexaco og senere samme år i E. Busch- 
Møller. 1950 værktøjsrepræsentant i virk
somheden Frank Horn. 1958 salgschef i in
geniørfirmaet Industrikontrol. Startede ja
nuar 1961 selvstændig virksomhed med 
salg af værktøj og måleinstrumenter. Flyt
tede med hustru og 2 børn til Vallensbæk i 
1957, hvor familien byggede hus på Fry
dendalsvej 8, Vallensbæk Strand.

Indvalgt i sognerådet for Det konserva
tive Folkeparti første gang ved valget den 
4. marts 1958.
Medlem af sognerådet 1958-1967, for
mand 1962-67. Medlem af kommunalbe
styrelsen siden 1967, borgmester 1967- 
1993.

Medlem af:
- kasse- og regnskabsudvalget, formand 

1962-67
- magistraten, formand 1967-70
- økonomiudvalget 1967-, formand 1967- 

1993
-teknisk udvalg 1962-1970, 1974-75, 

1994-, formand 1966-70, 1994-
- kulturelt udvalg 1975-78
- socialudvalget, formand 1962-66
- byplanudvalget, formand 1962-70
- byplan- og byggesagsudvalget, formand 

1970-74
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1990-91
- børn og unge udvalget 1993
- skoleudvalget 1962-70
- udvalget for fast ejendom 1962-70
- bygningsrådet 1962-74, formand 1974
- egnsplanrådet 1972-74
- initiativrådet for erhvervsudvikling i Kø

benhavn 1986-93

- besigtigelses- og ekspropriationskom
missionen3’1 1966-77

- beredskabskommission 1994-
- brandkommissionen 1966-78, formand 

1966-70
- bygningskommissionen 1958-62
- ekspropriationskommission 1982-
- fritidskommissionen 1975-78
- overlandvæsenskommissionen 

1974-89352
- overtaksationskommission 1970-74
-skolekommissionen 1958-66, 1975-85, 

formand 1958-66
- sundhedskommissionen, formand 1974
- bevillingsnævnet 1974-93
- byplannævn 1973-91
- fredningsnævn 1962-66
- landvæsensnævn 1982-
- lokalnævn vedr. politiets virksomhed 

1973-93
- ungdomsnævn 1958-62, formand 

1960-62
- kommunens styrelse under krig eller tru

ende udsigt til krig 1994-
- programmeringsudvalget for Pilehave- 

skolen, formand 1976-77
- programmeringsudvalget for Vallensbæk 

Skole, formand 1978-82
-valgbestyrelsen 1978-, formand 1978-93, 

næstformand 1994-
- vurderingsformand 1966-88

Fra den meget lange liste over andre kom
munale og tværkommunale tillidshverv 
nævnes Poul Hansens deltagelse i:
- Hovedstadskommunernes Samråd 1962- 

73
- Hovedstadsrådet 1974-78
- I/S Avedøre Kloakværk 1966-89, for

mand 1966-70
- I/S Køge Bugt Strandpark 1973-, næst

formand 1973-93, formand 1994-
- I/S Vallensbæk Mose 1976-, i skiftende 

perioder formand
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- Planlægningsudvalget for Københavns 
spildevandsafledning 1965-70

- Planlægningsudvalget for Køge Bugt
området 1962-75

- Vallensbæk Boligselskab 1983-, formand 
- Vallensbæk Sygekasse 1972-76
- Vestegnens Kraftvarmeselskab I/S 

1984-94
- S/I Rønnebækhus, formand 1982-
— Seniortjenestens bestyrelse 1986-90
- Specialarbejderskole i København, syd- 

vestinitiativgruppe

Poul Hansen lod sig indvælge i Køben
havns Amtsråd for Det konservative Folke
parti i 2 perioder, 1966-74, og var i perio
der formand for den konservative amtsor
ganisation i Københavns Amt.

Med særlig glæde omtaler Poul Hansen 
sine æresmedlemskaber i foreninger i Val
lensbæk: VI 39, Vallensbæk Golfklub, Eg- 
holmgruppen [Det Danske Spejderkorps] 
og Det konservative Folkeparti.

Poul Hansen er en glimrende fortæller. In
terviews har en tendens til at blive lange, 
hvad enten de drejer sig om fødehjemmet 
og opvæksten i Enegaarde, lærepladsen hos 
Fordforhandleren i Præstø, det voksne ar
bejdsliv som ansat og som selvstændig, eget 
husbyggeri eller om deltagelse i det kom
munale styre?” Man fornemmer en stolt
hed over opnåede resultater, og konfron
teres med en ligefremhed, der overrasker. 
Man bliver også klar over, at det ikke er alt, 
der kan gengives.

Med henvisning til sin ægtefælle, har en 
stolt og klædeligt beskeden Poul Hansen 
sagt: »Margit er politikeren, og jeg sælge
ren. Det har ofte været hende, der har fået 
de gode ideer og øjnet løsningsmuligheder. 
Senere førte jeg dem ud i livet, når ideen 
var solgt, - i den form, der passede for Val

lensbæk.« Med 32 år bag sig som chef for 
kommunens politiske ledelse, kan Poul 
Hansen dog ikke fralægge sig al politisk 
tæft. Organisationstalentet er uomtviste
ligt. I løbet af ganske få år fra starten som 
formand for den konservative vælgerfor
ening i Vallensbæk (1958), lykkedes det 
Poul Hansen sammen med sin kone Mar
git, at opbygge en solid basis for den kom
mende sognerådsformand. Parret indret
tede et kælderlokale i deres nye, selvbyg
gede hus til mødelokale: »Vi lejede møbler 
og porcelæn. Vi kunne være 24-26 menne
sker. Der samledes vi til at begynde med 
måske hver anden måned, senere en gang 
om måneden, og så lidt oftere. Vi ringede 
til de medlemmer, vi havde, og sagde at nu 
er der noget den aften, og nu synes vi, I 
skulle komme. Vi fik dem til at komme. Vi 
fik altid gode talere. Vi har haft ministre 
ude at tale til de 24 personer, vi kunne være 
i kælderen, - og vi har haft mange folke
tingsmedlemmer, planlæggere og politi
kere af enhver art. Da kommunen var 
kommet så langt, at vi havde fået gårdene 
[kommunens overtagelse af Højrupgård og 
Korsagergård til udlejning til forenin
gerne], flyttede vi ind der, og begyndte så 
at holde møde hver uge. Det var noget 
uhørt. Efterhånden blev det sådan, at vi 
havde møde hver torsdag. Derfor vidste 
folk, hvornår det var. Det blev en vældig 
succes. Vi havde også nogle fremtrædende 
medlemmer, som blev »værtspar« - som 
sagde goddag og velkommen, og sørgede 
for at nye medlemmer kom ind i kredsen 
og talte med de andre. Det er den stil, det 
hele har kørt i lige siden.

... Det nytter ikke noget at planlægge en 
kommune, en by, eller hvad man skal kalde 
det, hvis ikke man planlægger, hvorledes 
man vil opnå den fornødne omtale og re
spekt, så man kan få lov til at gøre det. Vi 
fik grundlagt en organisation, således at jeg 
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var sikker på at have et godt bagland. Bag
landet havde jeg i ryggen hele tiden. Vi fik 
det organiseret på en helt speciel måde, og 
vi har kunnet overdrage det til forskellige 
formænd, som har kørt det efter samme 
recept

En af den forhenværende borgmesters 
nære samarbejdspartnere, kommunaldirek
tør Curt Michelsen, har om Poul Hansen 
udtalt: »... Markant er vel den mest præcise 
betegnelse. Samtidig har Poul Hansen 
stået for en centralistisk ledelse. Det be
tyder at forvaltningen - helt som det skal 
være - er blevet skubbet i baggrunden. Vi 
[forvaltningen] er jo et serviceorgan for 
kommunalbestyrelsen og dermed for kom
munen. De divergenser, der altid vil opstå 
mellem eksempelvis undertegnede og en 
borgmester, kan føre til diskussioner in
ternt i systemet, men diskussionen varer 
kun til et vist tidspunkt. Nemlig til det 
tidspunkt, hvor borgmesteren siger, at nu 
har han truffet en beslutning, som så skal 
efterleves loyalt. Den form for samarbejde 
mener jeg, vi har praktiseret næsten til 
fuldkommenhed i Vallensbæk.«’”

Poul Hansen blev i januar 1995 spurgt om, 
hvornår han havde tænkt sig at holde op 
som aktiv politiker, hvortil han svarede: 
»Man skal være realist. Om 3 år er jeg 76, 
og det kan da godt være, at jeg til den tid 
føler mig fantastisk frisk og mener at 
kunne det hele. Men det kan man altså 
ikke. Og derfor er det en lille smule snyd 
over for vælgerne, hvis en mand i den alder 
går hen og bliver valgt. Derfor vil mine 
overvejelser være kolde, og hvis mine ikke 
er tilstrækkeligt kolde, er min kones det 
nok.«1’6

I sin fritid er Poul Hansen ligesom sin 
forgænger ivrig jæger og kører gerne langt 
for en god jagt. Langt behøver Poul Han

sen ikke at køre for at dyrke sin nye inter
esse - golf - i Vallensbæk Golfcenter.

Adresse: Horsbred 50, 2625 Vallensbæk.

Portræt af skoleinspektør, 
borgmester Kurt Hockerup
Hockerup, Kmt (1944-), (C)

Skoleinspektør, borgmester. Født 18/12 
1944 i Ringsted. Forældre: murermester og 
arkitekt Andreas Hockerup Nielsen, f. 2/9 
1915 i Gørlev, Bakkendrup sogn; død 1976, 
begravet på Vallensbæk kirkegård og 
Gerda Margrethe Hockerup, fhv. hjemme
hjælper, f. 22/8 1915 i Lyngby. Kurt Hoc
kerup blev 30. december 1967 gift med tek
nisk tegner Bente Enegaard Hockerup f. 
Hansen, f. 5/12 1947 på Frederiksberg.

Portræt af borgmester Kmt Hockerup. Foto: 
Åsmul 1996.
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Forældre: grosserer, fhv. borgmester Poul 
Vang Gunnar Hansen (s.d.), f. 23/3 1922 
og Margit Isidora Hansen f. Møller, f. 27/9 
1922. Ægteskabet opløst 1992.

Efter endt skolegang aftjente Kurt Hoc
kerup værnepligt og blev sergent 1963-65 
ved Kronens Artilleriregiment i Sjælsmark. 
Lærereksamen fra N. Zahles Seminarium 
1970. 1970-71 lærer på Rolandskolen i 
Brøndby. 1971-75 lærer på Pilehaveskolen 
i Vallensbæk. Fra 1975 skoleinspektør på 
Vallensbæk Skole. Bevilget orlov fra sko
leinspektørstillingen fra 1. januar 1994 
grundet valget som borgmester i Vallens
bæk pr. 1. januar 1994.

Første gang indvalgt i kommunalbestyrel
sen for Det konservative Folkeparti ved 
valget 8. marts 1966.
Medlem af kommunalbestyrelsen siden 
1. april 1966. Borgmester siden 1. januar 
1994, 1. viceborgmester 1982-93 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1982-; formand 1994- 
- teknisk udvalg 1966-93, formand 1970- 

74, 1975-93
- kulturelt udvalg, formand 1970-75
- socialudvalget 1966-70
- byplanudvalget 1966-70
- byplan- og byggesagsudvalget 1975-85 
- skolekommission 1970-75
- fritidskommission 1970-75
- fritidsnævn, formand 1978-89
- udvalget for fast ejendom 1966-70
- V allensbæk Kommunes Boligselskab 

1966-81
- idrætsanlægsudvalg 1966-, formand 

1978-81
- idrætskontaktudvalg, formand 1980- 
- brandkommission 1966-74, 75- 94, for

mand 1970-74, 75-94
- bygningsrådet 1966-70
- fredningsnævnet 1966-72

- Byudviklingsudvalget 1970-72
- suppleant for Poul Hansen i Byudvik- 

lingsudvalg og Egnsplanråd 1966-70
- suppleant for Poul Hansen i Planlæg

ningsudvalget for Køge Bugt-området 
1966-75

Hertil kommer en række kommunalpoliti
ske tillidshverv som bestyrelsesmedlem 
for: VEKS (Vestegnens Kraftvarmeselskab 
I/S) 1994-; Avedøre Kloakværk 1990-; 
VEGA (Vestegnens Genanvendelses- og 
Affaldsselskab I/S); Vallensbæk Fjernvar
meværk 1970-; Fælleskommunal Levneds
middelkontrol, København Vest 1972-; Is
høj Amtsgymnasium 1993-; Foreningen af 
Kommuner i Københavns Amt (FKKA) 
1982-; TeleDanmarks Kundeforum 1993-; 
KTAS abonnenters repræsentantskab 
1982-, 1990- 2. næstformand. Siden 1986 
næstformand for Vejlegårdens Fjernvarme
central.

Kurt Hockerup var kasserer og juniorleder 
i Brøndby Strands Sejlklub 1961-70; 
1967-73 formand for Konservativ Ungdom 
i Vallensbæk; 1986- formand for Det kon
servative Folkeparti i Vallensbæk og med
lem af bestyrelsen siden 1967; 1986- med
lem af bestyrelsen for Det konservative 
Folkeparti i Glostrup-kredsen; 1986- med
lem af Det konservative Folkepartis repræ
sentantskab.

Det var angiveligt lidt af en tilfældighed, at 
Kurt Hockerup som ung lærerstuderende i 
1966 blev indvalgt i kommunalbestyrelsen: 
»Jeg var meget aktiv i Vallensbæk KU. Det 
var en forholdsvis nystartet forening, og 
formanden var ikke fyldt 21 år [som var 
valgrets- og valgbarhedsalderen] på valg
dagen. Det var jeg, og jeg var næstfor
mand. Og så spurgte han selvfølgelig, da 
KU skulle stille med kandidater til vælger
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foreningens liste, om ikke det var noget for 
mig. Og da jeg var meget interesseret i 
samfundsforhold - det var også en af grun
dene til, at jeg var gået ind i KU - sagde jeg 
selvfølgelig ja, og blev opstillet på femte
pladsen på opstillingsmødet, efter man i 
øvrigt havde sendt det rundt til vælgerfor
eningens medlemmer, som kunne gradu
ere. Det var en forholdsvis høj placering. 
Den behøvede ikke nødvendigvis at give 
valg, for vi havde kun 4 pladser på det tids
punkt, men vi fik altså 5 pladser ved valget i 
1966 ud af de 7. Og jeg rykkede endda en 
plads op, således at jeg blev indvalgt som 
den fjerde af de konservative.«3’7 Fra be
gyndelsen medlem af en lang række cen
trale udvalg, kommissioner, råd, nævn og 
bestyrelser. Sådan har det været lige siden 
1966; men i særdeleshed i teknisk udvalg 
har Kurt Hockerup gjort sig gældende som 
medlem i henved 30 år og som formand i 
mere end 20 år, - en vigtig post i en ud
viklingskommune.

Som borgmester, der har afløst en så mar
kant skikkelse som Poul Hansen, kunne 
man forvente, at Kurt Hockerup ville finde 
vanskeligheder med at profilere sig, men 
det er langt fra tilfældet. Ved kommuneval
get den 16.november 1993, hvor Kurt 
Hockerup stod opført som Det konserva
tive Folkepartis spidskandidat, lykkedes det 
endog partiet at erobre endnu to pladser i 
kommunalbestyrelsen. Selv siger han: »Jeg 
fik ved valget så mange personlige stem
mer, at det nærmest føltes som et spark 100 
meter fremad ... Poul Hansen og jeg havde 
jo et parløb gennem mange år, så jeg har 
ikke mange ting, jeg ønsker ændret. Men 
til gengæld forventer alle både på Rådhuset 
og uden for dette, at jeg vil gøre tingene 
anderledes, og det er klart, at efterhånden 
vil meget også blive ændret. Der sker jo en 
fantastisk stærk udvikling, og derfor må vi 

hele tiden justere alle mål og rutiner, da vi 
ikke kan blive ved med at køre i samme 
skure.«358

Kommunaldirektør Curt Michelsen har 
leveret følgende skudsmål af den nuvæ
rende borgmester: »Kurt Hockerup har ef
ter min mening placeret sig utrolig flot i 
billedet. Han kommer med en mere mo
derne ledelsesstil, uden på nogen måde at 
sætte autoriteten over styr. Også på det 
område synes jeg, man med god samvittig
hed kan sige, at Vallensbæk er en mønster
kommune ...«3’9

I sin fritid, der er sparsom, dyrker Kurt 
Hockerup motionsløb og har gennemført 
adskillige marathonløb. Den anden store 
hobby er politik.

Adresse: Horsbred 124, 2625 Vallensbæk.

Sogneråds- og kommunal
bestyrelsesmedlemmer
Andersen, Herdis Lilly (1927-1986), (A)

Redaktør. Født 23/2 1927 i Kolding. 
Forældre: vognmand Karl Spedtsberg 
(tl967) og Bodil Marie Spedtsberg f. Vid- 
riksen (J1983).

Efter realeksamen fra Odense uddannet 
som kontorassistent. Afgangsopgave fra 
Geneveskolen. Ansat i AOF-Odense til 
1959. Hjemmegående husmor 1959-1970. 
Ansættelse i Chaufførernes Fagforening, 
København 1970-1986. Redaktør af 
Chaufførernes Fagblad 1970-1986.

Gift 15/8 1961 med redaktør Leif Leh
tonen Andersen (10/10 1923 - 1/11 1977).

Herdis Andersen blev som ganske ung 
medlem af Socialdemokratiet, og trådte 
ind i kommunalbestyrelsen som stedfor
træder for Preben Nielsen, da denne af 
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Udenrigsministeriet, sommeren 1971, blev 
ansat ved EF i Bruxelles.
-Medlem af kommunalbestyrelsen 1971- 

74.
- Medlem af:
- byplan- og byggesagsudvalget 1971-74 
- socialudvalget 1971-74
- skolekommissionen 1971-74
- fritidskommissionen 1971-74
- bevillingsnævnet 1971-74

Af andre kommunale hverv kan for pe
rioden 1971-74 nævnes: suppleant i Børne- 
og ungdomsværnet; bestyrelsesmedlem for 
børneinstitutionerne i Nordmarken, Vejle
gårdsparken og Egeskov; bestyrelsesmed
lem i Vallensbæk Kommunes Boligselskab 
og Vallensbæk Sygekasse.

Herdis Andersen døde i april 1986.

Andersen, Jytte Maria (1942-), (A)
Arbejdsminister. Født 9/9 1942 i Køben

havn. Forældre: malersvend Boye Johansen 
(T1961) og syerske Inga Johansen (J1987). 
Uddannelse som bogholder. Gift 4/12 
1965 med trævarehandler Andreas Ander
sen (f. 18/11 1937 i Sønderborg). Forældre: 
manufakturhandler Jørgen Bruhn Ander
sen (J1953) og husmoder Louise Kirstine 
Andersen f. Petersen (f 1983).

Indvalgt for Socialdemokratiet i kom
munalbestyrelsen første gang 5. marts 
1974.

5. december 1979 anmodede Jytte An
dersen om tilladelse til at udtræde af kom
munalbestyrelsen, da hun ved Folketings
valget 23/10 1979 blev valgt til Folketinget. 
- Medlem af kommunalbestyrelsen

1974-79.
Medlem af:
- økonomiudvalget 1978-79
- socialudvalget 1974-79
- kulturelt udvalg 1974-78
- skolenævnet 1974-78

Arbejdsminister i Ministeriet Nyrup Ras
mussen 1993-94 og 1994-.

Medlem af bestyrelsen for Vallensbæk 
Socialdemokratiske Forening 1974-79; for
mand for Socialdemokratiets Glostrup
kreds 1974-79; medlem af hovedbestyrel
sen 1977-87; af forretningsudvalget 
1974-80; sekretær for Folketingsgruppen 
1981-86; næstformand for Arbejdernes 
Oplysningsforbund fra 1984; medlem af 
Roskilde Højskoles bestyrelse fra 1984; So
cialdemokratiets Kulturudvalg; formand 
for bestyrelsen for Københavns Kvinde
daghøjskole 1986-91; medlem af forret
ningsudvalget for DUI - Leg og Virkes 
Landsforbund 1986-91; bestyrelsesmedlem 
for Pensionisthøjskolen i Tisvilde og for 
Småbørnsseminariet i Tårnby 1986-90, 
Dagcentret Badillestuerne og Plejehjem
met Stærebo; medlem af hovedbestyrelsen 
for Landsforeningen af Frie Børnehaver og 
Fritidshjem, af bestyrelsen for Dag- og 
Døgncentret og for Familiepleje i Frede
riksborg Amt.

Forfatter (og medforfatter) til en lang 
række værker bl.a.: Socialdemokratiet - 
hvilken fremtid; Politiske Håndbøger og 
AOF’s bøger om Betalt Frihed til Uddan
nelse; en række artikler om bl.a. arbejds
markedsforhold og uddannelsespolitik.

Adresse: Pilehavevænge 50, 2625 Vallens
bæk.

Asgreen, Steen Michael (1964-), (C)
Erhvervsrådgiver. Født 27/10 1964 i År

hus. Forældre: revisor Kurt E. Asgreen og 
advokat Anna Asgreen f. Lind. Studenter
eksamen fra Kolding Gymnasium 1984, 
bankskolens 1. del 1988, 2. del 1989, 2-årig 
bankskole 1990-91, Danske Banks Aka
demi 1992-94, - erhvervsrådgiver i Den 
danske Bank - Håndværkerbank afd. Gift 
17/8 1991 med Désirée Jantzen Asgreen f.
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Holst (f. IH 1969). Forældre: revisor Jor
gen Jantzen Holst og personalechef Aase 
Holst f. Knudsen.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti 16. november 
1993.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1994- 
Medlem af:
- kulturelt udvalg 1994-
- folkeoplysningsudvalget 1994-

Begyndte sin politiske karriere i KU: be
styrelsesmedlem i Kolding KU 1980-85; 
distriktsformand for KU i Vejle Amt 
1985-87; landsstyrelsesmedlem i KU 
1985-87; landssekretær og næstformand 
for Danmarks konservative Studerende 
1987-89 - landsformand 1989-92; amts
rådskandidat for Det konservative Folke
parti i Århus Amt 1989; hovedbestyrelses
medlem for Det konservative Folkeparti 
1989-92; Folketingskandidat f. Køben
havns 13. kreds 1991-94.

Domsmand 1992-. Siden 1993 admini
strator for G/F Bellishaven.

Adresse: Bellishaven 3, 2625 Vallensbæk.

Bang, Lis Winge (193 5-), (A)
Øvelsesskolelærer. Født 10/8 1935 i År

hus, Lucas sogn. Forældre: vicepolitiin
spektør Oluf Winge Bang (t 1980) og Ka
ren Margrethe Bang f. Thomsen (f 1981). 
Flyttede til København 1942. Studenterek
samen fra Nørre Gymnasium 1954. Ansat 
ved Flyvevåbnets kontrol- og varslingstje
neste 1954 til januar 1956. Gift 1956, - æg
teskabet opløst 1968.

Kontorassistent ved Rigspolitichefens 
embede 1956-61 vekslende med ansættelse 
i Flyvevåbnet. Hjemmegående husmor 
1961-67 (2 børn). Københavns Dag- og af
tenseminarium 1967-70. Siden 1970 ansæt
telse ved seminariets øvelsesskole - Rosen

lundskolen i Ballerup kommune. Fraflyt
tede Vallensbæk 1982 og sluttede dermed 
det kommunalpolitiske arbejde.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet ved valget 7. marts 1978. 
Medlem af kommunalbestyrelsen 1978-81. 
Medlem af:
- byplan- og byggesagsudvalget 1978-81

Har herudover deltaget i rådsarbejde, bl.a. 
Vallensbæk menighedsråd, menighedsrå
det i Skovlunde sogn samt som lærerråds
formand. Bestyrelsesmedlem i lokal grund
ejerforening i Skovlunde.

Adresse: Kildestrædet 52, 2740 Skovlunde.

Berthou, Venter Knud Jeppsson (1925-), (A)
Civiløkonom. Født 22/4 1925 i Brøns

høj, København. Forældre: maskinsnedker 
Carl Viggo Berthou (J1971) og Betty Ed- 
mundine Arthurine Berthou f. Jeppsson 
(J1950). Realeksamen 1941 fra Bellahøj 
Skole i Brønshøj. Fra slutningen af 1942 til 
foråret 1945 indlagt på Avnstrup Sanato
rium til behandling for tuberkulose, som 
med efterbehandlinger indtil 1948 dæm
mede op for sygdommen. Civiløkonom fra 
Handelshøjskolen 1957, - HD i regnskabs
væsen med 1. karakter. Ansat som regn
skabschef 1960-64 på Kåhlers Teglværk, 
Korsør. Ansattes i Undervisningsministe
riet 1967 som fuldmægtig for det Økono- 
misk-statistiske kontor og Direktoratet for 
folkeskolen, seminarier m.v. Gik på efter
løn fra Undervisningsministeriet 1986. 
Gift 27/8 1949 med børnepædagog Inge 
Marie Berthou f. Harbo Jensen (f. 3/8 
1926). Forældre: El-installatør Anders 
Harbo Jensen (J1973) og Johanne Harbo 
Jensen f. Terkelsen (J1975).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet ved valget 3.marts 1970.

Medlem af kommunalbestyrelsen 
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1970-74. Udnævnt som 2. viceborgmester 
juni 1972, da Paul V. Rautmann (A) måtte 
udtræde p.g.a. sygdom.
Medlem af:
- økonomiudvalget 1972-74
- kulturelt udvalg 1970-74
- socialudvalget 1970-74
- skolekommissionen, formand 1970-74 
— fritidskommissionen 1970-74

Af andre tillidshverv kan nævnes: bestyrel
sesmedlem for Avedøre Kloakværk, Biblio
teksforeningen for Storkøbenhavn og 
»Skole & Samfund«. Formand for Vallens
bæk menighedsråd 1969-80. Medlem af 
Glostrup provstiudvalg 1978-85. Har der
udover siddet i flere undervisningsministe
rielle udvalg: Tilskudsudvalget vedr. de 
private skolers økonomi; ministeriets 
struktur- & rationaliseringsudvalg; mini
steriets hovedsamarbejdsudvalg (som til
lidsrepræsentant og HK-klubformand).

Adresse: Kapelvej 60 st.th., 2200 Køben
havn N.

Christensen, Johannes (192 5-), (C)
Kontorpakmester. Født 30/3 1925. Gift 

28/12 1948.
Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 

konservative Folkeparti ved valget 3. marts 
1970.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-74. 
Medlem af:
- byplan- og byggesagsudvalget 1970-74 
- teknisk udvalg 1970-74
- sundhedskommissionen, formand 

1970-74
- brandkommissionen 1970-74

Af andre tillidshverv kan nævnes: medlem 
af bestyrelsen for Vallensbæk Sygekasse og 
Landvæsenskommissionen 1970-74, samt 
en tid som suppleant i Fredningsnævnet.

Adresse: Gaunøvej 1, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Christensen, Jørgen (192 3-), (A)
Ekspeditionssekretær. Født 1/3 1923. 

Gift 23/6 1951.
Indtrådte pr. 1. juni 1972 i kommunalbe

styrelsen for Socialdemokratiet i stedet for 
Paul Rautmann.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1972-74. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1973-74 
- socialudvalget 1972-74 
- byplan- og byggesagsudvalget 1972-74 
- bøme- og ungdomsværnet 1972-74 
- idrætsanlægsudvalget 1972-74

Af andre kommunale tillidshverv kan 
nævnes: medlem af bevillingsnævnet og 
præmieringsudvalget 1972-74.

Adresse: Pilehavevænge 86, 2625 Vallens
bæk.

Christensen, Ole (1939-), (A)
Chauffør. Født 11/3 1939 i Timotheus 

sogn i København. Forældre: rådhusbe
tjentformand Leo Christensen (fl975) og 
husmor Eleonora Christensen f. Larsen 
(t 1992). Efter 8 års skolegang i København 
fulgte 4 år som landbrugsmedhjælper på 
bøndergårde på Fakseegnen 1954-58. Af
tjent værnepligt som gardehusar (16 mdr.) 
1958-59. Ansat som arbejdsmand i hen
holdsvis Fakse og København 1959-63. 
Ansat som chauffør i Københavns kommu
nes Kørselsafdeling fra 1963.

Gift 27/10 1962 med assistent Anna-Bo- 
dil Christensen (f. 12/2 1940 i København). 
Flyttede 1971 fra Rødovre til Vallensbæk.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet første gang ved valget 
19. november 1985.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1986- 
Medlem af:
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- teknisk udvalg 1986-
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1986-93
- byggesagsudvalget 1994-

Andre kommunale tillidshverv: medlem af 
brandkommissionen siden 1976; medlem 
af beredskabskommissionen og præmie
ringsudvalget siden 1994.

Af andre tillidshverv kan nævnes: besty
relsesmedlem i andelsboligforeningen 
Damparken i Rødovre (1971); tillidsrepræ
sentant på arbejdsplads; bestyrelsesmed
lem af Socialdemokratiet i Vallensbæk si
den 1974, kasserer i samme 1974-81, se
nere næstformand, formand 1984-85.

Adresse: Engvej 11, 2625 Vallensbæk.

Christensen, Ole Nyborg (1948- ), (F)
Lektor, cand.mag. Født 31/5 1948 i Ål

borg. Forældre: forstander Kai Nyborg 
Christensen og Annalise Christensen. Stu
dentereksamen 1968; cand.mag. 1975. An
sat som gymnasielærer siden 1975. Tillids
repræsentant. Bosat i Vallensbæk fra 1975 
til 1992. Ugift.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialistisk Folkeparti ved valget 21. novem
ber 1989. Medlem af kommunalbestyrel
sen 1990-92 (feb.).
Medlem af:
- teknisk udvalg 1990-92
- ligningskommissionen 1985-92

Af andre tillidshverv kan nævnes: bestyrel
sesmedlem af Socialistisk Folkeparti - Val
lensbæk samt kasserer i samme; medlem af 
fritidsudvalget i FKKA 1990-92.

Anmodede om at udtræde af kommunal
bestyrelsen i skrivelse af 5/1 1992 p.g.a. fra
flytning.

Adresse: Christiansvej 13, l.mf., 2600 Glo
strup.

Dybmose, Hanne (1943-), (B)
Lærer. Født 1/9 1943. Gift 22/3 1967.
Indkaldt som 4. suppleant for Det radi

kale Venstres gruppe i kommunalbestyrel
sen 1/12 1973-31/3 1974.

Adresse: Syvhøjvænge 104, 2625 Vallens
bæk.

Fredberg, Egon Vilhelm (1918-), (C)
Politiassistent. Født 2/9 1918 i Køben

havn. Forældre: repræsentant Hans Frie
drich Vilhelm Christiansen og Petrea 
Fredberg. Realeksamen; handelsskoleeksa
men med speciale i forsikring; HD i regn
skabsvæsen fra Handelshøjskolen. 1934 an
sat i herværende engelsk forsikringssel
skab. 1938 værnepligtig i infanteriet. Ansat 
i Baltica - Sø & Krigsforsikring 1939. Op
taget på politiskolen. 1942-78 politiassi
stent ved Rigspolitichefembedet. Pensio
neret 1978 og flyttet til Spanien.

Gift 18/5 1940 med kontorassistent Lidy 
Grete Christensen (f. 10/12 1917). Foræl
dre: overpostbud Christian Christensen og 
Anna Elvira Person.

Indvalgt første gang i kommunalbesty
relsen (sognerådet) ved sognerådsvalget 
6. marts 1962 for Det konservative Folke
parti.
Medlem af sognerådet 1962-67. Medlem af 
kommunalbestyrelsen 1967-70.
Medlem af:
- kasse- og regnskabsudvalget 1962-67 
- skolekommissionen 1962-
— sundhedskommissionen, formand 

1962-70
- byggeudvalget for Egholmskolen, for

mand 1962-
— ligningskommissionen 1962-70
- biblioteksbestyrelsen, formand 1962-70 
- børneværnet 1962-70
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Havde derudover en lang række tillids
hverv: næstformand for Vallensbæk Syge
kasse 1962-70, kasserer i G/F Hyttebak
ken; kasserer i Vallensbæk Str. Vandværk; 
formand for fællesforeningen af grundejer
foreninger i Vallensbæk; formand for KAB 
i Vallensbæk m.m.

Adresse: Urb. Maracaibo nr. 12 - 18690 
Almunecar Granada, Spanien.

Frederiksen, Ole (1936-), (A)
Fuldmægtig. Født 7/12 1936 i Køben

havn. Forældre: varmemester Max Hel
muth Frederiksen (f 1989) og Henny Sylvia 
Carlsen. Folkeskoleuddannelse 1943-51. 
Isenkræmmerlærling 1956. Værnepligtig i 
Livgarden 1956-57. Kontorassistent 
1957-70. Fuldmægtig siden 1970.

Gift 4/7 1960 med planlægger Alice 
Møller Frederiksen (f. 8/1 1940 i Køben
havn). Forældre: specialarbejder Poul Møl
ler Mikkelsen (f 1991) og kantineleder Ag
nes Helene Hansen (t 1987).

Første gang indvalgt i kommunalbesty
relsen for Socialdemokratiet 21. november 
1989.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1990- 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1990-93
- kulturelt udvalg 1994-
- byggesags- og planlægningsudvalg 

1990-93
- børn -og ungeudvalget 1994-
- beredskabskommissionen 1994-
- folkeoplysningsudvalget 1994-

Af andre tillidshverv kan nævnes: medlem 
af skolenævn 1972-74; bestyrelsesmedlem i 
spejderbevægelsen 1972-74; bestyrelses
medlem i VI39’s svømmeafdeling 1973-77; 
bestyrelsesmedlem for Socialdemokratiet i 
Vallensbæk 1985-88, formand 1988; doms
mand ved Retten i Brøndby siden 1981.

Adresse: Pilehavevænge 98, 2625 Vallens
bæk.

Friis-Mikkelsen, Else Marie (1917-), (C)
Husmoder, fhv. 1.viceborgmester. Født 

25/9 1917 i København. Forældre: mejeri
ejer Carl Ludvig Valdemar Frederiksen 
(fl961) og medhjælpende hustru Helga 
Margrite Frederiksen f. Hansen (fl976). 
Uddannet 1933-37 inden for handel & 
kontor hos A.C.Ilium i København; han
delsskoleeksamen 1935.

Gift 22/3 1944 med viktualiehandler 
Axel Friis-Mikkelsen (f. 17/2 1907 på Fre
deriksberg). Forældre: viktualiehandler Sø
ren Friis-Mikkelsen og medhjælpende hu
stru Olga Fransiska Friis-Mikkelsen f. Pe
tersen.

Else Friis-Mikkelsens politiske karriere 
er lang og usædvanlig. Indvalgt for Det 
konservative Folkeparti som første kvinde 
i sognerådet ved valget 6. marts 1962, - i 
øvrigt eneste kvinde gennem 2 valgperio
der.

Medlem af sognerådet 1962-67; medlem 
af kommunalbestyrelsen 1967-91, næstfor
mand sognerådet 1966-67, 1. viceborgme
ster 1967-81, 2. viceborgmester 1982-85. 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1967-78, 1982-89
- socialudvalget, formand 1966-91
- kulturelt udvalg 1966-74
- børneværnet, formand 1952-70
- børne- og ungdomsværnet, formand 

1970-76
- præmieringsudvalget, formand 1966-91 
- sessions»udvalget« 1978-91
- biblioteksbestyrelsen 1962-66

I den i Vallensbæk noget uklare overgangs
fase mellem sogneråd og kommunalbesty
relse i forbindelse med kommunens opnå
else af »Gentoftestatus« i 1967 blev Else
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Friis-Mikkelsen udnævnt til rådmand i 
»magistraten«.

Som følge af den livslange deltagelse i og 
interesse for det kommunale styre har Else 
Friis-Mikkelsen haft mange andre politiske 
tillidshverv og siddet i et utal af bestyrelser, 
kommissioner og nævn hvoraf kan nævnes: 
bestyrelsesmedlem i Vallensbæk Kommu
nes Boligselskab; bestyrelsesmedlem i Ho
vedstadskommunernes Samråd; medlem af 
sygeplejeforeningen, idrætsanlægsudval
get, byggeudvalget for Egholmskolen, bør
nehaverepræsentant, omsorgsudvalget, be
villingsnævnet; bestyrelsesmedlem i Ung
bo - Ishøj afd. 1973-91; bestyrelsesmedlem 
i Albertslund børnehaveseminarium 1982- 
90; bestyrelsesmedlem for I/S Rønnebæk- 
hus (ældreboliger); bestyrelsesmedlem i 
Set. Georgs Gildernes børneinstitutioner; 
kommissionsmedlem for »Omegns-kom
munernes pensionistrejser« 1970-91; - og 
meget mere.

Else Friis-Mikkelsen anmodede i skri
velse af 26. juli 1991 om tilladelse til ud
træden af kommunalbestyrelsen og fik den 
bevilget 4/9 1991.

Adresse: Aunsøvej 4, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Fugl, Erling (1932-), (C)
Fhv. direktør i FOF, R.af Db. Født 19/12 

1932 i Veflinge på Fyn. Forældre: billed
skærer N.Chr. Fugl (fl982) og Dagmar 
Fugl f. Hansen (f 1985). Efter endt skole
gang, handelsuddannelse 1954. 1954-58 
ansættelse på Fynsværket. Rejsesekretær i 
KU 1958-60. Landsdelssekretær i Det 
konservative Folkeparti 1960-68. Konsu
lent i FOF’s landsorganisation, København 
1968-71. Direktør i FOF’s landsorganisa
tion, København 1971-93.

Gift 20/12 1958 med Jytte Stougaard 
Fugl f. Dahl (f. 24/3 1937 i Odense). For
ældre: værkfører Henry Dahl (41976) og 
Oda Dahl f. Stougaard (41991).

Medlem af kommunalbestyrelsen 1972-74. 
Medlem af:
- socialudvalget 1972-74 
- teknisk udvalg 1972-74 
- kulturelt udvalg 1972-74 
- fritidskommissionen, formand 1971-74 
- skolekommissionen, formand 1974-77 
- bevillingsnævnet 1972-74
- idrætsudvalget 1972-74

Har haft en lang række andre tillidshverv: 
medlem af bestyrelsen f. Dansk Folkeop
lysnings Samråd 1971-81, 1988-1990; med
lem af bestyrelsen f. Det danske Teater 
1980-86; medlem af bestyrelsen f. Køben
havns Dag- og Aftenseminarium siden 
1982, - siden 1992 som næstformand; for
mand f. Udviklingscentret for folkeoplys
ning og voksenundervisning siden 1984; 
formand for det af Folketinget nedsatte 
Folkeoplysningsudvalg 1988-89; formand 
for TV2/Lorry (hovedstadsregionen) siden 
1989; medlem af bestyrelsen f. TV2/Dan- 
mark siden 1990.

Erling Fugl deltog inden flytning til Val
lensbæk i kommunalpolitisk arbejde på Fyn 
- i Lumby sogneråd, hvor han 1966-68 var 
næstformand og i samme periode formand 
f. ligningskommissionen. Da daværende 
kriminaloverbetjent Jørn Larsen ønskede 
at udtræde af Vallensbæk kommunalbesty
relse juli 1972, overtog Erling Fugl pladsen 
i kommunalbestyrelsen.

Adresse: Syvhøjvænge 264, 2625 Vallens
bæk.
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Grath, Palle (1944-), (C)
Vicekriminalkommissær. Født 25/8 1944 

på Frederiksberg. Forældre: køkkenchef 
Kurt Grath (fl978) og Ellen Grath f. Lar
sen. Mellemskoleeksamen fra Gerbrand
skolen, København; i møbelsnedkerlære 
1960 - udlært med bronzemedalje 1965; 
værnepligtig ved Sjællandske Telegrafregi
ment; bygnings- og møbelsnedker 
1966-67, hvorefter en karriere inden for 
politiet begyndte: politibetjent 1967-69, 
Uropatruljen 1969-71, kriminalpolitiet 
1976. Siden 1982 ansat i Rigspolitiets afd.C 
- Bygningssektionen. Merkonom i regn
skabsvæsen 1984.

Gift 15/4 1965 med pædagog Karen Lis
beth Grath f. Hacke (f. 14/11 1941 i Køge). 
Forældre: skolelærer Axel Frederik Hacke 
("I" 1965) og Sigrid Hacke f. Hansen (t 1981).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang 17. no
vember 1981.

Medlem af kommunalbestyrelsen 1982- 
89, 1991-93 (som stedfortræder for Else 
Friis-Mikkelsen).
Medlem af:
- teknisk udvalg 1982-89, 1991-93
- kulturelt udvalg 1991-93
- skolekommissionen 1982-89
- ligningskommissionen, formand 1986-89 
- skatteankenævnet, formand 1990- 
- bevillingsnævnet 1982-

Siden 1994 1. suppleant til kommunalbe
styrelsen for den konservative gruppe.

Adresse: Nørrebred 190, 2625 Vallensbæk.

Grubak Nielsen, Jan (1955-), (C)
Direktør. Født 9/10 1955 på Skt. Elisa

beth, Nørrebro, København. Forældre: 
Svend Grubak Nielsen (f 1989) og Anelise 
Nielsen. Uddannet som bygningssnedker 
1972. Soldatertjeneste ved Kronens Artil

leriregiment, Sjælsmark 1972-73. Ansat i 
Del Monte Corp. 1973-78; 1978-84 som 
direktør i American Express. Siden 1984 
direktør i eget firma: Rosenstjerne Re
klame & Marketing. Gift 17/6 1978 med 
bankassistent Margrethe Hichmann (f. 
23/6 1955).

Valgt til kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti ved valget 16. no
vember 1993.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1994- 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1994-
- ungdomsskolebestyrelsen 1994-

Af andre tillidshverv kan nævnes: bestyrel
sesmedlem for Vestkommunernes Idræts- 
klinik; formand for skolebestyrelsen på 
Pilehaveskolen.

Adresse: Syvhøjvænge 26, 2625 Vallens
bæk.

Gydemark, Niels Henrik (1939-), (B)
Revisor. Født 14/6 1939 i Esbjerg. For

ældre: tobakshandler Karl Gydemark og 
damefrisør Gudrun Gydemark. Uddannet 
ved den kommunale forvaltning i Esbjerg 
fra 1956. 1956-1979 ansættelse i forskellige 
kommunale skatteforvaltninger, - senest i 
Maribo kommune. Fra 1979 selvstændig 
revisor i Rødby, - fra 1990 sideløbende 
med rejsebureauvirksomheden Prima Rej
ser.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
Radikale Venstre ved valget 3. marts 1970. 
Havde orlov 1/6 1973 til 30/9 1973, hvor
efter Niels Henrik Gydemark udtrådte af 
kommunalbestyrelsen.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-73 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1970-73

Af andre politiske tillidshverv kan nævnes: 
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Landsformand for Radikal Ungdom 
1963-65; medlem af styrelsen for Dansk 
Ungdoms Fællesråd 1963-65; medlem af 
Det Radikale Venstres forretningsudvalg 
1963-65 og partiets hovedbestyrelse 
1963-69. Medlem af Folketinget for Det 
Radikale Venstre 1969-70 og i kortere pe
rioder 1974 og 1975. Folketingskandidat 
1966-76 i skiftende kredse i Storstrøms 
Amt. Medlem af Roskilde byråd 1966-70; 
Rødby byråd 1974-76 og 1981-94; 1986-90 
viceborgmester og formand for undervis
nings- og kulturudvalget; 1. stedfortræder 
til Storstrøms Amtsråd for Det Radikale 
Venstre 1990-94. Siden 1994 næstformand 
for boligselskabet for Rødby og Rødby- 
havn.

Adresse: Østergade 38, 4970 Rødby.

Hansen, Karlo (1910-1974), (Z)
Civiløkonom. Født 22/2 1910; gift 6/3 

1931. Indvalgt i kommunalbestyrelsen for 
Fremskridtspartiet 1974, men afgik ved dø
den 7. marts 1974 blot 2 dage efter kom
munalvalget, og nåede således ikke at fun
gere som kommunalbestyrelsesmedlem.

Var medstifter af Fremskridtspartiet i 
Vallensbæk 1974. Medlem af grundejer
foreningen Kolleruplund og var i en pe
riode formand.

Hansen, Mikael (1908-1986), (D)
Gårdejer. Født 28/6 1908. Gift 20/12 

1947. t 7/12 1986 i Præstø.
Indvalgt i sognerådet for partiet Venstre 

(liste D) ved sognerådsvalget marts 1950. 
Medlem af sognerådet 1950-1962.
Medlem af:
- kasse- og regnskabsudvalget 
- bygningskommissionen

Mikael Hansen (Kirkebakkegård, matr. nr. 
15a) var i Vallensbæk den sidste gårdejer, 

som var medlem af sognerådet. Da Mikael 
Hansen ved valget 6. marts 1962 forlod 
sognerådet, var en æra således endegyldigt 
forbi. Mikael Hansen solgte gården til Val
lensbæk Kommune 1967.

Hansen, Poul Ancher (1917-1994), (A)
Bygningskonduktør. Født 28/2 1917, f 

8. maj 1994. Gift 1. gang 27/12 1947; 2. 
gang 23/9 1989.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet ved valget 3.marts 1970. 
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-77. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1973-77
- kulturelt udvalg 1970-73
- byplan- og byggesagsudvalg 1970-77
- ungdomsskolenævn 1970-77
- bygningsrådet 1970-74
- idrætsanlægsudvalget 1973-77

Var endvidere medlem af landvæsenskom
missionen fra 1973. Fik maj 1977 tilladelse 
til at udtræde af kommunalbestyrelsen.

Jacobsen, Jens Alrø (1959-), (C)
Stud.polit. Født 29/11 1959.
Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 

konservative Folkeparti ved valget 17. no
vember 1981. Medlem af kommunalbesty
relsen 1982-85.
Medlem af:
- teknisk udvalg 1982-85
- kulturelt udvalg 1982-85
- ungdomsskolenævn 1982-85
- brandkommissionen 1982-85

Bosat i Lanzarote, Kanarieøerne, Spanien.

Jansteen,Jan Børge (1952-), (F, A)
Lagerarbejder. Født 24/9 1952 på Rigs

hospitalet. Forældre: arbejdsmand Børge 
Geron Jansteen og Conny Evelyn Svend
sen f. Nelin. Realeksamen 1969; i lære som 
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brolægger 1969-73 (udlært 1973). Ansat 
som ejendomsfunktionær 1976-85. Lager
arbejder fra 1985. Gift 3/2 1973 med kon
torassistent Hanne Jansteen (f. 17/6 1954 i 
København). Forældre: trykker Kjeld Pur
toft og syerske Lillian Ruth Purtoft.

Indtrådte som stedfortræder for Ole 
Nyborg Christensen (F) pr. 5/2-92, og blev 
medlem af teknisk udvalg. Med skrivelse 
modtaget 6/2-92 (dagen efter) anmodede 
Jan Børge Jansteen om tilladelse til at ud
træde af kommunalbestyrelsen. Bestyrel
sen var ikke til sinds at efterkomme an
modningen (8 (C) imod, 6 (A+V) undlod). 
Herefter meddelte Jan Børge Jansteen, at 
»han fremover tilslutter sig den socialde
mokratiske gruppe.«360
Medlem af kommunalbestyrelsen 1992-93 
for Socialdemokratiet.
Medlem af:
- teknisk udvalg 1992-93

Af andre tillidshverv kan nævnes: fællestil
lidsmand i Arbejdernes Kooperative Byg
geforening 1983-85; medarbejderrepræ
sentant i AKB’s hovedbestyrelse 1983-85; 
medlem af forretningsudvalget i forældre
foreningen på Pilehaveskolen 1986-1989; 
medlem af bestyrelsen for Grundejerfore
ningen Hyrdeengen siden 1986.

Adresse: Hyrdeengen 323, 2625 Vallens
bæk.

Jensen, Anders Walther (1944-), (C)
Anlægsgartnermester, direktør. Født 1/7 

1944 i Dollerup. Forældre: inspektør Wil
liam Walther Jensen (t 1956) og Gerda Jen
sen f. Jacobsen. Uddannet inden for an
lægsgartnerfaget 1959-64.

Gift 28/8 1965 med prokurist Naja Beck 
Jensen f. Pedersen (f. 6/5 1946 på Frede
riksberg). Forældre: sporvejsfunktionær 
Gunnar Poul Beck Pedersen (J1986) og 
Vita Inge Pedersen f. Andresen.

Startede som selvstændig anlægsgartner
firmaet A. Walther Jensen A/S foråret 
1971.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti ved valget 7. marts 
1978.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1978-81. 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1978-81
— teknisk udvalg 1978-81
- bevillingsnævnet 1978-81
- idrætsanlægsudvalget 1978-81
- hegnssynsmand 1976-

Medlem af Lions Club Vallensbæk siden 
1973. Måtte opgive sit kommunalpolitiske 
virke med udgangen af 1981 af hensyn til 
sin erhvervsvirksomhed.

Adresse: GI. Køge Landevej 838, 2665 Val
lensbæk Strand.

Jensen, Gitte (1938-), (A)
Direktør. Født 28/10 1938 i København. 

Forældre: vognmand Karl Rasmussen 
(t 1979) og Tove Olsen (J1971). Handels
skoleuddannelse efter mellemskole-eksa
men og højskoleophold. Kontorleder 
1959-60. Direktionssekretær 1960-67; 
kontorchef 1967-76; prokurist 1976-81; di
rektør fra 1981.

Gift 24/11 1957 med kriminalassistent 
Frede Jensen (f. 19/8 1932).

På kommunalbestyrelsesmødet 5/12 
1979 godkendtes at stedfortræderen Gitte 
Jensen indtrådte i kommunalbestyrelsen i 
stedet for Jytte Andersen, der var blevet 
valgt til Folketinget.

Medlem af kommunalbestyrelsen fra 
slutningen af 1979 til 3. februar 1982, hvor 
Gitte Jensen ansøgte om tilladelse til at ud
træde af kommunalbestyrelsen grundet ar
bejdssituationsændring. Godkendt pr. 28/2 
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1982, til hvilken dato stedfortræderen 
Bjarne Petersen indkaldtes.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet ved valget 17. november 
1981.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1979-82. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1979-82 
- skolekommissionen 1979-82.

Adresse: Kanslergade 4, 2100 København 
0.

Jensen, Henning Vagn (1946-), (F)
Lektor, adm. inspektor. Født 10/5 1946 i 

København. Forældre arbejdsmand Kaj 
Åge Erik Jensen og økonoma Paula Karen 
Margrethe Jensen f. Steffens. Sproglig stu
dent fra Statsgymnasiet Schneekloths 
Skole 1965. Cand.mag. i dansk og filmvi
denskab fra Københavns Universitet 1973. 
Ansat 1974 på Statsgymnasiet Schnee
kloths Skole - senere Schneekloths Gym
nasium - til 1992 da Københavns Amt luk
kede gymnasiet. Ansat 1992 som adm. in
spektor ved Øregaard Gymnasium. Lærer
rådsformand 1976-78; medlem af Filmlæ
rerforeningens bestyrelse 1976-80.

Gift 3/9 1983 med praktiserende læge 
Vibeke Bunch (f. 28/5 1943 i København). 
Forældre: ambassaderåd Svend Aage 
Bunch (J1961) og Inga Fritze Haastrup 
(tl986).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialistisk Folkeparti første gang 17. novem
ber 1981.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1982-89. 
Medlem af:
- socialudvalget 1982-85 
- teknisk udvalg 1986-89 
- kulturelt udvalg 1986-89 
- ungdomsskolenævnet 1982-85 
- valgbestyrelsen 1982-85

Medlem af bestyrelsen for SF-Vallensbæk 
siden 1990. Har sammen med professor 
Ole Togeby udgivet »Brug Sproget! Om 
skriftlig fremstilling«, 1981 - genudgivet 
1994.

Adresse: Løkketoften 50, 2625 Vallensbæk.

Jensen, Ole Møller (1950-), (B)
Civilingeniør. Født 4/1 1950.

Indvalgt for partiet Det radikale Venstre til 
kommunalbestyrelsen ved valget 5.marts 
1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-78. 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1974-78.

På kommunalbestyrelsens konstituerende 
møde marts 1974 blev Ole Møller Jensen 
foreslået som borgmesterkandidat, men 
blev ikke valgt.

Adresse: Rendsagervej 120, 2625 Vallens
bæk.

Jensen, Paul Christian (1913-1992), (A)
Skibsbygger på B&W. Født 22/11 1913 

på Rigshospitalet. J3/6 1992. Forældre: 
vognmand Frits Henrik Jensen og Louise 
Frederikke Ingeborg Christensen. Opvok
set på Frederiksberg, skolegang på Niels 
Ebbesens skole. Paul Christian Jensen 
gjorde den store udvikling med som skibs
bygger på Burmeister & Wain, hvor han 
var ansat 1939-79.

Gift 3/5 1942 med telefonist Rigmor 
Hoffensetz Jensen (f. 6/9 1918). Forældre: 
kobbersmed Bertel Jensen (t 1957) og stry
gerske Anna Elisabeth Hoffensetz (J1968).

Sommerbeboer i Vallensbæk fra 1948. 
Helårsbeboer 1956.

Indvalgt i sognerådet for Socialdemo
kratiet første gang ved valget 6. marts 1962.
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Medlem af sognerådet 1962-67 og kom
munalbestyrelsen 1967-70.
Medlem af:
- kasse- og regnskabsudvalget 1966-67
- økonomiudvalget 1967-70
— socialudvalget 1962-70
— biblioteksudvalget 1962-66
- børneudvalget 1962-70
- skolekommissionen 1962-66
- sundhedsudvalget 1962-66
- bestyrelsen for Vallensbæk Sygekasse 

1962-70
- ungdomsnævnet 1962-70.

I den i Vallensbæk noget uklare overgangs
fase mellem sogneråd og kommunalbesty
relse i forbindelse med kommunens op
nåelse af »Gentoftestatus« i 1967 blev Paul 
Christian Jensen udnævnt til rådmand i 
»magistraten«.

Johansen, Inger f. Baarts (1929-), (C)
Husmoder. Født 17/2 1929 i Køben

havn. Forældre: konditor Robert Ingvard 
Baarts (f 1959) og telefonistinde Karen So
fie Baarts f. Hansen (fl963). 4-årig prak
tisk landbrugsuddannelse. Husholdnings
skole. Kontoruddannelse. Ansat i Stornos 
drift- og planlægningsafdeling 1950-57. 
Lærervikar ved Vallensbæk Skole 1967-75.

Gift 7/4 1955 med purser Tom Johansen 
(f. 4/8 1930 i Århus). Forældre: materialist 
Poul Johansen (T1954) og husmoder So
phie Dorothea Johansen f. Jensen (J1968).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang ved 
valget 5. marts 1974 og har været medlem 
siden.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-
Medlem af:
— socialudvalget 1974-
— kulturelt udvalg 1974-
- skolekommissionen 1974-, formand

1987-

- børne- og ungdomsværnet 1974- 
— fritidskommissionen 1974- 
- fredningsnævnet 1974- 
- skolenævn 1974-
- voksenundervisningsnævnet 1985- , for

mand 1987-
- folkeoplysningsudvalget, formand 1991-

Blandt andre tillidshverv kan nævnes: pt. 
formand i Grundejerforeningen Gammel
mosen, hvor Inger Johansen ihærdigt har 
arbejdet for og fået gennemført støjaf
skærmning ved Køge Bugt-motorvejen; 
bestyrelsesmedlem i andelsselskabet Gud- 
mindrup, Høyby og Tengslemarks Lyngs 
vandværk; medlem af Den konservative 
Vælgerforenings bestyrelse 1971-81, - 
heraf 4 år som formand.

Adresse: Gisselfeldvej 1, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Jørgensen, Niels Aage (1944-), (V)
Direktør. Født 17/11 1944 i København, 

opvokset i Vallensbæk. Forældre: inspektør 
Aage Martin Jørgensen (1910-89) og fru 
Elsa Jørgensen f. Lorenz (f. 1921). Gift 
11. november 1967 med kontorleder Inge 
Jensen (f. 4/8 1946). Forældre: fabrikant 
Knud Valdemar Peder Jensen (f. 1919) og 
fru Lizzie Jensen (f. 1922). Uddannet på 
Niels Brock 1963. Soldatertjeneste og ser
gent ved Gardehusar Regimentet i heste
eskadron 1963-65. Ansat som revisor 
1965-70. Afsluttet uddannelse i regnskabs
væsen og databehandling 1972. Ansat som 
regnskabschef i International Factors 
1970-73 og i Cloetta Chokolade 1973-75. 
Salgschef i Burroughs Datasystemer 
1975-77; direktør i Data General 1977-80. 
Siden 1981 direktør og ejer af firmaerne 
A/S Jensen Electric ogJ.E. DATA Aps.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen ved val- 
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get 16. november 1993 for partiet Venstre. 
Medlem af kommunalbestyrelsen 1994- 
Medlem af:
- byggesagsudvalget 1994-

Af andre tillidshverv kan nævnes: formand 
for Vallensbæk Venstre siden 1992, (ind
meldt i partiet i slutningen af 70erne); 
medlem af Vallensbæk menighedsråd for 
Vallensbæklisten (tværpolitisk borgerliste) 
1986-93; medlem af Wallensbeck Byes 
Laug siden 1976, viceoldermand 1984-87; 
formand for skolenævnet ved Vallensbæk 
Skole 1982-90.

Adresse: Toftegård, Toftevej 14, 2625 Val
lensbæk.

Kjær, Lise-Lotte Corvinius (1943-), (C)
Kantinebestyrer, boghandlermedhjæl

per. Født 26/2 1943 i København. Foræl
dre: arbejdsmand Jens Christian Jensen 
(J1966) og husmor Erna Corvinius Jensen 
(J1977). Afsluttede 1957 folkeskolen efter 
8. klasse. 1957-60 »ung pige i huset«. 1. 
årsuddannelse som barneplejerske
1960-61. Praktikant i børnehave 1961-62. 
Hjemmegående husmor 1962-65 og 
1970-72 i forbindelse med fødsler. Bager
jomfru 1965-66. Ansat som kantinebesty
rer 1966-70 hos Kemp og Lauritzen. 
»Madmor« i børnehave i Albertslund. 
Kantinebestyrer henholdsvis hos Sunlight 
1975-79 og Københavns Teknikum 
1979-84. Fra 1984 ansat som boghandler
medhjælper, Københavns Teknikum.

Gift 24/5 1969 med teknisk assistent Sø
ren Malling Kiær (f. 30/3 1943 i Søborg). 
Forældre: viceborgmester i Gladsaxe/ 
vandværksbestyrer Gottholdt Malling 
Kiær og Minna Kiær.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang ved 
valget 7. marts 1978.

Medlem af kommunalbestyrelsen 1978-86. 
Medlem af:
- socialudvalget 1978-86
- bevillingsnævnet 1982-86
- fritidsnævnet 1982-86
- voksenundervisningsnævnet 1982-86

Havde 1982 orlov i 5 måneder fra det kom
munale arbejde i forbindelse med rejse til 
Irak.

Indmeldt i Det konservative Folkeparti 
1968 i Albertslund - 1974 overflyttet til 
Vallensbæk. Medstifter af og bestyrelses
medlem i Kulturforum ved Københavns 
Teknikum; fra 1991 kasserer i samme.

Flyttede 1986 fra Vallensbæk.

Adresse: Søndervangsvej 18, 2600 Glo
strup.

Knaack, Birthe (192 8-), (C)
Overassistent. Født 1/10 1928 i Frederi

cia. Forældre: sølwarefabrikant Chr. An
ton Jensen (J1984) og Rigmor Jensen f. 
Ballund (t 1969). Uddannelse som boghol
derske i Fredericia. 1968 ansat som over
assistent i Albertslund Kommune, børne- 
forvaltningen.

Gift 20/7 1962 med herreekviperings
handler Ole Knaack (f. 25/10 i Aalborg). 
Forældre: vand- og gasmester Heinrich Jo
han Knaack (f 1980) og Gunhild Marie 
Knaack (f 1979).

Første gang indvalgt i kommunalbesty
relsen for Det konservative Folkeparti ved 
valget den 5. marts 1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-
Medlem af:
- kulturelt udvalg 1974-; formand 1976- 
- byplan- og byggesagsudvalget 1974-86 
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1986-93
- fritidskommissionen 1974-78
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- skolekommissionen 1974-78
- idrætskontaktudvalget 1974-80, 1982-85 
- ungdomsskolenævnet 1985-, formand 

1986-93
- ungdomsklubbestyrelse, formand 1986- 
- folkeoplysningsudvalget 1992-93 
- formand for Vallensbæk HF 1992-94

Birthe Knaack har derudover haft en lang 
række tillidshverv blandt hvilke kan næv
nes: formand for Dansk Røde Kors, Val
lensbæk 1982-92; formand for Kræftens 
Bekæmpelse, Vallensbæk 1984-; repræsen
tantskabsmedlem af Vestkommunernes 
Idrætsklinik 1984-94; medlem af bestyrel
sen for Skolen ved Maglemosen 1992-94.

Adresse: Horsbred 168, 2625 Vallensbæk.

Kramer, Knud (1906-1977), (H)
Assistent. Født 20/9 1906, t 15/12 1977. 

Gift 3.marts 1935.
Indvalgt i sognerådet for Grundejerli

sten (liste H) som listens nr. 2 ved sog
nerådsvalget 4. marts 1958. Udtrådte heraf 
1. april 1961.
Medlem af sognerådet 1958-1961.

Kristensen, IngolfVaiter (1917-f), (C)
Murermester. Født 30/7 1917 i Køben

havn, t- Forældre: desinfektionsbetjent 
Oluf Kristensen og Eleonora Hagemann. 
Gift 30. maj 1939 med husmoder Ebba 
M.M. Kristensen (f. 19/2 1920).

Indtrådte som stedfortræder i sognerå
det for slagtermester Anker Rasmussen, 
der på sognerådsmødet 5. april 1960 bad 
sig fritaget på grund af sygdom. Ingolf Kri
stensen indtrådte i samtlige udvalg m.v. i 
stedet for Anker Rasmussen.
Medlem af sognerådet 1960-66.
Medlem af:
- teknisk udvalg 1960-66, formand

1962-66

- byplanudvalget 1962-66
- bygningskommissionen, formand

1962-66
- sundhedskommissionen 1960-66 
- landvæsensnævnet 1962-66

Havde hertil adskillige politiske tillids
hverv i andre nævn og kommissioner 
1960-66.

Ingolf Kristensen foreslog, på det kon
stituerende møde marts 1962, sognerådet 
at vælge Poul Hansen som formand. Som 
bekendt blev Poul Hansen valgt.

Flyttede pr. l.maj 1971 fra kommunen.

Krog Mayntz, Charlotte (1967-), (C)
Civiløkonom. Født 29/10 1967 i Bog

ense. Forældre: maskinmester Hans-Erik 
Krog og kontorassistent Lis Solvejg Krog 
f. Hansen. Nysproglig student 1987. HA- 
studium på Handelshøjskolen i København 
1990-93; påbegyndt cand.mere.-studiet i 
strategi og organisationsledelse 1993. Har i 
studietiden bl.a. haft job som stewardesse i 
DSB Togservice.

Gift 21/8 1993 med politiassistent Søren 
Bertelsen Mayntz (f. 2/10 1961 i Kolding). 
Forældre: blikkenslager Svend Åge Mayntz 
og bogholder Kirsten Marthedal Nielsen.

Første gang indvalgt i kommunalbesty
relsen ved valget 19. november 1985 for 
Det konservative Folkeparti.

Medlem af kommunalbestyrelsen siden 
1986. Efter kommunalvalget 16. november 
1993 udnævnt til 1. viceborgmester pr. 1/1 
1994, idet borgmester Kurt Hockerup øn
skede en ung 1. viceborgmester.
Medlem af:
- økonomiudvalget 1994- 
- teknisk udvalg 1986-91 
- kulturelt udvalg 1986-93 
- socialudvalget 1991-
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Af andre kommunale tillidshverv kan næv
nes plads i ungdomsskolebestyrelsen og 
folkeoplysningsudvalget.

Bestyrelsesmedlem i Vallensbæk KU 
1984-89; formand for Rødovre KG (kon
servative gymnasiaster) 1985-87; bestyrel
sesmedlem i den konservative vælgerfor
ening i Vallensbæk siden 1993.

Adresse: Nørrebred 111, 2625 Vallensbæk.

Larsen, Albert (1921-), (H)
Værkfører, vognmaler. Født 9/8 1921 i 

Sønderholm mellem Ålborg og Nibe, 
Nordjyllands Amt. Forældre: maskinsmed 
Axel Fylting Larsen (J1930) og fagfore
ningsformand Karen Marie Larsen f. Jen
sen (J1969). Uddannet som karetmager/ 
vognmaler. Efter svendeårene ansættelse 
som servicechef og værkfører. Skolebetjent 
på Vallensbæk Skole 1978-91.

Gift 30/3 1946 med skindtilskærer Else 
Sonja Petersen (f. 26/12 1921 i Valby, Kø
benhavn). Forældre: murer Åge Poul Pe
tersen (1898-1972) og specialarbejder El
len Ane Margrethe Nordlid (1896-1974).

Ved sognerådsvalget 6. marts 1962 opnå
ede Albert Larsen ikke indvalg for Grund
ejerlisten (liste H), men havde da, som 
1.stedfortræder for assistent Knud Kramer 
(liste H), været medlem siden 1. april 1960. 
Blev 1. stedfortræder for murermester 
Knud Lassen for perioden 1962-66.
Medlem af sognerådet 1960-62.
Medlem af:
- børneværnet 1960-62

Adresse: Svenstrupvej 3, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Larsen, Jørn Lauritz (1933-1995), (C)
Vicekriminalinspektør. Født 27/12 1933 

i Hulsig, Råbjerg kommune, fl995. Foræl
dre: gårdejer Peter Larsen (fl941) og 
Helga Larsen 1. Christensen (J1992). Ansat 
1955 som politibetjent. Siden 1960 i krimi
nalpolitiet.

Gift 8/8 1987 med Anne Rømming Lar
sen f. Rømming. Forældre: Kay Rømming 
(t 1991) og Gerda Hansen.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti 3. marts 1970. 
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-72. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1970-72 
- socialudvalget 1970-72 
- kulturelt udvalg 1970-72 
- børne- og ungdomsværnet 1970-72 
- skolekommissionen 1970-72 
- fritidsudvalget 1970-72
- bevillingsnævnet 1970-72

Grundet stigende arbejdsbyrde ved krimi
nalpolitiet i Glostrup ønskede Jørn Larsen 
at stoppe det politiske arbejde i kommu
nalbestyrelsen 31. juli 1972.

Adresse: Blæsenborgvej 1, Valore; 4130 
Viby Sj.

Larsen, Per Riis (1941-), (A)
Xærkforer. Fodt 1/2 1941 i København. 

Forældre: frisørmester Mogens Torkel 
Ries Larsen (fl987) og radioarbejder Ellen 
Thede. Uddannelse som glasblæser afslut
tet 1961. Soldatertjeneste ved Bornholms 
Værn og Sjælsmark Kaserne 1961-62. An
sat som glasblæser på Radiometer A/S fra 
1963. Udnævnt til værkfører 1973. Arbej
der nu i Radiometers printafdeling.

Gift 2/5 1970 med fuldmægtig (social
forvaltningen i Albertslund) Annelise Niel
sen (f. 14/2 1948). Forældre: lagerforvalter 
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Egil Carlo Nielsen og telefonistinde Edith 
Marie Nielsen f. Johansen.

Flyttede i 1976 til Vallensbæk og blev 
medlem af Socialdemokratiet her. Indvalgt 
i kommunalbestyrelsen for Socialdemokra
tiet ved valget 21. november 1989. Medlem 
af kommunalbestyrelsen 1990-93.
Medlem af:
- kulturelt udvalg 1990-93
- socialudvalget 1990-93
- skolekommissionen 1986-90

Bestyrelsesmedlem af den socialdemokra
tiske vælgerforening i Vallensbæk 1978, 
formand 1982-84; bestyrelsesmedlem af 
Grundejerforeningen Hyrdeengen, for
mand 1986-90; bestyrelsesmedlem af Le
dernes Hovedorganisations lokalafdeling 
for Vallensbæk-Ishøj-Tåstrup.

Adresse: Hyrdeengen 309, 2625 Vallens
bæk.

Lassen, Knud Ove Ejner (1919-1982), (A) & 
(liste H)

Murermester. Født 11/6 1919 i Vallens
bæk; t 7/5 1982. Forældre: gartner Henry 
August Lassen (1885-1963) og husmoder 
Johanne Lassen f. Pedersen (1888-1980).

Uddannelse som murersvend afsluttet 
1938. Murermester fra 1945.

Indvalgt i sognerådet for Socialdemo
kratiet første gang ved valget marts 1950, 
og sad i to perioder, - fra 1950-58. Ved 
valget til sognerådet 4. marts 1958 opstil
lede Knud Lassen på en grundejerliste (li
ste H) i protest mod den politik, det sid
dende sogneråd (som han selv var medlem 
af) havde ført. Grundejerlisten fik 2 man
dater i det efterfølgende sogneråd, og mu
rermester Knud Lassen blev valgets abso
lutte topscorer. For Grundejerlisten sad 
Knud Lassen i to perioder, - til 1966.

Medlem af sognerådet 1950-66, næstfor
mand 1958-62.
Medlem af:
- kasse- og regnskabsudvalget 1958-62
- socialudvalget 1950-62
- teknisk udvalg 50-66, formand 1958-62
- bygningskommissionen, formand 1958- 

62
- skoleudvalget 1962-66
- udvalget for fast ejendom 1962-66

Knud Lassen var aktiv fodboldspiller, og 
bestyrelsesmedlem af Vallensbæk Idræts
forening VI39. Medstifter af Lions Club 
Vallensbæk i 1970.

Løvschall, Fritz (1938-), (C)
Afdelingschef. Født 9/8 1938 i Set. Jo

hannes sogn, Århus. Forældre: direktør 
Rasmus Olsen Løvschall (J1971) og pro
kurist Ragnhild Oline Margrethe Knud
sen. Realeksamen 1955. Uddannet som ra
diomekaniker 1960. Aftjent værnepligt 
1960-61. Elektroniktekniker 1962. Ansat 
som radioinspektør ved Danmarks Radio 
1962. Ansat ved Frederiksberg Tekniske 
skole siden 1962, - nu som afdelingschef.

Gift 10/4 1965 med laboratorieassistent 
Lene Offenhåuser (f. 14/3 1939 i Thomas 
Kingos sogn, Odense). Forældre: hattefa
brikant Ras Offenhåuser og Grethe Offen
håuser.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang ved 
valget 5. marts 1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-85. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1974-85 
- kulturelt udvalg 1978-81 
- byplan- og byggesagsudvalget 1982-85 
- skolekommissionen 1974-78 
- fritidskommissionen 1974-78 
- ungdomsskolenævnet 1974-78
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- voksenundervisningsnævnet 1974-85, 
formand 1982-85

- brandkommissionen 1978-81

Blandt Fritz Løvschalls øvrige politiske til
lidshverv kan nævnes: en årrække formand 
for Vestegnens Forberedelseskursus; næst
formand i den konservative vælgerfor
ening; bestyrelsesmedlem i Vestegnens lo
kalradio og TV. Medlem af bestyrelsen for 
Landsforeningen af Forberedelseskurser; 
gennem en 10-årig periode kredsformand 
for Det konservative Folkeparti, Glostrup
kredsen; medlem af Amtsforretningsudval
get; medlem af Det konservative Folkepar
tis hovedbestyrelse.

Medlem af Brøndbyernes Rotaryklub og 
gennem 6 år Councellor.

Af andre tillidshverv kan nævnes: besty
relsesmedlem i CEU - Center for europæ
iske uddannelser; repræsentant i DIFKO; 
vandværksbestyrelsesmedlem; sikkerheds
chef for Frederiksberg tekniske skole; 
medlem af Hovedsamarbejdsudvalget.

Fritz Løvschall opstillede til kommunal
valget 16. november 1993 for Det konser
vative Folkeparti på Frederiksberg, men 
blev ikke indvalgt.

Adresse: Bianco Lunos Allé 9, st.th., 1868 
Frederiksberg C.

Madsen, Bent A. (1940-), (C)
Registreret revisor. Født 6/1 1940 i Kø

benhavn. Forældre: entreprenør Ejnar 
Madsen og husmor Dagny Edith Madsen 
f. Nielsen. Efter skolegang på Dysse- 
gaardsskolen i Gentofte realeksamen på af
tenkursus. Kontoruddannet i Dansk ESSO 
A/S; militærtjeneste i Slagelse 1960-62. 
Ansat i Revisions- og Forvaltningsinstitut
tet A/S 1962-67. Ansat i økonomiafdelin
gen i Carl Allers Etablissement A/S 

1967-76. Fra 1976 selvstændig virksomhed 
som registreret revisor i Vallensbæk.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti ved valget 8. marts 
1966.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1966-70.
Medlem af:
- kulturelt udvalg, formand 1966-70
- socialudvalget 1966-70
- skolekommissionen, formand 1966-70
- ungdomsskolenævnet, formand 1966-70 
- omsorgsudvalget 1966-70
- børneværnet 1966-70

Medlem af Vallensbæk menighedsråd for 
Det konservative Folkeparti 1970-74. Sog
nefoged 1970-72. Var i en årrække hoved
kasserer i Vallensbæk Idrætsforening VI39.

Adresse: Frydendalsvej 9, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Mortensen, Poul Erik, (C)
Stedfortræder for medlemmer af den 

konservative gruppe i kommunalbestyrel
sen i korte perioder (bl.a. under sygdom) i 
løbet af 1980erne.

Nielsen, Else (1946-), (F)
Lærer. Født 10/4 1946 i Sahl-Gullev 

sogn, Viborg Amt. Forældre: landmand 
Hans Jørgen Hansen og Laura Hansen.

Gift 24/7 1971 med lærer Leif Nielsen 
(f. 12/9 1950).

Indkaldt i kortere perioder til kommu
nalbestyrelsen som stedfortræder for med
lemmer af Socialistisk Folkepartis gruppe: 
Medlem af kommunalbestyrelsen: 
1983-84, 1989.
Medlem af:
- socialudvalget 1989

I 1989 bestyrelsesmedlem for den selv
ejende institution EGV-Rønnebækhus og 
som stedfortræder i valgbestyrelsen.

178



Adresse: Selsøvej 44, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Nielsen, Jens Werner (1915-1981), (C)
Vognmand. Født 25/5 1915 i Ranum, 

Ranum sogn i Salling. J7/8 1981. Forældre: 
Vognmand Søren Nielsen (J1966) og va
skekone Karoline Nielsen f. Pedersen 
(t 1969). Jens Werner Nielsen gik i folke
skole 1922-1929 og flyttede 1934 til Kø
benhavn. Var en tid arbejdsmand på et 
Amagergartneri; blev senere bagerikarl og 
chauffør i Dehns Konditori på GI.Konge
vej. Efter endnu en chaufførtid hos Brdr. 
Nørup frem til 1946 etablerede Jens Wer
ner Nielsen sig januar 1946 med selvstæn
dig vognmandsforretning. Medejer af fir
maet Kruså Lager & Transit.

Gift 23/12 1943 med smørrebrødsjom
fru Karen Margrethe Elna Nielsen f. Ja
cobsen (4/1 1914 - 2/12 1982). Forældre: 
handelsmand Johannes Jacobsen og Jo
hanne Jacobsen.

Indvalgt i Vallensbæk kommunalbesty
relse for Det konservative Folkeparti ved 
valget 5/3 1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-78. 
Medlem af:
- socialudvalget 1974-78 
- teknisk udvalg 1974-78 
- ligningskommissionen, formand 1974- 

78.

Bestyrelsesmedlem i Det konservative Fol
keparti. Medlem af Vallensbæk menig
hedsråd. Medlem af Lions Club, Vallens
bæk. Jens Werner Nielsen besad i årenes 
løb en række faglige tillidsposter blandt 
hvilke kan nævnes: Næstformand for Dan
ske Eksportvognmænd og formand for 
Danske Eksportvognmænds Fællesindkøb.

Nielsen, Jørgen Erik (1934-), (A)
Kontorchef. Født 19/12 1934. Gift 12/5 

1957.
Medlem af kommunalbestyrelsen som 

stedfortræder i den socialdemokratiske 
gruppe for Poul A. Hansen i perioden 4/5 
1977-31/3 1978.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1977-78. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1977-78.

Adresse: Nørrebred 43, 2625 Vallensbæk.

Nielsen, Preben (1932-), (A)
Konsulent, cand.oecon. Født 20/10 1932 

i Kristrup ved Randers. Forældre: maskin
arbejder N.A. Nielsen (fl974) og husmo
der Helga Nielsen f. Nielsen (fl961). Stu
dent fra Randers Statsskole 1952. Cand.oe
con. fra Århus Universitet 1961. I studieti
den ansat på Århus kommunes statistiske 
kontor. Aftjent værnepligt 1961-62 i 3. Felt
artilleriregiment. Handelsministeriets se
kretær 1962-63. Ansat som fuldmægtig i 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 1963-71. 
Fra 1971 til 1974 ansat som arbejds- og so
cialattaché ved den danske EF-repræsenta- 
tion i Bruxelles. Siden 1974 konsulent i 
LO.

Gift 14/3 1959 med laborant Åse Niel
sen f. Månson (f. 8/5 1935 i Hjørring). For
ældre: mejeriejer Aksel Månson (t 1966) og 
medhjælpende hustru Jensine Månson f. 
Vestergård (J1992).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet første gang ved valget 
3.marts 1970. Arbejde ved den danske EF- 
repræsentation 1971-74 forhindrede Pre
ben Nielsen i midlertidigt at deltage i det 
kommunale arbejde, hvorfor stedfortræde
ren Herdis Andersen indkaldtes. Genvalgt 
ved valget 5. marts 1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-71 
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og 1974-89. 2.viceborgmester 1970-71, 
1974-81.
Medlem af:
- økonomiudvalget 1970-71, 1974-89 
- teknisk udvalg 1980-82
-byplan- og byggesagsudvalget 1970-71, 

1981-86
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1986-89
- idrætsanlægsudvalget 1977-79
- bevillingsnævnet 1970-71, 1977-79
- valgbestyrelsen 1981-85

Af andre kommunale tillidshverv kan 
nævnes en årrække som bestyrelsesmedlem 
af I/S Avedøre Kloakværk.

Har haft adskillige politiske tillidshverv 
bl.a. i DUI, DSU og Frit Forum; bestyrel
sesmedlem i Socialdemokratiet, Vallens
bæk 1966-70, - heraf formand 1968-70; 
Hovedbestyrelsesmedlem 1969-71.1 perio
den 1971-74 medlem af bl.a. Exportkredit- 
rådet og Vareudvekslingsudvalget samt se
kretær for LO’s ØD-udvalg. Er i egenskab 
af konsulent for LO medlem af EF’s (EU’s) 
økonomiske og sociale udvalg, Energirådet 
m.m.

Adresse: Risingevej 51, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Osbæck, Ole Kurt (1948-1986), (A)
Vagtmester. Født 16/12 1948 i Fåborg; 

død 9/2 1986. Forældre: modelsnedker Uri 
Holger Osbæck og Karla Hariet Osbæck f. 
Jørgensen (fl981).

Folkeskolens 8.klasse. Mekanikeruddan
nelse i Hærens Konstabelskole 1966-73.

Gift 10/6 1971 med overassistent Anne 
Marie Osbæck f. Christiansen (f. 26/2 1951 
i Næstved). Forældre: installatør Villy 
Christiansen (J1982) og Gudrun Christi
ansen f. Larsen.

Ansat som smed på B&W-Teglholmen 

1973-76. Ansat som fængselsbetjent, se
nere overbetjent og vagtmester ved Vestre 
Fængsel fra 1976 til sin død.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet første gang 5. marts 1974, 
hvor Ole Osbæck sad, til han 29/6 1983 
anmodede kommunalbestyrelsen om lov til 
udtrædelse grundet fraflytning.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-83. 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1980-83
- socialudvalget 1980-83
- teknisk udvalg 1974-80
- kulturelt udvalg 1974-83
- byplan- og byggesagsudvalget 1977-78
- idrætsanlægsudvalget 1975-80 
- idrætskontaktudvalget 1982-83

Ole Osbæck havde en alsidig politisk karri
ere: tillidsmand for smedeafdeling på 
B&W 1973-76; formand for lejerforenin
gen Vejlegårdsparken 1972-76; gruppefor
mand for den socialdemokratiske gruppe i 
kommunalbestyrelsen 1978-83; fagfore
ningsformand for det uniformerede perso
nale i Vestre Fængsel 1980-83; fagfore
ningssekretær i kriminalforsorgen 1980- 
83; i hovedbestyrelsen for CO I 1980-83;
m.m.

Pedersen, Birthe (193 5-), (A)
Postbestyrer. Født 3/3 1935 i Middel

fart. Forældre: jord- og betonarbejder Carl 
Andreas Pedersen (J1971) og kogejomfru 
Elna Clara Nielsen (f 1961).

Ansættelse som kontorist på Postgiro
kontoret 1953-56; hjemmegående husmor 
1957-69. Ansat som kontorfunktionær i 
P&T 1971; samme år udnævnt som post
bestyrer i Vallensbæk, hvor Birthe Peder
sen stadig virker. Tjenestemandsansættelse 
i P&T fra 1982; girovejleder 1992.

Gift 12/3 1955 med seniorassistent og 
kommunalbestyrelsesmedlem Jørgen Pe
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dersen (s.d) (f. 3/12 1931 i København). 
Forældre: godskontrollør Gunnar Peder
sen (fl975) og Ellen Thomsen.

Indtrådte i kommunalbestyrelsen i ste
det for Ole Osbæck (s.d.) 9/6 1983 og i flg. 
udvalg: kulturelt udvalg, skolekommissio
nen, fritidsnævnet og idrætskontaktudval
get.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet første gang 19. november 
1985.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1983- 
Medlem af:
- socialudvalget 1994- 
- kulturelt udvalg 1983- 
- skolekommissionen 1983-85 
- fritidsnævnet 1983-89
- idrætskontaktudvalget 1983-93
- børn- og ungeudvalget 1992-93
- valgbestyrelsen 1992- 
- sessions»udvalget« 1983-93 
Har derudover i en årrække siddet i ung
domsskolenævnet og folkeoplysningsud
valget.

Af andre tillidshverv kan nævnes: næstfor
mand i Socialdemokratiets Vælgerfor
ening, Vallensbæk; bestyrelsesmedlem (se
kretær) i VI39’s svømmeafdeling; kasserer i 
Vallensbæk Handicap Forening; bestyrel
sesmedlem i HK-klub.

Adresse: Brøndbyvej 208, 2625 Vallens
bæk.

Pedersen, Jørgen (1931-), (A)
Seniorassistent. Født 3/12 1931 i Køben

havn. Forældre: godskontrollør Gunnar 
Pedersen (41975) og direktrice Ellen Pe
dersen f. Thomsen. Ansat 1947 i storkon
cernen F. L. Smidth & Co A/S først som 
piccolo, senere assistent og fra 1976 som 
sektionsleder. 1981 udnævnt som senioras
sistent.

Gift 12/3 1955 med postbestyrer og 
kommunalbestyrelsesmedlem Birthe Pe
dersen (s.d.) (f. 3/3 1935 i Middelfart). For
ældre: jord- og betonarbejder Carl An
dreas Pedersen (f 1971) og kogejomfru 
Elna Clara Nielsen (f 1961).

Ansat i F.L. Smidth & Co. A/S siden 
1947, først som piccolo, senere som assi
stent. Udnævnt til sektionsleder 1976; se
niorassistent 1981.

Første gang indvalgt i kommunalbesty
relsen for Socialdemokratiet ved valget 
7. marts 1978.
Medlem af kommunalbestyrelsen siden 
1978 og 2. viceborgmester siden 1986.
Medlem af:
- økonomiudvalget 1983-
- socialudvalget 1980-
- teknisk udvalg 1978-80
- kulturelt udvalg 1978-82
- idrætsanlægsudvalget 1978-81
- valgbestyrelsen 1978-

Har hertil i en årrække haft adskillige 
andre kommunale tillidshverv: bl.a. besty
relsesmedlem i Vallensbæk Boligselskab, 
S/I Rønnebækhus, VEGA og Avedøre 
Kloakværk I/S.

Af andre tillidsposter kan nævnes: i FKKA- 
regie: medlem af Handicapudvalget, Kur
susudvalget og Kursusudvalget for Dag
pleje i to valgperioder. Medlem af valgbe
styrelsen for Glostrup Kredsen; medlem af 
repræsentantskabet for Kommunernes 
Gensidige Forsikringsselskab og suppleant 
til KTAS Repræsentantskab. Formand for 
den socialdemokratiske kommunalbesty
relsesgruppe siden 1986; bestyrelsesmed
lem af Vallensbæk Handicapidræts Fore
ning; medlem af hovedbestyrelsen i VI39 
og formand for VI39’s Svømmeafdeling 
1976-86.

Adresse: Brøndbyvej 208, 2625 Vallens
bæk.
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Pedersen, Torkild (1932-), (Z)
Teletekniker. Født 11/6 1932. Indkaldtes 

til kommunalbestyrelsen som stedfortræ
der for Karlo Hansen, der afgik ved døden 
1974 to dage efter valget, inden hvervet 
som kommunalbestyrelsesmedlem kunne 
begynde.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974-76. 
Medlem af:
- ligningskommissionen 1974-76

Anmodede i skrivelse af 24/2 1976 om til
ladelse til at udtræde af kommunalbestyrel
sen fra 5/3 1976 grundet stigende arbejds
byrde, men fik afslag herpå. En fornyet an
søgning 1/9 1976 blev imødekommet. 
Stedfortræderen Karsten Hastrup-Stilling 
(Karsten Stilling) blev indkaldt pr. 6/10 
1976.

Adresse: bosat uden for kommunen.

Petersen, Bjarne (1948-), (A)
Arbejdsmiljøkonsulent. Født 1/8 1948 i 

København. Forældre: postbud Kaj August 
Hilmar Petersen (J1974) og Evelyn Ellen 
Marie Petersen f. Petersen. Gik 1964 ud 
efter 9.klasse fra Bellahøj Skole. Handels
medhjælperelev i farvehandel 1964-68. 
Værnepligtig ved Bornholms Værn 1968- 
69, var her talsmand for de værnepligtige. 
Salgsassistent hos S.Dyrup & Co. A/S 
1969-72. Ansat som uddannelseskonsulent 
i Arbejdsmiljøfondet 1972-79. Arbejdsmil
jøkonsulent i Branchesikkerhedsrådet for 
Kontor 1979-82. Fra 1982 arbejdsmiljøse
kretær i HK-Forbundet.

Gift 1/5 1983 med bogholderiassistent 
Lene Langborg Hansen (f. 28/8 1950). 
Forældre: mejeristjørn Langborg Hansen 
(J1992) og husmoder Grethe Elisabeth 
Christiansen.

Indkaldt til indtræden i kommunalbesty
relsen pr. 28/2 1982 som 1. stedfortræder 

for kommunalbestyrelsesmedlem Gitte 
Jensen (S), da hun trådte ud.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1982-85. 
Medlem af:
- teknisk udvalg 1982-85 
- kulturelt udvalg 1982-85.

Af andre tillidshverv kan nævnes: bestyrel
sesmedlem i Socialdemokratisk Forening 
12. kreds; formand for socialdemokratiske 
tillidsrepræsentanter på Tillidsmandscen
tret 1971-73; formand for foreningen af 
konsulenter i Arbejdsmiljøfondet 1976-79; 
sekretær for Socialdemokratiet Glostrup
kredsen 1980-82; bestyrelsesmedlem i 
AOF-Vestegnen 1982-88, FO-Vestegnen 
samt Socialdemokratiet i Københavns Amt 
1982-88; formand for Socialdemokratiet i 
Glostrupkredsen 1982-88; medlem af So
cialdemokratiets Hovedbestyrelse 1985- 
89; bestyrelsesmedlem i grundejerforenin
gen Nøddeboparken 1980-83 og af Social
demokratisk Forening Vallensbæk 1980-81 
og 1990-92.

Adresse: Stærebo 12, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Petersen, Hans Christian (1931-), (C)
Administrationschef. Født 23/8 1931 i 

Lysabild sogn, på Sydals. Forældre: hus
mand Jørgen Petersen (J1978) og husmo
der Margrethe Petersen f. Jensen (J1984). 
Udlært som kommis 1950. Var i Livgarden 
1951-55. Ansat som bogholder i FDB 
1955-67. Ansat som regnskabschef i A.W. 
Kirkebye 1967-68. Fra 1968 administra
tionschef i Synoptik. Gift 1/6 1957 med læ
gesekretær Karen Margrethe Petersen (f. 
19/2 1934 i Kr. Hyllinge). Forældre: gård
ejer Kristian Frederiksen (J1981) og Elna 
Johanne Frederiksen f. Jørgensen (J1986).

Indvalgt første gang i kommunalbesty- 
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reisen for Det konservative Folkeparti ved 
valget 21. november 1989.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1990- 
Medlem af:
— økonomiudvalget 1990-
- socialudvalget 1990- , formand siden 1/9 

1991

Af andre politiske tillidshverv kan nævnes: 
bestyrelsesmedlem og kasserer i Vallens
bæk konservative Vælgerforening; besty
relsesmedlem siden 1983 og kasserer i 
Amtsudvalget for Det konservative Folke
parti i Københavns Amt; medlem af repræ
sentantskabet i Det konservative Folke
parti. Siden 1991 medlem af bestyrelsen for 
Højvangseminariet i Glostrup.

Adresse: Syvhøjvænge 141, 2625 Vallens
bæk.

Petersen, Werner Qvist (1912-1981), (A)
Formand. Født 6/12 1912 i Borgbjerg 

sogn i Ringkøbing Amt; f 5/3 1981. Foræl
dre: slagteriarbejder Thorvald Petersen 
(1889-1983) og husmoder Ane Margrethe 
Petersen f. Andersen (1893-1983). Skole
gang på Holstebro Friskole 1919-26. Kom 
herefter ud at tjene i landbruget. Karl på 
Nørre Lægaarden, Holstebro 1926-30 - 
senere som forkarl på en anden gård 
1930-37. Gift 24/11 1937 med husmoder 
Anna Johanne Andrea Petersen (f. 3/11 
1919 i Såby sogn pr. Hvalsø, f 9/12 1977).

Skiftede erhverv til specialarbejder hos 
Lemvigh-Muller & Munk 1937-39. I be
sættelsesårene aktiv i modstandsbevægel
sen. Gartner i Bellahøj Parken 1945-49. 
Ansættelse som specialarbejder, senere for
mand på Vallensbækvirksomheden Litex 
1949-80. Byggede hus i Vallensbæk 1951, 
hvortil familien flyttede fra Brønshøj.

Indvalgt i sognerådet for Socialdemo
kratiet første gang marts 1954.

Medlem af sognerådet 1954-62.

Var i en periode bestyrelsesmedlem i Val
lensbæk Sygekasse. Domsmand ved Retten 
i Brøndby.

Poulsen, Hagen, (F)
Sygeplejerske. Indvalgt i kommunalbe

styrelsen for Socialistisk Folkeparti ved 
valget 19. november 1985.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1986-89.
Medlem af:
— socialudvalget 1986-89

Anmodede om udtræden af kommunal
bestyrelsen pr. 1/10 1989 grundet fraflyt
ning.

Adresse: Lauritz Sørensensvej 2,4.tv., 2000 
Frederiksberg,

Rasmussen, Anker, (C)
Slagtermester. Indvalgt i sognerådet for 

Det konservative Folkeparti ved valget 
marts 1954. Medlem af sognerådet 1954- 
1960. Sognerådsformand 1956-57.

Ved sognerådsvalget 4. marts 1958 var An
ker Rasmussen Det konservative Folkepar
tis absolutte topscorer m.h.t. personlige 
stemmer. Måtte april 1960 trække sig til
bage fra sognerådet grundet sygdom.

Rasmussen, Henrik Bo Fomsgaard (1971-), 
(C)

Snedkersvend. Født 18/9 1971 i Glo
strup. Forældre: malermester Verner Ras
mussen og Birthe Fomsgaard Rasmussen. 
Afgangseksamen (10. udv.) efter ophold 
1987-88 på Haslev Idrætsefterskole. Sned
keruddannelse 1988-92. Værnepligtig 
1992-93 (Den Kgl. Livgarde). Snedker
svend 1993-94.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen ved 
kommunalvalget 16. november 1993.
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Medlem af kommunalbestyrelsen 1994-
Medlem af:
- byggesagsudvalget 1994- 
- teknisk udvalg 1994-

Den politiske karriere begyndte i Vallens
bæk KU 1987. Formand for Vallensbæk 
KU 1988-90. Medlem af KU’s amtsledelse 
siden 1990. Formand for KU i Københavns 
Amt 1992. Medlem i KU’s landsstyrelse 
1994. Medlem af KU’s Forretningsudvalg 
1994.

Adresse: Højstrupparken 52 st.mf., 2665 
Vallensbæk Strand.

Raiitmann, Paul V. (1916-1980), (A)
Politiassistent. Født 26/9 1916, F1980. 

Gift 21/10 1939 med Else H. Rautmann. 
Ansat som civilpolitiassistent i 4. politiin
spektorat i København.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialdemokratiet ved valget 3/3 1970.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970-72. 
Udtrådte juni 1972 grundet sygdom. 2. vi
ceborgmester 1970-72
Medlem af:
- socialudvalget 1970-72
- teknisk udvalg 1970-72
- byplan- og byggesagsudvalget 1970-72
- børne- og ungdomsværnet 1970-72
- bevillingsnævnet 1970-72
- landvæsenskommissionen 1970-72

Død 1980 som følge af eftervirkninger 
fra ophold i tysk koncentrationslejr under 
krigen 1940-45.

Runholm, Karen-Margrethe Helle f. We- 
stergaard (1942-), (C)

Sygeplejerske. Født 8/6 1942 på Frede
riksberg. Forældre: malersvend Anders Jo
han Nielsen Westergaard (t 1990) og Else 
Margrethe Westergaard f. Larsen. 4.mel- 
lemskoleeksamen 1958. Herefter »ung 

pige i huset« - 1 år; medhjælp i forretning 
9 mdr. Sygehjælperuddannelse i De gamles 
By, København 1960. Sygeplejeelev på 
Kommunehospitalet i København 1961- 
65. Tjenestemandsansat sygeplejerske på 
Kommunehospitalet 1965-78. Ansat på 
Hvidovre Hospital 1978. Gift 6/6 1966 
med Falckredder, senere »gårdmand« 
Ernst Runholm (f. 9/9 1934 i Svogerslev). 
Forældre: tømrermester Svend Åge Han
sen (f 1985) og Signe Hansen (J1961). 
Flyttede fra Østerbro til Vallensbæk 1970.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang ved 
valget 19. november 1985.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1986-89. 
Medlem af:
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1986-89
- skolekommissionen 1986-89
- ungdomsskolenævnet 1986-89 
- fritidsnævnet 1986-89

Har herudover i en årrække været medlem 
af selskabsbestyrelsen i Vallensbæk Bolig
selskab.

Startede sammen med sin mand »Pilehave- 
gruppen« inden for spejderbevægelsen, og 
fungerede som ledere 1973-80. Fritidssej
ler siden 1979 i Vallensbæk Sejlklub.

Adresse: Horsbred 101, 2625 Vallensbæk.

Schriver, Lone Vang (1940-), (C)
Socialpædagog. Født 4/7 1940 i Haslev. 

Forældre: bygningsingeniør Frode Vang 
Christensen (f. 1913) og Elly Christa 
Spaanheden (f. 1917). Realeksamen fra 
Hjørring private Realskole 1958; laborato
rietekniker fra Jysk Teknologisk Institut, 
Aarhus 1965. Socialpædagog fra Køben
havns Socialpædagogiske Seminarium 
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1992. Ansat som laborant hos NESTLÉ i 
Hjørring 1958-62; laborant hos Henr. 
Aner Miihlenwerke, Koln, Tyskland 
1962-63 og laborant ved Max Planck Insti
tut flir Getreideforschung, Koln 1964-65. 
Herefter år (1965) ved NESTLÉ i Hjør
ring. Gift 26/1 1966 med prokurist Knud 
Valdemar Schriver (f. 18/3 1927 i Holste
bro). Forældre: købmand Poul Valdemar 
Schriver (J1965) og Else Schriver f. Ther- 
kelsen (fl953). Flyttede slutningen af 1966 
til bebyggelsen Kolleruplund i Vallensbæk. 
Siden giftermålet 1966 har Lone Schriver 
ikke haft egentlig erhvervsansættelse. Den 
socialpædagogiske uddannelse benyttes 
som grundlag for frivilligt arbejde i en af 
de store humanitære organisationer.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for Det 
konservative Folkeparti første gang ved 
valget 3. marts 1970 og har været medlem 
siden.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1970- 
Medlem af:
- økonomiudvalget 1975-86
- teknisk udvalg 1974-75, 1990-
- socialudvalget 1970-74, 1986-90
- byplan- og byggesagsudvalget 1970-86, 

formand 1974-86
- byggesags- og planlægningsudvalget 

1986-93, formand 1986-93
- byggesagsudvalget, formand 1994-
- sundhedskommissionen 1970-73 (ned

lagt 1973)
- fredningsnævnet 1974-
- Vallensbæk Boligselskab 1970-83, for

mand 1970-83
- præmieringsudvalget 1970-, formand 

1993-
— sessions»udvalget« 1974-90

Herudover kan nævnes medlemskab af be
styrelsen for grundejerforeningen Kolle
ruplund 1967-78 med tillidsposter som se
kretær, formand og næstformand; medlem 

af KAB’s repræsentantskab 1971-83 og 
KAB’s kursusudvalg 1974-83.

Adresse: Kolleruplund 42, 2665 Vallens
bæk Strand.

Sejnip, Erik E.M. (1946-), (F)
Sociolog. Født 24/6 1946 i Skanderup 

sogn, Lunderskov Jylland. Forældre: vej
formand og fagforeningsformand i Ar
bejdsmandsforbundet Karl Sejrup (1904- 
1984) og rengøringskone Karoline Sejrup 
f. Hansen (1907-1976). Realeksamen 1963 
fra Lunderskov Realskole; studentereksa
men 1966 fra Vestjysk Gymnasium i Tarm. 
Kandidat i sociologi 1978 fra Københavns 
Universitet. Har haft ansættelse i Nordisk 
Råd, Dansk Sygehus Institut, Socialforsk
ningsinstituttet og Alkohol- og Narkotika
rådet. Er i dag indehaver af egen virksom
hed med speciale i undervisning indenfor 
udviklings- funktions-organisations- og 
omstillingsanalyse. Gift 3/3 1969 med 
lægesekretær Lillian Høgh (f. 23/3 1944); 
ægteskabet opløst 1990.

Indvalgt i kommunalbestyrelsen for So
cialistisk Folkeparti første gang ved valget 
5. marts 1974.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1974- 
1981.
Medlem af:
- socialudvalget 1974-81
- byplan- og byggesagsudvalget 1974-81

Anmodede 5/3 1975 om tilladelse til mid
lertidigt at udtræde af kommunalbestyrel
sen - orlov bevilget 15/3 - 31/7 1975. På 
det konstituerende møde 1/12 1981 (efter 
novembervalget hvor Erik Sejrup var ble
vet genvalgt til kommunalbestyrelsen) ind
kaldtes stedfortræderen Henning Vagn 
Jensen, idet Erik Sejrup i henhold til den 
kommunale valglovs §27 var blevet fritaget 
for hvervet grundet indvalg for Socialistisk 
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Folkeparti i Københavns Amtsråd pr. 1/1 
1982. Medlem af Københavns Amtsråd 
1974-89 og i denne egenskab medlem af 
flere stående udvalg.

Af andre politiske tillidshverv kan næv
nes: medlem af Hovedstadsrådet 1978-85; i 
perioder medlem af Amtsrådsforeningens 
sygesikringsforhandlingsudvalg, sygehus
udvalg, Københavns Amts amtsankenævn, 
fredningsnævn og Den Videnskabsetiske 
Komité. Grundlægger af SF-Vallensbæk og 
dets formand 1971-79; formand 1986-92 
for SF i Glostrupkredsen og medlem af 
SF’s amtsbestyrelse 1972-80.

Blandt andre tillidshverv nævnes: I 1982 
med ved grundlæggelse af Dansk Natur
fredningsforenings lokalafdeling i Vallens
bæk, i hvilken Erik Sejrup stadig er besty
relsesmedlem.

Adresse: Egeskovvej 32, 2665 Vallensbæk 
Strand.

Stilling, Knrsten (1943-), (Z)
Assurandør. Født 21/10 1943 i Thisted. 

Forældre: salgsdirektør Jens-Otto Ha- 
strup-Stilling (41986) og husmoder Inger 
Hastrup-Stilling f. Christensen (fl991). 
Efter 10 års skolegang konstabelelev i 31? 
år. Bogsælger år. Uddannelse på Forsik
ringshøjskolen 1964-68. Eksamineret assu
randør 1968. Ansat 1968 i Hafnia-koncer- 
nen, - siden 1993 Codan. Gift 29/4 1967 
med sygeplejerske/jordemoder Marianne 
Stilling f. Wright (f. 29/3 1945); - skilt 
1988.

Indkaldt 1976 som stedfortræder for 
Thorkild Pedersen, der september 1976 
trådte ud af kommunalbestyrelsen.
Medlem af kommunalbestyrelsen for 
Fremskridtspartiet 1976-78.
Medlem af:
- teknisk udvalg 1976-78

- skolebyggeudvalg for Vallensbæk Skole 
1976-78

- valgbestyrelsen 1977 
- Køge Bugt-klubben 1976-78

Bestyrelsesmedlem i og medstifter af 
Fremskridtspartiets vælgerforening i Val
lensbæk 1974; en årrække næstformand i 
lokal grundejerforening i Vallensbæk. Af 
andre tillidshverv kan nævnes: medlem af 
CDA’s ungdomsudvalg (Centralforenin
gen af Danske Assurandører) i en treårig 
periode midt i 1970erne; bestyrelsesmed
lem i Hvidovre Cykelklub 1981-82; med
stifter af FBL (Frederiksberg Bane- og 
Landevejsklub) og bestyrelsesmedlem 
1982-87; medredaktør af Lyngby Cykel
klubs medlemsblad og fotograf 1988-92.

Adresse: Chr.X’s Allé 98, 2800 Lyngby.

Ulff-Møller, Poul (1937-), (B)
Cand.mag. Født 13/8 1937.
Indkaldt til kommunalbestyrelsen i pe

rioden 1/6 1973-30/11 1973 for Det radi
kale Venstre som suppleant for N. H. 
Gydemark.
Medlem af kommunalbestyrelsen 1973.
Medlem af:
- kulturelt udvalg 1973

Adresse: Sjølundsparken 44, 3350 Helle
bæk.

Værum, Arne Vestergaard (1937-), (V)
Koncerndirektør, civiløkonom. Født 

14/9 1937 i Fyrkilde, ved Rold Skov. For
ældre: gårdejer Søren Værum og fru 
Magda Jensine Værum f. Vestergaard. An
sat 1954 som trafikelev i SAS. Soldatertje
neste og sergent i flyvevåbnet 1957-59. In
struktør ved SAS-Trafikskole 1960. Uddan
nelse som civiløkonom, HD-organisation 
1967. Samme år ansat som kontorchef SAS 
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Hovedkontor. Afdelingschef SAS Hoved
kontor 1969. Afdelingschef SAS koncern
revision 1988. 1991 koncerndirektør, - be
styrelsesformand ALOHA A/S, BRICAVA, 
Dansk Hurtigmad Aps, PANTIC-Trade 
Invest Consult Aps. Har dertil i en årrække 
undervist på Merkonomskolen og arbejdet 
som censor. Gift 12/12 1959 med adm. di
rektør Birthe Mariane Værum (f. 16/4 1938 
i Rørbæk).

Indvalgt i kommunalbestyrelsen ved val
get 21. november 1989 for partiet Venstre. 
Medlem af kommunalbestyrelsen 1990-93. 
Medlem af:
- kulturelt udvalg 1990-93.

Var 1984-85 formand for ungdomsskole
nævnet i Vallensbæk. Af andre politiske til
lidshverv kan nævnes: tidligere medlem af 
Venstres hovedbestyrelse samt kredsfor

mand for Venstre - Glostrupkredsen; be
styrelsesmedlem i Venstre - Københavns 
Amt; formand for Venstres Erhvervspoliti
ske Udvalg i Københavns Amt. Fra 1985 
beskikket medlem af Den sociale Ankesty
relse.

Har tidligere været medlem af Danske 
Civiløkonomers Hovedbestyrelse samt be
styrelsesformand for Danske Civiløkono
mer - Sjælland, Bornholm og bestyrelses
medlem i Danske Civiløkonomers Fond. 
Formand for fagklub Danske Civiløkono
mer; repræsentantskabsmedlem i Danske 
Civiløkonomer. Deltager aktivt i Samar
bejde mellem Liberale i Hovedstadsområ
det, Nordtyskland og Sydsverige.

Adresse: Selsøvej 32, 2665 Vallensbæk 
Strand



Epilog

At skrive dokumentarisk samtidshistorie på 
bestilling, er en vanskelig opgave; for det 
første fordi den der beskriver, selv er en del 
af tiden; for det andet må den, der beskri
ver, nødvendigvis i fremstillingen sætte sig 
ud over egne meninger, for ikke at frem
føre, hvad der kunne opfattes som billig 
kritik; og endelig skal andre synspunkter 
end opdraggiverens have lov at komme til 
orde. Nærværende bog er derfor skrevet 
med udstrakt brug af eksisterende materia
le: beslutningsprotokoller, mødereferater, 
avisartikler og andre publikationer, og med 
flittig brug af citationen - hyppigt fyldige - 
og med kildehenvisninger.

Det er et værk om en kommune, der på 
væsentlige områder har udskilt sig fra sine 

nabokommuner, og som i hele sin eksplo
sive udviklingsfase har været præget af en 
meget stærk politisk personlighed. Den 
politiske opposition i Vallensbæk har i 
mange år haft vanskelige vilkår (som op
position). En repræsentant for den eksiste
rende opposition, det socialdemokratiske 
kommunalbestyrelsesmedlem og 2. vice
borgmester Jørgen Pedersen, har måske 
udtrykt problematikken ganske klart: »Det 
er vanskeligt at befinde sig i opposition i en 
kommune, hvor der intet er at klage over. 
Ja, det er næsten umuligt at kritisere noget 
i Vallensbæk. Vi har ordnede forhold over 
hele linjen og nogle af landets laveste insti
tutionstakster ...«’61
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Noter

1. Bernhard Linder: Lademanns Rejseleksikon 
DANMARK. København 1976.

2. Den nuværende Vallensbæk Kommune er i ad
ministrativ henseende identisk med det histori
ske Vallensbæk sogn; - sogn og kommune er 
lige størrelser i areal (omtrentlig, jf. nedenfor). I 
årenes løb er der dog foretaget mindre grænse
ændringer med nabokommunerne; hyppigst i 
form af magelæg eller udveksling af tilstødende 
arealer. 1 1989 blev det mellem Ishøj og Vallens
bæk Kommuner besluttet at ændre grænsen om
kring St. Vejleås udlob i Køge Bugt, således at 
åen på det nedre løb faktisk kom ril at udgøre 
kommuneskellet. Indtil da havde grænsen løbet i 
zigzag omkring åens nedre løb.

Anlæg af Køge Bugt Strandpark tilførte kom
munen nogle hektarer ved Vallensbæk Strand.

3. Fra Københavns Omegn, årbog 1954 udgivet af 
Turistforeningen for Danmark. Museumsin
spektør Holger Rasmussens artikel om bønder 
og bondebyer i Københavns omegn: s. 141-142.

4. E. Herløv Jørgensen i årbog 1954 for Turist
foreningen for Danmark: Københavns Omegn, 
s. 37-42.

5. Flemming Bergsøe: Københavns forstæder i Tu
ristforeningen for Danmarks årbog 1954: Kø
benhavns Omegn, s. 8-18.

6. F. eks. i Dansk Byplanlaboratorium: Køben
havnsegnens grønne områder. København 1936, 
s. 65 og 76.

7. T. Vogel-Jørgensen angiver i »Bevingede Ord«, 
København 1979, at talemåden den gælder til 
Wandsbeck hidrører fra tallotteriets dage, hvor 
der fandtes 3 trækningssteder: I København, Al
tona og Wandsbeck: »Havde man en seddel til 
det sidste og præsenterede den i Kbh. for at 
hæve en på numret falden gevinst, blev der sva
ret: den g. t. W. Talemåden er her faldet sam
men med den, der brugtes af håndværkssvende 
på valsen. Kom de til Hamborg for at få »Ge- 
schenck«, opgav de at skidle til Wandsbeck, selv 
om de kun skidle til Altona. Turen til denne 
sidste by var nemlig så kort, at den ikke beretti
gede til »Geschenck«. I vandrebogen noteredes 
da Wandsbeck som næste rejsemål - og i ind

byrdes samtale omtalte de rejsende håndværks
svende da bogen med bemærkningen: »Den 
gælder til Wandsbeck«.

8. Københavns Amtsmuseumsråd varetager i prin
cippet de nødtørftige arkæologiske og antikvari
ske interesser overalt i Københavns Amt, hvor et 
statsanerkendt kulturhistorisk museum ikke selv 
råder over arkæologisk ekspertise. Det betyder i 
praksis, at amtsmuseumsrådets arkæologer har 
det arkæologiske ansvar i 17 af amtets 18 kom
muner - Værløse Kommune har gennem det 
stedlige museum sin egen arkæolog.

9. Der var tale om en oldtidshøj, der i 1889 måltes 
til godt 2,5 meters højde, beliggende på en af de 
senere industrigrunde øst for Vallensbæk Torve
vej og syd for Park Allé. I 1938 fik højen føl
gende karakteristik: »En stærkt beskadiget og 
afgravet Høj, ca. 8 tommer høj«. - Sløjfet.

10. Københavns Amtsmuseumsråd: sagsnr. 02.02.15 
-7

11. Københavns Amtsmuseumsråd: sagsnr. 02.02.15 
- 11 og 02.02.15 - 9a.

12. Sydkysten den 11. april 1984.
13. Udklip af artikel skrevet af Lise Lotte Nielsen i 

Berlingske Tidende, dateret april 1984, og fun
det i scrapbog på Københavns Amtsmuseums
råd.

14. Ole Rossel i Dagbladet Politiken den 21. april 
1984.

15. Flemming Kaul i SKALK nr. 5, 1985, s. 18-20.
16. Arkæologiske undersøgelser bidrager naturligvis 

også til viden om de tidligere bebyggelser, og 
Københavns Amtsmuseumsråds arkæologer har 
gennem en lang årrække - i forbindelse med 
store og omfangsrige anlægsarbejder i amtet - 
føjet mange og væsentlige brikker til de tidligste 
bebyggelsers historie. Vedrørende Amtsmu
seumsrådets arkæologiske udgravninger i Val
lensbæk se side 14ff.

Den stadige udbygning i Københavns Amt 
fordrer løbende arkæologisk tilsyn.

17. Københavns Diplomatarium, bind I, s. 92-97, 
kildenr.: 75: »... Item ecclesia Walenzbek j ter- 
ram, quam Broderus Krafsæ construxerat ...«

18. Ved »fællesbordet« forstås et gods, hvis indtæg
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ter går til et gejstligt samfunds underhold under 
et. - Jf. ordforklaring i Danmarks Riges Breve, 
eksempelvis 1. række, 4. bind., Kbh. 1958.

19. Ved »eksimering« forstås fritagelse fra den nær
mest overordnede kirkelige jurisdiktion, og an
vendes som regel om dem, der er fritagne for 
bispens jurisdiktion og stillede under paven. Må 
i dette brev betyde fritagelse for kongens juris
diktion.

20. Fra Danmarks Riges Breve, 1. række, 3. bind - 
Breve 1170-1199 og Abbed Vilhelms Brevsam
ling. Kbh. 1977.

21. Ole Mortenson: »Vindmoller i Danmark - fra 
stubmølle til hurtigløber«, s. 57-77 i: »Mølle
bygninger i Danmark. Redegørelse og status 
1993« udgivet af Miljøministeriet og Skov- og 
Naturstyrelsen 1993.

22. The International Molinological Society: The 
Molinological Number Index. 1. Edition. Dan
mark 1974.

Heri står anført under Vandmølle, Danmark, 
Sjælland: nr. 882 - Vvedlillegaards Mølle? i Val
lensbæk sogn i Københavns Amt.

23. Uddrag af brev 508 i Danmarks Riges Breve 2. 
række, 7. bind, 1313-1317, s. 324-326. Udgivet 
af Det danske Sprog- og Litteraturselskab, Kbh. 
1956. Originalbrevet befinder sig i Rigsarkivet.

24. Danmarks Riges Breve, 3.række. 3.bind, 1348- 
1352, Kbh. 1963,omtaler s. 324 bl.a. en registra
tur over adkomstbreve på gods,der er overgået i 
herr Bo Falks besiddelse: Herr Bo Falks brev, 
som han har fået af kong Valdemar på Vallø og 
Vallø fang, Hersted, Glostrup, Vridsløse, Skov
lunde, Avedøre og Vallensbæk med mere gods. 
Der nævnes ved samme lejlighed 12 andre regi
straturer over adkomstbreve på herr Bo Falks 
besiddelser.

25. Københavns Diplomatarium, bd. I, s. 183-184, 
diplom nr. 134. Min oversættelse. Originaltek
sten lyder:

»... at vnner vor herris aar mcdxl sexto, then 
mandagh nest fore wor fruwis dagh conceptionis 
varæ skickethe for os pa Køpenhauns byting oc 
flere gothe men, som tha nerwærendis waræ, be- 
scheden mm Anders Pedhersen, borgher i Kø- 
penhaun, oc Jens Lauridtzen, boendis i Walens- 
bech, huilcke endrechtelighe vplodhæ oc schøte 
heterligh man Areld Kruse, borgemester i Kiø- 
penhafn, een gaardh, huus oc jordh met all syn 
tilleggelse i lengge oc bredde, enchte vndertag- 
het, paa Køpenhaffns bys wegnæ till ewinde- 
lighæ eyæ hauæ skulendis, liggendis i Køpen- 

haffn i sancti Petri sogn nordhen næst Radhus 
gaardhen ...«

Mænd af almuen blev meget hyppigt omtalt 
som »beskedne mænd«, hvilket vil sige en jævn 
mand, mens, som det er set, at folk lidt højere på 
strå, en præst f.eks., tituleres »hæderlig mand« 
netop for at understrege standsforskellen. Helt 
op i 1800-tallet findes gravinskriptioner, hvor 
den gravlagte omtales som »hæderlig mand« el
ler »vellærde« o.l.

26. Københavns Diplomatarium, bind II, s. 132, di
plom nr, 137. Min oversættelse.

27. Københavns Diplomatarium, bind II, s. 151, di
plom nr. 160. En oversættelse lyder:

»Til alle som ser dette brev, gør vi - Niels 
Anderson Wethmer, rådmand og byfoged i Kø
benhavn, Bernd Hakenberg, borgmester, Arnd 
Vogn, Lauris Later og Erland Jonsson, råd- 
mænd, Knud Jensson og Jens Michelson Skriver, 
borgere sammesteds - vitterligt, at i året 1485 
efter Guds fødsel, mandagen efter Mortensdag, 
på vort byting for os og almindelige tingmænd, 
som da søgte ting, var skikket beskeden mand 
Olaff Jensson af Vallensbæk. På vegne af sin 
kære moder, Katrine Jensses Jens’s Katrine] fra 
samme Vallensbæk, overdrog han med lovlig 
hjemmel én bod og bolig til hæderlig mand Hr. 
Jens Pederson (og hans arvinger), præst i Kø
benhavn. Bod og bolig er beliggende på nordsi
den af Gamle Rådhusstræde i Sankt Peders 
sogn, lige vest for Helligånds Klosterets bod og 
bolig, som murermester Niels Griis nu bebor.« 
[Min oversættelse].

28. Københavns Diplomatarium, bind II, s. 161, di
plom nr. 162 af 18. november 1485.

29. Det er selvfølgelig lidt af en tilsnigelse, da Kø
benhavns status var meget skiftende i perioden 
fra Liibeckerne 1248 erobrede byen til Erik VII 
af Pommern 1416 bemægtigede sig den. Men 
tendensen var klar nok.

30. Ordet »kort« er ikke noget entydigt begreb. 
Det er landkort heller ikke. Derfor er overskrif
ten på dette kapitel valgt tilpas kryptisk. Almin
deligvis vil man nok ved »landkort« opfatte en 
eller anden form for afbildning af et større areal, 
- terræn - der muligvis kan være hele landet. 
Men at man har fast grund under fødderne vil 
næppe nogen anfægte, når talen drejer sig hen 
på »landkort«.

31. Jan Janssonius - født i Arnhem i Holland (Ne
derland) har med noget nær sikkerhed haft et 
dansk forlæg for sin danske afdeling i kortværket 

192



»Adas Novus« fra 1647, nemlig gennem Hans 
Willumsen Lauremberg (1590-1658) - tysk af 
fødsel, men levede størstedelen af sit liv i Dan
mark. Han var af Chr. IV ansat til at udarbejde 
kort over riget, men kunne ikke få dem færdige 
for Chr. IV mistede tålmodigheden. Det siges, at 
Lauremberg i 1645 fik en kraftig påmindelse om 
at se at blive færdig med kortarbejdet. »Det 
hjalp åbenbart ikke, for to år senere overlades 
kortlægningen til Johannes Mejer« - Ib Kejlbo, 
1972, s. 62. I Atlas Novus findes et efter tiden 
fremragende specialkort over Sjælland, af hvil
ket der er vist et affotograferet udsnit af kortet, 
som opbevares på Det Kgl. Bibliotek, Kortsam
lingen.
Kilder: Ib Kejlbo: »HISTORISK KARTO
GRAFI«. Dansk Historisk Fællesforenings 
Håndbøger, København 1972. Bo Bramsen: 
»GAMLE DANMARKSKORT. En historisk 
oversigt med bibliografiske noter for tiden 
1570-1770.« København 1952.

32. Ib Kejlbo, 1972, s. 62-64, oplyser at Johannes 
Mejer allerede i 1650 afleverede et generalkort 
over Danmark og hertugdømmerne, og at Me
jer på dette tidspunkt var så godt bekendt med 
Danmarks topografi, at han ikke benyttede Lau- 
reinbergs forlæg kritikløst, men selv tegnede en 
lang række interessante detailkort. Mejer har 
bl.a leveret kortforlæg for Erich Pontoppidans 
»Danske Atlas« 1763-81.

33. Kortet blev foranlediget af prinsesse Sophie He
devig: »Efter Hindes Kongl. Hbyhed Printz- 
cesse Sophie Hedevigs Naadig forlangende ved 
Herr Ceczeterens Skrifuelse den 2. July Anno 
1720: Om et Rigtig Tegning og Landt Cart 
ofuer Hindes Kongl. Hbyheds Gaarde Fredrichs 
Dahl og Dronning Gaard, Med Dets tilhørende 
og under Ligende Lands Byer og Godtser, Daa 
haver jeg strax Den 3 July Med Mine havene 
Folch der Om udreyst Inquirerit Maalt Afpeilet 
Alle Mærkværdige Ting. Ett huert Paa sin Rete 
Sted Rigtig Betegnet Om End Sient Betienterne 
med under Retning eller Andvisning som Nød
vendigt War Ædelis sloge mig feil saa haver jeg 
dog med Dets Store Besuær Der med saa Widt 
Komen og Continue ude og hierne mig Beflitet 
og dets Bedre At Kien- Godtser liger, - Saa ha- 
fuer ieg her udi Indbegrebet Kidbenhavn Stads 
Begref, Til med Amager Lands Cituation; Item 
Landets Strand Kant, Den Ene Side Til Kioge 
Kru. Andre Siden Til Nivaa, og op Værts i Lan- 
dit Til Rodskilde Kru og her udi Alle Mærk

værdige ting Paa Landit og Strand Kanten Med 
Min Maalning saa Rigtig Ett huert paa sit Rette 
Sted Efter Compas Sandferdigt som Icke Nogen 
iblandt Alle Mine Mange Misundene Contra- 
parter, Paa Dobelt saa Lang Tiid saa Rigtig 
Skulle Konde Giore, saa Frembt Om de icke 
Copie heraf Bekome, Denne Grond Redtz ieg 
under Danigst Wille frem Wise til at forSpbrge 
huorledis ieg Et Andit Skieckliger Skulde Ind- 
ræte, in Original; » - underskrevet Jens Søren
sen Kiøbenhavn 29. august 1720.

Kortet er en gengivelse efter en affotografe
ring af original, som opbevares på Det Kgl. Bi
bliotek, Kortsamlingen.

34. Erich Pontoppidan: »Den Danske Atlas - eller 
Kongeriget Dannemark, Med dets Naturlige 
Egenskaber, Elementer, Indbyggere, Væxter, 
Dyr og andre Affødninger, dets gamle Tildra
gelser og nærværende Omstændigheder i alle 
Provintzer, Stæder, Kirker, Slotte og Herre- 
gaarde. Forestillet ved en udførlig Landsbeskri
velse, saa og oplyst med dertil forfærdigede 
Landkort over enhver Provintz, med Stædernes 
Prospecter, Grundridser, og andre merkværdige 
Kaaberstykker. Efter Høykongelig allernaadigst 
Befaling«. København 1764, bind 2. s. 38.

35. Her tænkes på resultaterne af Svenskekrigene i 
1600-tallets midte og de efterfølgende landafstå
elser.

36. Erich Pontoppidan: op. cit., p. 38-39.
37. Erich Pontoppidan, op. cit., p. 46.
38. Forordningerne af 29.12.1758, 28.12.1759 og 

8.3.1760 ophævede bl.a. forbudet i Danske Lov 
af 1683 mod, at enkeltmand uden alle lodsejeres 
samtykke indhegnede sine ager- og englodder. I 
forordningen af 15.5.1761 blev oprettelse af nye 
fællesskaber forbudt. Udskiftning af overdrev
ene søgtes afsluttet med forordning af 
18.7.1769.

Forordning af 13.5.1776 og senere lovgivning 
præciserede udskiftningen mellem samtlige 
lodsejere i de enkelte landsbyer.
Kilde: Jørgen Dieckmann Rasmussen i Dansk 
Kulturhistorisk Opslagsværk, bd. II, s.917-921, 
Kbh. 1991.

39. Nogle forskere mener, at jordreformerne med
førte et udvidet beskatningsgrundlag for staten, 
og at dette nok vejede tungere end hensynet til 
den enkelte bonde.

40. Se Jens A. Petersen s. 47-48, med kildehenvis
ning til skødefortegnelse i Københavns Rytter
distrikt.
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Den Nissenske Stiftelse oprettedes ved fun
dats 28. maj 1764 af etatsråd H.N. Nissen. Stif
telsen bestyredes af Københavns Magistrat og 
ejede i Vallensbæk: Vallensbæk Kirke, præste
gården og degnelodden. Jfr. J.P.TRAP, 1858, s. 
166.

41. Kortene er først offentliggjort i forbindelse med 
udgivelsen af Jens A. Petersens Vallensbækbog, 
1977.

42. Folketællingen opererer med begrebet »bonde 
og gårdbeboer« for det, der senere bliver til 
»gårdmand«, eller hvor selvejet er fuldstændigt 
til »gårdejer«.

43. Indsiddere - også kaldet inderster - er en be
tegnelse anvendt om de af husmændene, der bo
ede til leje hos en gårdmand uden nødvendigvis 
at have et fast arbejdsforhold til ham.

44. Den her anvendte folketælling foreligger trykt: 
Kjeld W. Rasmussen: »FOLKETÆLLING 
1787 i Smørum Herred og Sokkelund Herreds 
vestlige del - Udskrift af folketællingslisterne 
for samdige 18 sogne med navneregister, ialt 
8583 personer«, Smørum 1989.

Erhvervsfordelingen i Vallensbæk fremgår af 
nedenstående liste:

præst 1, degn 1, bønder 17 (inkl. præstegård), 
husmænd m. jord 4, husmænd u. jord 6, ind
siddere 2, hyrde/røgter 1, daglejere 14, smede 2, 
vævere 3, skræddere 3, skomagere 3, huggere 2, 
spillemand 1, håndarbejder 1, sælger 1, tyende 
41, pensionister 2, fattige 11, andet 7.

45. Frits Hastrup: Danske Landsbytyper - En geo
grafisk analyse. Skrifter fra Geografisk Institut 
ved Aarhus Universitet, s. 100-101, Århus 1964.

46. Landsbyforten er det fællesareal, som ikke er 
optaget af bebyggelse, men gerne er skærmet af 
gårde og huse - det åbne areal som landsbyen 
lukker sig om. Man kunne kalde forten for 
landsbyens åbne rum, der gav plads til kreaturer 
og deres vanding, mennesker, transport og 
udendørsaktiviteter. I dag genkendes begrebet i 
ordet fortov.

47. Theodor Gliemann: Geographisk-statistisk Be
skrivelse over Kjøbenhavns Amt. Kbh. 1821, s. 
308.

48. Kilde: Nicolai Severin Sterm: Statistisk-Topo- 
graphisk Beskrivelse over Kjøbenhavns Amt. 
Kbh. 1836, s. 73-74.

49. Her med N.S. Sterm, 1836, som kilde.
50. Nicolai Severin Sterm, 1836, op. cit., s. 83. Fid- 

tekroen svarer til det bl.a. på generalstabskort 
senere (første gang 1853) benævnte Fedtekroen. 
Poul Høyer anfører i Glostrupbogen 1958, s. 95, 

at kroen blev bygget år 1800 og ved matriku- 
leringen 1808 fik matr.nr. 26. Fedtekroen har 
haft mange andre navne: Vejlehuset, Hedeengs
huset, Hedevangshuset og Hedeagershuset. 
Krovirksomhed på stedet synes ophørt 1870, 
men har siden været anvendt som gartneri og 
landbrug - og senest (1958) suppleret med køb
mandsbutik.

51. Hartkornsfordelingen i Vallensbæk angives af 
Nicolai Severin Sterm 1836 at være: 13 tønder, 6 
skæpper, 2 fjerdingkar, 1 album privilegeret og 
143 tønder, 3 fjerdingkar uprivilegeret ager og 
eng. Det privilegerede hartkorn lå til præstegår
den, mens det øvrige hartkorn fordeltes mellem 
en fæstegård under den Nissenske Stiftelse, 22 
selvejergårde og 6 husmandsbrug.

52. Nicolai Severin Sterm, 1836, op. cit., s. 74-75.
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mange andre af Hedens landsbyer. Ordet 
»hede« angives i Ordbog over det Danske 
Sprog at betyde »flad og træløs«.

54. J.P. TRAP: Statistisk-Topographisk Beskrivelse 
af Kongeriget Danmark. Kbh. 1858, s. 166.

55. J.P. TRAP, 2. udg. 1879, s. 181.
56. J.P. TRAP: Kongeriget Danmark, 3. udg. 1898, 

s. 290 angiver antallet af jordløse huse til 7 og 
antallet af huse med jord til 46, men det er nok 
tvivlsomt om oplysningen i TRAP er rigtig. 
Sandsynligheden taler for, at der er byttet rundt 
på tallene, således at antallet af husmandssteder 
med jord er 7, og antallet af huse uden jord 46. 
Det svarer bedre til tallene fra 1879 og 1920, 
hvor antallet af huse med jord angives til hen
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merne været defineret som arbejdskraftreserve 
for gårdejerne. Brugene måtte nødigt være så 
store, at husmændene kunne leve af alene at 
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194



blev i 1920erne, omkring Brøndbyvej ost for 
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s. 290.
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tet er udgivet af Dansk Byplanlaboratorium.

63. Poul Erik Skriver: op. cit., 1984, s. 42.
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72. Kilde: »Folke- og boligtællingen 9. november 
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og nætter. Da de spurgte, at svenskerne var på 
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repræsentanter fra statsforvaltningen, kommu
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196
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100. Planlægningsudvalget for Køge Bugt-området 
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Køge Bugtfingeren.« Hovedstadsrådet 1979, s. 
16.

110. Boligbyggekvoten for Ishøj var på 100, for Al
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111. Regionplanredegørelse 1989/1, s. 156.
112. Der henvises til Miljøministeriets cirkulære om 

lov om by- og landzone af 29. juni 1984 og cir
kulæreskrivelse om landzonelokalplanlægning af 
11. marts 1982.

113. Hovedstadsrådet 1989: »Forslag til regionplan 
for hovedstadsregionen 1989-2001«, s. 128.

114. Regionplan 1993 for Københavns Amt, s. 80.
115. Regionplan 1993 for Københavns Amt, s. 116.
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Rådhus. Interviewet af Peter Sorenius.
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kommunalbestyrelsens beslutningsprotokol s. 
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næste 4-6 år. Det vil sige, at man i det konserva
tive materiale ikke registrerede, hvilke frem
skridt der var opnået i perioden forud for Poul 
Hansens overtagelse af den politiske ledelse af 
kommunen. Men det er vel, hvad man kan for
vente af et valgmateriale, der implicit kunne 
operere i bevidstheden om, at Køge Bugt-ud
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følgelig først efter nogen tid ville kunne aflæse 
virkningerne af udvalgets arbejde fysisk i land
skabet .

121. Kommuneplan 1982-1992 for Vallensbæk Kom
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relsen den 27. juni 1984 efter at have været un
dervejs i 4 år. Kommuneplanloven af juni 1975 
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udarbejde nogle hovedprincipper og retnings
linjer for den videre lokale udvikling (i øvrigt 
med de bindinger der kunne ligge i anden over
ordnet planlægning, f.eks. regionplaner, fred
ningsbestemmelser etc.) . Loven trådte i kraft 
pr. 1. februar 1977.

122. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 9.

123. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 43.

124. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
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Hansen den 25. januar 1995 på Vallensbæk Råd
hus. Interviewet af Peter Sorenius.
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tilskuddene. Men han lejede ud herovre, og det 
gik godt. Så gik det galt ovre i Ishøj. Der stod 
lejlighederne tomme. Derfor lavede man i Fol
ketinget sådan et Lex Ishøj, hvor man fik et speci
elt huslejetilskud, for at kunne sænke lejen. Det 
medførte, at Hviid Nielsen ikke kunne leje ud. 
Han kom nok til at ligge inde med 600 lejlig
heder, han ikke kunne leje ud. Der gik nogle år. 
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let af ekspeditionssekretær i Vallensbæk Kom
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lensbæk Kommune Ib Ingerslev, september 
1995. Ib Ingerslev oplyste endvidere, at arbejds
løsheden i kommunen pr. l.maj 1995 blot var 
på 6,3%; at det drejede sig om i alt 506 perso
ner, og at de 485 personer af de 506 var på ar
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bejdsløshedsdagpenge - det betyder at blot 21 
personer var på kontanthjælp. Det oplystes 
ydermere, at Vallensbæk Kommune var den 
kommune i Københavns Amt, hvor flest kvinder 
i forhold til indbyggertallet var i arbejde.

145. Københavns Statistiske Årbog 1994, Tabel B 
5.11. Tallene er opgjort pr. 1. januar 1992, dvs. 
de henviser til forhold i 1991.

146. Interview med fhv. borgmester Poul Hansen, 
den 3. oktober 1994 på Vallensbæk Rådhus; in
terviewet af Peter Sorenius.

Det omtalte borgermøde, der fandt sted i vin
teren 1957/58 i gymnastiksalen på Vallensbæk 
Skole, var Poul Hansens politiske debut og før
ste optræden for en større forsamling i Vallens
bæk.

147. »Lidt senere kom et specielt skolebyggestop, 
der var generende. Det var da befolkningstallet 
steg p.g.a. tilflytningen til Vallensbæk. Da Høj
strupparken og Vejlegårdsparken var i færd med 
at blive bygget, og vi gerne ville i gang med at 
bygge en skole, fik vi afslag, fordi der var byg
gestop for skoler. Vi spurgte så ministeriet: »Ja
men, hvad skal vi så gøre«? - Svaret var: »Vi har 
undersøgt det. Fødselstallet er jo ikke steget i 
Vallensbæk«. - Det er en sandhed med modifi
kationer. Det er nemlig ikke fødselstallet, der er 
det afgørende. Vi var netop i færd med at opføre 
et større antal lejligheder, og det var jo typisk 
folk med børn, der flyttede til Vallensbæk. Jeg 
har stået nede på Egholmskolen og sagt, at her 
om 2 måneder skal børnene altså til at gå i skole, 
for nu er de kommet. Og stadigvæk kunne man 
ikke få lov. Så vovede jeg det ene øje og satte 
gang i skolebyggeriet: Vi gik i gang med at 
bygge Egholmskolen. V fik byggetilladelse, men 
det var først efter rejsegildet. Jeg var klar over, at 
vi kunne komme ganske alvorligt galt afsted, 
men børnene skulle jo være et sted. Inden da 
havde vi faktisk også Egholmskolen placeret på 
Vallensbæk skole,der var alt for lille i forvejen. 
Umiddelbart efter gik vi i gang med Pilehtivesko- 
len, som faktisk blev først færdig;« sagde fhv. 
borgmester Poul Hansen i et interview med Pe
ter Sorenius, den 25. januar 1995.

148. Oplysningerne om Egholmskolen er indsendt af 
viceinspektør ved Egholmskolen, Anne Marie 
Bredager, som svar på et spørgeskema, der er 
udarbejdet til nærværende bog.

149. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 6. august, pkt. 634.

150. Svar fra viceinspektør Anne Marie Bredager i 

spørgeskema udarbejdet til de kommunale sko
ler til brug for nærværende bog.

151. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 8. oktober, pkt. 687.

152. Interview med skoledirektør Hans Christensen, 
den 16. januar 1995 på Vallensbæk Rådhus; in
terviewet af Peter Sorenius.

153. Oplysninger fra spørgeskema udarbejdet til 
kommunens institutioner til brug for nærvæ
rende bog.

154. »Vallensbæk - den grønne kommune.« 1993. 
Udgivet af Der konservative Folkeparti op til 
kommunevalget november 1993.

155. Oplysninger ved børnehavepædagog Reiko Ka
rasawa fra spørgeskema (udarbejdet til nærvæ
rende bog) om de kommunale daginstitutioner.

I april 1992 blev det politisk besluttet at op
rette fritidsordninger på de kommunale skoler. 
Fritidsordninger findes således også på de to an
dre skoler.

156. Kopi af skrivelse af 4/9 1961 fra ungdomssko
leudvalget. Oplysningerne om Vallensbæk Ung
domsskole er formidlet af ungdomsskoleinspek
tør Hans Peter Hansen, januar 1995.

157. Fra kopi af »Københavns Amt« , u.å., s. 46. For
midlet af ungdomsskoleinspektør Hans Peter 
Hansen.

158. Oplysningerne er formidlet af fhv. borgmester 
Poul Hansen i et interview den 25. januar 1995; 
interviewet af Peter Sorenius. - Suppleret af 
borgmester Kurt Hockerup på et redaktions
møde december 1995.

Vallensbæk kommunalbestyrelses beslut
ningsprotokol anfører den 28. september 1987, 
»Borgmesteren stiller forslag om, at der rejses 
sag over for Undervisningsministeriet eller Kø
benhavns Amtskommune i forbindelse med 
nedlæggelse af Vallensbæk Gymnasium, som 
Vallensbæk Kommune har betalt en del af.« Sa
gen blev sendt til advokat for udarbejdelse af et 
responsum til økonomiudvalget. Kommunens 
advokat frarådede, at man anlagde sag, da byg
ningerne kunne anvendes til HF.

159. Daginstitutionsstoffet er vanskeligt at behandle 
historisk på en overskuelig facon, idet institutio
nerne i sagens natur er afhængig af børnetallet, 
og det svinger voldsomt. Det medfører under
tiden strukturelle forandringer, op- og nednor
meringer, sammenlægninger o.m.m. Jytte Nør
gaard i institutionsafdelingen på rådhuset har 
været behjælpelig med forskellige oplysninger 
og korrektioner.
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160. Det drejer sig om institutionerne beliggende på 
Løkkekrogen 11 E, 11 D, 11 B, 11 F, II A, 11 G 
og Løkkekrogen 9 nævnt i kronologisk række
følge efter oprettelsesåret.

161. Meddelt på spørgeskema (udarbejdet til nærvæ
rende bog) til de kommunale daginstitutioner.

162. Oplysningerne er formidlet af institutionsleder 
Else Sørensen via et spørgeskema til de kommu
nale daginstitutioner (udarbejdet til brug for 
nærværende bog).

163. Oplysningerne er formidlet af institutionsleder 
Ellen Margrethe Andersen via et spørgeskema 
til de kommunale daginstitutioner (udarbejdet 
til brug for nærværende bog).

164. Oplysningerne er formidlet af institutionsleder 
Susanne Ronning via et spørgeskema til de 
kommunale daginstitutioner (udarbejdet til 
brug for nærværende bog).

165. Oplysningerne er formidlet af institutionsleder 
Anny Seberg via et spørgeskema til de kommu
nale daginstitutioner (udarbejdet til brug for 
nærværende bog).

166. Oplysningerne er formidlet af institutionsleder 
Marianne Friis-Mikkelsen via et spørgeskema til 
de kommunale daginstitutioner (udarbejdet til 
brug for nærværende bog).

167. Oplysningerne er formidlet af fritidspædagog 
Lise Nielsen via et spørgeskema til de kommu
nale daginstitutioner (udarbejdet til brug for 
nærværende bog).

168. Oplysninger meddelt oktober 1995 af institu
tionsleder Anker Brunsholm, Mejsebo.

169. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 6. december, pkt. 262.

170. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 6. december, pkt. 262.

171. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 22.

172. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1981, den 29. oktober, pkt. 254.

173. Oplyst af socialinspektør i Vallensbæk Kom
mune Leif Nielsen, 1995.

174. Oplyst af socialinspektør Leif Nielsen den 
12. marts 1996.

175. Oplyst af socialinspektør i Vallensbæk Kom
mune Leif Nielsen, 1995.

176. Bestyrelsesformand for den selvejende institu
tion Rønnebækhus er 1995 fhv. borgmester Poul 
Hansen.

177. Oplysninger ved Madaline Elkjær og Margit 
Christensen 1994 via et spørgeskema til de kom
munale institutioner.

178. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 95.

179. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 96.

180. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 97.

181. Anlæg af S-bane og Vallensbæk Nærcenter er 
mere indgående beskrevet s. 140-141.

182. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 25.

183. Jf. HT køreplan for busser og tog 24.september 
1995 - 1. juni 1996.

184. Oplyst af sekretariatschef Bente Nyvang, sep
tember 1995 og delvist via et spørgeskema ud
arbejdet til kommunens institutioner, 1994.

185. Oplyst af sekretariatschef Bente Nyvang, sep
tember 1995 og delvist via et spørgeskema ud
arbejdet til kommunens institutioner, 1994.

186. Regnvandsbassiner blev også etableret mellem 
Holbækmotorvejen og Vallensbækvej og i 
Strandområdet.

187. I et interview med Peter Sorenius sagde fhv. 
borgmester Poul Hansen den 25.januar 1995: 
Det er et meget demokratisk foretagende. Hver 
kommune har to stemmer. Jeg startede med at 
være formand i 2 år (det skulle lige være færdigt, 
- søanlægget), så Albertslund 1 år, Taastrup 1 år, 
Ishøj 1 år og Vallensbæk 1 år. Det kører stadig
væk. Driften af de grønne områder fordeles pro
centvist mellem kommunerne, hvor Vallensbæks 
andel er 28%.

188. Fhv. borgmester Poul Hansen i et interview med 
Peter Sorenius, den 25. januar 1995 på Vallens
bæk Rådhus. Gadekæret blev der i 1985 truffet 
politisk bestemmelse om. Det blev besluttet at 
oprette et gadekær - teknisk set som en udvi
delse af Bækrenden med et dagligt vandspejl på 
ca. 1.300 m2. Beslutningen mødte modstand fra 
Socialdemokratiet og SF, men blev vedtaget 
med de konservative stemmer alene. Kilde: Val
lensbæk kommunalbestyrelses beslutningspro
tokol 1985, den 4. juni, pkt. 73.

189. Fhv. borgmester Poul Hansen i et interview med 
Peter Sorenius, den 25. januar 1995.

190. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 27.

191. FMC A/S (det tidligere LFTEX A/S) beliggende 
på Risingevej 1 fremstiller stivelsesmidler (Cara- 
geenan) til fødevareindustrien på basis af tang, 
oplyser virksomheden til Peter Sorenius marts 
1996.

192. Stadsingeniør Flemming Olesen i et notat til re
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daktionen af Vallensbækbogen, den 9. januar 
1996.

193. Stadsingeniør Flemming Olesen i et notat til re
daktionen af Vallensbækbogen, den 9. januar 
1996.

194. Oplyst af ekspeditionssekretær i teknisk forvalt
ning John Christensen.

195. Krageøen kaldes det trekantede område som af
skæres af Ring 3, Køge Bugt Motorvejen og Val
lensbæk Torvevej. På »øen« er endvidere opført 
4 spejderhytter og anlagt små hundrede nytte
haver. Fhv. borgmester Poul Hansen oplyser 
(den 25. januar 1995), at haverne kun udlejes til 
pensionister og borgere, som ikke selv har no
gen anden form for have.

196. Oplyst af stadsingeniør Flemming Olesen i et 
notat ril redaktionen af Vallensbækbogen, den 
9. januar 1996.

197. Fhv. borgmester Poul Hansen, der var med til at 
oprette VEKS og var dets næstformand til 1. ja
nuar 1994, oplyser i et interview med Peter So- 
renius den 25.januar 1995 at: »Al den spild
varme, man tidligere ville have sendt ud i Køge 
Bugt [fra Avedøreværket], bliver nu brugt til op
varmning. Derfor har vi nu nogle vældig store 
rørsystemer, som udgår derfra til alle de store 
punkter i kommunerne. Inde ved Damhussøen 
er vi sluttet sammen med København - Central
kommunernes Transmissionsselskab. I Vallens
bæk er varmecentralerne ved Pilehaveskolen og 
det på Krageøen tilsluttet og klar til at sætte 
igang, hvis noget skulle gå galt med forsyningen 
fra VEKS, altså som en slags sikring af eller nød
station for varmeforsyningen.«

198. Kommuneplan 1982-1992. Vallensbæk Kom
mune 1984, s. 27.

199. Adskillige erhvervsvirksomheder i Vallensbæk er 
tilsluttet naturgasnettet, og de har pr. 1. marts 
1996 tilsammen forbrugt 1.776.000 m' gas. Til
slutningsprocenten for erhvervsvirksomheder er 
ikke opgjort, oplyser Mette Stauning i HNG.

200. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol den 6. marts 1985, pkt. 34.

201. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol, den 3. marts 1985, pkt. 18, vedrørende 
regionplanforslagets pkt. 8.1.

202. Jf. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslut
ningsprotokol 1993, den 1. september, pkt. 
137,3.

203. Flere af disse anlæg er beskrevet i afsnittet Det 
kommunale styre set fra kommunalbestyrelsens 
beslutningsprotokol, s. 141-148.

204. Leif Ahm: »Hovedstadsregionen her og nu.« 
Udgivet af Hovedstadsrådet 1986, s. 60.

205. Ordningen ophørte med udgangen af 1978. Jf. 
Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 5. juli, pkt. 134.

206. Kronik i Dagbladet Poliriken, den 19. juni 1995: 
Claes Johansen: Miraklet i Albertslund.

207. Båndet interview med skoledirektør i Vallens
bæk Kommune, Hans Christensen, på Vallens
bæk Rådhus, den 16. januar 1995. Interviewet af 
Peter Sorenius.

208. Gunnar Sandfeld: Det kommunale styre i Søl
lerød 1841-1978, bd.I, s. 12. Kbh. 1977.

209. Peter Sorenius: »Forenings- og organisations
dannelse i et dansk lokalsamfund over rid. Græ
sted sogn 1880-1914«, s. 48, Københavns Uni
versitet 1985.

210. Gunnar Sandfeld: »Det kommunale styre i Søl
lerød 1841-1978«, bd.I, s. 14. Kbh. 1977. Gun
nar Sandfeld har en note til ovenstående, der 
lyder: »A.S. Ørsted, der var Kgl. kommissarius 
for Østifternes Stænderforsamling, havde først 
tænkt sig at kalde denne sognerepræsentation 
for sogneråd, men så syntes han alligevel, at det 
lød lidt for prætentiøst - som om der var tale om 
et virkeligt selvstyre, hvad der jo slet ikke var«.

211. Bertel Dahlgaard i Johs. Christiansen m.fl.: 
»Danmarks Folkestyre«. Kbh. 1947, bd. I, s. 
328-29. Bertel Dahlgaard (1887-1972) var in
denrigsminister 1929-1940 og som sådan dybt 
involveret i de i 30erne iværksatte reformer, der 
angik det kommunale styre.

212. Gunnar Sandfeld: »Det kommunale styre i Søl
lerød 1841-1978«. Kbh. 1977, bd. I, s. 26.

213. Jens A. Petersen: »VALLENSBÆK - Fra oldtid 
ril nutid i kulturhistoriske skildringer.« Vallens
bæk 1977, s. 275.

214. Bertel Dahlgaard i Johs. Christiansen m.fl.: 
»Danmarks Folkestyre«. Kbh. 1947, bd. I, s. 
331-32.

215. Bertel Dahlgaard i Johs. Christiansen m.fl.: 
»Danmarks Folkestyre«. Kbh. 1947, bd. I, s. 
331.

216.J.P. TRAP, 5. udgave, Kbh. 1959, bd.I, 2, s. 
718-19.

217. Atlas over Danmarks administrative inddeling 
efter 1660. Dansk Historisk Fællesforening 
1984. Redigeret af Karl Erik Frandsen. Bd. II 
(tekstbind), s. 127: »... Gennemsnitlig blev der 
delt to kommuner om året i perioden frem ril 
1938«.

218. Jens A. Petersen, 1977, op. cit., s. 299-313.
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219. Her gengivet fra Jens A. Petersen, 1977, s. 313.
220. Interview med fhv. borgmester Poul Hansen, 

den 3.oktober 1994 på Vallensbæk Rådhus. In
terviewet af Peter Sorenius.

221. Interview med fhv. borgmester Poul Hansen, 
den 3. oktober 1994 på Vallensbæk Rådhus. In
terviewet af Peter Sorenius.

222. Vallensbæk Avis den 6. september 1972.
223. Vallensbæk Avis den 13. september 1972.
224. Ved Folketingsvalget 1973 stillede Fremskridts

partiet op for første gang, og fik et blændende 
valg. Der blev i dagspressen talt om jordskreds
valg og katastrofe for de gamle partier. Med 28 
mandater blev Fremskridtspartiet Folketingets 
næststørste gruppe kun overgået af Socialdemo
kratiet, der med et tab på 24 mandater blev re
duceret til 46 mandater.

225. Maskinskrevet og mangfoldiggjort brev dateret 
Vallensbæk, den 4. marts 1974. Brevet indledtes 
med: Kære medborger i Vallensbæk. Jeg har tid
ligere skrevet til Dem og bedt om Deres hjælp, 
når jeg har ment, at der var virkelig alvorlig ri
siko for, at noget kunne skade Vallensbæk ...

226. Interview den 28. juli 1994 med borgmester 
Kurt Hockerup på borgmesterkontoret på Val
lensbæk Rådhus. Interviewet af Peter Sorenius.

227. Der er i perioden 1958-94 afholdt valg til Folke
tinget 15 gange, men det er kun et fåtal, som 
bliver behandlet her, nemlig valgene i 1960, 
1977, 1987 og 1994.

228. Kilde: Statistiske Meddelelser 1961. Danmarks 
Statistik.

229. Kilde: Statistiske Meddelelser 1977:9. Dan
marks Statistik.

230. Kilde: Statistiske Meddelelser 1982:7, 1984, 
1988: bd. 1 og 1989.

231. Kilde: Indenrigsministeriet 1994: Folketingsval
get den 21. september 1994 - uddrag.

232. Stemmeprocenterne ved folketingsvalgene er 
også generelt hojere end ved kommunalvalgene 
- omtrent 10%.

233. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol 1962, 
den 7. august, pkt. 324.

234. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol 1963, 
den 14. januar, pkt. 559.

235. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol 1963, 
den 5. februar, pkt. 591 - lige forinden var sagen 
om bygning af idrætshal til et beløb på omkring 
600.000 foruden anskaffelsespris for grunden 
blevet overført til behandling i møde for luk
kede døre.

236. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol 1964, 
den 19. august.

237. Formuleringen i kommunalbestyrelsens beslut
ningsprotokol forhindrede dog ikke Vallensbæk 
Kommune i, senere at overtage såvel jord og 
bygninger som den fortsatte drift af institutio
nen. »Gaven« var således ikke en egentlig gave.

238. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol, 
1965, den 6. juli, pkt. 204.

239. Det er første gang betegnelsen »kommunalbe
styrelse« for den folkevalgte ledelse af kommu
nen optræder i beslutningsprotokollen . Det er 
tydeligt, at man her bevæger sig i et sprogligt 
»gråzoneområde«, idet valget den 8. marts 1966 
gjaldt valg af medlemmer til sognerådet, og at 
disse medlemmer derfor må betegnes som sog
nerådsmedlemmer. Forvirringen bliver endnu 
mere udtalt, når redaktør Jens A. Petersen i 
»Vallensbæk - Fra oldtid til nutid i kulturhisto
riske skildringer«, der er udgivet af Vallensbæk 
Kommune 1977, på siderne 284, 285, 286 og 
295 udnævner Poul Hansen til borgmester fra 
den 1. april 1966 at regne. Der må være tale om, 
at sætternissen har muntret sig. Der er derfor 
heller ikke tale om, at Vallensbæk Kommune pr. 
1. april 1966 fik »magistratsstyre« eller »Gen- 
toftestarus« - det skete først nøjagtig ét år se
nere, pr. 1. april 1967.

240. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol,
1966, den 4.maj, pkt. 133.

241. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol,
1967, den 7. februar, pkt. 614.

242. Vallensbæk sogneråds beslutningsprotokol 1967, 
den 3. marts, pkt. 644.

243. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1967, den 3. oktober, pkt. 299.

244. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 6. februar, pkt. 440.

245. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 4. juni, pkt. 560.

246. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 5. november, pkt. 704.

247. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1968, den 5. november, pkt. 706.

248. Jf. også beslutningsprotokollen den 5. januar 
1983 pkt. Ib. om det endelige køb af Stjernegår
den.

249. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1969, den 4. februar, pkt. 874.

250. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1969, den 27. maj, pkt. 54.

251. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1969, den 22. juli, pkt. 134.
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252. Udvalget for byplan- og byggesager (også kaldet 
byplan- og byggesagsudvalget) fik formelt forst 
den betegnelse pr. 1. april 1970. I perioden 
1962-1970 var udvalgets betegnelse byplanud
valget. I perioden 1986-93 benævntes udvalget 
byggesags- og planlægningsudvalget. Fra 1. ja
nuar 1994 oprettedes byggesagsudvalget, mens 
byplansager henlagdes under økonomiudvalget.

253. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1970, den 24. februar, pkt. 437.

254. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1970, den 25. august, pkt. 165.

255. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1971, den 24. marts, pkt. 464. Idræts
foreningens forslag blev sat til afstemning: 8 
stemte for, kun Poul Rautmann og N.H. Gyde
mark var modstandere. Forslaget blev derfor an
taget.

256. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1971, den 24. marts, pkt. 465.

257. Tillæg til dagsorden for Vallensbæk kommunal
bestyrelses ordinære møde onsdag den 7. juli 
1971. Mode for lukkede døre. Beslutningspro
tokollens pkt. 45.

258. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1971, pkt. 51b. Verner Berthou ind
trådte i økonomiudvalget med Paul Rautmann 
som stedfortræder. Herdis Andersen indtrådte i 
socialudvalget i stedet for Verner Berthou, der 
samtidig overlod sine poster som suppleant i 
Børne- og Ungdomsværnet og som bestyrelses
medlem i børneinstitutionerne til Herdis An
dersen, ligesom Paul Rautmann overlod sine po
ster i Vallensbæk Kommunes Boligselskab og 
Vallensbæk sygekasse til Herdis Andersen.

259. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1971, den 1. september, pkt. 81.

260. Jernbanen kom til Vallensbæk, men da havde det 
også taget mere end trekvart århundrede: Den 
13. april 1894 var vedtaget en lov om den så
kaldte »Vallensbækbane« med udgangspunkt i 
København, syd om Vestre Kirkegård, over 
Hvidovre til Avedøre og Vallensbæk, der skulle 
være endestation. Banen kunne muligvis videre
føres til Greve. Kilde: J.P. TRAP: Kongeriget 
Danmark, 3. udg., 1898, s. 245 og s. 290.

261. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1972, den 2. februar, pkt. 248.

262. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1972, den 4. oktober, pkt. 213.

263. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1972, den 1. november, pkt. 234 - før

ste punkt efter spørgetid for kommunens bor
gere.

264. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1973, den 4. april, pkt. 2. Fhv. borgme
ster Poul Flansen udtaler i et interview med for
fatteren den 6. marts 1996: »En enkelt politisk 
forening havde forinden på et møde truffet be
slutning og godkendelse af kommissionens for
slag om deling af Vallensbæk Kommune. Men 
foreningens kommunalbestyrelsesmedlemmer 
blev på kommunalbestyrelsesmødet overbevist 
om det modsatte, og beslutningen om selvstæn
dighed blev derfor truffet i enighed.«

265. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1973, den 5. september, pkt. 167.

266. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1973, den 7. november, pkt. 223.

267. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol: f.eks. en forespørgsel fra kommunal
bestyrelsesmedlem Poul A. Hansen angående 
klager fra beboere i Vejlegårdsparken vedrø
rende diverse mangler, 1973, den 7. november, 
pkt. 226, og borgmester Poul Hansen om det 
samme den 6. februar 1974, pkt. 298.

268. Koge Bugt Strandpark behandles som særskilt 
sag s. 138-140ff.

269. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1973, den 10. december, pkt. 238.

270. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1974, den 18. marts, pkt. 1.

271. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1974, den 3. juli, pkt. 82.

272. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1974, den 4. september, pkt. 118. Der 
er tale om mange små og større beløb på for
skellige konti, der her er sammenlagt.

273. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1972, den 4. oktober, pkt. 218 og Val
lensbæk kommunalbestyrelses beslutningspro
tokol 1973, den 7. november, pkt. 221 og 222.

274. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1975, den 2. april, pkt. 5: »Miljømini
steriet meddeler i skrivelse af 13. februar 1975, 
at ministeriet ikke kan godkende tillæg 2 til by
planvedtægt nr. 12 vedrorende byzoneudvidel
sen i Vallensbæk Landsby, omfattende den del af 
Hojrupgårds jorder, der ligger vest for Højrup- 
gårdsvej. - Sagen genoptages.« Godkendt af 
C+B+A; Z+F stemte imod.

275. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol for 1/4 1976 - 31/3 1977, 6. april 1977.

276. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
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protokol 1978, den 2. februar, pkt. 322, 323a, 
324.

277. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 7. juni, pkt. 105.

278. Fhv. borgmester Poul Hansen udtaler i et inter
view med Peter Sorenius den 6. mans 1996 om 
skoleudvidelsen bl.a.: »Sagen endte selvfølgelig 
som gruppe C havde ønsket. Vi havde ganske 
vist ønsket os en skole på 3.000 nr, men fik kun 
lov til at bygge 1.500 nr. Lovgivningen regner 
imidlertid kun med, hvad der ligger over jorden 
- kældre regnes ikke med. Det havde vi taget 
højde for, så vi opførte naturligvis skolen med 
kældre og vinduer samt store solgårde [store lys- 
kasser] således at der kom lys ind. Dermed for
doblede vi skolens brugsarealer ... Da Hoved
stadsrådet efter et aftenmøde gav tilladelsen, be
gyndte støbearbejdet kl. 7.00 næste morgen.«

279. Borgmester Kurt Hockerup i en redaktionel 
note april 1996.

280. Referat fra 15. møde den 23. juni 1965 i Plan
lægningsudvalget for Køge Bugt-området v/se- 
kretariatet.

281. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1975, den 2. april, pkt. 18.

282. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1975, den 7. maj, pkt. 43.

283. I/S Køge Bugt Strandpark ledes af en bestyrelse 
på 15 medlemmer (i henhold til §5 i vedtægten): 
5 medlemmer udpeges af Københavns Amtsråd, 
1 medlem af Roskilde Amtsråd, 3 af Københavns 
borgerrepræsentation, 1 af Frederiksberg kom
munalbestyrelse, samt 1 medlem for hver af de 
følgende kommuners bestyrelser: Hvidovre, 
Brøndby, Vallensbæk, Ishøj og Greve. Kilde: 
Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 16. marts, pkt. 9.

284. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1977, den 5. oktober, pkt. 181.

285. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1979, den 4. april, pkt. 77.

286. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1979, den 2.maj, pkt. 117, 118.

287. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 1. februar, pkt. 309.

288. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 7. juni, pkt. 117, - den 5. juli, 
pkt. 141, - den 4. oktober, pkt. 205.

289. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 1. november, pkt. 224.

290. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1980, den 30.september, pkt. 250.

291. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings

protokol 1980, den 6. februar, pkt. 2a. Bygnin
gerne blev nedrevet 1993.

292. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1981, den 29. oktober, pkt. 254 - ved
taget på et ekstraordinært kommunalbestyrel
sesmøde. Til at forestå ledelsen af den selv
ejende institution valgtes en bestyrelse på 5 
medlemmer, hvoraf de 3 valgtes blandt kommu
nalbestyrelsens medlemmer. Borgmester Poul 
Hansen var formand for bestyrelsen; de to andre 
politiske medlemmer var henholdsvis Else Friis- 
Mikkelsen (C) ogjørgen Pedersen (A).

293. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1988, den 2. marts, pkt. 38.

294. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1988, den 6. april, pkt. 50a.

295. J.P. TRAP: DANMARK. 5. udgave, København 
1959, s. 400.

296. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1974, den 3. maj, pkt. 36.

297. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1977, den l.juni, pkt. 74.

298. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1977, den 29. juni, pkt. 104.

299. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1977, den 7. september.

300. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 1. februar, pkt. 301b.

301. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1978, den 3. maj, pkt. 83.

302. Baggrunden for tillægsbevillingerne er den, at 
anlægget fik flere lokaler.

303. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1991, den 27. juni, pkt. 104a.

304. Tennisafdelingen i Vallensbæk Idrætsklub, 
VI39, anmodede i 1986 kommunalbestyrelsen 
om tilladelse til at opføre en tennishal i forbin
delse med idrætsanlægget. Foreningen ville selv 
kunne stå for finansieringen af den samlede an
lægsudgift på ca. 4.9 mill. kr. (Vallensbæk kom
munalbestyrelses beslutningsprotokol 1986, den 
25. juni, pkt. 107b). Godt en måned senere var 
der udarbejdet et forslag til tillæg til lokalplan 
nr. 19 med titlen Tennishal i Vallensbæk Idræts
center (Vallensbæk kommunalbestyrelses be
slutningsprotokol 1986, den 4. juni, pkt. 129). 
Forslaget til lokalplantillægget mødte også 
modstand fra SF’s to medlemmer, men blev alli
gevel vedtaget med samtlige tilstedeværende 
stemmer fra Socialdemokratiet og de konserva
tive.

305. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1991, den 2. oktober, pkt. 127. I for
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bindelse med aftalens effektuering ansogtes om 
kr. 2 mill.

306. Men allerede langt tidligere (1970) figurerede 
en golfbane som et ønske fra Det konservative 
Folkeparti, jf. valgmaterialet til kommunalvalget 
i 1970.

307. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1984, den 7. marts, pkt. 27.

308. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 6. marts, pkt. 34.

309. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1987, den 6. maj, pkt. 293.

310. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1988, den 3. februar, pkt. 4.

311. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1989, den 6. december, pkt. 242b.

312. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1990, den 2. maj, pkt. 65b. Team Dan
mark gav i første instans tilsagn om et tilskud til 
etableringsudgifterne (fortrinsvis til udstyr) på i 
alt 1.368.000,- kr. excl. moms.

313. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1990, den 3. oktober, pkt. 148, 149 og 
150. De eksakte udgiftsbeløb var henholdsvis kr. 
5.666.893,64 - kr. 4.017.417,74 og kr. 
3.020.792,40 og totalt en lille smule mindre end 
de bevilgede anlægsbeløb.

314. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1991, den 2. januar, pkt. 4 (møde for 
lukkede døre). Borgmester Kurt Hockerup 
fremfører i et notat den 23. februar 1996: »For 
at sikre at kun Vallensbæk Golfklub kan benytte 
Vallensbæk Golfcenter har kommunen bortfor
pagter hele anlægget. A. Walther Jensen A/S var 
billigste tilbudsgiver. Næstbilligste skulle have 
ca. 25% mere for at vedligeholde anlægget. 
Kommunen stiller meget store vedligeholdel
seskrav, da vi ønsker at sikre vor investering og 
den bedst mulige bane. Kontrakten er på 10 år 
og udløber i år 2001.«

315. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1992, den 6. maj, pkt. 77b.

316. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1992, den 5. februar, pkt. 34 - refererer 
til Ole Nyborg Christensens skrivelse af 5/1-92.

317. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol, den 5. februar 1992, pkt. 35.

318. Den l.juni 1977 anmodede borgmester Poul 
Hansen om en rammebevilling på 1 mill. kr. til 
opførelse af spejderhytter på matr.nr. 7di (Kra
geøen). Anlægget var i overensstemmelse med 
byplanen og blev godkendt. Spejderhytterne (4) 
eksisterer endnu.

319. Køge Bugt Strandparks havne blev overdraget 
til beliggenhedskommunerne i 1993, med virk
ning fra 1. januar 1992. For Vallensbæk Kom
mune blev købesummen fastsat til kr. 
1.459.118,06. Havnen blev dermed kommunal 
ejendom (Vallensbæk kommunalbestyrelses be
slutningsprotokol 1993, den 6. oktober, pkt. 
149). Ved en beslutning i kommunalbestyrelsen 
den 6. oktober 1993 bevilgedes 1.2 mill. kr. til 
bygningsændringer på juniorhus og klubhus 
(pkt. 172).

320. Vestegnens Vandskiklub modtog bl.a. tilskud til 
deltagelse i VM i Australien 1988 (Vallensbæk 
kommunalbestyrelses beslutningsprotokol: 6/1- 
88). I 1991 blev det godkendt at opføre et klub
hus ved Vandskicentret ved Vallensbæk Sø: 
»Spørgsmålet om opførelse af klubhus til Val
lensbæk Vandskiklub har været drøftet i besty
relsen for I/S Vallensbæk Mose. Drøftelserne 
har været ført p.b.a. et tilsagn fra Team Dan
mark om, at centret i givet fald vil kunne få sta
tus som regionalt vandskicenter, og idet det tid
ligere har været aftalt, at klubhuset skulle op
føres af interessentskabet som dettes ejendom. 
Det viser sig imidlertid nu, at der ikke kan opnås 
enighed i bestyrelsen om interessentskabets 
medvirken til byggeriet. Da sagen er aktuel fo
reslås det at Vallensbæk Kommune opfører 
klubhuset som kommunens ejendom, og der sø
ges hermed om anlægsbevilling på kr. 1.5 mill, 
til formålet«. (Vallensbæk kommunalbestyrelses 
beslutningsprotokol 1989, den 2.oktober, pkt. 
127e). - Det var baggrunden for at vandskiklub
ben skiftede navn til Vallensbæk Vandskiklub. 
Byggegrunden blev af I/S Vallensbæk Mose stil
let vederlagsfrit til rådighed for byggeriet, såle
des at det bevilgede beløb udelukkende skulle 
benyttes til udgifter ved byggeriets opførelse. På 
kommunalbestyrelsesmødet blev det endvidere 
oplyst at Team Danmark ville bekoste inventar 
til huset. SF stemte som eneste parti mod dette 
anlæg, der blev vedtaget med 14 stemmer mod 1.

321. Vallensbæk Sejlklub fik bl.a. tilskud til driften i 
1988 (Vallensbæk kommunalbestyrelses beslut
ningsprotokol 1988, den 6. januar), og i 1989 an
søgte sejlklubben om tilskud til opførelse og 
drift af et juniorklubhus. Kommunalbestyrelsen 
bevilgede 3.5 mill. kr. til formålet (Vallensbæk 
kommunalbestyrelses beslutningsprotokol 1989, 
den 5. april, pkt 44g).

322. Vallensbæk Kano og Kajak Club blev bl.a. til
godeset med tilskud til uforudsete udgifter via 
en tillægsbevilling (Vallensbæk kommunalbesty- 
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reises beslutningsprotokol: 6/1-88), - det bety
der, at klubben også modtog bidrag til driften. 
På en ansøgning om tilskud til udbedring af 
klubhuset ved Vallensbæk Havn på 100.000 kr. 
blev klubben tilgodeset med kr. 132.000, altså en 
del mere end det ansøgte (Vallensbæk kommu
nalbestyrelses beslutningsprotokol 1989, den 
4. oktober, pkt. 167a).

323. Sportsdykkerklubben fik 1989 tilskud på kr. 
40.000 til et klubhus - hvilket medforte at huset 
blev kommunal ejendom (Vallensbæk kommu
nalbestyrelses beslutningsprotokol 1989, den 
3. maj, pkt. 73). Ved en senere beslutning blev 
yderligere midler bevilget.

324. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1979, den 5. december, pkt. 337.

325. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1979, den 5.december, pkt. 336.

326. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1980, den 2. juli, pkt. 176.

327. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1981, den 4. november, pkt. 256.

328. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 4. juni, pkt. 77.

329. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 2. oktober, pkt. 150.

330. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 26. juni, pkt. 86c.

331. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 7. august, pkt. 101.

332. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 4. september, pkt. 135. Fhv. 
borgmester Poul Hansen udtaler i et interview 
til Peter Sorenius den 6. marts 1996, at alle råd
husprojekterne var udstillet uden prisangivelse 
på Korsagergård for at medarbejdere og kom
munalbestyrelsesmedlemmer kunne ytre sig 
uvildigt - i ønsket om uden skelen til prisen at få 
det bedste rådhus. Poul Hansen fortsatte: »Da 
prisen kom frem viste det sig, at det foretrukne 
forslag også var langt det billigste. Desværre 
havde indenrigsminister Britta Schall Holberg 
netop fået indført den nye mellemkommunale 
udligningsordning, som fratog os den sammen
sparede kapital på ca. 42 mill, kr., og som skulle 
betale rådhuset.«

333. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 30. september, pkt. 146a. 
Ekstraordinært kommunalbestyrelsesmøde.

334. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1985, den 2. oktober, pkt. 146a.

335. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings

protokol 1986, den 25. juni, pkt. 121 - Beretning 
fra borgmesteren og udvalgsformændene.

336. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1986, den 3. december, pkt. 216.

337. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1987, den 4. februar, pkt. 245.

338. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1987, den 6. maj, pkt. 288. Der var ved 
en tidligere lejlighed bevilget kr. 15.140.000 eks
klusiv moms og dette beløb forhøjedes til kr. 
21.140.000 eksklusiv moms.

339. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1989, den 28. juni, pkt. 111. SF ønskede 
endvidere bemærkningerne medsendt lokal
planforslaget.

340. Hovedstadsrådet blev nedlagt med udgangen af 
året 1989.

341. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1989, den 6. december, pkt. 246.

342. Valget til kommunalbestyrelsen den 21. novem
ber 1989 havde flyttet et mandat fra Det konser
vative Folkeparti til partiet Venstre, hvorved 
Arne Vestergaard Værum (V) blev indvalgt.

343. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1990, den 2. maj, pkt. 67.

344. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings
protokol 1993, den 2. december, pkt. 202 og 203.

345. Kommunalbestyrelsens Blå Bog er baseret på 
spørgeskemaer, som de enkelte medlemmer el
ler disses familiemedlemmer har udfyldt. Ske
maerne er suppleret ved hjælp af kommunalbe
styrelsens beslutningsprotokoller, ved personlig 
samtale, interviews, telefonopringninger, Kom
munal Årbog 1962-94 og Vallensbæk folkeregi
ster, som dog kun i beskedent omfang har til
ladelse til at videregive personoplysninger. Por
trætter af sognerådsformænd og borgmestre an
føres i kronologisk rækkefølge. Sogneråds- og 
kommunalbestyrelsesmedlemmer anføres alfa
betisk.

346. På nær et lille intermezzo 1856-59, hvor sogne
præsten C.F. Stub var formand for sognerådet, 
har alle sognerådsformænd 1845-1933 været 
gårdejere. Og sådan set var præsten jo også 
gårdejer.

347. En tidligere kollega til Hans Sørensen, kirke
gårdsbetjent Jørgen Nielsen, har været så venlig 
i et telefonisk interview 22. januar 1995, at for
tælle om sine oplevelser med Hans Sørensen på 
de københavnske kirkegårde. Det var gennem 
dette interview, at det blev oplyst, at Hans Sø
rensen også havde arbejdet på Sundby Kirke
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gård som assistent. Jørgen Nielsen har arbejdet 
med Hans Sørensen såvel på Vestre Kirkegård 
som på Sundby og Bispebjerg.

348. Formidlet af kirkegårdsbetjent Jørgen Nielsen.
349. Fhv. borgmester Poul Hansen i et båndet inter

view med Peter Sorenius, den 3, oktober 1994 
på Vallensbæk Rådhus.

350. Citeret fra Jens A. Petersen, 1977, s. 281. Det må 
bemærkes at jubilæet gjaldt sammenlagt 40 år i 
sogneråd og kommunalbestyrelse.

351. Besigtigelse- og ekspropriationskommissionen 
vedrørende anlæg af en motorvej vest om Kø
benhavn samt udbygning af Hørsholmvejen 
som motorvej.

352. Landvæsenskommissær for København 1. om
råde.

353. Forfatteren har foretaget flere interviews med 
Poul Hansen, - de to af dem varede mere end 5 
timer. Første interview fandt sted 2. august 1994 
på kontoret tilhørende fmd. f. teknisk udvalg, 
andet interview samme sted 3. oktober 1994, 
tredje 25. januar 1995, - et fjerde fandt sted 
6. marts 1996 på borgmesterkontoret.

354. Interview med fhv. borgmester Poul Hansen, 
den 25. januar 1995; interviewet af Peter Sore
nius.

355. Folkebladet, den 22. februar 1995, s. 2. Artiklen 
portrætterer kommunaldirektør Curt Michelsen 
i anledning af dennes 25. års jubilæum som ansat 
i kommunens administration den 1. marts 1995.

356. Interview med fhv. borgmester Poul Hansen, 
den 25. januar 1995 på Vallensbæk Rådhus; in
terviewet af Peter Sorenius.

357. Interview med borgmester Kurt Hockerup 
28. juli 1994 på borgmesterkontoret på Vallens
bæk Rådhus; interviewer Peter Sorenius.

358. Lokalavisen Bugten, den 14. december 1994. 
»Vallensbæks borgmester gør status efter det 
første år i stolen.«

359. Folkebladet den 22. februar 1995.
360. Vallensbæk kommunalbestyrelses beslutnings

protokol 1992, den 4. marts.
361. Kommunalbestyrelsesmedlem Jørgen Pedersen 

(A) i en artikel i Folkebladet, den 15. februar 
1995. Artiklen er skrevet af Mads Wehlast og 
har overskriften: Socialdemokratiet far svært 
ved at omvende Vallensbæk.




